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ΡOLITICAL 2 ΚΥΡΙΟ ΑΡΘΡΟ

«P»

H
«Political» το είχε επισημάνει εδώ και πολύ καιρό
(από τον Αύγουστο) ότι η μεγάλη μάχη στον ΣΥΡΙΖΑ
δεν είναι ούτε μεταξύ του Κασσελάκη και του Πολά-

κη, ούτε ανάμεσα στους 87 (που έγιναν 100) και τους «κασσε-
λίστας», ούτε μεταξύ του Φάμελλου και του αστακοκαραβο-
κύρη. Ο πόλεμος στην Κουμουνδούρου διεξάγεται δι’ αντι-
προσώπων με βασικούς πρωταγωνιστές του παρασκηνίου
από τη μία πλευρά τον Αλέξη Τσίπρα με μπροστινούς τους 87
και από την άλλη τον Νίκο Παππά με μπροστινό τον Στέφανο
Κασσελάκη. Τόσο απλά… Όλο το παιχνίδι είναι ποιος θα πά-
ρει το μαγαζάκι που οι ίδιοι έστησαν πριν από 15 χρόνια. Μόνο
που τώρα δεν θέλουν ακριβώς τον ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος αποτελεί
ένα παλιακό μόρφωμα. Θέλουν ένα «νέο ΠΑΣΟΚ» το οποίο θα
περιλαμβάνει το παιδομάζωμα από την Προοδευτική Συμμα-
χία μέχρι τα ορφανά της Νέας Αριστεράς και τους απογοη-
τευμένους του ΠΑΣΟΚ.

Για αυτό και ο Αλέξης Τσίπρας, ο οποίος μετρά έξι συνε-
χείς εκλογικές ήττες, συνεχίζει να διακινεί τα ίδια παραμύ-
θια περί «μεγάλης Κεντροαριστεράς» και το... ανέκδοτο ότι ο
ίδιος είναι ο μελλοντικός της ηγέτης. Ο «εκλεκτός» της ομά-
δας Τσίπρα, ο Σωκράτης Φάμελλος (σοβαρός άνθρωπος, κα-
τά κοινή ομολογία), είναι γνωστό ότι δεν έχει καμία ελπίδα
εκλογής απέναντι στον αποτυχημένο μάνατζερ της Goldman
Sachs, αλλά παρ’ όλα αυτά τον στέλνουν ως πρόβατο επί
σφαγή. Άλλωστε, ουδείς άλλος θα δεχόταν να βάλει το κεφά-
λι του στον τορβά.

Ο Φάμελλος είναι απλώς ο «ενδιάμεσος» για να ολοκλη-
ρωθεί η διάσπαση και να έρθει μετά ο... μεσσίας Αλέξης να
μαζέψει τα κομμάτια για τον νέο «πράσινο ΣΥΡΙΖΑ».

Το σχέδιο βέβαια μπάζει από παντού διότι το κόμμα θα το
πάρει ο Στέφανος μαζί με τις κρατικές επιχορηγήσεις και τα
περιουσιακά στοιχεία και όσα τιμαλφή έχουν απομείνει. Και

αφού τα πάρει, αρχηγός -πίσω από τις κουρτίνες- θα είναι ο
Νίκος Παππάς. Από την άλλη μεριά, ο Τσίπρας πρακτικά φου-
σκώνει τα μυαλά των υποτακτικών του χωρίς να έχει money
και βιώσιμο πλάνο για την επόμενη μέρα. Εν ολίγοις, τους
πουλάει φύκια για μεταξωτές κορδέλες, όπως έκανε πάντα.
Οι «τσιπρικοί» βέβαια τα πιστεύουν μη έχοντας άλλες εναλ-
λακτικές και ευρισκόμενοι σε πολιτικό αδιέξοδο.

Τα οικονομικά συμφέροντα δε που υποτίθεται ότι στηρί-
ζουν τον Τσίπρα και του φωνάζουν να βγει μπροστά μην έχετε
την ψευδαίσθηση ότι θα επενδύσουν χρηματικά για ένα τέ-
τοιο εγχείρημα ίδρυσης νέου πολιτικού φορέα. Δεν έχουν λε-
φτά για... πέταμα. Όλα όσα ακούγονται και γράφονται είναι
μάλλον διαρροές παραμυθιών της Χαλιμάς από τον ίδιο τον
Τσίπρα και το περιβάλλον του παρά πραγματικότητα.
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Τα παραμύθια της μεγάλης 
Κεντροαριστεράς και ο Τσίπρας





ττης Κάλιας Αλεξανδρίδου

Μ
ε την επιστροφή του Κυριάκου
Μητσοτάκη από τη Νέα Υόρκη, η
κυβέρνηση επιστρέφει στην εσω-

τερική ατζέντα. Την ερχόμενη εβδομάδα
αναμένεται να συνεδριάσει το Υπουργικό
Συμβούλιο, πιθανότατα τη Δευτέρα, με τα
θέματα της οικονομίας να κυριαρχούν, ενώ
στο ημερολόγιο υπουργών και ενδεχομέ-
νως και του ίδιου του πρωθυπουργού
μπαίνουν πλέον και οι συναντήσεις με βου-
λευτές της Νέας Δημοκρατίας, στον απόη-
χο της κίνησης των «11» και της διαγραφής
Σαλμά από την Κοινοβουλευτική Ομάδα
και το κόμμα.

Ελληνικές κόκκινες γραμμές
Με την ομιλία του Κυριάκου Μητσοτάκη

από το βήμα της Γενικής Συνέλευσης του
ΟΗΕ, στην οποία προέταξε όλα τα μεγάλα
θέματα της διεθνούς πολιτικής, της ελληνι-
κής ατζέντας αλλά και τις προκλήσεις του
μέλλοντος, ολοκληρώθηκε η παρουσία του
Έλληνα πρωθυπουργού στη Νέα Υόρκη. 

Με μια εκτενή αναφορά στις ελληνο-
τουρκικές σχέσεις και τις προοπτικές
που δημιουργούνται, ο πρωθυπουργός
επανέλαβε τις ελληνικές «κόκκινες
γραμμές» και σημείωσε με έμφαση ότι η
μοναδική διαφορά Ελλάδας και Τουρκίας
είναι η οριοθέτηση της υφαλοκρηπίδας
και της ΑΟΖ. 

Στέλνοντας μήνυμα στην Άγκυρα, την
κάλεσε να αξιοποιήσει το «παράθυρο ευ-
καιρίας» που ανοίγεται, λέγοντας χαρακτη-
ριστικά ότι «η Ελλάδα είναι πρόθυμη να ερ-
γαστεί για την επίλυση του μοναδικού εκ-
κρεμούς σημαντικού ζητήματος με τη γεί-
τονα: την οριοθέτηση της υφαλοκρηπίδας
και της Αποκλειστικής Οικονομικής Ζώνης
στο Αιγαίο και στην Ανατολική Μεσόγειο»,
δηλώνοντας «πεπεισμένος ότι σήμερα
έχουμε ένα παράθυρο ευκαιρίας και θα
πρέπει να είμαστε αρκετά τολμηροί και αρ-
κετά σοφοί ώστε να αδράξουμε αυτή την
ευκαιρία». Προϋπόθεση, όπως την έθεσε,
είναι οι δύο πλευρές να υιοθετήσουν «μια
συνεπή προσέγγιση σε κάθε πτυχή της
συμπεριφοράς μας».

Μήνυμα για Κυπριακό
Ξεκάθαρο το μήνυμα του Κυριάκου Μη-

τσοτάκη και για το Κυπριακό ζητώντας την
επανεκκίνηση των συνομιλιών στη βάση
όμως των αποφάσεων του ΟΗΕ. «Η λύση
δύο κρατών δεν μπορεί και δεν θα γίνει

αποδεκτή», είπε κατηγορηματικά ο πρω-
θυπουργός και επεσήμανε ότι η Ελλάδα
υποστηρίζει πλήρως τις προσπάθειες του
γενικού γραμματέα του ΟΗΕ για την επανέ-
ναρξη των διαπραγματεύσεων σε αυτό το
πλαίσιο. Το μήνυμα του Κυριάκου Μητσο-
τάκη στον Ταγίπ Ερντογάν ήταν σαφές:
«Καλούμε την Τουρκία και την τουρκοκυ-
πριακή κοινότητα να προσέλθουν στο τρα-
πέζι των διαπραγματεύσεων, τουλάχιστον
να καλλιεργήσουν αμοιβαία εμπιστοσύνη
και να συζητήσουν ειλικρινά για την επί-
τευξη μιας αμοιβαία αποδεκτής, δίκαιης
και βιώσιμης λύσης».

Τα Σκόπια να τηρήσουν τη συμφωνία
Από το βήμα της Γενικής Συνέλευσης ο

Κυριάκος Μητσοτάκης κάλεσε τα Σκόπια
να τηρήσουν τη Συμφωνία των Πρεσπών
και εξέφρασε τη στήριξη της Αθήνας στην
ευρωπαϊκή πορεία των Δυτικών Βαλκα-
νίων υπό την προϋπόθεση του σεβασμού

του κράτους δικαίου. «Η αναβίωση εθνικι-
στικών αφηγημάτων και επιδιώξεων δεν
πρέπει να έχει θέση σήμερα σε μια περιο-
χή που βρίσκεται στο κατώφλι της ένταξης
στην ΕΕ. Οι διεθνείς συμφωνίες πρέπει να
γίνονται σεβαστές και να εφαρμόζονται»,
σημείωσε χαρακτηριστικά.

Εν μέσω των κλιμακούμενων συγκρού-
σεων στη Μέση Ανατολή, η θέση της Ελλά-
δας παρουσιάστηκε χωρίς περιστροφές
από τον πρωθυπουργό, ο οποίος επεσήμα-
νε τον κίνδυνο επέκτασης της κρίσης. 

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης υποστήριξε το
σχέδιο εκεχειρίας, λέγοντας ότι «η Ελλάδα
καλεί όλα τα μέρη, συμπεριλαμβανομένου
του Ιράν και αυτών στους οποίους ασκεί
επιρροή, να απόσχουν από τη διαιώνιση
του σημερινού καταστροφικού κύκλου
βίας, να μειώσουν τις εντάσεις και να εμ-
πλακούν εποικοδομητικά στην επιδίωξη
της ουσιαστικής αποκλιμάκωσης». 

Επεσήμανε ακόμη τη στήριξη της Αθή-

νας στην Ουκρανία, χαρακτηρίζοντας βίαιη
πρόκληση προς τη διεθνή σταθερότητα και
τη διεθνή τάξη τη ρωσική εισβολή.

Παραβατικότητα νέων
Ο Κυριάκος Μητσοτάκης αναφέρθηκε

όμως και στις μεγάλες προκλήσεις, όπως η
χρήση της τεχνητής νοημοσύνης, υπο-
γραμμίζοντας ιδιαίτερα τις επιπτώσεις των
κοινωνικών δικτύων στους εφήβους, βά-
ζοντας στο «κάδρο» και τις εταιρείες τε-
χνολογίας, οι οποίες, όπως τόνισε, «πρέπει
να προσέλθουν στο τραπέζι των διαπραγ-
ματεύσεων και να δείξουν ότι θα αναλά-
βουν απτές και μετρήσιμες δράσεις για να
προτεραιοποιήσουν την ασφάλεια έναντι
των κερδών».

Την ώρα που στην Ελλάδα τα κρούσματα
της παραβατικότητας και βίας με δράστες
ανήλικους αυξάνονται, ο πρωθυπουργός
επαίνεσε τη στάση της Αυστραλίας που θέ-
τει ηλικιακά όρια για τη χρήση των κοινωνι-
κών δικτύων, ενώ άφησε ανοιχτό το ενδε-
χόμενο λήψης μέτρων, λέγοντας ότι ρεαλι-
στικές λύσεις όπως η απαγόρευση των συ-
σκευών στα σχολεία θα συμπληρωθούν
από σκληρότερες ρυθμιστικές απαντήσεις.

ΣΑΒΒΑΤΟ 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024

ΡOLITICAL ΠΟΛΙΤΙΚΗ4

Την ερχόμενη εβδομάδα -πιθανότατα τη Δευτέρα- αναμένεται 
να συνεδριάσει το Υπουργικό Συμβούλιο, 

με τα θέματα της οικονομίας να κυριαρχούν

Επιστροφή στην κυβερνητική ατζέντα
ΜΕΤΑ ΤΙΣ ΗΠΑ





Σ
την πέμπτη θέση βρίσκεται πλέον
σταθερά ο ΣΥΡΙΖΑ, ενώ οι ψηφοφό-
ροι του εμφανίζονται απολύτως δι-

χασμένοι σε σχέση με το πρόσωπο που
επιθυμούν για αρχηγό τους. Το τελευταίο,
σύμφωνα με όλους τους ειδικούς, επιβε-
βαιώνει αυτό που στις κατ’ ιδίαν συνομιλίες
τους συνομολογούν πολλά στελέχη του

κόμματος. Ότι, δηλαδή, οι
τελευταίες εξελίξεις με την
καρατόμηση του Στέφανου
Κασσελάκη και την παγιω-
μένη αδυναμία να ανακάμ-
ψει δημοσκοπικά έχουν
προκαλέσει απόλυτο διχα-
σμό στην εκλογική βάση
του κόμματος. Διχασμό,

που προοιωνίζεται νέα διάσπαση, ανεξάρ-
τητα του ποιος θα κατορθώσει να κόψει το
νήμα της εσωκομματικής κάλπης. 

Αντιθέτως, η Νέα Δημοκρατία έχει προ-
βάδισμα έναντι των υπόλοιπων κομμάτων
κατά δύο μονάδες πάνω σε σχέση με τις
ευρωεκλογές. Το ΠΑΣΟΚ αυξάνει τη δια-
φορά από τον ΣΥΡΙΖΑ και είναι δεύτερο
κόμμα με διαφορά μεγαλύτερη του ορίου
του στατιστικού λάθους από το ΚΚΕ. Μάλι-
στα, στην αξιολόγηση καταγράφει 18% θετι-
κές γνώμες, τριπλάσιες σε σχέση με τον
ΣΥΡΙΖΑ, και 8 μονάδες χαμηλότερα από τη
ΝΔ, που έχει 26% θετικές γνώμες. 

Χαρακτηριστικό του πολυκερματισμού
δυνάμεων στο πολιτικό σκηνικό είναι το
γεγονός ότι πλέον 10 κόμματα εμφανίζον-
ται να περνούν το όριο του 3% για την κοινο-

βουλευτική εκπροσώπηση, με το ΜέΡΑ25
στο 3,3% και στη 10η θέση. 

Το ενδιαφέρον για την εκλογή
στο ΠΑΣΟΚ

Στο 29% του δείγματος μετρήθηκε το πο-
σοστό εκείνων που δήλωσαν ότι μάλλον ή
σίγουρα θα πάνε να ψηφίσουν στις εκλογές
του ΠΑΣΟΚ. Σύμφωνα με τη Μetron Analy-
sis, το ενδιαφέρον αυτό είναι οριακά υψη-
λότερο από εκείνο που είχε καταγραφεί
τον Νοέμβριο του 2021, πριν από τις προ-
ηγούμενες εσωκομματικές εκλογές. 

Σε ό,τι αφορά τις προτιμήσεις εκείνων
που δηλώνουν ότι θα πάνε να ψηφίσουν, ο
Νίκος Ανδρουλάκης δείχνει να ενισχύει τη
θέση του σε σχέση με την προηγούμενη
μέτρηση: είναι πρώτος με 31%, έναντι 24%
της Άννας Διαμαντοπούλου, 22% του Χάρη
Δούκα και 12% του Παύλου Γερουλάνου στη
μέτρηση που ολοκληρώθηκε πριν από την
τηλεμαχία. 

Ωστόσο, η Metron έκανε ειδική μέτρηση
σε δείγμα 811 πολιτών την επομένη της τη-
λεμαχίας, ρωτώντας ποιος ξεχώρισε σε
αυτήν, ανεξαρτήτως του αν εκείνοι που
απάντησαν προτίθενται να ψηφίσουν στις
εσωκομματικές εκλογές. Σε αυτή τη μέ-
τρηση, πρώτη είναι η Άννα Διαμαντοπού-

λου μεταξύ εκείνων που δήλωσαν ότι την
παρακολούθησαν, ενώ ο Νίκος Ανδρουλά-
κης πρωτεύει μεταξύ εκείνων που απλώς
άκουσαν για το ντιμπέιτ. 

Ενδιαφέρον έχει το γεγονός ότι σύμφω-
να με τα αποτελέσματα της γενικής έρευ-
νας -πριν το ντιμπέιτ- μόνον ο Παύλος Γε-
ρουλάνος μπορεί να ελπίζει στον β’ γύρο
των εκλογών απέναντι στον Νίκο Ανδρου-
λάκη. 

Η κατρακύλα 
Τα ευρήματα της προχθεσινής, νέας δη-

μοσκόπησης της Metron Analysis είναι
απολύτως ενδεικτικά και εύγλωττα. Σύμ-
φωνα με την έρευνα, στην πρόθεση ψήφου
ο ΣΥΡΙΖΑ εξασφαλίζει ποσοστό μόλις 6,7%,
ενώ στην εκτίμηση ψήφου αγγίζει μόλις
και μετά βίας το 8,8%. 

Τα επόμενα ευρήματα αποτυπώνουν τον
διχασμό αλλά και τη σύγχυση που επικρα-
τεί σχετικά με το μέλλον του κόμματος,
αφού οι ψηφοφόροι δεν συμφωνούν μεν
με τη μορφή κατά του κ. Κασσελάκη, αλλά
θέλουν άλλον πρόεδρο! Συγκεκριμένα, εν
αναμονή της ανακοίνωσης της υποψηφιό-
τητας του Στέφανου Κασσελάκη, οι ψηφο-
φόροι του ΣΥΡΙΖΑ εξακολουθούν να πι-
στεύουν στην πλειονότητά τους (53%) πως η

απόφαση της ΚΕ να τον αποπέμψει ήταν
λάθος. Διαφορετική απάντηση, ωστόσο, δί-
νουν στην πλειονότητά τους εκείνοι του συ-
νόλου του εκλογικού σώματος.

Επίσης, το 48% των ψηφοφόρων του ΣΥ-
ΡΙΖΑ δηλώνει πως το κόμμα προκειμένου
να ανακάμψει πρέπει να εκλέξει άλλον
πρόεδρο. Αντίθετη άποψη έχει το 43% των
ψηφοφόρων του ΣΥΡΙΖΑ. Τα ποσοστά στους
ερωτηθέντες στο σύνολο του εκλογικού
σώματος είναι 65% και 23% αντίστοιχα, κάτι
το οποίο αποτυπώνει εκ νέου την αδυναμία
του κ. Κασσελάκη να διεισδύσει πολιτικά
σε άλλους όμορους χώρους προσελκύον-
τας νέους ψηφοφόρους για τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Η πρόθεση ψήφου
Ειδικότερα, ως προς την πρόθεση ψή-

φου, η ΝΔ εξασφαλίζει 23%, το ΠΑΣΟΚ
11,6%, το ΚΚΕ 8,1%, η Ελληνική Λύση 8,1%
και ο ΣΥΡΙΖΑ 6,7%.

Η εκτίμηση ψήφου
Παράλληλα, στο 17,7% βρίσκεται το

άθροισμα των ποσοστών στα δεξιά της ΝΔ
στην εκτίμηση ψήφου. Το κυβερνών κόμμα
καταγράφει μια μικρή άνοδο σε σχέση με
τη μέτρηση του Σεπτεμβρίου και περνάει
τον πήχη του 30% ενώ με 15,5% δεύτερο εί-
ναι το ΠΑΣΟΚ. Τρίτο κόμμα το ΚΚΕ με
10,6%, ακολουθεί η Ελληνική Λύση με 9%
και μετά ο ΣΥΡΙΖΑ με 8,8%. Όλα τα κόμμα-
τα, εκτός από τους Σπαρτιάτες, περνούν το
όριο του 3%, με την Πλεύση Ελευθερίας στο
4,9% και τη Φωνή Λογικής στο 3,9%.
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Της 
Έλλης 

Τριανταφύλλου
ellitriant@yahoo.com

Χωρίς τέλος 
η ελεύθερη πτώση 

του ΣYΡΙΖΑ

Η καρατόμηση Κασσελάκη και η παγιωμένη αδυναμία 
να ανακάμψει δημοσκοπικά έχουν προκαλέσει απόλυτο 

διχασμό στην εκλογική βάση του κόμματος
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Πυρά Κουτσούμπα 
στην «αμαρτωλή
Σοσιαλδημοκρατία»
Αιχμηρή αναφορά στα τεκταινόμενα στον χώρο της
Κεντροαριστεράς έκανε από το βήμα της Βουλής ο
γενικός γραμματέας του ΚΚΕ Δημήτρης Κουτσούμ-
πας. Συγκεκριμένα, μίλησε «για κέντρα, παράκεν-
τρα και συμφέροντα τα οποία επιδιώκουν με το στα-
νιό να πάρει πάνω του αυτός ο αμαρτωλός πόλος της
Σοσιαλδημοκρατίας». Επίσης, ο κ. Κουτσούμπας
ανέφερε ότι «φτάσαμε στο σημείο που όταν κάποι-
ος ανοίγει το στόμα του και κάνει ένα σχόλιο για τον
έναν ή τον άλλο δελφίνο του ΣΥΡΙΖΑ ή του ΠΑΣΟΚ,
να γίνεται τηλεοπτική είδηση, την ώρα που ο κό-
σμος καίγεται από τα τόσα προβλήματα».

Ο επιστήμονας 
Χρήστος Ταραντίλης

Μπορεί το πέρασμά του από την πολιτική να ήταν
σύντομο, αλλά στο επιστημονικό πεδίο σκίζει. Ο λό-
γος για τον πρώην κυβερνητικό εκπρόσωπο και
πρώην βουλευτή Χρήστο Ταραντίλη, ο οποίος, σύμ-

φωνα με μελέτη του Πανεπιστημίου
Στάνφορντ, συγκαταλέγεται στους

πιο επιδραστικούς επιστήμονες
στον κόσμο με βάση τον αντίκτυ-
πο του δημοσιευμένου έργου
του. Η επιστημονική δραστηριό-

τητα του Χρήστου Ταραντίλη επι-
κεντρώνεται στη βελτιστοποίηση συ-

στημάτων λήψης αποφάσεων, την επιχειρησιακή
έρευνα και την τεχνητή νοημοσύνη, την επιχειρη-
ματική αναλυτική και τον μετασχηματισμό επιχει-
ρήσεων και οργανισμών.

Επάγγελμα… Τσίπρας
«Τι δουλειά κάνεις; Επάγγελμα Τσίπρας». Η φρά-

ση αυτή που έθεσε στον δημόσιο διάλογο προ και-
ρού ο Συριζαίος Στέλιος Κούλογλου είναι ό,τι πιο σο-
φό έχω ακούσει για τα ορφανά της Κουμουνδούρου.
Άκουγα την Όλγα Γεροβασίλη σε κάποιο τηλεοπτικό
κανάλι που έλεγε: «Θα ήθελα να επιστρέψει ο Αλέ-
ξης Τσίπρας, όπως δεν θα ήθελα να είχε αποχωρή-
σει. Ωστόσο δεν είναι βέβαιο ότι αυτό που θέλω εγώ
εκφράζει εκείνον». Οι άνθρωποι απλά δεν υπάρ-
χουν χωρίς τον Τσίπρα και το χειρότερο είναι ότι το
παραδέχονται… 

Θα πάει ή όχι ο Καραμανλής 
στη Ρηγίλλης; 

Χθες σήκωσα το τηλέφωνο για να δω τι θα κάνει
ο πρώην πρωθυπουργός Κώστας Καραμαν-

λής στη γιορτή για τα 50 χρόνια «Πάμε Ρη-
γίλλης» που διοργανώνει η ΝΔ. Δεν ρώτη-
σα για τον Αντώνη Σαμαρά, γιατί ακόμα

δεν το έχει σκεφτεί ώριμα. Θα έβαζα στοί-
χημα ότι πιο πιθανό είναι να πάει ο Κώστας

Καραμανλής (δεν έχει εκδηλώσει ακόμα την
πρόθεσή του)  παρά ο Αντώνης… 

Ποιος εφοπλιστής 
ΔΕΝ θα πάρει το Open

Τη γράφω ανάποδα την είδηση, διότι τα τελευταία 24ωρα
κυκλοφόρησε μια φήμη και γράφηκε σε κάποια σάιτ ότι πασί-
γνωστος και ισχυρός εφοπλιστής-εκδότης αγόρασε το 100%
του Open. Ακόμα γελάω… Πρώτον, δεν έχει πουληθεί σε κα-
νέναν το κανάλι του Ιβάν Σαββίδη και, δεύτερον, ο πασίγνω-
στος εφοπλιστής που έγραφαν δεν ενδιαφέρεται καθόλου να
αγοράσει τον συγκεκριμένο σταθμό. Γενικώς δεν υπάρχει εν-
διαφέρον από κάποιον ισχυρό παίκτη της αγοράς. Εκτός κι αν
πέσει το τίμημα… 

O Βερύκιος την αποκάλεσε 
«μπέμπα 70 ετών»

Σε αυτές τις ψυχαγωγικές εκπομπές η κατάσταση έχει ξεφύ-
γει με το κουτσομπολιό και τα πικρόχολα σχόλια.

Προχθές στην εκπομπή «Happy Day» του Alpha
μίλησε για την Έλλη Στάη ο Δήμος Βερύκιος
με αφορμή τις πλαστικές επεμβάσεις που,
σύμφωνα με τις κακές γλώσσες, έχει κάνει η

πασίγνωστη δημοσιογράφος. Ο ίδιος είπε: «Εί-
δα χθες στην τηλεόραση την Έλλη Στάη, μπέμπα

70 ετών. Καινούργιο πρόσωπο. Δεν ξέρω αν
ήταν θέμα φωτισμού, αλλά είναι μια μπέμπα
ετών 70. Εγώ λέω μόνο για το πρόσωπο, δεν
λέω για το σώμα… Δεν είπαμε κάτι κακό, κομ-

πλιμέντο είναι αυτό». Μετά τον χαμό που έγινε,
ο Βερύκιος είπε πως αν η Στάη ενοχλήθηκε θα

ζητήσει συγγνώμη… Ρε, με τι ασχολείται ο κόσμος; 

Το αποτύπωμα
Παπαστεργίου,
Κυρανάκη 

Σας το έχω ξαναγράψει:
εκεί στο Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης όλα λειτουργούν ρολόι!

Τελευταίο παράδειγ-
μα, ο μαθητικός

διαγωνισμός
ρομποτικής
που φιλοξε-
νείται από τη

χώρα μας.
Μαθαίνω ότι

έχει τραβήξει τα
βλέμματα του

Μεγάρου Μα-
ξίμου. Φυσι-
κά, η πρωτο-
βουλία ανή-

κε στον Δημή-
τρη Παπαστεργί-

ου και τον Κωνσταντίνο
Κυρανάκη. Και μπράβο τους!
Όταν ένα υπουργείο δουλεύει
σωστά, οφείλουμε να το επι-
σημαίνουμε. 

Τα κλικ του Μητσοτάκη στις ΗΠΑ
Σ

ε μια διαφορετική από τις συνηθισμένες ανάρτηση προχώρησε ο πρωθυπουργός Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης, ο οποίος δημοσίευσε στον προσωπικό του λογαριασμό στο In-
stagram φωτογραφίες με τις σημαντικότερες στιγμές των επαφών, των ομιλιών και

των συναντήσεων που είχε στη Νέα Υόρκη κατά την παρουσία του εκεί για τη Γενική Συνέλευ-
ση του ΟΗΕ. Η ανάρτηση περιλαμβάνει 18 ασπρόμαυρες φωτογραφίες και ανάμεσα σε αυτές
στιγμιότυπα από την ομιλία του στη Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ το βράδυ της Πέμπτης, την πα-
ρουσία του στην τελετή του Atlantic Council, όπου βραβεύτηκε ως Global Citizen 2024, την
τριμερή συνάντηση με τον Γάλλο πρόεδρο Μακρόν και τον πρόεδρο της Κύπρου Νίκο Χριστο-
δουλίδη, το τετ α τετ με τον Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν, την παρουσία του στη συνάντηση για τη
στήριξη της Ουκρανίας, τη συνέντευξή του στο CNN και την τυχαία συνάντηση που είχε με
Έλληνα σουβλατζή στη Νέα Υόρκη.
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Το «ράπισμα»
Γεωργιάδη 
σε Φωτίου

Η
βουλευτής της Νέας Αριστεράς Θεανώ Φωτίου
επιτέθηκε στον Άδωνι Γεωργιάδη για την περί-
θαλψη των μεταναστών από το ΕΣΥ. Όλα αυτά

την ώρα που στην κυβέρνηση και το εκάστοτε υπουρ-
γείο κινούνται πάνω σε λεπτές γραμμές για να διατηρή-
σουν τους προϋπολογισμούς. 

«Ο Παγκόσμιος Οργανισμός Υγείας μάς δίνει λεφτά για
να μπορούμε να καλύπτουμε τις ανάγκες των λαθρομετα-
ναστών; Λέτε ότι πρέπει το υπουργείο Υγείας της Ελλάδος,
από τους ήδη πιεσμένους του προϋπολογισμούς για την
παροχή Υγείας στους Έλληνες πολίτες -που λέτε ότι δεν
φτάνουν τα λεφτά- να αφαιρέσει επιπλέον λεφτά για να
καλύψει το ελληνικό κράτος τα έξοδα αυτών που έρχονται
στην Ελλάδα παράνομα;», ρώτησε ο υπουργός Υγείας και
διερωτήθηκε στη συνέχεια: «Δηλαδή, αν έρθουν 10 εκα-
τομμύρια, θα πάμε να καλύψουμε και τα 10 εκατομμύρια
και αν έρθουν 50 εκατομμύρια και τα 50 εκατομμύρια;».
Άψογος. 

Η Άννα Διαμαντοπούλου και
το «Γηροκομείο» του Ψινάκη
Να σας πω την αλήθεια, δεν περίμενα να πάει κάπου αλλού η Άν-
να. Μόνο για τον Ψινάκη είναι… Η πρώην διορισμένη νομάρχισ-
σα εμφανίστηκε στο «Γηροκομείο», μια εκπομπή του Ηλία Ψινά-
κη στο YouTube (την αγνοούσα), μαζί με την ηθοποιό και σενα-
ριογράφο Δήμητρα Παπαδοπούλου και η Άννα άρχισε να αρα-
διάζει διάφορες ιστορίες ότι στις μαθητικές εκλογές έβγαινε
πρώτη σε ψήφους και διάφορα άλλα τέτοια γλαφυρά. Ξέρουμε
και από τον άλλο, τον πρόεδρο του 15μελούς που έγινε πρωθυ-
πουργός, δεν θα πάρουμε… 
ΥΓ.: Σας έχω και ένα κουιζάκι: Ποια «πράσινη» φίλη της Άννας
εμφανίστηκε στο πλευρό της σε εκδήλωση στο Μαρούσι; 

Οι kasselistas 
έβγαλαν τραγούδι 
για τον έκπτωτο πρόεδρο
Τους είπαν και τους ξαναείπαν ότι η αφίσα του έκ-
πτωτου προέδρου με την οποία προανήγγειλε την
υποψηφιότητά του -με το πρόσωπό του προφίλ και
τη φράση «Είμαι εδώ»- έμοιαζε με εξώφυλλο δί-
σκου και οι kasselistas δεν έχασαν την ευκαιρία.
Κυκλοφόρησαν τραγούδι με… μοναδικούς στί-
χους που έγινε αμέσως viral. «Πάμε να το κάνου-
με viral, αδέρφια, πάμε να το ταξιδέψουμε παν-
τού, σε κάθε σπίτι, σε κάθε γειτονιά, σε κάθε πα-
ρέα», ανέφερε το γνωστό τρολ Πεν Νταλαούρα. Θα
μεταφέραμε κάπου εδώ τους στίχους, αλλά αν δεν
το ακούσει κανείς, χάνει. Οπότε σπεύσατε.

Οι δήμαρχοι «Σαλμάδες»
Ακούω και μαθαίνω ότι διάφοροι «γαλάζιοι» δήμαρχοι
απειλούν ότι θα γίνουν «Σαλμάδες» και θα ξεκινήσουν
αντάρτικο κατά της ΝΔ και της κυβέρνησης διότι δεν
έχουν, λέει, λεφτά… Καλά και τόσα χρόνια που είχαν,
ξέραμε τι τα έκαναν. 
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Η εμφάνιση Δραγασάκη
Λίγο καιρό μετά την ηχηρή αποχώρησή του

από τον ΣΥΡΙΖΑ, το άλλοτε κραταιό στέλεχος
του κόμματος Γ. Δραγασάκης οργάνωσε μέσω
του Ινστιτούτου «Ένα» εκδήλωση με θέμα «Η
εργασία σήμερα και η προοδευτική απάντη-
ση». Προφανώς έβαλε το πρώτο λιθαράκι για
τη μεγάλη συζήτηση που έχει ήδη ανοίξει και
αναμένεται να εντατικοποιηθεί μετά τις εσω-
κομματικές εκλογές σε ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ για
την ενιαία έκφραση της Κεντροαριστεράς.

ΠΡΟΣ ΤΟΝ «ΑΠΕΡΧΟΜΕΝΟ» ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑΡΧΗ ΗΠΕΙΡΟΥ κ. ΑΛΕΞΑΝΔΡΟ ΚΑΧΡΙΜΑΝΗ: 

Ο πνιγμένος από τα μαλλιά του πιάνεται… 
Πολιτικός σεισμός έχει προκληθεί στην Περιφέ-

ρεια Ηπείρου μετά τις αποκαλύψεις της εφημερίδας
«Political», οι οποίες αποτελούν βασικό θέμα συζή-
τησης από χιλιάδες πολίτες στην Ήπειρο και σε όλη
την Ελλάδα… Έκπληκτοι διαβάζουν για τα έργα και
τις ημέρες του μέχρι πρότινος άτρωτου, απερχόμε-
νου περιφερειάρχη… Ο ίδιος ο κ. Καχριμάνης πανι-
κόβλητος προσπαθεί με φημολογίες να δικαιολογή-
σει τα αδικαιολόγητα, αν και οι μέχρι τώρα αποκαλύ-
ψεις της εφημερίδας είναι με αδιάσειστα στοιχεία.
Μαθαίνουμε ότι προσπαθεί να βρει σωσίβιο σε κυ-
βερνητικούς βουλευτές, πρώην υπουργούς και άλλα
στελέχη της κυβέρνησης. Δυστυχώς για αυτόν, τα
στοιχεία τα οποία παρουσιάσαμε και αυτά τα οποία
θα ακολουθήσουν σύντομα είναι ακλόνητα και οσο-
νούπω θα κληθεί να απαντήσει στην ελληνική Δι-
καιοσύνη. Μέσα στον πανικό του διαδίδει ότι έχει
ενημερώσει ανώτερα κλιμάκια της κυβέρνησης και
άτομα «κύκλου» του Μεγάρου Μαξίμου ότι προτίθε-
ται να υποβάλει την παραίτησή του… Παράλληλα ο
ίδιος εκτοξεύει απειλές για τον εκδότη της «Political»

κ. Νίκο Καραμανλή του τύπου «θα τον τελειώσω» κ.ά.
Εμείς δεν θα παρασυρθούμε στο επίπεδο του κ. Κα-
χριμάνη. Ούτε απειλούμε ούτε διαδίδουμε φήμες.
Θα συνεχίσουμε τις αποκαλύψεις με στοιχεία και
ντοκουμέντα που δεν επιδέχονται διαψεύσεων, τα
οποία θα καταθέσουμε στην ελληνική Δικαιοσύνη,
στους επιθεωρητές Δημόσιας Διοίκησης, στον Ευ-
ρωπαίο Εισαγγελέα Διαφθοράς και στις αρμόδιες
ελεγκτικές αρχές της Ευρώπης, προκειμένου να διε-
ρευνήσουν τις καταγγελίες για κακοδιαχείριση και
κατασπατάληση δημόσιου χρήματος από εθνικούς
και ευρωπαϊκούς πόρους.

Να εξηγήσει ο κ. Καχριμάνης στις αρμόδιες αρχές
πώς και γιατί μέσα σε έξι μήνες έδωσε 757 απευθεί-
ας αναθέσεις 12,1 εκατ. ευρώ! Πώς συνέβη κάτι τέ-
τοιο, όταν στην πρώτη περιφέρεια της χώρας, την Ατ-
τική, έγιναν 151 απευθείας αναθέσεις με συνολικό
προϋπολογισμό 1,9 εκατ. και στην Περιφέρεια Κεν-
τρικής Μακεδονίας, για παράδειγμα, έγιναν 214
απευθείας αναθέσεις με προϋπολογισμό 6,9 εκατ.
ευρώ. Η περιφέρεια δεν είναι τσιφλίκι του κ. Καχρι-

μάνη. Είναι χρήματα του ελληνικού λαού και χρήματα
από ευρωπαϊκούς πόρους.

Η καταιγίδα των αποκαλύψεων για τα έργα και τις
ημέρες του κ. Καχριμάνη τώρα ξεκινά…

Σε ό,τι αφορά τις φήμες περί παραίτησής του, αν
είχε πολιτική ευθιξία, θα έπρεπε ήδη να το έχει κάνει,
αλλά σιγά μην αφήσει την καρέκλα… 

ΥΓ.1: Κι ένα κουίζ για τον κύριο Καχριμάνη: Γιατί
αρνείστε να φτιάξετε δασικούς χάρτες βόσκησης;

ΥΓ.2: Κύριε Καχριμάνη, στη διάθεση της εφημερί-
δας υπάρχουν αδιάσειστα στοιχεία τα οποία θα δη-
μοσιοποιούμε σιγά σιγά, όπως το μαρτύριο της στα-
γόνας. Η παντοδυναμία σας τελειώνει. Ο κόσμος της
Ηπείρου κατάλαβε, άνοιξαν στόματα και το ποτάμι
δεν γυρίζει πίσω. Μέχρι σήμερα δεν μιλούσαν, γιατί
τελούσαν υπό καθεστώς φόβου, ομηρίας και τρομο-
κρατίας…

ΥΓ.3: Πληροφορούμεθα ότι τη Δευτέρα έχετε εκ-
δήλωση για να τιμήσετε τους ευεργέτες της Ηπεί-
ρου… Κρίμα που δεν είναι εν ζωή να δουν τις ημέρες
και τα έργα σας … Θα τρίζουν τα κόκαλά τους…
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Πότε έρχεται η επόμενη
ερώτηση βουλευτών της ΝΔ;

Η αλήθεια είναι πάντα κάπου στη μέση. Η
κυβέρνηση λέει ότι οι βουλευτές της ΝΔ
έχουν καταθέσει χιλιάδες ερωτήσεις από
το 2019 και μετά στους υπουργούς για μια
σειρά από θέματα. Από την άλλη, οι βου-
λευτές υποστηρίζουν αθόρυβα πως ναι μεν
δεν έκαναν... σήμα στην κυβέρνηση, αλλά
δεν θέλουν και τον εφησυχασμό της. Αν
κρίνει κανείς από το γεγονός πως όσοι την
υπέγραψαν ήταν και είναι ολίγον τι... δυσα-
ρεστημένοι επειδή δεν υπουργοποιήθηκαν,
θα καταλάβει πολλά. Πάμε τώρα στα φρέ-
σκα κουλούρια, τα οποία σας τα κράτησα
για το τέλος: μαθαίνω από έγκυρη πηγή
πως η επόμενη... δυνατή ερώτηση των 10 θα
έρθει μετά τα γενέθλια. Δηλαδή γύρω στις 7
με 11 Οκτωβρίου. Το θέμα; Σίγουρα κοινω-
νικό που να αφορά την «καθημερινότητα»
των πολιτών.

Αγκάθι το Μεταναστευτικό
Σε μια δραματική προειδοποίηση προέβη

από το βήμα της Βουλής ο υπουργός Μετα-
νάστευσης και Ασύλου Νίκος Παναγιωτό-
πουλος. Όπως
είπε, η στρατηγι-
κή της χώρας μας
για το Μετανα-
στευτικό είναι
ολοκληρωμένη,
αλλά καμία στρα-
τηγική δεν θα
αποδώσει αν γί-
νει εισβολή στον
Λίβανο και ξε-
σπάσει κύμα
εκατομμυρίων
προσφύγων. «Τότε όλες οι στρατηγικές θα
πάνε στράφι», είπε. Όπως μαθαίνω, στο κυ-
βερνητικό επιτελείο επικρατεί ύψιστη
εγρήγορση καθώς αν το Ισραήλ κάνει πρά-
ξη την απειλή του για χερσαία επίθεση, τότε
πραγματικά θα μπλέξουμε άσχημα...

Ολοιμαζίτες κι
ολοιμαζίτισσες…

Στο debate κράτησαν όλοι τα... μαχαίρια
στα θηκάρια και με τη στάση τους αυτή κέρ-
δισαν τη συμπάθεια του φιλοθεάμονος κοι-
νού. Την επομένη άρχισαν να εκσφεντονί-
ζονται βέλη από και προς όλες τις πλευρές
με βαριές κουβέντες. Και αμέσως μετά συ-
νειδητοποίησαν τον κίνδυνο να γίνουν…
ΣΥΡΙΖΑ! Και όπως είναι λογικό, έπαθαν πα-
νικό και ξανάβαλαν τα μαχαίρια στα θηκά-
ρια! Πάλι καλά… Τώρα θα αρχίσουν τα ενω-
τικά. Θα είμαστε όλοι μαζί την επόμενη μέ-
ρα κ.λπ.

Ο καθοριστικός ρόλος του Κώστα Αχ. Καραμανλή
στην εκδήλωση του Ιδρύματος

O
ταν αναλαμβάνει
κάτι το Ίδρυμα Κα-
ραμανλή, οι εκδη-

λώσεις και οι παρεμβά-
σεις είναι πάντα ενωτικές
και αυτό αποδείχτηκε στην
εκδήλωση του Ιδρύματος
για την παρουσίαση του
βιβλίου «Καραμανλής - Η
πολιτική ως δημιουργία»,
αφιερωμένο στον ιδρυτή
του κόμματος. Ήταν πα-
ρούσα άπασα η παράταξη,
με όσους τοποθετήθηκαν
να ομνύουν στην ενότητα. 

Εκεί ήταν και οι δύο
πρώην πρωθυπουργοί Αν-
τώνης Σαμαράς και Κώ-
στας Καραμανλής, σε άλλη
μια κοινή τους εμφάνιση,
που παρά την ασφυκτική
πίεση από τους δημοσιο-
γράφους για το αν υπάρ-
χουν εσωκομματικά προ-
βλήματα απέφυγαν να κά-
νουν οποιαδήποτε δήλω-
ση ή, έστω, να πάρουν κάποια έκφραση που μπορεί να παρεξη-
γηθεί. Καθοριστικός ήταν σαφέστατα και ο οργανωτικός ρόλος
του Κώστα Αχ. Καραμανλή στη διοργάνωση, κάτι που φάνηκε
και από τις δηλώσεις των προσερχομένων αλλά και από την

προσέγγιση των ομιλητών. Για αυτό άλλωστε συναντήθηκαν
όλες οι «φυλές» της ΝΔ. Από τους... πρώην 11 (δέκα πλέον με
την αποχώρηση Σαλμά) μέχρι τους πιο δεξιούς και τους κεν-
τρογενείς…

Πολύ στενή είναι η φιλία του Αμερικανού πρέσβη Τζορτζ

Τσούνη με τον Κωνσταντίνο Αργυρό, οι οποίοι τα λένε συχνά

σε καφέ στο κέντρο της Αθήνας. Ο δημοφιλής τραγουδιστής

θα είναι σίγουρα από τους Έλληνες που θα λείψουν στον Αμε-

ρικανό πρέσβη, ο οποίος αποχωρεί τον Ιανουάριο. Ενδεχομέ-

νως να τα λένε στις ΗΠΑ, μιας και ο Αργυρός δίνει εκεί τακτι-

κά συναυλίες!

O «Αργυρός» 
φίλος του Τσούνη

Πότε θα συναντήσει τους βουλευτές στο Μαξίμου ο Μητσοτάκης
Ο πρωθυπουργός έμαθα πως ήταν
χθες το απόγευμα στο γραφείο του
στην Ηρώδου Αττικού 19 για να ενη-
μερωθεί από τους συνεργάτες του για
τα γεγονότα των ημερών της απου-
σίας του. Τη Δευτέρα αναμένεται να
συνεδριάσει το Υπουργικό Συμβού-
λιο, ενώ την Τρίτη θα συναντηθεί με

βουλευτές στο Μέγαρο Μαξίμου. Ο
Κυριάκος Μητσοτάκης θα ακούσει
παράπονα, θα καταγράψει προβλημα-
τισμούς και θα συνομιλήσει μαζί τους
σε χαλαρό κλίμα. Ακολουθούν την
Παρασκευή τα γενέθλια της «γαλά-
ζιας» παράταξης, απ’ όπου αναμένε-
ται να παρθούν απουσίες.
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Ο Νίκος ο μαριονετίστας

Σ
ιγά μην έβαζε υποψηφιότητα για πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ ο «αρχιμανδρίτης». Ο Νίκος

θέλει να έχει τον ρόλο του κουκλοπαίχτη, του μαριονετίστα. Όπως πάντα, στο τέλος θα

πάει με τον νικητή για να μπορεί να κινεί τα νήματα από το παρασκήνιο...
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Δ εν ξέρω αν έχετε πάρει χαμπάρι αυτή την ιστορία με τον δή-
μαρχο της Νέας Υόρκης. Διόλου απίθανο να μην την έχετε
πάρει χαμπάρι, δεν φημιζόμαστε για το ενδιαφέρον που δεί-

χνουμε προς τις διεθνείς ειδήσεις οι Έλληνες. Είναι καταπληκτική
όμως. Αριστούργημα. Αν την βλέπατε σε ταινία, θα λέγατε «μα τι φαν-
τασία έχει αυτός ο σεναριογράφος!».

Ο Έρικ Άνταμς λοιπόν έχει παραπεμφθεί σε δίκη αντιμέτωπος με
πέντε ποινικές κατηγορίες επειδή τα ’παιρνε χοντρά από «ξένους υπη-
κόους σε αντάλλαγμα με διάφορες
διευκολύνσεις». Το διαβάζεις και
σου φαίνεται ξεκάθαρο: Οι Ρώσοι,
σκέφτεσαι. Ή, έστω, οι Κινέζοι.
Ποιος άλλος έχει τέτοιου είδους
συμφέροντα και -κυρίως- τέτοιου
μεγέθους δυνατότητα να δωροδοκεί
τον δήμαρχο της Νέας Υόρκης; Κι
όμως... 

Οι Τούρκοι, είναι η κάπως σοκαρι-
στική απάντηση.

Οι οποίοι Τούρκοι είχαν βάλει κυ-
ριολεκτικά στο τσεπάκι τους τον Άν-
ταμς, τον δήμαρχο μιας εκ των σημαν-
τικότερων πόλεων του κόσμου και
κέντρου της διεθνούς οικονομίας.

Ο «επόμενος πρόεδρος 
των ΗΠΑ»

Αρχικά είναι αξιοσημείωτο το γε-
γονός ότι ο κύριος Άνταμς -δήμαρ-
χος της Νέας Υόρκης ξαναλέμε, όχι
της Κάτω Ραχούλας- ήταν τόσο
άπληστος και τόσο τσίπης που δέ-
χτηκε να ξεπουληθεί για να τον πη-
γαίνει βόλτες η Turkish Airlines
στην business class, να τον τραπε-
ζώνουν στον Βόσπορο και να τον κοιμίζουν στο Four Seasons με
τον δεσμό του (άγνωστο αν ήταν νόμιμος ή παράνομος ο δεσμός,
θα τα μάθουμε στη δίκη αυτά). Για να μη λέτε δηλαδή ότι μόνο εδώ
υπάρχουν πολιτικοί που είναι λαμόγια τρίτης κατηγορίας. Βέ-
βαια, πήρε και κάτι δωρεές για την προεκλογική του εκστρατεία
από Τούρκους επιχειρηματίες, αλλά το βασικό ήταν οι παροχές.

Οι Τούρκοι, στους οποίους δεν μπορείς να μη βγάλεις το καπέλο,
κατάλαβαν αμέσως περί τι ψωνάρας πρόκειται, όταν ο Άνταμς πή-
γε πρώτη φορά στην Κωνσταντινούπολη πριν βγει δήμαρχος. Και
ρίξανε από δίπλα του τον τότε πρόξενο της Άγκυρας στη Νέα Υόρκη να
τον ελέγχει, όπως κάθε καλός και έμπειρος πράκτορας ελέγχει τα τοπι-
κά του τσιράκια. Πάρε εισιτήρια, πάρε ξενοδοχεία, πάρε τσάρκες στον
Βόσπορο, μετά βγήκε δήμαρχος και ήρθε η ώρα της αποπληρωμής.

Η Τουρκία που έχει φτιάξει ένα εντελώς «ερντογανικό» προξενείο
36 ορόφων στη Νέα Υόρκη ήθελε, ας πούμε, να πάει να το επισκεφθεί ο

Ερντογάν για να κάνει εντύπωση. Το κτήριο δεν είχε πάρει άδεια από
την Πυροσβεστική όμως, η οποία είχε διαπιστώσει πλήθος κενών
ασφαλείας, ώστε να ανοίξει εγκαίρως, αλλά αυτά είναι λεπτομέρειες
όταν είναι «δικός σου» ο δήμαρχος. Το προξενείο άνοιξε όταν ήθελαν
οι Τούρκοι. Ομοίως όταν ο Άνταμς πήρε εντολή από τα αφεντικά του
στην Άγκυρα να μη βγάλει κιχ για την επέτειο της γενοκτονίας των Αρ-
μενίων (αναγνωρισμένης πλέον από τις ΗΠΑ), εννοείται ότι τους υπά-
κουσε.

Στο μεταξύ, οι Τούρκοι τού φού-
σκωναν τα μυαλά ότι θα τον κάνουν
«τον επόμενο πρόεδρο των ΗΠΑ»
και εκείνος τους πίστευε. Βέβαια,
ποτέ μη λες ποτέ˙ αν δεν τον είχαν
πιάσει οι Αμερικανοί, δεν ξέρουμε
τι θα είχε γίνει, εδώ μπορεί να γίνει
πρόεδρος ο Τραμπ με τριακόσιες χι-
λιάδες ποινικές καταδίκες στην
πλάτη του.

Αγκαλιά με τη διαφθορά
Οι Τούρκοι είναι μανούλες στο

παιχνίδι της διαφθοράς, το παίζουν
εξάλλου με τεράστια επιτυχία οι ίδι-
οι εδώ και αιώνες, είτε ως Οθωμανι-
κή Αυτοκρατορία είτε ως Τουρκική
Δημοκρατία. Ο δείκτης διαφθοράς
της χώρας είναι 35 στα 100 -το χα-
μηλότερο σκορ από τότε που δημι-
ουργήθηκε ο δείκτης, το 2012, από
τη Διεθνή Διαφάνεια- και έρχεται
115η ανάμεσα σε 180 χώρες. Το
2013 είχε σκορ 50 στα 100, το οποίο
σημαίνει ότι έκτοτε σημείωσε μια
αξιοπρεπέστατη κατρακύλα.

Επίσης, οι Τούρκοι ξέρουν πολύ
καλά το παιχνίδι του χειρισμού σε διεθνές επίπεδο. Όποιος τους
υποτιμάει κάνει τεράστιο λάθος. Δεν θα επιβίωναν αλλιώς. Και
όχι απλώς επιβιώνουν, αλλά απλώνουν τα πλοκάμια τους προς
κάθε κατεύθυνση με αρκετή επιτυχία. Έχουν πολύ δυνατές μυ-
στικές υπηρεσίες -με επικεφαλής την περίφημη ΜΙΤ- αλλάζουν
συμμαχίες κατά πώς τους συμφέρει και είναι γενικώς αδίστα-
κτοι σε πολιτικό και διπλωματικό επίπεδο. Παλαιόθεν.

Η υπόθεση του κυρίου Άνταμς, ο οποίος αντιμετωπίζει το εν-
δεχόμενο να πάει φυλακή για 45 χρόνια, ανησυχεί πολύ την Κά-

μαλα Χάρις, διότι ο δήμαρχος είναι Δημοκρατικός. Το έχουμε εμπεδώ-
σει ήδη, φαντάζομαι, ότι η λαμογιά είναι υπερκομματική ιδιότητα.

Η κυρία Χάρις δεν είναι η μόνη που πρέπει να ανησυχεί όμως. Όποι-
ος έχει νταραβέρια με τους Τούρκους γενικώς καλό είναι να έχει τον
νου του. 

Και κυρίως να μην τους υποτιμά.

Σχόλιο
Μαρία
Δεδούση

dedoussimaria@hotmail.com

Το λαμόγιο 
που γύρισε από 

τον Βόσπορο
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Α
πό βδομάδα σε βδομάδα μετατί-
θεται η ανακοίνωση της υποψη-
φιότητας του Στέφανου Κασσελά-

κη για την ηγεσία του ΣΥΡΙΖΑ, τόσο που
κάνει πολλούς να αναρωτιούνται αν όντως
επιθυμεί να είναι εκ νέου υποψήφιος ή
έχει κάποιο άλλο σχέδιο που δεν έχει
ακόμη γίνει γνωστό.

Ο έκπτωτος πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ, μετά
την καθαίρεσή του από την
ηγεσία του κόμματος, σκέ-
φτηκε -είναι η αλήθεια- τη
δημιουργία νέου κομματι-
κού φορέα, όμως οι μετρή-
σεις και τα αμείλικτα logi-
stics μιας τέτοιας ενέργειας
τον αποθάρρυναν. Η κοινο-
βουλευτική παρουσία που

τόσο «κυνήγησε» ζητώντας από τόσους
επιλαχόντες να παραιτηθούν για χάρη του
«τράκαρε» πάνω στη διάσπαση που είχε
προκαλέσει και το «μέτωπο» που άνοιξε με
τον Αλέξη Τσίπρα.

Αρκετούς βουλευτές για να τον ακολου-
θήσουν σε περίπτωση φυγής δεν έχει, κα-
θώς ακόμη και οι υποστηρίκτριές του Έλε-
να Ακρίτα και Θεοδώρα Τζάκρη ξεκαθαρί-
ζουν πως θα παραμείνουν στον ΣΥΡΙΖΑ.
Αυτό με τη σειρά του σημαίνει πως ο όποι-
ος νέος φορέας θα έπρεπε να βρει διαφο-
ρετικούς τρόπους να χρηματοδοτηθεί, ενώ
και ο χρόνος προβολής του θα ήταν ανάλο-
γος με τα παραπολιτικά και το lifestyle που
θα παρήγαγε ο πρόεδρός του. Και όλα αυτά
υπό φυσιολογικές συνθήκες να μην προ-
βλέπεται να αλλάξουν για τα επόμενα τρία
χρόνια, όταν και θα πραγματοποιηθούν οι
επόμενες εκλογές.

Επίφοβος ο Στέφανος
Εφόσον λοιπόν η διεκδίκηση της ηγε-

σίας του ΣΥΡΙΖΑ είναι μονόδρομος για τον
Στέφανο Κασσελάκη, γιατί αργεί να ανα-
κοινώσει την υποψηφιότητά του; Υπάρχουν
δύο λόγοι για αυτό. Αρχικά το επιτελείο τού
τέως προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ εκτιμά ότι οι
αντίπαλοί του δεν χαίρουν ιδιαίτερης εκτί-
μησης από την εκλογική βάση του κόμμα-
τος. Τους αφήνει λοιπόν να «εκτίθενται» με
επιθέσεις εναντίον του, όσο ο ίδιος μοιάζει
να μην ασχολείται.

Από την άλλη βέβαια οι συνεργάτες του
Στέφανου Κασσελάκη με αυτό τον τρόπο
μπορούν να έχουν το κεφάλι τους ήσυχο
πως ο έκπτωτος πρόεδρος δεν θα υποπέ-
σει στο μεγάλο λάθος, πράγμα για το οποίο
είναι επίφοβος. Παραφράζοντας τον Γεώρ-
γιο Παπανδρέου και όσα έλεγε για τον Γε-
ώργιο Γρίβα, προτιμούν να «δοξασθή κρυ-
πτόμενος» παρά να «γελοιοποιηθεί εμφα-
νιζόμενος». Δεν είναι τυχαίο άλλωστε ότι
και πριν από έναν χρόνο, στην πρώτη του
υποψηφιότητα, οι συνεργάτες του τον εί-

χαν πείσει να καταθέσει την υποψηφιότητά
του το αργότερο δυνατόν ώστε να εκτεθεί
όσο γίνεται λιγότερο.

Τότε ο Στέφανος Κασσελάκης είχε δη-
λώσει τη συμμετοχή του την τελευταία μέ-
ρα του Αυγούστου, την ώρα που ο πρώτος
γύρος είχε προγραμματιστεί για τις 17 Σε-
πτεμβρίου. Για του λόγου το ακριβές, από
την καθαίρεσή του κι έπειτα οι παρεμβά-
σεις του Στέφανου Κασσελάκη μετριούνται
στα δάχτυλα του ενός χεριού. Πρώτη ήταν
εκείνη από το βήμα της Κεντρικής Επιτρο-
πής λίγα λεπτά μετά την υπερψήφιση της
πρότασης μομφής, στην οποία χαρακτήρι-
σε τα μέλη του οργάνου «κουκουλοφό-
ρους». 

Θα γίνει τελικά debate;
Ακολούθησαν η τοποθέτηση περί προ-

βοκάτσιας μετά τις φήμες που τον ήθελαν
να κάνει «ντου» στην Κουμουνδούρου για
να μπει στο γραφείο του στις 12 Σεπτεμβρί-
ου και δώδεκα μέρες αργότερα η αφίσα με
την οποία προανήγγειλε την επιστροφή του
με το σύνθημα «Είμαι εδώ». Μεταξύ των
τριών παρεμβάσεων έχουν υπάρξει και
δύο επισκέψεις, πρώτα στην Άρτα για να
σταλεί μήνυμα στην Όλγα Γεροβασίλη, και
έπειτα στην Τρίπολη χωρίς να προχωρήσει
σε κάποια δήλωση.

Η υποψηφιότητα πάντως του έκπτωτου
προέδρου αναμένεται να έχει και διαδι-
κτυακή παρουσία με ένα site για τον «Δικό
μας ΣΥΡΙΖΑ», όπως ανέφερε και στην αφί-
σα με την οποία προανήγγειλε τη συμμετο-
χή του στην κούρσα για την ηγεσία. Εκεί ο
Στέφανος Κασσελάκης θα ενημερώνει
τους πολίτες για τις θέσεις του και θα τους

προτρέπει να πάρουν μέρος στην πολιτική
συζήτηση.

Και βέβαια, παρά το γεγονός ότι πολλοί
είναι εκείνοι που «ζήλεψαν» από το ΠΑ-
ΣΟΚ και θέλουν debate και στον ΣΥΡΙΖΑ,
κανείς σοβαρός άνθρωπος που συμβου-
λεύει τον έκπτωτο πρόεδρο δεν πρόκειται
να του συστήσει να πάει σε μια τέτοια ανα-
μέτρηση με τον Παύλο Πολάκη και τον Σω-
κράτη Φάμελλο.

Δεν θα είναι υποψήφιος ο Παππάς
«Δεν θα είμαι υποψήφιος για την προ-

εδρία του ΣΥΡΙΖΑ», ξεκαθάρισε ο πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του
ΣΥΡΙΖΑ Νίκος Παππάς μιλώντας στην ΕΡΤ,
ενώ ξεκαθάρισε ακόμα ότι δεν θα δηλώ-
σει ανοιχτά ποιον υποψήφιο θα υποστηρί-
ξει. «Εγώ και πιστεύω και τα μέλη του ΣΥ-
ΡΙΖΑ περιμένουμε από τους υποψήφιους
προέδρους να εξηγήσουν πώς θα εφαρ-
μόσουν τις συλλογικές μας αποφάσεις.
Τώρα θα υπηρετήσω με απόλυτη προσή-
λωση τον θεσμικό ρόλο με τον οποίο με τί-
μησαν οι σύντροφοι και συντρόφισσες συ-
νάδελφοι, βουλευτές και βουλεύτριες και
νομίζω ότι αντιλαμβάνεστε απολύτως τι
εννοώ. […] Αν είχα την επιλογή ή έκανα
την επιλογή να εκδηλωθώ υπέρ του ενός
και του άλλου, θα έπρεπε αυτόματα να γί-
νει και μια αλλαγή στην κοινοβουλευτική
ομάδα», εξήγησε.

Τέλος, για το αν μετάνιωσε που πέρυσι
στήριξε τον Στέφανο Κασσελάκη σημεί-
ωσε: «Πέρυσι έγινε μια πολιτική συμφωνία
καθαρή, δηλωμένη, είναι αναρτημένη κιό-
λας στο site του ΣΥΡΙΖΑ. Τοποθετήθηκα
δημόσια στην Κεντρική μας Επιτροπή, ψή-
φισα κατά της πρότασης μομφής, ψήφισα
υπέρ της ανοικτής ψηφοφορίας στην Κεν-
τρική μας Επιτροπή, αλλά είναι σαφές ότι
δεν έχουμε καταφέρει να φτάσουμε στο
επιθυμητό αποτέλεσμα».

Τέλος ο Γιαννίκος από το Κόκκινο
Την ίδια ώρα με… ανακούφιση αντιμε-

τώπισαν πολλοί από τους εργαζόμενους
του κομματικού ραδιοφώνου Στο Κόκκινο
την παύση του εκλεκτού του Στέφανου
Κασσελάκη από τη διεύθυνσή του. Η από-
φαση πάρθηκε στην Πολιτική Γραμματεία
της Πέμπτης, όταν ο τέως πλέον διευθυν-
τής του ραδιοφώνου κατηγορήθηκε πως
είχε συνεχείς διενέξεις με τους εργαζόμε-
νους του σταθμού, ενώ του χρεώθηκε και
«αδυναμία συντονισμού και λειτουργίας
του σταθμού». Την ώρα πάντως που η είδη-
ση είχε ήδη κυκλοφορήσει, ο Αδάμ Γιαννί-
κος στο προσωπικό του προφίλ έγραφε:
«Μαθαίνω από συναδέλφους ότι σάιτ γρά-
φει πως με παύουν από το Κόκκινο. Όμως,
δεν με έχει πάρει κανένας τηλέφωνο να
μου το πει. Συντονιστείτε».

Γιατί κρύβουν
τον Κασσελάκη

οι σύμβουλοί του

Οι στενοί συνεργάτες του έκπτωτου προέδρου επιδιώκουν να
καταθέσει την υποψηφιότητά του όσο γίνεται πιο αργά, γιατί φοβούνται

μήπως κάνει καμία χοντρή γκάφα και εκτεθεί ανεπανόρθωτα

του Αντώνη 

Αναστασόπουλου

antonis.anastasopoulos@gmail.com
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ΑΑνατροπές και μεταλλάξεις
στην πολιτική σκακιέρα

ΜΕΓΑ ΛΟ ΑΦΙΕΡΩΜΑ

Αντώνης Παπαργύρης

Δημήτρης Βασιλειάδης

Περικλής Πηλείδης

Θωμάς Γεράκης Ανδρέας Δρυμιώτης Δημήτρης Μαύρος

Άγγελος Σεριάτος 

Γιώργος Αράπογλου Μαρία Καρακλιούμη 

Ζαχαρίας Ζούπης Κώστας Παναγόπουλος 

Στέλιος Ζωντός
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Ο
ι εκτιμήσεις των κορυφαίων Ελλή-
νων δημοσκόπων και εκλογολό-
γων με αποκλειστικά άρθρα τους

στην «Political» επιχειρούν να ξεδιαλύνουν
το πολιτικό κουβάρι της επόμενης μέρας με
τις εκλογικές διαδικασίες σε ΣΥΡΙΖΑ και
ΠΑΣΟΚ.

Οι Δημήτρης Μαύρος (διευθύνων σύμ-
βουλος της ΜRΒ), Θωμάς Γεράκης (πρό-
εδρος και διευθύνων σύμβουλος της

Μarc), Ανδρέας Δρυμιώ-
της (εκλογικός αναλυτής),
Αντώνης Παπαργύρης (δι-
ευθυντής Ερευνών GPO),
Ζαχαρίας Ζούπης (διευ-
θυντής Ερευνών της Opi-
nion Poll), Κώστας Πανα-
γόπουλος (διευθύνων
σύμβουλος της ALCO),
Γιώργος Αράπογλου (γενι-

κός διευθυντής της PULSE RC), Άγγελος
Σεριάτος (επικεφαλής Ερευνών της Prora-
ta), Μαρία Καρακλιούμη (πολιτική αναλύ-
τρια της RASS), Στέλιος Ζωντός (σύμβου-
λος Στρατηγικής και Επικοινωνίας), Δημή-
τρης Βασιλειάδης (πολιτικός αναλυτής της
Interview) και Περικλής Πηλείδης (σύμ-
βουλος Επικοινωνίας) απαντούν στα τέσσε-
ρα ερωτήματα που τους θέσαμε:

1. Κινδυνεύει από κάποιον η ΝΔ; Μπορεί
να αυξήσει τα ποσοστά της μέχρι το 2027; 

2. Ο ΣΥΡΙΖΑ πάει για διάλυση σε μικρά
κομμάτια; Μπορεί να γεννήσει κάτι νέο στη
ριζοσπαστική Αριστερά;

3. Το ΠΑΣΟΚ μπορεί να γίνει ισχυρός πό-
λος αντιπολίτευσης;

4. Τα κόμματα της άκρας Δεξιάς τι ελπί-
δες έχουν και τι δυναμικές;

Είναι κοινός τόπος όλων ότι αυτήν τη
στιγμή οποιαδήποτε πρόβλεψη είναι παρα-
κινδυνευμένη, αφού η περίοδος που δια-
νύουμε είναι μεταβατική. Κάποιοι μάλιστα
υπογραμμίζουν ότι περνάμε από την αντι-
συστημικότητα της Αριστεράς του 2015
στην αντισυστημικότητα της Δεξιάς του
2024-2027 και η εκτίμηση αυτή έχει τερά-
στια πολιτική σημασία. Προς το παρόν κα-
νένα κόμμα της αντιπολίτευσης δεν εμπνέει
κυβερνησιμότητα. Ταυτόχρονα, στον δημό-

σιο βίο έχει ανοίξει ανεπίσημα και ο διάλο-
γος περί συμμαχιών και συγκυβερνήσεων
όχι μόνο στα αριστερά του πολιτικού φά-
σματος αλλά και στα δεξιά και αυτό θα μας
απασχολήσει ιδιαίτερα τα επόμενα χρόνια.

Οι άμυνες της ΝΔ
Η ΝΔ οφείλει να βρει έναν νέο βηματισμό

και ένα θετικό πρόσημο και να μην παρα-
μείνει στη λογική του χειρότερου κακού. Η
προσδοκία των περισσότερων από τη λεγό-
μενη γκρίζα ζώνη, που ξεπερνάει το 20%
στις δημοσκοπήσεις, είναι από τη ΝΔ, αφού
αυτή την ώρα τουλάχιστον δεν φαίνεται κά-
ποια ρεαλιστική εναλλακτική πρόταση δια-
κυβέρνησης. Δεν πρέπει να ξεχνάμε ότι η
ΝΔ διανύει τον 6ο χρόνο διακυβέρνησης
και δεν πρέπει να αφήσει τις άμυνές της
ανοιχτές ώστε να την πλήξει η πολιτική
ρευστότητα.

ΣΥΡΙΖΑ τέλος
Όποιος και αν βγει αρχηγός στον ΣΥΡΙΖΑ,

είναι εξαιρετικά αμφίβολο αν θα μπορέσει
να κρατήσει το κόμμα ενωμένο. Ο ΣΥΡΙΖΑ

διαλύεται με τους ίδιους εντυπωσιακούς
ρυθμούς και όρους σαν κι αυτούς με τους
οποίους εκτοξεύτηκε από το 5% στο 36%
στις αρχές της προηγούμενης δεκαετίας,
φτάνοντας να κυβερνήσει μαζί με μια
ακραία μορφή της λαϊκίστικης Δεξιάς.
Ένας ολόκληρος κύκλος έκλεισε με αποτέ-
λεσμα σήμερα να μιλάμε για «κόμμα Κασ-
σελάκη» και όχι για Συνασπισμό Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς, ούτε βέβαια για προ-
οδευτική συμμαχία. 

Σπαζοκεφαλιά το ΠΑΣΟΚ
Στο ΠΑΣΟΚ τα πράγματα είναι σπαζοκε-

φαλιά, αφού οι εκτιμήσεις των δημοσκό-
πων και των πολιτικών αναλυτών που αρ-
θρογραφούν σήμερα στην «Political» επι-
σημαίνουν ότι η απογοήτευση των πολιτών
δεν φτάνει για να επιλέξουν μια στροφή
προς το κόμμα της Χαριλάου Τρικούπη. Τα
κρίσιμα ερωτήματα είναι αν το ΠΑΣΟΚ θα
επιλέξει μια στροφή προς το Κέντρο ή προς
τα Κεντροαριστερά του. Θα μπορέσουν να
συνυπάρξουν οι διαφορετικές ψυχές του
όποιος και αν εκλεγεί; Δεν είναι εύκολες οι

απαντήσεις και ο χρόνος είναι πιεστικός. Σε
κάθε περίπτωση, λίγοι πείθονται ότι το ΠΑ-
ΣΟΚ μπορεί να γίνει κυβέρνηση. Το ποιος/α
θα εκλεγεί και το μήνυμα που θα εκπέμψει
τους επόμενους μήνες θα παίξουν καθορι-
στικό ρόλο αν θα μείνει ένα κόμμα του 15% ή
θα κάνει ένα τεράστιο άλμα. Σίγουρα πάν-
τως βρίσκεται μπροστά σε μια μεγάλη ευ-
καιρία. Πάντως, αρκετοί εκλογολόγοι τονί-
ζουν ότι αν θέλει να ξανακυβερνήσει το
ΠΑΣΟΚ, πρέπει να αφήσει τις αριστερές θέ-
σεις του και να πάει προς το Κέντρο. Το
Κέντρο βγάζει τις κυβερνήσεις.

«Βράζει» η δεξιά πολυκατοικία 
Τα κόμματα που σχηματικά κινούνται

«δεξιότερα» της Νέας Δημοκρατίας πέτυ-
χαν σημαντικά ποσοστά στις πρόσφατες
ευρωεκλογές και εμφανίζονται ενισχυμένα
στις τελευταίες δημοσκοπήσεις. Αφενός
γιατί η συσπείρωσή τους είναι σχεδόν κα-
θολική, αφετέρου γιατί φαίνεται να μετακι-
νείται προς αυτά ένας στους 10 πολίτες που
το 2023 είχε ψηφίσει τη Νέα Δημοκρατία.
Δεν πρέπει να υποτιμηθεί ότι τα κόμματα
δεξιότερα της ΝΔ που επεκτείνονται μέχρι
τον χώρο της ακροδεξιάς συγκέντρωσαν
περίπου 20%. Επίσης, δεν πρέπει να υποτι-
μηθεί ο ρόλος του Μεταναστευτικού, που
μπορεί να δώσει επιπλέον πόντους στη
συγκεκριμένη δεξαμενή.

ΑΠΟΚ ΛΕΙΣΤΙΚΟ ΡΕΠΟΡΤΑΖ 

του Κώστα 

Τσιτούνα 

kostastsitounas@gmail.com

Δώδεκα κορυφαίοι δημοσκόποι 
γράφουν στην «P» για την επόμενη μέρα

σε ΝΔ, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ 

Πώς θα αλλάξει το πολιτικό τοπίο μέχρι τα τέλη

του 2024 - Πώς μετατοπίζεται η κινούμενη άμμος

στα αριστερά και τα δεξιά του πολιτικού φάσματος 
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Τ
ο πολιτικό σκηνικό στην Ελλάδα αλλά και

στην Ευρώπη μετατρέπεται με ραγδαίους

ρυθμούς σε μια άμορφη μάζα πολιτικής συμ-

παντικής ύλης ακριβώς τη στιγμή του Big Bang.

Έχουν ανακατευτεί τέσσερα χρώματα ΝΔ (μπλε), ΣΥ-

ΡΙΖΑ (πορτοκαλί-κόκκινο), ΠΑΣΟΚ (πράσινο) και τα

κόμματα δεξιότερα της ΝΔ (μαύρο-γκρι). Όσοι γνω-

ρίζουν ζωγραφική ξέρουν ότι όταν ανακατεύεις αυτά

τα χρώματα, το αποτέλεσμα που παίρνεις είναι μια

ρυπαρή, καφετίζουσα, σκουρόχρωμη απόχρωση που

θυμίζει ακόμη και άσχημες οσμές.

Υπάρχει ένας κρυμμένος κοινός παρονομαστής πί-

σω από αυτά που συμβαίνουν σήμερα στην Ελλάδα

που λέγεται «ύπουλη επιστροφή της αντισυστημικό-

τητας». Φαίνεται εξάλλου αυτό από τη δημοσκοπική

ισχυροποίηση συγκεκριμένων κομμάτων τόσο της

Δεξιάς (πχ, Φωνή Λογικής/Αφρ. Λατινοπούλου) όσο

και της Αριστεράς (πχ, Πλεύση Ελευθερίας/Ζ. Κων-

σταντοπούλου).

Παρ’ όλα αυτά, οι μεγάλες πινελιές του πίνακα

αφορούν τη ΝΔ, τον ΣΥΡΙΖΑ, το ΠΑΣΟΚ και τη δεξιά

πλευρά της ΝΔ. Η ΝΔ αντιμετωπίζει τους δικούς της

δαίμονες: 1) Η νομοτελειακή κόπωση της δεύτερης

τετραετίας, 2) Ο θυμός του δικού της παραδοσιακού

συντηρητικού κοινού που έχει ενοχληθεί από βιασύ-

νες στην ψήφιση/εφαρμογή νόμων που αφορούν θέ-

ματα inclusivity, 3) Η γενικευμένη αντίληψη ότι «δί-

νονται πολλά σε λίγους και εντέλει λίγα στους πολ-

λούς», 4) Η εσωκομματική αντιπολίτευση από ση-

μαντικούς πολιτικούς δρώντες της παράταξης, 5) Τα

στριμωγμένα οικονομικά της ΕΕ που πιέζουν τις χώ-

ρες στο να μην πάρουν μέτρα που θα βοηθήσουν δη-

μιουργικά και μόνιμα τους πολίτες τους, 6) Εκτός από

την απώλεια ψηφοφόρων προς τα δεξιά της και την

απώλεια ξενιτεμένων ψηφοφόρων του ΠΑΣΟΚ, που

από το 2012 έχουν απαγκιά-

σει στη ΝΔ και τώρα πο-

λύ θα ήθελαν να φύ-

γουν επιστρέφοντας στην πολιτική τους πατρίδα αν

και εφόσον η τελευταία τούς παρέχει ισχυρή ενδεχό-

μενη «παράσταση νίκης», 7) Η σταδιακή διάλυση της

μεσαίας τάξης που το πάνω της τμήμα τροφοδοτεί

μεν τη ΝΔ, αλλά κυρίως τα κατώτερα στρώματα που

δεν τους φτάνει η απλή επιδοματική πολιτική της κυ-

βέρνησης, 8) Η δύσκολη καθημερινότητα των Ελλή-

νων συνδυασμένη με την έλλειψη ασφάλειας, 9) Η

σχεδόν παντελής απουσία αντιπολίτευσης και, τέλος,

10) Η μοναξιά του Μαξίμου που μοιραία επιτρέπει σε

ό,τι κακό συμβαίνει να προσάπτεται στο επιτελικό

κράτος.

Για να ξανααυξήσει τα ποσοστά της η ΝΔ σε επίπε-

δα αυτοδυναμίας πρέπει να νικηθεί ο παραπάνω δε-

κάλογος δαιμόνων ή να αλλάξει ο εκλογικός νόμος ή

να καλλιεργηθούν πιθανές συνεργασίες δεξιότερα

και αριστερότερά της ή όλα μαζί.

Ο ΣΥΡΙΖΑ έτσι όπως τον ξέραμε επί εποχής Αλ. Τσί-

πρα δεν υπάρχει πλέον. Έχει διασκορπιστεί ολούθε.

Έχει απομείνει ένα κόμμα Στέφ. Κασσελάκη, το οποίο

δεν είναι καν (ακόμη τουλάχιστον) το κόμμα των ευ-

ρωεκλογών του 15%. Είναι μια πολιτική οντότητα που

προσελκύει άλλου είδους ψηφοφόρους από αυτούς

που είχε ο ΣΥΡΙΖΑ του 36,5% (2015), 31,5% (2019), 18%

(2023). Δεν μπορεί να προβλέψει κανείς τι ποσοστό

ψηφοφόρων μπορεί να έλξει ο Στέφανος Κασσελά-

κης που τώρα είναι διασκορπισμένοι σε ολόκληρο το

κομματικό σύστημα. Εξάλλου υπάρχουν μπροστά

πολλοί ύφαλοι που πρέπει να υπερπηδηθούν μέχρι

να ξέρουμε ποιος θα είναι ο επόμενος αρχηγός του

ΣΥΡΙΖΑ και άρα θα μπορεί να είναι ορατή και η πολιτι-

κή χροιά του κόμματος.

Στο ΠΑΣΟΚ είναι αυτήν τη στιγμή στραμμένοι όλοι

οι προβολείς των πολιτικών και μη δρώντων (sta-

keholders) της χώρας: πολιτικοί, κοινωνικοί, επιχει-

ρηματικοί, πανεπιστημιακοί, φιλοσοφικοί, mediaκοί

κ.λπ. κ.λπ. Αναμένουν με αγωνία να επιβεβαιώσουν ή

όχι τη δυνατότητα του ΠΑΣΟΚ να 1) ξαναγίνει Κίνημα,

2) Δείξει ότι πραγματικά μπορεί να νικήσει στις επό-

μενες εκλογές, όποτε και αν αυτές γίνουν, 3) Μέχρι

τότε αντιπολιτευτικά να «ξυπνήσει» την κυβέρνηση

με στόχο αυτή να γίνει καλύτερη βγαίνοντας από τη

ραστώνη της μονοκρατορίας, 4) Να διασφαλίσει ότι

την επόμενη μέρα των εσωκομματικών εκλογών το

ΠΑΣΟΚ θα είναι ενωμένο όπως συντεταγμένο και σο-

βαρό δείχνει και προεκλογικά και, τέλος, 5) Να κάνει

ουσιαστικές προτάσεις για μια πραγματικά διαφορε-

τική λύση στα προβλήματα των Ελλήνων.

Σχετικά με το τελευταίο θα πρέπει να σημειωθεί ότι

μόνο το 27,7% των Ελλήνων συμφώνησε με την τοπο-

θέτηση του πρωθυπουργού πως το μήνυμα των ευ-

ρωεκλογών ήταν ότι πρέπει «να εφαρμοστεί αποτε-

λεσματικότερα και γρηγορότερα η ήδη υπάρχουσα

στρατηγική της κυβέρνησης». Φάνηκε δε ότι η ΝΔ

πήρε και το υπόλοιπο μήνυμα από τις 2+1 φράσεις

που γράφτηκαν στο πέρασμα πίσω από τον πρωθυ-

πουργό τόσο στην ομιλία του όσο και στη συνέντευξη

που παραχώρησε στη ΔΕΘ: α) Πιο γρήγορα, β) Πιο δί-

καια, γ) Πιο αποτελεσματικά.

Τα κόμματα δεξιότερα της ΝΔ δείχνουν μια απί-

στευτη δυναμική αθροίζοντας σήμερα περίπου 20%,

κάτι που κάποιος θα μπορούσε να θεωρήσει πως

αποτελεί αμυντικό ανάχωμα και δεξαμενή άντλησης

ψηφοφόρων στην κρίσιμη στιγμή. Ωστόσο, μελετών-

τας το τι γίνεται σε ολόκληρη την Ευρώπη είναι εμφα-

νές ότι αυτή η δεξιά στροφή των κοινωνιών δεν είναι

συγκυριακό φαινόμενο, αλλά εμπεριέχει μονιμότερα

παθολογικά πολιτικά ευρήματα. Η Ευρώπη επιστρέ-

φει από τα κράτη-μέλη στα κράτη-έθνη και αυτό δεν

φαίνεται εύκολα αντιμετωπίσιμο. Ακόμα και η Έκθε-

ση Ντράγκι, παρόλο που είναι περισσότερο οικονομι-

κοκεντρική, υποκρύπτει και κοινωνικοπολιτισμικές

διαστάσεις. Ενδέχεται λοιπόν να περνάμε από την αν-

τισυστημικότητα της Αριστεράς του 2015 στην αντι-

συστημικότητα της Δεξιάς του 2024-2027. 

Δημήτρης Μαύρος
Διευθύνων σύμβουλος της MRB

Η μουτζούρα 
με τα 4 χρώματα
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Ανδρέας Δρυμιώτης
Εκλογικός αναλυτής

Το Κέντρο βγάζει 
τις κυβερνήσεις

1. Κινδυνεύει από κάποιον η ΝΔ; Μπορεί να αυξήσει τα ποσοστά της μέχρι το
2027;

Σίγουρα δεν κινδυνεύει. Προς το παρόν κανένα κόμμα της αντιπολίτευσης δεν εμπνέει
κυβερνησιμότητα. Αντίθετα, ο Κυριάκος Μητσοτάκης εμπνέει σιγουριά και σταθερότητα.
Στη συνέντευξη Τύπου στη ΔΕΘ έδωσε πραγματικό ρεσιτάλ απαντώντας χωρίς υπεκφυγές
σε όλες τις ερωτήσεις και χωρίς να συμβουλευτεί καμία σημείωσή του. Αυτά περνούν θετι-
κά στο ακροατήριο. Μέχρι το 2027 είναι τεράστιος πολιτικός χρόνος και μπορεί να συμβούν
πολλά. Κατά συνέπεια οι εκτιμήσεις μας βασίζονται στο σήμερα. Την απάντηση στο δεύτερο
ερώτημα την έδωσε ο Μητσοτάκης στη ΔΕΘ, όταν θύμισε ότι καμία δημοσκόπηση πριν από
τις εκλογές του 2023 δεν έδινε στη ΝΔ το ποσοστό 41%+, αλλά εντούτοις αυτό προέκυψε
από την κάλπη.

2. Ο ΣΥΡΙΖΑ πάει για διάλυση σε μικρά κομμάτια; Μπορεί να γεννήσει κάτι
νέο στη ριζοσπαστική Αριστερά;

Ο ΣΥΡΙΖΑ όπως τον ξέραμε τελείωσε εδώ και καιρό. Η ριζοσπαστική Αριστερά εκφράζε-
ται ήδη από τη Νέα Αριστερά και είδαμε τα πενιχρά αποτελέσματά της στις ευρωεκλογές. Ο
Κασσελάκης είχε μια σημαντική ευκαιρία, αλλά η έλλειψη πολιτικής εμπειρίας και ο άκρα-
τος εγωισμός του οδήγησαν στην αποπομπή του. Δεν γνωρίζουμε τι θα προκύψει από την
εκλογή προέδρου, αλλά κανένας από τους υποψηφίους δεν φαίνεται να είναι πρωθυπουρ-
γήσιμος.

3. Το ΠΑΣΟΚ μπορεί να γίνει ισχυρός πόλος αντιπολίτευσης;
Θα εξαρτηθεί από την εκλογή του προέδρου και τη μετέπειτα πολιτική του. Ο Ανδρουλά-

κης στην καταλληλότητα για πρωθυπουργός συγκέντρωνε σε όλες τις δημοσκοπήσεις πο-
σοστά πολύ χαμηλότερα από αυτά του ΠΑΣΟΚ. Αυτό σημαίνει ότι δεν έπειθε ούτε τους ψη-
φοφόρους του κόμματός του. Αν επανεκλεγεί, πρέπει να αλλάξει ριζικά. Είναι μονοθεματι-
κός και στις συνεντεύξεις δεν απαντάει στις ερωτήσεις αλλά μοιάζει να έχει παπαγαλίσει
άλλες απαντήσεις. Ο Δούκας προσωπικά δεν με εμπνέει καθόλου και η εκλογή του στη δη-
μαρχία ήταν συμπτωματική. Η επιμονή του δε να είναι και πρόεδρος και δήμαρχος δεν είναι
σωστή και θα έχει συνέπειες σε περίπτωση εκλογής του. Για τους υπολοί-
πους ίδωμεν. Πάντως, αν θέλει να ξανακυβερνήσει το ΠΑΣΟΚ, πρέ-
πει να αφήσει τις αριστερές θέσεις του και να πάει προς το Κέντρο.
Το Κέντρο βγάζει τις κυβερνήσεις. 

4. Τα κόμματα της άκρας Δεξιάς τι ελπίδες έχουν και τι
δυναμικές;

Είναι γεγονός ότι βλέπουμε σε όλη την Ευρώπη μια άνοδο της
ακροδεξιάς. Εμείς ακόμα δεν κινδυνεύουμε να αποκτήσουμε ακρο-
δεξιά κυβέρνηση, αλλά δυστυχώς θα έχουμε ακροδεξιές κορόνες στη
Βουλή. Η προσωπική μου άποψη για να την άνοδο της ακροδεξιάς στην
Ευρώπη είναι ότι είναι πολύ στενά συνδεδεμένη με το μετανα-
στευτικό πρόβλημα που αντιμετωπίζουν σχεδόν όλες οι
ευρωπαϊκές χώρες. Έχω την πεποίθηση ότι με τη
συνετή πολιτική που ακολουθεί η σημερινή κυ-
βέρνηση στο Μεταναστευτικό δεν κινδυνεύου-
με να δούμε εκπλήξεις. Για τον ίδιο ακριβώς
λόγο η κυβέρνηση πρέπει να αντιμετωπίσει με
περισσότερη αποφασιστικότητα το θέμα Νό-
μος και Τάξη, γιατί η ακροδεξιά τρέφεται
από την ανασφάλεια των πολιτών.

Θωμάς Γεράκης
Πρόεδρος και διευθύνων σύμβουλος της Marc

Απαιτείται αρκετός χρόνος 
για μια νέα σταθεροποίηση
του πολιτικού σκηνικού

Α
υτή την περίοδο τα ερωτήματα που γεννά το πολιτικό σκηνικό είναι πε-
ρισσότερα από τις σταθερές. Τα κομμάτια που λείπουν και αναμένεται να
συμπληρωθούν στο πολιτικό παζλ είναι πολλά. Όλα βρίσκονται εν κινή-

σει, με πολλές εκκρεμότητες που η κατάληξή τους σε επόμενο χρόνο θα κρίνει
τη συνέχεια των πραγμάτων και την καταγραφή του νέου πολιτικού τοπίου.

Τους επόμενους μήνες οφείλουν καταρχάς να φανούν τα πρώτα απτά αποτε-
λέσματα από την κυβερνητική επανεκκίνηση της ΔΕΘ και κατά πόσο τα προβλή-
ματα θα αντιμετωπιστούν πιο γρήγορα, πιο δίκαια και πιο αποτελεσματικά. Από
αυτό κυρίως θα εξαρτηθούν η εικόνα της κυβέρνησης και η απήχηση της ΝΔ.
Προς το παρόν η ΝΔ, παρά την κυβερνητική φθορά, εξακολουθεί να κυριαρχεί
στους εκλογικούς συσχετισμούς έχοντας το πλεονέκτημα της πρωτοβουλίας
των κινήσεων και του χρόνου που απομένει έως τις επόμενες εκλογές.

Επίσης, μέσα στους επόμενους μήνες θα έχουν ολοκληρωθεί η εκλογή αρχη-
γού στον ΣΥΡΙΖΑ αλλά και τα συνεπακόλουθά της. Ανεξάρτητα το ποιος θα εκλε-
γεί, φαίνεται ανέφικτη η μετέπειτα κοινή συμπόρευση του όλου ΣΥΡΙΖΑ και
αναπόφευκτες οι νέες διασπάσεις. Προς το παρόν η εικόνα που εμφανίζει το
κόμμα της αξιωματικής αντιπολίτευσης δεν προϊδεάζει για μια κάποια καλύτε-
ρη συνέχεια.

Η τρίτη εκκρεμότητα αφορά το ΠΑΣΟΚ. Πρόκειται για την εκλογή αρχηγού
στο ΠΑΣΟΚ, καθώς και τις επιλογές που εξαρτώνται από αυτήν ως προς το πολι-
τικό στίγμα του κόμματος, τη στρατηγική του, τις τακτικές συνεργασιών κ.ά.
Προς το παρόν το ΠΑΣΟΚ φαίνεται σχετικά ευνοημένο καθώς δημοσκοπικά κα-
ταλαμβάνει και πάλι έπειτα από αρκετό διάστημα τη δεύτερη θέση και βρίσκεται
αντιμέτωπο με την πιθανώς τελευταία ευκαιρία του.

Η συζήτηση για μια ενιαία εκλογική έκφραση της Κεντροαριστεράς, η οποία
εξαρτάται και από τις εξελίξεις σε ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ, φαίνεται

να συναντά εμπόδια και μετατίθεται για αργότερα.

Αν οι δημοσκοπήσεις είναι μια φωτογραφία της στιγμής,
οι δημοσκοπήσεις που βλέπουν τη δημοσιότητα αυτή την
περίοδο μοιάζουν με ένα φευγαλέο καρέ σε fast forward.
Απαιτείται αρκετός χρόνος για μια νέα σταθεροποίηση του
πολιτικού σκηνικού, σίγουρα όχι πριν από τις αρχές του
2025.

Ένα είναι σίγουρο. Παρά τις διαφορές τους, τόσο το κυ-
βερνών κόμμα όσο και τα κόμματα της μείζονος και ελάσ-

σονος αντιπολίτευσης έχουν μια κοινή επιδίωξη. Την
αποκατάσταση των σχέσεων εμπιστοσύνης

των πολιτών στα κόμματα, στην πο-
λιτική και εντέλει στη δημο-
κρατία. Κοινό τους στοίχημα
είναι η αποφυγή του κινδύ-
νου να αποκτήσουν μόνιμα
χαρακτηριστικά η αποχή,
η ενίσχυση ακροδεξιών
κομμάτων και η εμφάνι-
ση αυτόκλητων λαϊκι-
στών εθνοσωτήρων. 
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1. Κινδυνεύει από κάποιον η ΝΔ; Μπορεί
να αυξήσει τα ποσοστά της μέχρι το 2027;

Κατά τη διάρκεια της πρώτης της θητείας η κυβέρνη-
ση της ΝΔ συγκρινόταν, επιδίωκε μάλλον τη σύγκριση,
με την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Στις περισσότερες περι-
πτώσεις η σύγκριση αυτή ήταν ευνοϊκή για την ίδια, κα-
θώς αναδεικνυόταν η υπεροχή της στην αντιμετώπιση
των ζητημάτων τόσο της καθημερινότητας όσο και στην
υλοποίηση μιας μεταρρυθμιστικής ατζέντας. Από τον
Ιούλιο του 2023 η κυβέρνηση της ΝΔ συγκρίνεται πλέ-
ον μόνο με τον εαυτό της και την ικανότητά της να δίνει
αποτελεσματικές λύσεις. Για ό,τι και αν συμβαίνει οι
πολίτες θεωρούν πλέον αποκλειστικά υπεύθυνη τη ση-
μερινή κυβέρνηση που βρίσκεται στον έκτο της χρόνο,
γεγονός που δεν της επιτρέπει δικαιολογίες για ανε-
πάρκεια προηγούμενων διοικήσεων.

Επί της ουσίας η ΝΔ κινδυνεύει από την έλλειψη
αποτελεσματικότητας, την κόπωση που προκαλεί στο
εκλογικό σώμα η δεύτερη θητεία και από την απουσία
μεταρρυθμιστικού οράματος που δεν δημιουργεί
προσδοκίες στους πολίτες. Η κατάσταση βέβαια στην
αντιπολίτευση δίνει τον χρόνο στον πρωθυπουργό να
προχωρήσει στις απαραίτητες διορθωτικές κινήσεις
που θα επιταχύνουν το κυβερνητικό έργο, η ίδια όμως
αυτή η απουσία αντιπολιτευτικής εναλλακτικής λει-
τουργεί αποσυσπειρωτικά και για τη ΝΔ, που χωρίς ου-
σιαστικό αντίπαλο δεν μπορεί να δημιουργήσει συνθή-
κες πολιτικής πόλωσης.

2. Ο ΣΥΡΙΖΑ πάει για διάλυση σε μικρά
κομμάτια; Μπορεί να γεννήσει κάτι νέο
στη ριζοσπαστική Αριστερά;

Είναι δύσκολο να φανταστεί κανείς τον ΣΥΡΙΖΑ ενιαίο
με βάση όλα όσα έχουν συμβεί το τελευταίο διάστημα.
Το ύφος των αντεγκλήσεων μεταξύ των στελεχών, η ρη-
τορική που έχει αναπτυχθεί αλλά και η παντελής έλλει-
ψη συντροφικότητας καθιστούν σχεδόν αδύ-
νατη τη συνύπαρξη όλων όσοι σήμε-
ρα διεκδικούν την ηγεσία στο
κόμμα της αξιωματικής αντιπο-
λίτευσης. Από το 2015 ο ΣΥΡΙΖΑ,
ακόμα και όταν βρισκόταν σε
θέση ισχύος, ταλανιζόταν από
διασπάσεις, από τις οποίες
έχουν προκύψει τα κόμματα

των Λαφαζάνη, Κωνσταντοπούλου, Βαρουφάκη και με-
τά την επικράτηση του κ. Κασσελάκη η Νέα Αριστερά.

Σε αυτήν τη φάση ο ΣΥΡΙΖΑ δεν συγκροτεί έναν ενιαίο
πολιτικό φορέα των οποίων τα στελέχη και η βάση ομο-
νοούν ως προς τον πολιτικό προσανατολισμό, τις στρα-
τηγικές επιδιώξεις και τις τακτικές κινήσεις. Ο πολιτι-
κός ριζοσπαστισμός της πρώτης περιόδου έδωσε τη
θέση του στον κυβερνητικό πραγματισμό, γεγονός που
δεν έχει γίνει αποδεκτό από μια μεγάλη μερίδα στελε-
χών κυρίως της ιστορικής ανανεωτικής Αριστεράς. Εί-
ναι ξεκάθαρο ότι ο ΣΥΡΙΖΑ έχει πρόβλημα πολιτικής
φυσιογνωμίας και κατεύθυνσης, με τα στελέχη της
εποχής Κασσελάκη να υιοθετούν την προοπτική μιας
πιο ανοιχτής και ευρύχωρης παράταξης, ενώ τα παλαι-
ότερα στελέχη ομνύουν στις αρχές και το ιδεολογικό
αριστερό πλαίσιο, θεωρώντας τον έκπτωτο πρόεδρο
επί της ουσίας ξένο σώμα. Η διάσπαση φαντάζει αυτήν
τη στιγμή ως η μόνη λύση που ίσως αποδειχτεί και λυ-
τρωτική.

3. Το ΠΑΣΟΚ μπορεί να γίνει ισχυρός πό-
λος αντιπολίτευσης;

Αντίθετα απ’ ό,τι συμβαίνει στην αξιωματική αντιπο-
λίτευση, στο ΠΑΣΟΚ φαίνεται να υπηρετείται από
όλους τους υποψηφίους ο στόχος της ενότητας. Δεν

υπάρχουν επί της ουσίας, ανοιχτά
τουλάχιστον, έντονες αντιπα-

ραθέσεις και ο προεκλογι-
κός αγώνας των υποψηφίων
διεξάγεται εντός ορίων.
Φαίνεται ότι δεδομένης και
της κατάστασης στον ΣΥΡΙ-
ΖΑ όλοι να έχουν αντιλη-

φθεί ότι πρόκειται για τη με-
γάλη ευκαιρία το ΠΑΣΟΚ να

καταστεί ξανά έπειτα από πολλά χρόνια ουσιαστική αν-
τιπολιτευτική δύναμη στη χώρα που εκμεταλλευόμενη
και την κυβερνητική φθορά θα μπορέσει να παρουσιά-
σει μια πειστική εναλλακτική πρόταση διακυβέρνησης.
Αυτό που αναδεικνύεται ωστόσο ως έλλειμμα σε αυτή
την εσωκομματική διαδικασία είναι η απουσία πολιτι-
κότητας, καθώς δεν έχουμε να κάνουμε με μια αντιπα-
ράθεση πολιτικών απόψεων, ιδεών και προτάσεων, αλ-
λά με έναν διαγωνισμό προσώπων όπου ο καθένας
προσπαθεί να αποδείξει ότι είναι ο καταλληλότερος για
να κερδίσει τον σημερινό πρωθυπουργό. Το ΠΑΣΟΚ,
όπως και η υπόλοιπη κεντροαριστερή αντιπολίτευση,
έχει εγκλωβιστεί στο ερώτημα «μετά το Μητσοτάκη
ποιος;». Ο αντιμητσοτακισμός ωστόσο δεν συνιστά πο-
λιτική πρόταση, ούτε κυβερνητική εναλλακτική.

4. Τα κόμματα της άκρας Δεξιάς τι ελπίδες
έχουν και τι δυναμικές;

Οι πολιτικοί φορείς που βρίσκονται στα δεξιά της ΝΔ

είδαν αύξηση του ποσοστού τους στις πρόσφατες ευ-

ρωεκλογές. Το φαινόμενο δεν είναι ελληνικό, αφορά

τις περισσότερες ευρωπαϊκές χώρες και συνδέεται τό-

σο με την άνοδο της αντισυστημικής ψήφου που προ-

καλεί η διεύρυνση των οικονομικών ανισοτήτων όσο

και με το συνεχιζόμενο αντιμεταναστευτικό μέτωπο

που βρίσκεται ξανά σε έξαρση. Στην ελληνική περίπτω-

ση ωστόσο τα κόμματα αυτά αποτελούν δημιουργήματα

και οχήματα προσωπικών φιλοδοξιών των ηγεσιών

τους, οι οποίες φαίνεται δύσκολο να μπορέσουν να τι-

θασευτούν και να υποχωρήσουν μπροστά σε έναν πι-

θανό στόχο σύμπτυξης ενός ενιαίου λαϊκού δεξιού με-

τώπου. Το ενδεχόμενο είναι βέβαια υπαρκτό, οι περισ-

σότερες πιθανότητες ωστόσο κατατείνουν στη διατή-

ρηση ενός κατακερματισμένου σκηνικού στο χώρο της

Δεξιάς.

Η απουσία αντιπολιτευτικής
εναλλακτικής λειτουργεί 

αποσυσπειρωτικά και για τη ΝΔ

Αντώνης 
Παπαργύρης

Διευθυντής Ερευνών GPO
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1. Κινδυνεύει από κάποιον η ΝΔ; Μπορεί να
αυξήσει τα ποσοστά της μέχρι το 2027;

Πρέπει να κατανοήσουμε βαθύτερα το μήνυμα των ευ-

ρωεκλογών. Οι κάλπες ανέδειξαν σημαντική πολιτική ρευ-

στότητα και ένα πολιτικό σκηνικό που διαμορφώνεται σε

νέα βάση. Ξεκινώντας από τη ΝΔ που έχασε ένα εκατομ-

μύριο ψηφοφόρους, και τα άλλα δύο κόμματα που κυβέρ-

νησαν τη χώρα είχαν σοβαρές απώλειες. Ο ΣΥΡΙΖΑ έχασε

350.000 ψήφους όταν πέρυσι είχε χάσει άλλες 850.000 και

το ΠΑΣΟΚ 110.000. Η αποχή έφτασε το 60% και οι δυνάμεις

τής πέραν της ΝΔ Δεξιάς συγκέντρωσαν αθροιστικά 20%.

Όλα αυτά πρέπει να τα λαμβάνουμε υπόψη.

Η ΝΔ από τη μια συνεχίζει παρά τις απώλειες να είναι το

μεγάλο κόμμα της χώρας με 13%-14% διαφορά από το δεύ-

τερο πια ΠΑΣΟΚ, αλλά έχει μπροστά της πολύ δύσκολα

προβλήματα να αντιμετωπίσει όπως ακρίβεια, στεγαστικό,

επίπεδο ζωής, ΕΣΥ, καθημερινότητα και μάλιστα σε μετα-

βαλλόμενες διεθνείς συνθήκες όπως οι δύο πολεμικές

συρράξεις στη γειτονιά της, η απόφαση της Γερμανίας και

οι κίνδυνοι από το Μεταναστευτικό και οι φόβοι από ενδε-

χόμενες οικονομικές κρίσεις σε Γαλλία και Ιταλία. Ασφα-

λώς και μπορεί να ανεβάσει τις επιδόσεις της αρκεί να δεί-

ξει αποτελεσματικότητα στα κρίσιμα θέματα και μάλιστα

γρήγορα. Η προσδοκία των περισσότερων από τη λεγόμε-

νη γκρίζα ζώνη, που ξεπερνάει το 20% στις δημοσκοπή-

σεις, είναι από τη ΝΔ, αφού αυτή την ώρα τουλάχιστον δεν

φαίνεται κάποια ρεαλιστική εναλλακτική πρόταση διακυ-

βέρνησης. Δεν πρέπει να ξεχνάει ότι διανύει τον έκτο χρό-

νο διακυβέρνησης και δεν

πρέπει να αφήσει τις

άμυνές της ανοιχτές,

ώστε να την πλήξει

η πολιτική ρευ-

στότητα. Αν δεν

προσέξει αυτούς

τους παράγον-

τες, και να μην

υπάρχει σήμερα

αντίπαλος, μπορεί

να εμφανιστεί. 

2. Ο ΣΥΡΙΖΑ πάει για διάλυση σε μικρά κομμά-
τια; Μπορεί να γεννήσει κάτι νέο στη ριζοσπα-
στική Αριστερά;

Είναι φανερό ότι ο ΣΥΡΙΖΑ διαλύεται με τους ίδιους

εντυπωσιακούς ρυθμούς και όρους σαν κι αυτούς με

τους οποίους εκτοξεύτηκε από το 5% στο 36% στις αρχές

της προηγούμενης δεκαετίας, φτάνοντας να κυβερνή-

σει μαζί με μια ακραία μορφή της λαϊκίστικης Δεξιάς.

Ένας κύκλος κλείνει. Το κόμμα που σε συνθήκες χρεο-

κοπίας και ζάλης της κοινωνίας από τις επιπτώσεις των

μνημονίων, πηδώντας πάνω στο ρεύμα της οργής, του

φανατισμού και του διχασμού δεν βρήκε τη δυνατότητα

να μετεξελιχθεί σε ένα κόμμα της Κεντροαριστεράς σε

συνθήκες κανονικότητας και εξατμίζεται. Κουβαλάει

απογοήτευση όσων στράφηκαν σε αυτόν, αλλεπάλλη-

λες ήττες, διχασμό, διασπάσεις, φθοροποιά φαινόμενα.

Τώρα βρισκόμαστε στην τελική φάση του δράματος και

της περιπέτειας. Ό,τι και να γίνει, οι πληγές είναι πια τό-

σο μεγάλες που η αιμορραγία δεν μπορεί να σταματή-

σει. Οι δημοσιογράφοι που κάνουν το ρεπορτάζ σηκώ-

νουν τα χέρια από την ταχύτητα των εξελίξεων και την

αποσύνθεση. Το τι ακριβώς θα γίνει θα το δούμε και συ-

νήθως η ζωή έχει πολλή φαντασία. Το σίγουρο είναι ότι,

όπως τραγουδούν και οι Doors, «this is the end». Ίσως

είναι καλύτερα για τον ίδιο τον ΣΥΡΙΖΑ έτσι. Άλλωστε,

όπως έγραφε ο Καρλ Μαρξ, «καλύτερα ένα άθλιο τέλος

παρά μια αθλιότητα δίχως τέλος».

3. Το ΠΑΣΟΚ μπορεί να γίνει ισχυρός πόλος
αντιπολίτευσης;

Το ΠΑΣΟΚ βρίσκεται σε εκλογική διαδικασία. Σε μία

εβδομάδα θα πραγματοποιηθεί ο πρώτος γύρος των εκλο-

γών. Ας είμαστε σαφείς. Η θεσμικότητα της διαδικασίας

αλλά και ο τρόπος που αναπτύσσεται η όποια αντιπαράθε-

ση δεν έχουν καμία σχέση με την τοξικότητα και το συγ-

κρουσιακό κλίμα στον ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό δεν λύνει βέβαια τα

προβλήματα. Όλο το τελευταίο διάστημα η ΝΔ υφίστατο

σοβαρές φθορές και ο ΣΥΡΙΖΑ έπεφτε (αθροιστικά οι απώ-

λειές τους στα τελευταία δύο χρόνια είναι πάνω από 2 εκατ.

ψηφοφόρους) και το ΠΑΣΟΚ προχωρούσε με λογική μι-

κρών βημάτων, έδειχνε καταφανή αδυναμία να εισπράξει

από ακροατήριά του είτε από τα δεξιά του είτε από τα αρι-

στερά του. Ακόμη και στις τελευταίες δημοσκοπήσεις, αν

και η ΝΔ κινείται περίπου στο πλαίσιο των αποτελεσμάτων

των ευρωεκλογών και ο ΣΥΡΙΖΑ χάνει και πάλι δυνάμεις,

εμφανίζεται «πακτωμένο» στα ίδια ποσοστά. Είναι βέβαια

δεύτερο, αλλά λόγω του καταποντισμού του ΣΥΡΙΖΑ κυ-

ρίως. Τίθενται επομένως ερωτήματα: Θα μπορέσει να κά-

νει μια πιο δυναμική εμφάνιση; Με τι πολιτική πρόταση;

Με τι πρόταση διακυβέρνησης; Θα επιλέξει μια στροφή

προς το Κέντρο ή προς τα κεντροαριστερά του; Θα μπορέ-

σουν να συνυπάρξουν οι διαφορετικές ψυχές του όποιος

και αν εκλεγεί; Δεν είναι εύκολες οι απαντήσεις και ο χρό-

νος είναι πιεστικός. Σε κάθε περίπτωση, λίγοι πείθονται ότι

το ΠΑΣΟΚ μπορεί να γίνει κυβέρνηση. Νομίζω ότι το ποι-

ος/α θα εκλεγεί και το μήνυμα που θα εκπέμψει τους επό-

μενους μήνες θα παίξουν καθοριστικό ρόλο αν θα μείνει

ένα κόμμα που άντε να πάει και στο 15% ή θα κάνει ένα άλ-

μα. Σίγουρα πάντως βρίσκεται μπροστά σε μια μεγάλη ευ-

καιρία.

4. Τα κόμματα της άκρας Δεξιάς τι ελπίδες
έχουν και τι δυναμικές;

Δεν πρέπει να υποτιμηθεί ότι τα κόμματα δεξιότερα

της ΝΔ που επεκτείνονται μέχρι τον χώρο της ακροδε-

ξιάς συγκέντρωσαν περίπου 20%. Στις πρώτες δημο-

σκοπήσεις μετά το καλοκαίρι εμφανίζονται με σταθε-

ρές δυνάμεις που μπορεί και να αυξάνονται οριακά. Αν

η κυβέρνηση δεν ανεβάσει ρυθμούς και ποσοστά, με

δεδομένη και την κατάσταση στην Κεντροαριστερά,

μπορεί να δούμε αύξηση των δυνάμεών τους. Σε συν-

θήκες κοινωνικής απογοήτευσης και πολιτικής ρευστο-

ποίησης ενισχύονται οι αντισυστημικές φωνές. Οι δυ-

νάμεις αυτές ανήκουν σε αυτή την κατηγορία. Καταγ-

γέλλουν το σύστημα, προτείνουν εύκολες λύσεις, πον-

τάρουν στη θολούρα και την τυχόν τιμωρητική διάθεση.

Έχουν βέβαια πρόβλημα με την πολυδιάσπαση και την

απουσία ενός ηγέτη που θα μπορούσε να εκφράσει αυ-

τό τον ανομοιογενή χώρο στο σύνολό του.

Σε συνθήκες κοινωνικής απογοήτευσης
και πολιτικής ρευστοποίησης 

ενισχύονται οι αντισυστημικές φωνές

Ζαχαρίας Ζούπης
Διευθυντής Ερευνών της Opinion Poll
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Κώστας Παναγόπουλος
Διευθύνων σύμβουλος της ALCO 

Η δημιουργία νέων πολιτικών
σχηματισμών δεν μπορεί να αποκλειστεί
1. Κινδυνεύει από κάποιον η ΝΔ; Μπορεί να αυξήσει τα ποσοστά της μέχρι
το 2027;

Στη δημοκρατία η κρίση των πολιτών είναι συνεχής και συνεχώς μεταβαλλόμενη. Η
Νέα Δημοκρατία διατηρεί την πολιτική της υπεροχή, όμως, σύμφωνα με όλες τις δημο-
σκοπήσεις, αποτυπώνεται απόσταση ικανού μέρους της κοινωνίας από συγκεκριμένες
κυβερνητικές πολιτικές και επιλογές. Αυτό προφανώς συνιστά σήμα προειδοποίησης,
αφού στόχος κάθε κόμματος είναι η επιλογή του από τους πολίτες να έχει θετικό πρό-
σημο και να μη στηρίζεται στη λογική του «λιγότερο κακού». Για τη Νέα Δημοκρατία
κρίσιμο είναι να απαντήσει αποτελεσματικά στα ζητούμενα της κοινωνίας, κυρίως αυτά
που σχετίζονται με την καθημερινότητα και να πείσει ότι προσφέρει σιγουριά και θετική
προοπτική. Από το αν και σε ποιο βαθμό θα το επιτύχει θα κριθεί η εκλογική της επιρροή
στα χρόνια που έρχονται. 

2. Ο ΣΥΡΙΖΑ πάει για διάλυση σε μικρά κομμάτια; Μπορεί να γεννήσει κάτι
νέο στη ριζοσπαστική Αριστερά;

Η εικόνα του ΣΥΡΙΖΑ σήμερα είναι πράγματι προβληματική και οι έντονα διαφορετι-
κές απόψεις στο εσωτερικό του φαίνεται να καθιστούν αρκετά δύσκολη υπόθεση μια
ενιαία και συντεταγμένη πορεία την επόμενη μέρα της εκλογής προέδρου. Η δημιουρ-
γία νέων πολιτικών σχηματισμών δεν μπορεί να αποκλειστεί, το σημαντικό όμως δεν εί-
ναι η πιθανή δημιουργία τους, αλλά ο σαφής προσανατολισμός και η πειστική τοποθέ-
τησή τους στα προβλήματα που απασχολούν τους πολίτες. 

3. Το ΠΑΣΟΚ μπορεί να γίνει ισχυρός πόλος αντιπολίτευσης;
Το ΠΑΣΟΚ φαίνεται να έχει μια σημαντική ευκαιρία να επανέρθει στη θέση του ισχυ-

ρού αντιπολιτευτικού πόλου και στη συνέχεια να επιδιώξει να αποτελέσει εναλλακτική
κυβερνητική επιλογή. Μην ξεχνάμε ότι για 45 χρόνια μετά τη Μεταπολίτευση η πολιτική
μας ζωή προσδιορίστηκε από ένα δυαδικό σχήμα με κόμμα που κυβερνούσε και κόμμα
που αποτελούσε την -περισσότερο ή λιγότερο- εναλλακτική κυβερνητική επιλογή. Η
συνθήκη αυτή απουσιάζει τα τελευταία χρόνια και λογικά θα επανέρθει. Η αξιοποίηση
της ευκαιρίας αυτής προϋποθέτει συγκροτημένο και ελκυστικό κυβερνητικό πρόγραμ-
μα, ικανό να αξιοποιήσει την εκλεκτική συγγένεια του ΠΑΣΟΚ με τους πολλούς πολίτες
που το ψήφιζαν παλαιότερα, αλλά έκαναν άλλες επιλογές τα τελευταία 10-15 χρόνια. Το-
νίζω την προϋπόθεση αυτή, γιατί η απογοήτευση των πολιτών αυτών από τις πρόσφατες
επιλογές τους δεν αρκεί. 

4. Τα κόμματα της άκρας Δεξιάς τι ελπίδες έχουν και τι δυναμικές;
Τα κόμματα που σχηματικά κινούνται δεξιότερα της Νέας Δημοκρα-

τίας πέτυχαν σημαντικά ποσοστά στις πρόσφατες ευρωεκλογές και
εμφανίζονται ενισχυμένα στις τελευταίες δημοσκοπήσεις. Αφε-
νός γιατί η συσπείρωσή τους είναι σχεδόν καθολική, αφετέρου
γιατί φαίνεται να μετακινείται προς αυτά ένας στους δέκα πολίτες
που το 2023 είχε ψηφίσει τη Νέα Δημοκρατία. Μεγαλύτερα οφέ-

λη αποτυπώνονται σήμερα για την Ελληνική Λύση, σημαντική εμ-
φανίζεται η άνοδος για τη Φωνή Λογικής, ενώ και για τη Νίκη απο-
τυπώνονται οφέλη. Με δεδομένο ότι ένας στους τέσσερις ψηφο-
φόρους της ΝΔ, των βουλευτικών εκλογών του 2023, δηλώνει σή-

μερα αναποφάσιστος, υπάρχει για τα κόμματα αυτά κοινό-στό-
χος. Το αν τα κόμματα αυτά θα αναπτύξουν δυναμι-

κή ικανή να φτάσει έως τις κάλπες θα κριθεί από
σειρά παραμέτρων που σχετίζονται τόσο με τη
δική τους δράση όσο και με την απόδοση της κυ-
βέρνησης.

Γιώργος Αράπογλου
Γενικός διευθυντής PULSE RC

Είναι από σημαντικό έως απαραίτητο το να
υπάρχει ένας ισχυρός πόλος αντιπολίτευσης
1. Κινδυνεύει από κάποιον η ΝΔ; Μπορεί να αυξήσει τα ποσοστά της μέχρι
το 2027;

Αν ως βάση σύγκρισης λάβουμε τα ποσοστά των ευρωεκλογών του 2024, σίγουρα

μπορεί να τα αυξήσει! Θα εξαρτηθεί από τις κυβερνητικές προσπάθειες αλλά και από

την κατάσταση στην αντιπολίτευση. Στην πρώτη μετεκλογική δημοσκόπηση της PULSE

RC για λογαριασμό του ΣΚΑΪ, που παρουσιάστηκε στο κεντρικό του δελτίο ειδήσεων, τα

ποσοστά της Νέας Δημοκρατίας (στο «Σενάριο κατανομής αναποφάσιστων») βρίσκον-

ται στα επίπεδα των ευρωεκλογών και λίγο ψηλότερα. Στην «Πρόθεση ψήφου με όλες

τις απαντήσεις» η «γκρίζα ζώνη» (αναποφάσιστοι και όσοι επιλέγουν «λευκό», «αποχή»

ή δεν απαντούν) αποτυπώνεται σε ιδιαιτέρως υψηλά επίπεδα, χωρίς να ενισχύεται κά-

ποιο κόμμα της αντιπολίτευσης σημαντικά. Η εικόνα αυτή μας επιτρέπει να εκτιμήσου-

με ότι οι ψηφοφόροι, που στις τελευταίες εκλογές δεν προσήλθαν στις κάλπες, δεν

έχουν «μετακινηθεί» προς κάποιο κόμμα - ούτε έχουν επιστρέψει σε αυτό από το οποίο

ενδεχομένως έφυγαν. Παραμένουν σε αναμονή και παρακολουθούν… 

2. Ο ΣΥΡΙΖΑ πάει για διάλυση σε μικρά κομμάτια; Μπορεί να γεννήσει κάτι
νέο στη ριζοσπαστική Αριστερά; 

Η εικόνα του ΣΥΡΙΖΑ δεν είναι καθόλου καλή ακόμη και στα μάτια αυτών που τον ψή-

φισαν. Όσα διαδραματίστηκαν στην τελευταία συνεδρίαση της Κεντρικής του Επιτροπής

και η πρόταση μομφής στον (πρώην) αρχηγό του Στέφανο Κασσελάκη αξιολογούνται

αρνητικά από τα δύο τρίτα των ψηφοφόρων του στις ευρωεκλογές του 2024! Όλα τα σε-

νάρια είναι πιθανά και τίποτα δεν μπορεί να αποκλειστεί για τη συνέχεια… 

3. Το ΠΑΣΟΚ μπορεί να γίνει ισχυρός πόλος αντιπολίτευσης;
Σίγουρα μπορεί! Θα εξαρτηθεί περισσότερο από το ίδιο και σε μικρότερο βαθμό από το τι

θα συμβεί «γύρω του». Τα πηγαίνει καλύτερα στις εσωκομματικές διαδικασίες του -σε

σύγκριση με όσα συμβαίνουν στην αξιωματική αντιπολίτευση- αλλά η συνέχιση της ανοδι-

κής του πορείας, αν και πιθανή, δεν μπορεί να θεωρηθεί δεδομένη. Η Νέα Δημοκρατία -

και ακόμη περισσότερο ο πρωθυπουργός προσωπικά- παραμένει ισχυρή. Είναι από ση-

μαντικό έως απαραίτητο το να υπάρχει ένας ισχυρός πόλος αντιπολίτευσης, αλλά αυτός ο

«τίτλος» δεν θα χαριστεί στο ΠΑΣΟΚ. Θα πρέπει να τον κερδίσει στις μέρες που θα ακολου-

θήσουν. 

4. Τα κόμματα της άκρας Δεξιάς τι ελπίδες έχουν και τι δυναμικές;
Τα κόμματα δεξιότερα της Νέας Δημοκρατίας πήγαν σχετικά καλά στις

ευρωεκλογές. Στις πρώτες μετεκλογικές δημοσκοπήσεις όμως δεν

φάνηκε να διατηρούν ανοδική ορμή, ούτε όμως και να καταγρά-

φουν σημαντικές απώλειες. Η εκλογική συμπεριφορά σε εθνικές

βουλευτικές εκλογές θα έχει διαφοροποιήσεις από τις ευρωεκλο-

γές. Ο κύριος προβληματισμός αφορά το σε ποιο τμήμα τα ποσο-

στά που κέρδισαν αποτυπώνουν συμφωνία με θέσεις και προτά-

σεις και σε ποιο αποτελούν κίνηση αντίδρασης/διαμαρτυρίας για

διάφορους λόγους, πχ για τις τρέχουσες συνθήκες, για το κυβερ-

νών κόμμα κ.λπ. Στην πρώτη περίπτωση, με τις κατάλληλες δράσεις,

τα κόμματα μπορούν να διατηρήσουν και να ενισχύσουν αυτές τις

ψήφους. Στη δεύτερη περίπτωση αυτό θα εξαρτηθεί σε

μεγάλο βαθμό και από τους παράγοντες που προ-

κάλεσαν την αντίδραση. Οι μελλοντικές δη-

μοσκοπήσεις θα βοηθήσουν περισσότερο

στην απάντηση. 
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Δ
ιανύουμε μια περίοδο κατά την οποία η εκλο-

γική επιρροή της ΝΔ έχει περιοριστεί εντυπω-

σιακά συγκριτικά όχι μόνο με τις επιδόσεις

του κόμματος κατά τις προηγούμενες βουλευτικές

εκλογές (40,6%) αλλά και με εκείνες των πρόσφατων

ευρωεκλογών (28,3%). Εντούτοις, το κόμμα παραμένει

κυρίαρχο ακριβώς διότι η καθίζησή του δεν συγχρονί-

ζεται με κάποια σημαντικής έντασης -και ως εκ τούτου

απειλητικής για το ίδιο- άνοδο άλλης πολιτικής δύνα-

μης, είτε «από τα αριστερά της» είτε «από τα δεξιά

της». Ωστόσο, αν η ΝΔ δεν προχωρήσει σύντομα σε

αλλαγές που θα συμβολίσουν μια εκ νέου επανεκκί-

νηση, τότε είναι πολύ πιθανό να βρεθούμε μπροστά

στα αχαρτογράφητα νερά ενός ευθραύστου διπολικού

ή τριπολικού συστήματος. Αν η κυβέρνηση με τολμη-

ρές παρεμβάσεις πετύχει να αναχαιτίσει το -επιμένον

εδώ και αρκετό πλέον καιρό- κύμα ακρίβειας, επι-

λύοντας παράλληλα ζητήματα που αφορούν τη δεύτε-

ρη ιεραρχικά πρόκληση που αντιμετωπίζει, τα θέματα

του Εθνικού Συστήματος Υγείας, τότε στον δρόμο προς

τις επόμενες εκλογές, εφόσον δεν εμφανιστεί πειστι-

κή εναλλακτική, αναμφίβολα θα καταφέρει να αυξή-

σει σημαντικά τα ποσοστά της, αφήνοντας πίσω την

τρέχουσα, χειρότερη φάση που

έχει περιέλθει από το 2019

και έπειτα.

Από την άλλη πλευ-

ρά, η παρατεταμένη

περίοδος εσωστρέ-

φειας στον ΣΥΡΙΖΑ

καθιστά τον τελευ-

ταίο ολοένα και πιο

απωθητικό σε παρα-

δοσιακά του κοινά, οδη-

γώντας έτσι και σε μια συ-

νεχή συρρίκνωση της

επιρροής του. Ως εκ τούτου, δεν μοιάζει πιθανό ο ση-

μερινός -κατά πολύ μικρότερος και με εντεινόμενο το

έλλειμμα αξιοπιστίας- ΣΥΡΙΖΑ να παραμείνει κόμμα

κυβερνητικής κλίσης, ακόμη και αν αλλάξει πλεύση

μετά το επικείμενο συνέδριό του: κατά το καλύτερο για

τον ίδιο σενάριο, η συνθήκη στην οποία θα βρεθεί θα

είναι το ήδη καταστροφικό καλοκαίρι του 2023 (περίο-

δος που στο τιμόνι βρισκόταν ακόμη ο ιστορικός του

ηγέτης) και μάλιστα μοιάζοντας λιγότερο ελκυστικός

απ’ ό,τι τότε, με λιγότερες εκλογικές και οργανωτικές

δυνάμεις και πολλά περισσότερα τραύματα. Νέα τραύ-

ματα, τα οποία ενδεχομένως να έχουν ενισχυθεί από

μια ακόμη -περίπου προαναγγελθείσα- διάσπαση.

Από την άλλη, η ρευστότητα στον ευρύτερο μη δεξιό

χώρο αλλά και η αξιοσημείωτη ορατότητα των δυνά-

μεων «αριστερότερα» του ΣΥΡΙΖΑ, οι οποίες, μη συμ-

περιλαμβανομένου του ΚΚΕ, καταγράφουν αθροιστι-

κά ποσοστά της τάξης του 5%, καθιστούν τη σύγκλιση

σε αριστερή ριζοσπαστική κατεύθυνση ένα σενάριο

που δεν μπορεί να αποκλειστεί. Εντούτοις και σε αυτή

την περίπτωση η πολιτική τομή της υποχώρησης της

κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ μετά το δημοψήφισμα του 2015

παραμένει τραύμα ζωντανό για τις συγκεκριμένες δυ-

νάμεις, καθιστώντας μάλλον απίθανη την προοπτική

άμεσης συγκρότησης ενός ορατού κεντρικοπολιτικά

πόλου της ριζοσπαστικής Αριστεράς.

Παράλληλα, το ΠΑΣΟΚ παρά το γεγονός πως επίσης

διανύει μια περίοδο σχετικής εσωστρέφειας λόγω της

αμφισβήτησης της ηγεσίας του, δεν δείχνει να τραυ-

ματίζεται λόγω της έως τώρα ομαλής εσωκομματικής

προεκλογικής διαδικασίας. Ως εκ τούτου, και ανεξαρ-

τήτως αποτελέσματος, το κόμμα θα έχει μια νέα, μεγά-

λη ευκαιρία να διευρύνει περαιτέρω την επόμενη πε-

ρίοδο την απόσταση από τους άμεσους ανταγωνιστές

του. Τόσο που ενδέχεται να οδηγηθούμε σε έναν νέο

δικομματισμό ΝΔ-ΠΑΣΟΚ; Ένα τέτοιο σενάριο μοιάζει

εξαιρετικά απίθανο γιατί το ΠΑΣΟΚ δύσκολα μπορεί

να ταυτιστεί με το «νέο», στοιχείο απαραίτητο για την

ανάπτυξη σημαντικής δυναμικής. Μάλιστα, κανένα

από τα πρόσωπα που σήμερα διεκδικούν την ηγεσία

του κόμματος δεν δείχνει να ξεχωρίζει ως ο επόμενος

δυνητικός αντίπαλος του κ. Μητσοτάκη και αυτός είναι

ο βασικότερος λόγος για τον οποίο ούτε η περίπτωση

του ΠΑΣΟΚ δείχνει να έχει υψηλές πιθανότητες -του-

λάχιστον από μόνη της- να δημιουργήσει δυναμική

αμφισβήτησης της κυβέρνησης.

Τέλος, η εκλογική επιρροή του υπερσυντηρητικού-

ακροδεξιού τόξου δεν δείχνει να υποχωρεί, γεγονός

που αποτελεί ισχυρή ένδειξη ότι το αποτέλεσμα των

ευρωεκλογών, που χαρακτηρίστηκε από την εκλογική

εκτίναξη του χώρου (19%) μάλλον δεν αποτέλεσε προ-

ϊόν μιας «χαλαρής» ή τιμωρητικής λογικής της ψήφου,

αλλά πιθανότατα προάγγελο ενός νέου τοπίου, με αυ-

τονομημένη πλέον την επιρροή ενός υπό διαμόρφωση

πόλου στα δεξιά του κυβερνώντος κόμματος. Φυσικά,

παρά τις αρκετές ομοιότητες, οι συγκεκριμένες δυνά-

μεις είναι σε μεγάλο βαθμό ετερόκλητες (άλλα κόμμα-

τα κινούνται πιο έντονα στη σφαίρα της συνωμοσιολο-

γίας, άλλα εμφανίζονται ως περισσότερο θρησκόλη-

πτα και άλλα θέτουν στην αιχμή της ατζέντας του το

Μεταναστευτικό), δυσχεραίνοντας σε αυτήν τη φάση

τη σύγκλιση. Τούτη η παρατήρηση, εντούτοις, κατά κα-

νένα τρόπο δεν εκμηδενίζει τις πιθανότητες σύμπρα-

ξης σε χρόνο μέλλοντα, καθώς το παράθυρο ευκαι-

ρίας που παρουσιάζεται στη βάση των ανθεκτικών

στον χρόνο δυνάμεών τους αλλά και των ευρύτερων

πολιτικών εξελίξεων στον ευρωπαϊκό χώρο είναι

αναμφίβολα το μεγαλύτερο που έχει καταγραφεί από

τη Μεταπολίτευση και μετά, χωρίς μάλιστα να υπάρχει

πλέον το εμπόδιο της παρουσίας ενός ανοιχτά ναζιστι-

κού κόμματος, όπως ήταν η Χρυσή Αυγή, στο κεντρικό

πολιτικό σκηνικό.

Το κατακερματισμένο πολιτικό τοπίο 
και οι δυναμικές της επόμενης μέρας

Άγγελος Σεριάτος
Επικεφαλής ερευνών της Prorata,

υπ. διδάκτορας Πολιτικής Επιστήμης
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Μαρία Καρακλιούμη
Πολιτική αναλύτρια

Σήμερα η διαχωριστική γραμμή στη χώρα 
δεν βρίσκεται στην κλίμακα Αριστερά-
Δεξιά αλλά στον άξονα Ανατολή-Δύση

1. Κινδυνεύει από κάποιον η ΝΔ; Μπορεί να αυξήσει τα ποσοστά της μέ-
χρι το 2027;

Η ΝΔ βρίσκεται στον έκτο χρόνο διακυβέρνησης, η περίοδος χάριτος έχει παρέλθει και οι

πολίτες αναμένουν τα αποτελέσματα των πολιτικών της. Η φάση της αξιολόγησης έχει ξεκινή-

σει και κρίνοντας από τις καταγραφές στις δημοσκοπήσεις οι εντυπώσεις είναι αρνητικές. Η

καθημερινότητα και η αδυναμία επίλυσης των προβλημάτων μας είναι ο κύριος κίνδυνος της

ΝΔ. Η συνολική απαξία του πολιτικού συστήματος τα τελευταία χρόνια έχει μειώσει τις κοινω-

νικές αντοχές και την ελπίδα για ένα άλλο μέλλον, γεγονός που δυσκολεύει τα πράγματα. Το εν-

δεχόμενο εκλογικής ανάκαμψης δεν είναι ορατό αυτήν τη στιγμή, αλλά δεν είναι και απίθανο,

κάθε κυβέρνηση έχει δυνατότητες να βελτιωθεί και να κάνει την ανατροπή.

2. Ο ΣΥΡΙΖΑ πάει για διάλυση σε μικρά κομμάτια; Μπορεί να γεννήσει κάτι
νέο στη ριζοσπαστική Αριστερά;

Λαϊκή Ενότητα, Πλεύση Ελευθερίας, ΜέΡΑ25, Νέα Αριστερά, Κόσμος. Ο ΣΥΡΙΖΑ του 36% εί-

ναι ήδη έξι κομμάτια-κόμματα. Για να γεννηθεί το νέο πρέπει το παλιό να το υποδεχθεί, αν όχι

με ενθουσιασμό και στοργή, τουλάχιστον με ανεκτικότητα και καλή διάθεση, αυτό δεν φάνηκε

να γίνεται. Νομίζω πως ο επόμενος ηγέτης του ΣΥΡΙΖΑ θα πρέπει να απαντήσει σε ένα δίλημμα.

Να διατηρήσει την παρούσα λογική που παράγει εσωστρέφεια αλλά ικανοποιεί την καθεστη-

κυία τάξη που ομνύει στην προσήλωση σε πρακτικές και ιδεολογήματα του παρελθόντος ή να

έρθει σε ρήξη με το παρελθόν και από τις στάχτες να δημιουργήσει ένα νέο σύγχρονο αριστερό

κόμμα που ο λόγος του θα αφορά τις προκλήσεις του μέλλοντος;

3. Το ΠΑΣΟΚ μπορεί να γίνει ισχυρός πόλος αντιπολίτευσης;

Η πολιτική συγκυρία νομίζω επιβάλλει το ΠΑΣΟΚ ως τον μοναδικό σταθερό πόλο αντιπολί-

τευσης, η ίδια η στιγμή τού δίνει ξανά ρόλο. Για να μη μείνει όμως στη στιγμή και να χτίσει το

μέλλον χρειάζεται τα στελέχη και η ηγεσία που θα εκλεγεί να αποδείξουν ότι έχουν σχέδιο για

τη χώρα. Η ίδια η εσωκομματική αναμέτρηση θα δώσει το στίγμα στην κοινωνία. Αν εκείνοι που

θα συμμετάσχουν στην κάλπη της 6ης Οκτωβρίου δώσουν ψήφο προοπτικής για τη χώρα και

όχι προσωπικού συμφέροντος, τότε θα εκλέξουν πρόεδρο που οι πολίτες θα ακούσουν. Σε μια

τέτοια περίπτωση η κοινωνία θα αγκαλιάσει το ΠΑΣΟΚ και το κόμμα θα αποδείξει πως μπορεί

και πάλι να αντιμετωπίσει τα δύσκολα στη χώρα. 

4. Τα κόμματα της άκρας Δεξιάς τι ελπίδες έχουν και τι δυναμι-
κές;

Άκρα Δεξιά ή Δεξιά της Νέας Δημοκρατίας; Οι πρόσφατες εκλογικές ανα-

μετρήσεις έχουν καταγράψει φυγόκεντρες τάσεις προς τα δεξιά της ΝΔ.

Μικρότερα δεξιά λαϊκιστικά κόμματα χωρίς αποκλειστικά ακροδεξιά ρητο-

ρική προσπαθούν να απαντήσουν στα σύγχρονα προβλήματα επικαλούμε-

να ένα ασαφώς έμπλεο λαμπρότητας παρελθόν. Σήμερα η διαχωριστική

γραμμή στη χώρα δεν βρίσκεται στην κλίμακα Αριστερά-Δεξιά αλλά στον

άξονα Ανατολή-Δύση. Το έθνος έγινε χώρα όταν κοίταξε στη Δύση, όταν

συμπορεύτηκε με την πρόοδο και συντάχθηκε με ομονοούντες. Τα κόμ-

ματα στα Δεξιά της ΝΔ απευθύνονται στο θυμικό του λαού με έναν στόχο,

την υφαρπαγή της ψήφου του. Ο λόγος προφανής, αντιστρατεύονται

την πρόοδο και δεν θέλουν την Ελλάδα μια σύγχρονη χώρα διότι

έτσι θα χάσουν τα μικροπρονόμιά τους, εκείνα που χρηματοδο-

τούνται από την αναχρονιστική τους ρητορική.

Στέλιος Ζωντός 
Σύμβουλος Στρατηγικής και Επικοινωνίας

Η ώρα της πολιτικής

Τ
ο κεντρικό πρόβλημα της χώρας, ιστορικά αλλά και σήμερα, είναι ο τρό-

πος λειτουργίας του κράτους και το παραγωγικό μοντέλο που έχουμε

για να δημιουργούμε ανάπτυξη.

Η μεγάλη κρίση χρέους που πρόσφατα αντιμετωπίσαμε δημιουργήθηκε κατά

βάση από την προβληματική λειτουργία του κράτους και το μονοσήμαντο παρα-

γωγικό μοντέλο που δεν μπόρεσε να ανταποκριθεί στις κρίσιμες αλλαγές που

έφεραν η εξέλιξη της τεχνολογίας και η αλλαγή του τρόπου λειτουργίας των

αγορών.

Γύρω από αυτά τα δύο κεντρικά ζητήματα συγκρούεται το πολιτικό και κομ-

ματικό σύστημα και οι πολίτες ζητούν απαντήσεις. Σε κάθε εκλογική αναμέτρη-

ση καταγράφονται απόψεις διαφορετικές που μένουν, κυρίως, σε διαπιστώσεις

ή στην καλύτερη περίπτωση σε γενικόλογες αναφορές.

Η μεταρρυθμιστική κόπωση που δείχνει η κυβέρνηση της ΝΔ, σε συνδυασμό

με τα προβλήματα λειτουργίας του κράτους που καθημερινά κατακλύζουν τους

πολίτες, καταγράφηκε στο εκλογικό αποτέλεσμα των ευρωεκλογών και οι δη-

μοσκοπήσεις που ακολούθησαν το αναλύουν.

Την ίδια στιγμή η αντιπολίτευση, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ, βρίσκονται σε αναζήτη-

ση της επόμενης μέρας. Στο ΠΑΣΟΚ έχουν μια ιστορική ευκαιρία που τη δημι-

ούργησαν η κατάρρευση του ΣΥΡΙΖΑ και η κόπωση από την αδράνεια της ΝΔ.

Δεν είναι αυτονόητο ότι θα την πάρουν αυτή την ευκαιρία.

Στον ΣΥΡΙΖΑ οι εξελίξεις θα είναι πολύ πιο επώδυνες όποιος και να εκλεγεί

πρόεδρος. Η τοξικότητα στην εσωτερική συζήτηση έχει εδώ και αρκετό καιρό

δηλητηριάσει τις όποιες προοπτικές είχε αυτός ο χώρος και άρα μια νέα διά-

σπαση μετά τις εσωκομματικές εκλογές δεν μπορεί να αποκλειστεί.

Στο ΠΑΣΟΚ η αναμέτρηση έχει δημιουργήσει ένα κοινωνικό ενδιαφέρον, με-

γαλύτερο του εκλογικού αποτυπώματος που έχει. Ειδικά μετά το debate η δημό-

σια συζήτηση που το ακολούθησε ανέδειξε την ανάγκη για τον χώρο να υπάρξει

η προοπτική νίκης. Οι υποψήφιοι για το αξίωμα του προέδρου δεν δίνουν τις

ίδιες προοπτικές. Θέλω εδώ να σημειώσω με έμφαση ότι μετά το debate άλλα-

ξαν οι προοπτικές τουλάχιστον για δύο από αυτούς προς το θετικότερο. Η ανα-

γέννηση του χώρου όμως είναι ζητούμενο όμως και όχι αυτονόητη επιλογή.

Επειδή λοιπόν το κενό ως αντίπαλος της ΝΔ δεν μπορεί να συνεχίσει, υπάρ-

χει πολιτικός κίνδυνος να εμφανιστεί η «λύση» από την ακροδεξιά. Κοινωνικά

το μείγμα υπάρχει. Το ποσοστά που συγκεντρώνουν διάφορα σχήματα δεξιά

της ΝΔ αθροίζουν δημοσκοπικά πάνω από 20%.

Στην Ευρώπη σε αρκετές χώρες ήδη συμβαίνει αυτό. Στην

Ελλάδα μπορούμε το επόμενο διάστημα να δούμε κοινω-

νικές αντιδράσεις που θα επιτρέψουν σε ακραίες δυνά-

μεις να έρθουν και πάλι στο προσκήνιο θυμίζοντας, σε μι-

κρογραφία προφανώς, μέρες μνημονίου.

Το 2027 που οι αγορές, ξέρετε αυτές που δεν χορεύουν

στους ρυθμούς μας, θα προεξοφλούν το 2032 είναι αύριο.

Και όσο η πολιτική μένει στο «αυτά μπορώ», σε τρόπους

δράσης που ανήκουν στο παρελθόν, σε αντιλή-

ψεις για το κράτος περασμένων δεκαε-

τιών και προστατευτικά μοντέλα

ανάπτυξης «ιερών αγελάδων»,

τόσο ο κίνδυνος μιας νέας περι-

πέτειας αυξάνει.
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Οι κυβερνήσεις δεν πέφτουν από 
τις αντιπολιτεύσεις αλλά από μέσα
1. Κινδυνεύει από κάποιον η ΝΔ; Μπορεί να αυξήσει τα ποσοστά
της μέχρι το 2027;

Ναι, κινδυνεύει. Όχι από τα άλλα πολιτικά κόμματα αλλά από τον ίδιο της τον

εαυτό. Ιστορικά παρατηρείται ότι οι κυβερνήσεις δεν πέφτουν από τις αντιπολι-

τεύσεις αλλά από μέσα. Αυτήν τη στιγμή υπάρχει γκρίνια στο εσωτερικό της ΝΔ.

Είτε γιατί ακόμη είναι νωπός ο γάμος των ομοφύλων (όσο κι αν φαίνεται περίερ-

γο, δεν καταπίνεται εύκολα από μεγάλη μερίδα νεοδημοκρατών), είτε γιατί οι

προσπάθειες που κάνει (γιατί κάνει, για να είμαστε δίκαιοι) για την αντιμετώπιση

της ακρίβειας δεν αποδίδουν. Χώρια ότι υπάρχουν και στελέχη/βουλευτές που

δεν ικανοποιήθηκαν στον τελευταίο «ανασχηματισμό» (τα εισαγωγικά τα βάζω

γιατί ήταν ντεμέκ ανασχηματισμός). Η δυσαρέσκεια αυτή των βουλευτών περνάει

μέσω αυτών και στο εκλογικό σώμα που εκπροσωπούν και όλο αυτό καταγράφε-

ται τελικά στις μετρήσεις.

Πιθανώς να αυξήσει τα ποσοστά της μέχρι το 2027. Το πιο πιθανό είναι να στα-

θεροποιηθούν γύρω στο 30%, πολύ πίσω από το 41% του 2023. Η φθορά στα ποσο-

στά είναι σίγουρη. Αυτό που έχει να διαχειριστεί η ΝΔ είναι το φρένο στην πτώση.

Η αντιπολίτευση φυσικά με το μαύρο της χάλι θα είναι σύμμαχος σε αυτή την

προσπάθεια…

2. Ο ΣΥΡΙΖΑ πάει για διάλυση σε μικρά κομμάτια; Μπορεί να γεν-
νήσει κάτι νέο στη ριζοσπαστική Αριστερά;

Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν πάει για διάλυση, έχει διαλύσει ήδη. Και η διάλυση δεν οφείλεται

στον Κασσελάκη, οφείλεται στον Τσίπρα. Επί Τσίπρα έφυγαν οι Λαφαζάνης/Στρα-

τούλης. Επί Τσίπρα έφυγε η Κωνσταντοπούλου, επί Τσίπρα έφυγε και ο Βαρου-

φάκης. Μόνο η Αχτσιόγλου & ΣΙΑ έφυγαν επί Κασσελάκη. Άρα ο Τσίπρας είναι η

πηγή του κακού. Ο Κασσελάκης ήδη σμπαράλια το παρέλαβε (18% το 2023). Και

δεν μπορεί να γεννήσει κάτι νέο η ριζοσπαστική Αριστερά πλέον, γιατί έφτασε το

πικ της με Τσίπρα και έκτοτε απομυθοποιήθηκε. Ούτε τις συνθήκες βλέπω για τη

δημιουργία μιας ηγετικής προσωπικότητας στον χώρο που θα μπορούσε να το

εκφράσει ενιαία. 

3. Το ΠΑΣΟΚ μπορεί να γίνει ισχυρός πόλος αντιπολίτευσης;
Μπορεί. Είναι κόμμα με οργανωτική δομή, με συνοχή, με ιστορική ωριμότητα.

Του λείπει ένας νέος ηγέτης για το ξεκολλήσει από το 12%-13%. Ας περιμένουμε
τις εξελίξεις και το ξανασυζητάμε.

4. Τα κόμματα της άκρας Δεξιάς τι ελπίδες έχουν και τι δυναμικές;
Μετά το τέλος της Χρυσής Αυγής (άντε και των Σπαρτια-
τών) στην Ελλάδα δεν υπάρχει άκρα Δεξιά με την έννοια

που υπάρχει για παράδειγμα στη Γερμανία. Θα έλεγα
ότι υπάρχει η υστερική Δεξιά. Κόμματα δηλαδή που
με φωνές και τσιρίδες προσπαθούν να μας πείσουν
για την αλήθεια τους. Όλα αυτά όμως θα κάνουν τον
κύκλο τους και θα εξαϋλωθούν ή θα απορροφηθούν

πιθανότατα από τη ΝΔ (έχουμε άπειρα παραδείγμα-
τα). Ίσως όχι υποχρεωτικά οι επικεφαλής τους, αλλά
στελέχη τους ή βουλευτές τους. Παροδικά μπορεί να

απασχολήσουν τον κύριο κορμό της Κεντροδε-
ξιάς. Σε βάθος χρόνου όμως δεν θα προ-

βληματίσουν.

Περικλής Πηλείδης
Σύμβουλος Επικοινωνίας

Σε αντίθεση με τα παραδοσιακά 
κόμματα που έχουν ρίζες και 

θεμέλια, ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν ένα παζλ
1. Κινδυνεύει από κάποιον η ΝΔ; Μπορεί να αυξήσει τα ποσοστά της μέχρι το 2027;

Η ΝΔ κινδυνεύει από τον ίδιο της τον εαυτό. Πριν από τις εθνικές εκλογές του 2023 η ΝΔ είχε

να αντιμετωπίσει σοβαρά αρνητικά γεγονότα όπως τα Τέμπη, οι υποκλοπές, καταστροφές στη

Θεσσαλία, ακόμη και παλαιότερες πυρκαγιές στην Εύβοια. Όλα αυτά δεν φάνηκαν ικανά να την

εμποδίσουν να φτάσει σε μια συντριπτική της νίκη σκαρφαλώνοντας στο 41%. Οι πολίτες τότε δεν

έβλεπαν άλλο σχήμα που θα ήταν ικανό να πάρει τη διακυβέρνηση της χώρας και κανένα άλλο

πρόσωπο κατάλληλο για πρωθυπουργό. Αυτά ισχύουν και σήμερα. Επίσης, η ΝΔ στις περσινές

εκλογές επιβραβεύτηκε και για την αντιμετώπιση του Covid (θυμηθείτε την εξαιρετική οργάνωση

για τους εμβολιασμούς και τα επιδόματα στις επιχειρήσεις), όπου οι πολίτες με έκπληξη είδαν

ξαφνικά το κράτος να λειτουργεί (πρωτοφανές). Προσθέστε σε αυτά και την αντιμετώπιση της

κρίσης στα σύνορα στον Έβρο, αλλά και τη διαχείριση των μεταναστών-προσφύγων στα νησιά.

Σήμερα, παρότι εξακολουθεί να μην έχει αντίπαλο, το 41% έχει προφανώς συρρικνωθεί από τη

δυσαρέσκεια των πολιτών για τρία βασικά θέματα της οικονομίας. Κόστος στέγης, κόστος ενέρ-

γειας, κόστος στο super market. Τα τρία αυτά θέματα που επηρεάζουν την καθημερινότητα, δη-

λαδή την ποιότητα ζωής των πολιτών, δημιουργούν μεγάλη ανασφάλεια που μεγεθύνεται από την

έλλειψη εναλλακτικής διακυβέρνησης. Και ενώ μεγάλα θέματα όπως Τέμπη, υποκλοπές κ.λπ.

δεν επηρέασαν τους ψηφοφόρους, τα θέματα της οικονομίας αποδείχτηκαν ικανά να μειώσουν

τα ποσοστά σύμφωνα με τις δημοσκοπήσεις. Η ΝΔ μπορεί να αυξήσει τα ποσοστά της έως το

2027 αν καταφέρει να ανατρέψει εντυπωσιακά την οικονομική μιζέρια που βιώνει το μεγαλύτερο

μέρος των πολιτών. 

2. Ο ΣYΡΙΖΑ πάει για διάλυση σε μικρά κομμάτια; Μπορεί να γεννήσει κάτι νέο
στη ριζοσπαστική Αριστερά;

Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν μπορεί ποτέ ξανά να είναι αυτό που ήταν ούτε καν πριν τις εκλογές του 2023. Σε αν-

τίθεση με τα παραδοσιακά κόμματα, δηλαδή ΝΔ, ΠΑΣΟΚ, ΚΚΕ που έχουν ρίζες και θεμέλια, ο ΣΥ-

ΡΙΖΑ ήταν ένα παζλ που βασίστηκε σε ένα πολύ μικρό σε ποσοστά κόμμα, τον Συνασπισμό. Κάτω

από αυτές τις συνθήκες, όχι μόνο δεν μπορεί να γεννήσει κάτι νέο, αλλά δεν μπορεί να βοηθήσει

ούτε τον ίδιο του τον εαυτό. Προσθέστε εδώ και την έλλειψη νέου ηγέτη. Πιστεύω λοιπόν πως,

όπως έχουν τα πράγματα αυτήν τη στιγμή, ο μόνος πολιτικός με ηγετικά χαρακτηριστικά που θα

μπορούσε να συσπειρώσει αριστερά και ολίγον από κεντροαριστερά είναι ο Αλέξης Τσίπρας. Βέ-

βαια, πρέπει να τον ρωτήσετε αν θέλει.

3. Το ΠΑΣΟΚ μπορεί να γίνει ισχυρός πόλος αντιπολίτευσης;
Έχει τις προδιαγραφές, χρειάζεται να αναδείξει ηγέτη που να του «ταιριάζει» το κοστούμι του

πρωθυπουργού (το δύσκολο) και να βρει στελέχη που θα είναι αποδεκτά από τους πολίτες ως

υποψήφιοι υπουργοί σε κυβερνητικό σχήμα (λίγο πιο εύκολο). 

4. Τα κόμματα της άκρας Δεξιάς τι ελπίδες έχουν και τι δυναμικές;
Η άκρα Δεξιά στην Ελλάδα και την Ευρώπη εκμεταλλεύεται τις αστοχίες και τις κα-

κές πολιτικές των άλλων κομμάτων. Στην Ελλάδα η ακροδεξιά είναι κατακερματισμέ-

νη και μέχρι στιγμής δεν υπάρχει ένα κόμμα που έχει την πιθανότητα να διεκδικήσει

εξουσία (ευτυχώς). Τη μεγαλύτερη δυναμική πιστεύω πως έχει η κυρία Λατινο-

πούλου που τη βοηθάει και η επικράτηση δύο γυναικών της ακροδεξιάς στην

Ιταλία η Μελόνι και στη Γαλλία η Λεπέν. Η ίδια είναι εμφανίσιμη (ναι,

μετράει και αυτό) και νέα σε ηλικία, έχει καταγράψει μια σημαντι-

κή επιτυχία και έχει όλο τον χρόνο μπροστά της να οργανωθεί

και να διεκδικήσει έδρα στο εθνικό κοινοβούλιο.
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Σ
ε ετοιμότητα βρίσκεται η κυβέρνη-
ση για τα παρεπόμενα μιας χερσαί-
ας εισβολής στον Λίβανο που μπο-

ρεί να προκαλέσει αύξηση των μετανα-
στευτικών ροών. Στο πλαίσιο απάντησης
επίκαιρης ερώτησης στη Βουλή, ο υπουρ-

γός Μετανάστευσης και
Ασύλου Νίκος Παναγιωτό-
πουλος επεσήμανε ότι «αν
αύριο έχουμε ανάφλεξη
στον Λίβανο με χερσαία ει-
σβολή του Ισραήλ, θα δημι-
ουργηθεί κύμα εκατομμυ-
ρίων προσφύγων και εκεί
όλες οι στρατηγικές θα πάνε

στράφι. Προετοιμαζόμαστε όσο μπορούμε,
αλλά δεν είναι θέμα μόνο της Ελλάδας, αλ-
λά της Ευρώπης, μην πω και γενικότερα
του δυτικού κόσμου», ανέφερε χαρακτηρι-
στικά ο κ. Παναγιωτόπουλος.

Ο υπουργός Μετανάστευσης και Ασύλου
υποστήριξε ότι «όντως οι αυξημένες ροές εί-
ναι θέμα που προκαλεί ανησυχία στους πολί-
τες», κατηγορώντας τα κόμματα της αντιπο-
λίτευσης για «σπέκουλα και υπερβολές».

«Θα ζητήσουμε πρόσθετη
χρηματοδότηση από την ΕΕ»

Στη συνέχεια, ο κ. Παναγιωτόπουλος ση-
μείωσε πως αν αλλάξουν τα δεδομένα στο
μέτωπο του Μεταναστευτικού, η ελληνική
κυβέρνηση θα ζητήσει πρόσθετη χρηματο-
δότηση από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Σημεί-
ωσε δε ότι οι Ευρωπαίοι εταίροι διέθεσαν
για το 2015-2021, όταν το πρόβλημα βρι-
σκόταν σε ανάφλεξη, 3,4 δισ. ευρώ στην
Ελλάδα για να το αντιμετωπίσει και για την
περίοδο 2021-2027 διατίθεται το ποσό των
1,6 δισ. ευρώ.

Για τη στάση της Γερμανίας, που πλέον
εφαρμόζει αυστηρούς ελέγχους στα σύνο-
ρά της, ξεκαθάρισε πως οι όποιες επιστρο-
φές παράτυπων μεταναστών θα είναι απο-
σπασματικές και διαβεβαίωσε ότι δεν
υπάρχει ζήτημα μαζικών επιστροφών στην

Ελλάδα, λέγοντας ότι «ούτε μας τις ζήτησαν
ούτε δεχόμαστε να το συζητήσουμε», ενώ
στη συνέχεια ανέφερε ότι «η Ελλάδα κάνει
επιστροφές κατά τα οριζόμενα στην ευρω-
παϊκή νομοθεσία, πάνω από 6.000 πολίτες
επέστρεψαν σε τρίτες χώρες».

Επίσης, χθες ο κ. Παναγιωτόπουλος μί-
λησε στον ΣΚΑΪ για την αυξητική τάση των

μεταναστευτικών ροών, τη συνεργασία με
την Τουρκία στο Μεταναστευτικό και τις
επιστροφές μεταναστών. «Δεν υπάρχει αμ-
φιβολία ότι οι ροές έχουν αυξηθεί», ανέ-
φερε, τονίζοντας ότι η αυξητική τάση έχει
ξεκινήσει από το τέλος του προηγούμενου
έτους και συνεχίζεται σταθερά καθ’ όλη τη
διάρκεια του 2024.

«Η τάση είναι αυξητική και αυτό ασφα-
λώς προβληματίζει. Το σύστημά μας, έχω
πει πολλές φορές, αντέχει επί του παρόν-
τος, εκτός δραματικού απροόπτου. Ένα
δραματικό απρόοπτο, που ίσως δεν είναι
και τόσο απρόοπτο, είναι μία ακόμη μεγα-
λύτερη ανάφλεξη στον Λίβανο, όπου εκεί
ασφαλώς και αν αρχίζουν να γενικεύονται
οι συγκρούσεις, θα έχουμε άλλη μια επι-
πλέον ροή προς τα Δυτικά μέσω της Μεσο-
γείου. Θα πιεστεί εξαιρετικά πάρα πολύ η
Κύπρος, αναμένεται να πιεστούν και η Ελ-
λάδα και η Τουρκία». 

«Από τον Έβρο 
οι ροές είναι μειωμένες»

Ο κ. Παναγιωτόπουλος αναφέρθηκε στη
συνάντηση Μητσοτάκη - Ερντογάν: «Αυτό
που είπε ο πρωθυπουργός στη Νέα Υόρκη,
στον απόηχο της συνάντησής του με τον
Ερντογάν, και ήταν βασικό θέμα της συζή-
τησής τους, είναι ότι σε αυτό το κομμάτι,
στη διαχείριση των μεταναστευτικών ροών,
Ελλάδα και Τουρκία έχουν να κερδίσουν
και οι δύο αν συνεργαστούν», επεσήμανε,
συμπληρώνοντας ότι υπάρχει περιθώριο
συνεργασίας με τη γειτονική χώρα και αυτό
φαίνεται από τα αποτελέσματα που έχει
αποδώσει αυτή η συνεργασία στο μέτωπο
του Έβρου και για αυτό χρειάζεται μια ορ-
γανωμένη συνεργασία βάσει συντονισμού
με τις τουρκικές αρχές.

«Από τον Έβρο οι ροές είναι μειωμένες.
Ελάχιστα, περί το 5%, αλλά μειωμένες. Η
κατασκευή των εμποδίων, όχι μόνο ο
φράχτης, έχει περιορίσει τα σημεία εισό-
δου και επομένως κάνει πιο δύσκολη
υπόθεση την είσοδο στην Ελλάδα ή στην
Ευρώπη. Στα νησιά και στη θάλασσα είναι
άλλο το ζήτημα. Έχουμε μια πάλι οριακή
μείωση από το Βόρειο Αιγαίο, η δομή της
Λέσβου φιλοξενεί περίπου τους 1.000, εί-
ναι περίπου ιστορικό χαμηλό αυτό το διά-
στημα. Θυμίζω παλαιότερες εποχές που
ήταν 15.000».

«Κύμα εκατομμυρίων
προσφύγων, αν υπάρξει
ανάφλεξη στον Λίβανο»

ΝΙΚΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ

Την ίδια ώρα, ο Άδωνις Γεωργιάδης, επίσης
από το βήμα της Βουλής, εξαπέλυσε επίθεση στη
βουλευτή της Νέας Αριστεράς Θεανώ Φωτίου με
αφορμή την υγειονομική φροντίδα των προσφυ-
γικών πληθυσμών. Απευθυνόμενος στην κυρία
Φωτίου είπε: «Λέτε ότι πρέπει το υπουργείο Υγεί-
ας της Ελλάδος, από τους ήδη πιεσμένους του
προϋπολογισμούς, για την παροχή Υγείας στους
Έλληνες πολίτες, που λέτε ότι δεν φτάνουν τα λε-
φτά, από αυτά τα λεφτά, να αφαιρέσουμε επιπλέ-
ον λεφτά, για να καλύψουμε εξολοκλήρου εμείς,
το ελληνικό κράτος, τα έξοδα αυτών που έρχονται
στην Ελλάδα παράνομα; Δηλαδή, αν έρθουν 10

εκατομμύρια, θα πάμε να καλύψουμε και τα 10
εκατομμύρια; Αν έρθουν 50 εκατομμύρια και τα
50 εκατομμύρια;».

Σημείωσε επίσης ότι «η περίθαλψη των προ-
σφύγων εναπόκειται στον Διεθνή Οργανισμό Με-
τανάστευσης για να πληρώνονται από διεθνή
χρήματα όλα αυτά τα έξοδα», προσθέτοντας ότι
δεν είναι υποχρέωση του Έλληνα φορολογούμε-
νου να καλύψει αυτά τα χρήματα. «Όσο κι αν η
Αριστερά φωνάζει στη Βουλή “πρώτα οι μετανά-
στες και μετά οι Έλληνες”, εμείς θα πούμε ότι θα
πληρώνει το κόστος της μεταναστευτικής κρίσης
η διεθνής κοινότητα και όχι ο Έλληνας φορολο-

γούμενος», τόνισε χαρακτηριστικά ο υπουργός
Υγείας.

Σύμφωνα με τον κ. Γεωργιάδη, βρισκόμαστε
ενώπιον μιας μεγάλης μεταναστευτικής κρίσης.
Εκτίμησε δε ότι μετά τη Γερμανία θα ακολουθή-
σουν και άλλες χώρες και σχολίασε τη στάση του
Βερολίνου. «Αυτή η καραμέλα περί ακροδεξιάς
αρχίζει να γίνεται ντεμοντέ, ο κ. Σολτς αποφάσισε
να κλείσει τα σύνορά του. Ακροδεξιός είναι ο κ.
Σολτς; Σταματήστε να χλευάζετε τις ανησυχίες
των πολιτών σας. Εφιάλτης πραγματικός είναι να
έρχονται χιλιάδες στην Ελλάδα, όπως έγινε το
2015», υποστήριξε ο Άδωνις Γεωργιάδης.

Καμπανάκι από Άδωνι: «Βρισκόμαστε ενώπιον μιας μεγάλης μεταναστευτικής κρίσης»

Γράφει 
η Στέλλα 

Παπαμιχαήλ

spapamixail@yahoo.gr

Τις σοβαρές ανησυχίες της κυβέρνησης για τις επιπτώσεις
από τον πόλεμο στη Μέση Ανατολή 

επισήμανε στη Βουλή ο υπουργός Μετανάστευσης και Ασύλου 
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στην Κάλια Αλεξανδρίδου

Α
πό τον Απρίλιο αναμένεται η νέα αύξηση του κα-

τώτατου μισθού, όπως προαναγγέλλει στην «Po-

litical» η Νίκη Κεραμέως, επαναλαμβάνοντας τον

στόχο της κυβέρνησης για κατώτατο μισθό στα 950 ευρώ

έως το 2027. Η υπουργός Εργασίας κάνει λόγο για έναν

νέο μηχανισμό για τη διαμόρφωση του κατώτατου μισθού

και παρουσιάζει τις αλλαγές στον τρόπο υπολογισμού του

επιδόματος ανεργίας με στόχο να γίνει πιο δίκαιο. «Προ-

σπαθούμε να ανταποκριθούμε στις προσδοκίες των πολι-

τών», δηλώνει σχολιάζοντας τις δημοσκοπήσεις και θέτει

τη «Στρατηγική για την απασχόληση 2030» ως προτεραι-

ότητα για το υπουργείο Εργασίας.

Κυρία υπουργέ, η κυβέρνηση θέτει ως κεντρικό στόχο

της τετραετίας την αύξηση των εισοδημάτων. Σε αυτό

το πλαίσιο προαναγγέλλει τη νέα αύξηση του

κατώτατου μισθού από το 2025. Σε τι επίπεδα

αναμένουμε να φτάσει αυτήν τη φορά και με ποια

διαδικασία θα γίνει;

Η αύξηση των εισοδημάτων και η συνολική βελτίωση του

βιοτικού επιπέδου αποτελούν προτεραιότητα της κυβέρνη-

σης του Κυριάκου Μητσοτάκη. Από το 2019 η κυβέρνησή

μας έχει επιδοθεί σε μια ουσιαστική προσπάθεια για αύξη-

ση του κατώτατου μισθού, η οποία έχει αρχίσει να αποφέρει

καρπούς. Την τελευταία πενταετία έχει καταγραφεί αύξηση

27,7% και από τα 650 ευρώ ο κατώτατος μισθός έχει αυξηθεί

στα 830 ευρώ. Όπως ο ίδιος ο πρωθυπουργός εξήγγειλε

από το βήμα της Διεθνούς Έκθεσης Θεσσαλονίκης, τον

προσεχή Απρίλιο αναμένεται να δοθεί και νέα αύξηση, ενώ

η προβλεπόμενη διαδικασία διαβούλευσης θα εκκινήσει

στις αρχές του νέου έτους. Διακηρυγμένος στόχος μας είναι

έως το 2027 ο κατώτατος μισθός να έχει διαμορφωθεί στα

950 ευρώ. Παράλληλα, δρομολογείται η ενσωμάτωση στο

εθνικό δίκαιο ευρωπαϊκής οδηγίας σχετικά με τους επαρ-

κείς κατώτατους μισθούς με την οποία θα καθορίζεται νέος

-ακόμη πιο εμπεριστατωμένος- μηχανισμός για τη διαμόρ-

φωση του κατώτατου μισθού. Επί του θέματος έχει συγκρο-

τηθεί επιστημονική επιτροπή και σύντομα αναμένουμε το

πόρισμά της, το οποίο θα αποτελέσει τη βάση διαλόγου με

όλους τους κοινωνικούς εταίρους, προκειμένου να καταλή-

ξουμε στο τελικό κείμενο ενσωμάτωσης της οδηγίας.

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

Η υπουργός Εργασίας 
κάνει λόγο για έναν 

νέο μηχανισμό 
για τη διαμόρφωση 

του κατώτατου μισθού 
και παρουσιάζει 

τις αλλαγές στον τρόπο 
υπολογισμού 

του επιδόματος ανεργίας 
με στόχο να γίνει πιο δίκαιο
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«Τον Απρίλιο η νέα αύξηση 
του κατώτατου μισθού»



Μία από τις αλλαγές που ανακοινώθηκαν από τον

πρωθυπουργό στη ΔΕΘ ήταν και η αλλαγή στον

τρόπο υπολογισμού του επιδόματος ανεργίας, που

πλέον θα συνδέεται με τον μισθό. Τι σημαίνει αυτό,

ποιο είναι το χρονοδιάγραμμα για την εφαρμογή του

νέου μέτρου και τι προσδοκάτε από αυτό;

Η φιλοσοφία του επιδόματος ανεργίας παραμένει η ίδια

λίγο πολύ τα τελευταία 70 χρόνια, ενώ τα κοινωνικά και οι-

κονομικά δεδομένα καθώς και το εργασιακό περιβάλλον

έχουν αλλάξει σημαντικά. Το αμέσως επόμενο χρονικό

διάστημα θα εφαρμόσουμε πιλοτικά ένα νέο επίδομα

ανεργίας, το οποίο θα λαμβάνει υπόψη τις σύγχρονες κοι-

νωνικές αλλά και εργασιακές ανάγκες. Οι αλλαγές που

δρομολογούμε εστιάζουν σε δύο κατευθύνσεις: η πρώτη

έχει ως στόχο το επίδομα να γίνει πιο δίκαιο και να λαμβά-

νει υπόψη την ασφαλιστική ιστορία του δικαιούχου. Όλοι

οι εργαζόμενοι πληρώνουμε εισφορές ανεργίας, ωστόσο

αυτές είναι διαφορετικές αν κάποιος εργάζεται τα τελευ-

ταία 20 χρόνια και διαφορετικές αν εργάζεται τους τελευ-

ταίους 9 μήνες, διαφορετικές αν αμείβεται με 900 ευρώ

και διαφορετικές αν αμείβεται με 1.500 ευρώ. Ο σχεδια-

σμός μας προβλέπει να παρέχεται ένα βασικό επίδομα

ανεργίας στο οποίο θα προστίθεται ένα μπόνους το οποίο

θα λαμβάνει υπόψη την ασφαλιστική ιστορία του προσώ-

που. Η δεύτερη αλλαγή αφορά την κατανομή του επιδόμα-

τος ανεργίας. Ζητούμενο είναι να είναι εμπροσθοβαρές

προκειμένου να στηρίζει τους ανέργους στη πρώτη περίο-

δο της ανεργίας τους, η οποία είναι και η πιο δύσκολη, και

εν συνεχεία να βαίνει μειούμενο προκειμένου να παρακι-

νεί στην εύρεση εργασίας. Πρόκειται για μια δομική αλλα-

γή φιλοσοφίας η οποία είναι απαραίτητη. Εμείς δεν πι-

στεύουμε σε μια Πολιτεία η οποία στηρίζει οριζοντίως την

κοινωνία με επιδόματα. Θέλουμε εργαζόμενους και όχι

ανέργους. Θέλουμε οι πολίτες να είναι αυτόνομοι, να στέ-

κονται στα πόδια τους, να μπορούν να εργάζονται και να

αμείβονται με ικανοποιητικούς μισθούς. 

Η μείωση της ανεργίας αποτελεί επίσης βασικό στόχο

της κυβέρνησης. Ωστόσο, τα ποσοστά απασχόλησης σε

νέους, γυναίκες και συνταξιούχους κάτω των 65 ετών

παραμένουν μειωμένα. Σε ποιες κινήσεις μπορεί το

υπουργείο Eργασίας να προχωρήσει για να μειωθεί η

ανεργία και σε αυτές τις κατηγορίες;

Είναι γεγονός ότι τα τελευταία χρόνια, ως αποτέλεσμα

συστηματικών προσπαθειών και μεθοδικών κινήσεων,

η ανεργία έχει μειωθεί αισθητά. Αρκεί να συγκρίνει

κανείς το ποσοστό ανεργίας του Ιουνίου του 2019, το

οποίο ανερχόταν σε 17,5%, με τον Ιούνιο του 2024,

όπου, σύμφωνα με τα επίσημα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ,

καταγράφεται υποχώρηση κάτω από το 10%, για πρώτη

φορά με επιβεβαιωμένα στοιχεία τριμήνου. Παράλλη-

λα, την περίοδο 2019-2023 η χώρα μας σημείωσε τη

μεγαλύτερη μείωση ανεργίας και τη μεγαλύτερη αύξη-

ση απασχόλησης ανάμεσα στις 27 χώρες της Ευρωπαϊ-

κής Ένωσης. Βεβαίως, αυτό δεν συνιστά λόγο εφησυ-

χασμού, ακριβώς το αντίθετο, με δεδομένο ότι πλέον

καλούμαστε να αντιμετωπίσουμε τον σκληρό πυρήνα

της ανεργίας. Για τον λόγο αυτό εστιάζουμε σε τέσσε-

ρις κατηγορίες στις οποίες διαπιστώνονται σημαντικά

περιθώρια βελτίωσης και συγκεκριμένα στις γυναίκες,

τους νέους, τα άτομα με αναπηρία και τους συνταξιού-

χους. Ας πάρουμε για παράδειγμα τις γυναίκες. Συμ-

φωνά με τα στοιχεία του πληροφοριακού συστήματος

ΕΡΓΑΝΗ του υπουργείου Εργασίας, τον Ιούλιο του

2024 εργάζονταν 263.000 γυναίκες περισσότερες σε

σχέση με τον Ιούλιο του 2019. Είναι σημαντικό, αλλά όχι

αρκετό, καθώς υπάρχουν πολλές γυναίκες οι οποίες

είτε επιλέγουν, είτε αναγκάζονται να μείνουν σπίτι γιατί

έχουν αναλάβει τη φροντίδα παιδιών ή ηλικιωμένων

προσώπων. Ζητούμενο για εμάς είναι οι γυναίκες αυ-

τές να βγουν στην αγορά εργασίας. Να διαμορφώσου-

με τις κατάλληλες συνθήκες, να τους δώσουμε κίνητρα

προκειμένου να επιλέξουν την εργασιακή τους αποκα-

τάσταση. Αυτήν τη στιγμή βρίσκονται σε εξέλιξη επιδο-

τούμενα προγράμματα απασχόλησης μέσω της Δημό-

σιας Υπηρεσίας Απασχόλησης (ΔΥΠΑ) τα οποία απευ-

θύνονται σε γυναίκες. Για παράδειγμα, το πρόγραμμα

επιχορήγησης επιχειρήσεων για την απασχόληση

5.000 ανέργων, ηλικίας 18-66 ετών, με έμφαση στον το-

μέα της πράσινης οικονομίας και τις γυναίκες, το πρό-

γραμμα επιχορήγησης επιχειρήσεων για την απασχό-

ληση 4.000 ανέργων ηλικίας 30 ετών και άνω στις Πε-

ρισσότερο Αναπτυγμένες Περιφέρειες (ΠΑΠ) της χώ-

ρας, με έμφαση στις γυναίκες, το πρόγραμμα επιχορή-

γησης επιχειρήσεων για την απασχόληση ανέργων ηλι-

κίας 30 ετών και άνω στις περιφέρειες σε μετάβαση

(MΕΤ), με έμφαση στις γυναίκες κ.ά. Ακούμε τις ανάγ-

κες της κοινωνίας, μελετάμε προσεκτικά τις επιλογές

μας και σχεδιάζουμε την πολιτική μας με επίκεντρο

τους πολίτες και τις ανάγκες τους.

Βλέπουμε τις δημοσκοπήσεις να καταγράφουν τη
δυναμική της Νέας Δημοκρατίας στα επίπεδα των
ποσοστών των ευρωεκλογών. Θεωρείτε ότι μπορεί η
εικόνα αυτή να αλλάξει και πώς;

Στα ευρήματα των δημοσκοπήσεων, που μελετούμε με

προσοχή, βλέπουμε τις προτεραιότητες των πολιτών και

προσπαθούμε να γινόμαστε συνεχώς καλύτεροι και πιο

αποτελεσματικοί για να ανταποκριθούμε στις απαιτή-

σεις τους. Το έργο μας, οι απαντήσεις στα ζητούμενα

των πολιτών, είναι ο δρόμος για να ενισχύσουμε την κοι-

νωνική και πολιτική επιρροή της Νέας Δημοκρατίας και

αυτό θα συνεχίσουμε να κάνουμε ώστε στο τέλος της

κυβερνητικής μας θητείας να κριθούμε και πάλι θετικά

και οι συμπατριώτες μας να εμπιστευτούν για μια ακόμη

φορά τη Νέα Δημοκρατία και τον Κυριάκο Μητσοτάκη.

Για να κλείσουμε με το δικό σας χαρτοφυλάκιο, ποιες
είναι οι προκλήσεις για εσάς το επόμενο διάστημα;

Πρόκληση για εμένα είναι μέσα από εκτενή και ειλικρινή
διάλογο με τους κοινωνικούς εταίρους να διαμορφώ-
σουμε τη «Στρατηγική για την απασχόληση 2030». Η ενί-
σχυση της απασχόλησης απαιτεί ολιστική θεώρηση και
θα πρέπει να στηρίζεται στη διάγνωση των αναγκών της
αγοράς εργασίας, στη διάγνωση των δεξιοτήτων με προ-
οπτική αυξημένης ζήτησης, καθώς και στη σύνδεση της
αγοράς με την εκπαίδευση και την κατάρτιση. Μέλημά
μας στο υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης
είναι η υλοποίηση παρεμβάσεων που θωρακίζουν εργα-
ζόμενους και συνταξιούχους και συντελούν στην ανα-
βάθμιση του εργασιακού περιβάλλοντος. Για αυτόν ακρι-
βώς τον λόγο, αμέσως μετά την ανάληψη των καθηκόν-
των μου, ξεκίνησα γύρο επαφών με τους κοινωνικούς
εταίρους, ο οποίος θα συνεχιστεί με σκοπό να εντοπίσω
τις πραγματικές ανάγκες της αγοράς και να τις μετατρέ-
ψω σε μεταρρυθμίσεις προς όφελος των εργαζομένων,
των εργοδοτών, των συνταξιούχων, των ανέργων.

ΣΑΒΒΑΤΟ 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024
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ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ

« Πρόκληση για εμένα είναι μέσα από εκτενή και ειλικρινή διάλογο με τους κοινωνικούς
εταίρους να διαμορφώσουμε τη «Στρατηγική για την απασχόληση 2030»
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Ο
υπουργός Ανάπτυξης Τάκης Θεο-
δωρικάκος επισκέφτηκε χθες τις
εγκαταστάσεις του Επιχειρηματι-

κού Πάρκου Οινοφύτων, συνοδευόμενος
από τη γενική γραμματέα Βιομηχανίας Βί-
κυ Λοΐζου και τη γενική γραμματέα Ιδιωτι-
κών Επενδύσεων Στελλίνα Σιαράπη. Ο κ.
Θεοδωρικάκος ενημερώθηκε διεξοδικά
για τα ζητήματα που απασχολούν τις βιο-
μηχανικές επιχειρήσεις που είναι εγκατε-
στημένες στο πάρκο και οι οποίες απασχο-
λούν χιλιάδες εργαζόμενους. Το υπουρ-
γείο Ανάπτυξης συνδράμει με ποσό άνω
των 8,5 εκατ. ευρώ για τις περιβαλλοντικές
υποδομές και την ασφάλεια των εργαζομέ-
νων και των περιοίκων.

Εμβληματική επένδυση
Ο υπουργός αρχικά συναντήθηκε με τα

στελέχη του Συνδέσμου Βιομηχανιών Στε-
ρεάς Ελλάδας και της Εταιρείας Ανάπτυξης
& Διαχείρισης Επιχειρηματικού Πάρκου
Οινοφύτων Ασώπου ΑΕ. Στη συνέχεια επι-
σκέφτηκε την εταιρεία ΕΛΒΑΛΧΑΛΚΟΡ
AE, μια από τις μεγαλύτερες επιχειρήσεις
του κλάδου αλουμινίου με σημαντικό εξα-
γωγικό χαρακτήρα και την INTERTRADE
HELLAS ABEE (SOFTEX), η οποία προχω-
ρά σε μια εμβληματική επένδυση που θα
χρηματοδοτηθεί με 25 εκατ. ευρώ. Μέσα
από αυτή την επένδυση θα δημιουργηθούν
δεκάδες θέσεις εργασίας και η χώρα θα
έχει αυτονομία στο χαρτί.

Ο κ. Θεοδωρικάκος ανέφερε: «Διαμορ-
φώνουμε και εργαζόμαστε για ένα νέο πα-
ραγωγικό μοντέλο στη χώρα με πολύ ισχυ-
ρότερο τον ρόλο της βιομηχανίας. Στηρί-
ζουμε τη σύγχρονη ελληνική βιομηχανία, η
οποία δημιουργεί χιλιάδες ποιοτικές θέ-

σεις εργασίας. Καμία χώρα, όπως απο-
δείχθηκε τα τελευταία χρόνια, δεν μπορεί
να πορεύεται με σιγουριά και ασφάλεια, αν
δεν στέκεται στα πόδια της και δεν εξα-
σφαλίσει την αυτάρκεια σε βασικά προϊόν-

τα τής εφοδιαστικής αλυσίδας».
Σχετικά με το επιχειρηματικό πάρκο στα

Οινόφυτα, ο υπουργός Ανάπτυξης τόνισε
πως «υλοποιούνται έργα πολλών δεκάδων
εκατομμυρίων για την αναβάθμιση των

υποδομών τους. Το υπουργείο Ανάπτυξης
συνδράμει σε αυτά τα έργα με ποσό άνω
των 8,5 εκατ. ευρώ από τα διαθέσιμα χρή-
ματα που έχει από το ΤΑΑ προκειμένου να
διασφαλίσουμε ιδιαίτερα τις περιβαλλοντι-
κές υποδομές και την ασφάλεια των εργα-
ζομένων και των περιοίκων. Το πάρκο φι-
λοξενεί σημαντικότατο αριθμό επιχειρήσε-
ων, φιλοξενεί πολύ σοβαρές και μεγάλες
ελληνικές επιχειρήσεις και σημαντικό τμή-
μα του ΑΕΠ και των εξαγωγών της χώρας.
Η παρουσία μου εδώ έχει το νόημα να έχω
πλήρη εικόνα του πως προχωρούν τα έργα
αναβάθμισης των υποδομών του, ειδικά
περιβαλλοντικών υποδομών, καθαρισμού
των υγρών αποβλήτων».

«Νέο παραγωγικό μοντέλο»
Καταλήγοντας, ο υπουργός Ανάπτυξης

σημείωσε ότι «η συνεργασία μας είναι
εξαιρετικά στενή και δημιουργική με τον
χώρο της υγιούς επιχειρηματικότητας. Στις
21 Οκτωβρίου θα μας δοθεί η δυνατότητα
να παρουσιάσουμε στους παραγωγικούς
φορείς της χώρα, παρουσία του πρωθυ-
πουργού, την αντίληψή μας και το σχέδιό
μας, καθώς και τα μέτρα και τις πολιτικές
που πιστεύουμε πως μπορούν να οδηγή-
σουν σε ένα νέο παραγωγικό μοντέλο, το
οποίο θεωρώ ότι είναι και μια κατεπείγου-
σα εθνική αναγκαιότητα».

«Πάνω από 8,5 εκατ. ευρώ 
για τις υποδομές του
πάρκου Οινοφύτων» 

«Στηρίζουμε τη σύγχρονη 
ελληνική βιομηχανία, η οποία 
δημιουργεί χιλιάδες ποιοτικές 
θέσεις εργασίας»

Υπουργός Ανάπτυξης από Μαγνησία: «Ενίσχυση σχεδόν
4 εκατ. ευρώ σε επιχειρήσεις που είχαν πληγεί από τον “Daniel”»

Επίσκεψη στην Α’ ΒΙΠΕ Βόλου πραγματοποίησε
χθες ο υπουργός Ανάπτυξης Τάκης Θεοδωρικάκος,
συνοδευόμενος από τον βουλευτή Μαγνησίας Χρή-
στο Μπουκώρα και τη γενική γραμματέα Ιδιωτικών
Επενδύσεων Στελλίνα Σιαράπη. Στη συνέχεια είχε
συνάντηση στο Επιμελητήριο Μαγνησίας με τον επι-
χειρηματικό κόσμο της περιοχής, στην οποία παρα-
βρέθηκε και ο υφυπουργός Κλιματικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας Χρήστος Τριαντόπουλος.

Ο κ. Θεοδωρικάκος επισκέφτηκε αρχικά τις εγκατα-
στάσεις της Βιομηχανικής Περιοχής, η οποία είναι μια
από τις μεγαλύτερες της χώρας (έκταση 2,8 χιλιάδες
στρέμματα), φιλοξενεί 105 επιχειρήσεις και απασχολεί
χιλιάδες εργαζομένους. Το υπουργείο Ανάπτυξης χρη-
ματοδοτεί το πάρκο με 1,7 εκατ. ευρώ από το Ταμείο
Ανάκαμψης για έργα ανάπλασης και αναβάθμισης.

Βρέθηκε στα γραφεία του φορέα διαχείρισης της

Α’ ΒΙΠΕ Βόλου, όπου συνομίλησε με τους επιχειρη-
ματίες, άκουσε τα θέματα που τους απασχολούν και
τόνισε ότι το υπουργείο Ανάπτυξης θα κάνει ό,τι μπο-
ρεί για να βοηθήσει τις επιχειρήσεις. Στη συνέχεια, ο
κ. Θεοδωρικάκος βρέθηκε στις εγκαταστάσεις της
εταιρείας απορρυπαντικών ΕΥΡΗΚΑ και στον Συνε-
ταιρισμό Γάλακτος ΕΒΟΛ.

Ο υπουργός Ανάπτυξης συναντήθηκε στο Επιμε-
λητήριο Μαγνησίας με τους επιχειρηματίες της πε-
ριοχής. Ανακοίνωσε ότι θα οργανωθεί άμεσα ένα
ταχύτατο πρόγραμμα περίπου 4 εκατ. ευρώ, με το
οποίο θα αποζημιωθούν οι επιχειρήσεις, οι οποίες
έχουν πληγεί από τον «Daniel» και προέρχονται
από περιοχές που δεν είχαν επιχορηγηθεί έως τώ-
ρα. Έχει ήδη υπάρξει επικοινωνία μεταξύ του προ-
έδρου του Επιμελητήριου και της Γενικής Γραμμα-
τείας Βιομηχανίας.

ΤΑΚΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ



από το ψηλότερο βουνό της Ελλάδος

ΔΔώσε στον εαυτό σου και πρόσφερε σε αυτούς που αγαπάς, 
το νερό που τους αξίζει, 

το νερό που έπιναν μόνο οι θεοί του Ολύμπου 

Βουλίκι, Κατερίνη 60 100 • Τηλ. 23510 27809  210 5777006 (γραφεία Αθήνας)
• www.pigiolympou.gr • email: info@pigiolympou.gr

www.pogr.gr  info@pogr.gr 
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Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

Η Κοινωνική Αγροτική 
Πολιτική πρέπει 

να είναι ευέλικτη. Η εμμονή 
στις λεπτομέρειες ακυρώνει 

τον ευρύτερο στρατηγικό 
σχεδιασμό και κάθε προσπάθεια

για στήριξη των αγροτών. 
Σε αυτή τη λογική πρότεινα 

και την απλούστευση του νέου
μοντέλου επιδοτήσεων 
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«

«Εξετάζουμε την απομείωση
ή και διαγραφή 

δανείων για 21.000 αγρότες»

«H
κλιματική αλλαγή δεν έχει σύνορα και για

αυτό πρέπει να υπάρξει κοινή ευρωπαϊκή

αντιμετώπιση του προβλήματος», σημει-

ώνει στη συνέντευξή του στην «Political» ο υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίμων

Κώστας Τσιάρας, ο οποίος πρόσφατα

συμμετείχε στο Συμβούλιο των Υπουρ-

γών Γεωργίας και Αλιείας στις Βρυξέλ-

λες. Όπως τονίζει, πρότεινε στους συνα-

δέλφους του υπουργούς να εξεταστεί εκ

νέου το ποσοστό συμμετοχής της ΕΕ στις

δαπάνες διαχείρισης των επιδημιών και

κυρίως στις αποζημιώσεις που λαμβάνουν οι κτηνοτρό-

φοι για τη θανάτωση και την αντικατάσταση του ζωικού

κεφαλαίου. Πρόταση που προκάλεσε τη θετική ανταπό-

κριση μεγάλων χωρών, οι οποίες, όπως και η Ελλάδα με

τα κρούσματα πανώλης και ευλογιάς, αντιμετώπισαν

ανάλογα προβλήματα.

Τι συμπεράσματα αποκομίσατε από το Συμβούλιο

Υπουργών Γεωργίας και Αλιείας στις Βρυξέλλες σε

ό,τι αφορά τις αποζημιώσεις από φυσικές

καταστροφές;

Πρέπει όλοι στην ΕΕ να καταλάβουμε ότι η κλιματική κρί-

ση διαμορφώνει νέα δεδομένα στην αγροτική παραγωγή.

Με βάση, δε, την αποδοχή ότι η κλιματική κρίση δεν έχει

σύνορα, κάτι που βιώνουμε με τον πιο δραματικό τρόπο

τα δύο τελευταία χρόνια, οφείλουμε, ως ΕΕ, να λάβουμε

συγκεκριμένα μέτρα στήριξης του πρωτογενούς τομέα.

Πολύ περισσότερο αφού και οι «27» αποδεχόμαστε ότι

πρόκειται όχι απλώς για έναν καθοριστικό πυλώνα της

ευρωπαϊκής οικονομίας, αλλά και για ένα βασικό στοι-

χείο διατήρησης της κοινωνικής συνοχής. Άρα, λοιπόν,

απαιτείται μια βάση κοινών μέτρων, τα οποία όμως θα

προσαρμόζονται κατά τρόπο ευέλικτο σε κάθε χώρα,

ανάλογα τη μορφή της καταστροφής που έχει υποστεί

στον πρωτογενή τομέα. Το συμπέρασμα που αποκόμισα

είναι ότι η πλειονότητα των κρατών-μελών κινείται στην

ίδια λογική. Ωστόσο πρέπει όλοι να καταλάβουμε, το επα-

ναλαμβάνω με έμφαση, ότι η κλιματική κρίση δεν έχει

σύνορα και για αυτό πρέπει να υπάρξει κοινή αντιμετώπι-

ση του προβλήματος.

στην  Έλλη 
Τριανταφύλλου

ellitriant@yahoo.com



Κάνατε κάποιες συγκεκριμένες προτάσεις για τις

ζωονόσους; 

Με αφορμή την πανώλη και την ευλογιά που αντιμετώπισε

η χώρα μας, με απόλυτη επιτυχία -καθ’ ομολογία της ίδιας

της ΕΕ-, πρότεινα να εξεταστεί εκ νέου το ποσοστό συμμε-

τοχής της ΕΕ στις δαπάνες διαχείρισης των επιδημιών και

κυρίως στις αποζημιώσεις που λαμβάνουν οι κτηνοτρόφοι

για τη θανάτωση και την αντικατάσταση του ζωικού κεφα-

λαίου. Σε αυτή τη λογική ζήτησα να υπάρξει αύξηση του

γεωργικού αποθεματικού, αλλά και τη δημιουργία ενός

συντονισμένου δικτύου κτηνιατρικών υπηρεσιών μεταξύ

ΕΕ και των γειτονικών χωρών, οι οποίες σήμερα δεν διέ-

πονται από τους ίδιους κανόνες και δεσμεύσεις ως προς

τους ελέγχους. 

Τι αποδοχή είχαν οι προτάσεις για τις ζωονόσους; 

Μεγάλες χώρες, όπως η Ιταλία, η Γαλλία, αλλά και άλλες μι-

κρότερες αλλά σημαντικές στον τομέα της κτηνοτροφίας

όπως η Ολλανδία, η Ιρλανδία και φυσικά η Ρουμανία και η

Βουλγαρία που αντιμετωπίζουν ανάλογα προβλήματα, τάχ-

θηκαν ευθέως υπέρ των προτάσεων και έδωσαν συγχαρη-

τήρια στη χώρα μας για την πρωτοβουλία της. Αντιρρήσεις

δεν διατυπώθηκαν, που σημαίνει ότι υπάρχει μια καλή βάση

για υιοθέτησή τους.

Με τις αλλαγές στην Κοινωνική Αγροτική Πολιτική τι

γίνεται; 

Η εμπειρία μας από τα δύο πρώτα χρόνια εφαρμογής της

έχει καταδείξει ότι απαιτούνται αλλαγές. Ήδη έχουν γίνει

αποδεκτές ορισμένες από τις μεταρρυθμίσεις που προτεί-

ναμε ως χώρα, ενώ και άλλες προτάσεις μας βρίσκονται σε

πολύ καλό σημείο για την πλήρη αποδοχή τους. Εκείνο

που έχει σημασία είναι να γίνει κατανοητό από όλους ότι η

ΕΕ δεν αποτελεί έναν μηχανισμό προάσπισης της ευρω-

παϊκής γραφειοκρατίας, αλλά έναν ζωντανό οργανισμό

που ως στόχο έχει την υπεράσπιση των συμφερόντων των

μελών της και εν προκειμένω των αγροτών. Η ΚΑΠ πρέπει

να είναι ευέλικτη. Η εμμονή στις λεπτομέρειες ακυρώνει

τον ευρύτερο στρατηγικό σχεδιασμό και κάθε προσπάθεια

για στήριξη των αγροτών. Σε αυτή τη λογική πρότεινα και

την απλούστευση του νέου μοντέλου επιδοτήσεων. 

Με τον ΕΛΓΑ τι γίνεται; Θα έχουμε, σύντομα, νέο

κανονισμό λειτουργίας του;

Η νομοθεσία που διέπει τη λειτουργία του ΕΛΓΑ βρίσκεται

υπό επεξεργασία. Γίνεται διαβούλευση με τους άμεσα εν-

διαφερόμενους και με τους εκπροσώπους τους μέσω του

συνεταιριστικού κινήματος. Πιστεύω ότι έως το τέλος του

έτους θα είμαστε έτοιμοι. 

Και με τη ρύθμιση για τα κόκκινα δάνεια; Τι πρέπει να

περιμένουμε;

Πρόθεσή μας είναι να παρουσιάσουμε ένα ολοκληρω-

μένο σχέδιο στο Υπουργικό Συμβούλιο της επόμενης

εβδομάδας. Το σχέδιο αυτό προβλέπει τη δυνατότητα

απομείωσης ή διαγραφής των δανείων ενώ θα παρέ-

χεται η δυνατότητα αναχρηματοδότησης από τον τρα-

πεζικό τομέα, η οποία θα επιτρέπει στους παραγωγούς

μας ουσιαστικά να επιβιώσουν επαγγελματικά, απο-

πληρώνοντας το δάνειό τους και απελευθερώνοντας

τις περιουσίες τους. Στόχος μας είναι να απαλλάξουμε

από αυτόν τον βραχνά περισσότερους από 750 αγροτι-

κούς συνεταιρισμούς και 21.000 αγρότες. Δεν είναι μι-

κροί αριθμοί. 

Τελικά, κύριε Τσιάρα, υπάρχει προοπτική για τον

πρωτογενή τομέα στη χώρα μας;

Ο πρωτογενής τομέας αποτελεί βασική προτεραιότητα για

την κυβέρνηση Μητσοτάκη. Η Ελλάδα, λόγω του ιδιαίτε-

ρου κλίματός της και του εδάφους της, έχει μοναδικές δυ-

νατότητες σε ό,τι αφορά την αγροτική παραγωγή. Στόχος

μας είναι να ταυτίσουμε τα ελληνικά προϊόντα με την ποι-

ότητα και την υψηλή διατροφική αξία. Και αυτό θα το επι-

τύχουμε προσφέροντας τα αναγκαία κίνητρα, ώστε οι νέοι

μας να έρθουν στον πρωτογενή τομέα από επιλογή και όχι

από οικογενειακή παράδοση ή ανάγκη. Έχουμε σχέδιο,

αλλά κυρίως έχουμε τη βούληση για να το επιτύχουμε. 
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«Ο πρωτογενής τομέας αποτελεί βασική προτεραιότητα για την κυβέρνηση
Μητσοτάκη. Στόχος μας είναι να ταυτίσουμε τα ελληνικά προϊόντα 
με την ποιότητα και την υψηλή διατροφική αξία προσφέροντας τα αναγκαία
κίνητρα, ώστε οι νέοι μας να έλθουν στον πρωτογενή τομέα 
από επιλογή και όχι από οικογενειακή παράδοση ή ανάγκη 

«Η κλιματική κρίση δεν 
έχει σύνορα και για αυτό πρέπει
να υπάρξει κοινή αντιμετώπιση
του προβλήματος. Πρέπει 
όλοι στην ΕΕ να καταλάβουμε 
ότι διαμορφώνει νέα δεδομένα
στην αγροτική παραγωγή και
οφείλουμε, ως ΕΕ, να λάβουμε
συγκεκριμένα μέτρα στήριξης.
Άρα, λοιπόν, απαιτείται μια βάση
κοινών μέτρων, τα οποία όμως 
θα προσαρμόζονται κατά τρόπο
ευέλικτο σε κάθε χώρα, 
ανάλογα τη μορφή 
της καταστροφής που έχει
υποστεί στον πρωτογενή τομέα
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O
ευρωβουλευτής της Νέας Δημο-
κρατίας Μανώλης Κεφαλογιάν-
νης εκλέχτηκε για ακόμη μία φο-

ρά ευρωβουλευτής με τη «γαλάζια» πα-
ράταξη, δηλώνοντας αποφασισμένος να
συνδράμει στον εθνικό αγώνα στην ΕΕ
για την προάσπιση των συμφερόντων της
Ελλάδας.

Ο ίδιος θεωρεί πως σήμερα, 43 χρόνια
μετά, έχουν δικαιωθεί πλήρως ο Κων-
σταντίνος Καραμανλής και η ιστορική
του στρατηγική επιλογή για την ένταξη
της χώρας μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
την ώρα που οι λαϊκιστές της εποχής
κραύγαζαν συνθήματα «ΕΟΚ και ΝΑΤΟ
το ίδιο συνδικάτο». Όπως έχει δικαιωθεί
και η ρήση του Κωνσταντίνου Καραμαν-
λή ότι τα πολιτικά οφέλη από την ένταξή
μας θα είναι πολύ περισσότερα από τα οι-
κονομικά. Που ασφαλώς δεν είναι καθό-
λου αμελητέα.

Ο Μανώλης γεννήθηκε και μεγάλωσε
στην Κρήτη. Πολύ γρήγορα κατάλαβε
πως έχει το πολιτικό ένστικτο και αυξη-
μένη νοημοσύνη και σε αυτό το πεδίο.
Αποφάσισε να σπουδάσει Πολιτικές και
Οικονομικές Επιστήμες στο Καποδι-
στριακό Πανεπιστήμιο Αθηνών, ενώ στη

συνέχεια ολοκλήρωσε τις μεταπτυχια-
κές του σπουδές στην Αγγλία στο London
School of Economics (MSc) και στο Πα-
νεπιστήμιο του Reading (MA) σε θέματα
Ευρωπαϊκής Ενοποίησης, Στρατηγικής
και Ασφάλειας στην Ευρώπη και Ευρω-
παϊκής Ιστορίας και Πολιτικής.

Ξεκίνησε την πολιτική δράση
σε νεαρή ηλικία ως μέλος της
ΟΝΝΕΔ, ενώ διατέλεσε πρό-
εδρος της ΔΑΠ-ΝΔΦΚ στη Με-
γάλη Βρετανία. Για πρώτη φορά
εκλέχτηκε βουλευτής της Νέας
Δημοκρατίας στον νομό Ηρα-
κλείου το 1990. Από τότε εκλέ-
γεται βουλευτής του Ελληνικού Κοινο-
βουλίου μέχρι το 2014. Ανέλαβε καθή-
κοντα ως υπουργός Εμπορικής Ναυτι-
λίας από το 2004 έως το 2007.

Είναι ο πολιτικός ο οποίος ολοκλήρω-
σε την πρώτη μεγάλη, εμβληματική ιδιω-
τικοποίηση της χώρας μας με την εται-
ρεία Cosco στο λιμάνι του Πειραιά.

Ήταν ο εισηγητής για την έκθεση της
Συνθήκης του Μάαστριχ και της αναθεώ-
ρησής της στο Ελληνικό Κοινοβούλιο.
Διατέλεσε κοινοβουλευτικός εκπρόσω-
πος της Νέας Δημοκρατίας. Έχει κατα-

θέσει σειρά προτάσεων νόμων στο Ελλη-
νικό Κοινοβούλιο, για τη διαφάνεια στα
οικονομικά των κομμάτων, τον τρόπο
διενέργειας των δημοσκοπήσεων, τη
διαφάνεια στον τρόπο ανάθεσης των δη-
μόσιων έργων και προμηθειών.

Για πρώτη φορά εκλέχτηκε ευ-
ρωβουλευτής τον Μάιο του 2014,
όταν και ορίστηκε επικεφαλής της
Κοινοβουλευτικής Ομάδας της
Νέας Δημοκρατίας στο Ευρωπαϊ-
κό Λαϊκό Κόμμα. Εκλέχτηκε πρό-
εδρος στη Μεικτή Κοινοβουλευτι-
κή Επιτροπή Ευρωπαϊκής Ένω-
σης-Τουρκίας και μέλος των Επι-

τροπών Εξωτερικών Υποθέσεων και Γε-
ωργίας. Αντίστοιχα και το 2019 επανε-
κλέχτηκε ευρωβουλευτής στις εκλο-
γές του Μαΐου. 

Η οικογένειά του έχει τη δική της ξε-
χωριστή και σημαντική ιστορία. Ο Μανώ-
λης Κεφαλογιάννης δηλώνει «υπερή-
φανος για την οικογένειά μου και την
πλούσια συνεισφορά της σε όλους τους
μεγάλους εθνικούς αγώνες με δεκάδες
νεκρούς. Με μόνο κίνητρο την αγάπη μας
για την πατρίδα και την ελευθερία. Με
προσφορά στην Ελλάδα, στην Κρήτη,

στους συνανθρώπους μας. Ο πατέρας
μου Κωνσταντίνος Κεφαλογιάννης ή
Κουντόκωστας συμμετείχε ενεργά στην
Αντίσταση μετέχοντας μεταξύ άλλων
στην ομάδα του Πάτρικ Λι Φέρμορ που
οργάνωσε και εκτέλεσε την απαγωγή του
στρατηγού Κράιπε». Θυμάται ακόμη με
συγκίνηση: «Ο παππούς μου από την
πλευρά της μητέρας, ο Γιάννης Δρα-
μουντάνης ή Στεφανογιάννης, ο αρχηγός
της Αντίστασης στα Ανώγεια, εκτελέστη-
κε πριν 80 χρόνια από τα ναζιστικά στρα-
τεύματα κατοχής, αφήνοντας πίσω τη
χήρα γυναίκα του και έξι ορφανά ανήλι-
κα παιδιά. Το όνομα και η οικογένειά
σου, λοιπόν, μπορούν να σε βοηθήσουν
στα πρώτα σου βήματα. Αλλά η σοφία του
λαού μας στην Κρήτη επιμένει “… ο άν-
τρας κάνει τη γενιά και όχι η γενιά τον
άντρα”».

Κατά το παρελθόν έχει εκδώσει τα βι-
βλία «Προβλήματα Δημοκρατίας», «Ελ-
ληνική Οικονομία σε κρίση - Μία πολιτι-
κή προσέγγιση» και τη «Συγκριτική Με-
λέτη της Πολιτικής του Ελευθέριου Βε-
νιζέλου και του Κωνσταντίνου Καραμαν-
λή για το Κυπριακό Ζήτημα μέχρι την
Ανεξαρτησία της Κύπρου». 

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα
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του Μίλτου 
Σακελλάρη

sakellarismiltos@yahoo.com
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ΠΡΟΣΩΠΟΓΡΑΦΙΕΣ 31Μανώλης Κεφαλογιάννης

O Μανώλης Κεφαλογιάννης, που έχει υπηρετήσει την πατρίδα
και στο εσωτερικό, θεωρεί πως η δουλειά που κάνουν οι Έλ-
ληνες ευρωβουλευτές σε Βρυξέλλες και Στρασβούργο είναι

ιδιαίτερα σημαντική.
Όπως εξηγεί, μόνο από την Κοινή Αγροτική Πολιτική οι Έλληνες

αγρότες και κτηνοτρόφοι έχουν καρπωθεί πάνω από 130 δισεκατομ-
μύρια όλα αυτά τα χρόνια ενώ για τη νέα περίοδο οι εισροές θα είναι
πάνω από 19 δισ. ευρώ, που σημαίνει ότι η χώρα μας, οι παραγωγοί μας
θα πάρουν το ίδιο ποσό με την προηγούμενη περίοδο. Αντίστοιχα, τονί-
ζει πως την επόμενη περίοδο θα εισρεύσουν στη χώρα πάνω από 60 δι-
σεκατομμύρια από το Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης και από το Ταμείο
Ανάκαμψης. Όμως για την πράσινη γεωργία δεν πρέπει να στέλνουμε
τον λογαριασμό στους Ευρωπαίους και τους Έλληνες αγρότες. «Οι
αγρότες μας είχαν δίκιο για τις κινητοποιήσεις τους στις αρχές του
χρόνου. Χαίρομαι που η επιτροπή στην έκθεση που ζήτησε για την ευ-
ρωπαϊκή γεωργία έχει υιοθετήσει την πρόταση για τη δημιουργία ενός
Αγροτικού Ταμείου Δίκαιης Μετάβασης που είχα την τιμή να εισηγηθώ
στην Ολομέλεια του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου τον Φεβρουάριο του
2024. Για να εξασφαλιστεί μια δίκαιη μετάβαση για την πράσινη γεωρ-
γία απαιτείται η ενεργοποίηση των κοινοτικών κονδυλίων από το Ευ-
ρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο, από το Ευρωπαϊκό Περιφερειακό Ταμείο.
Μόχλευση των κονδυλίων από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων.
Από εθνική συγχρηματοδότηση από τον ιδιωτικό τομέα», μας είπε και
συνέχισε: «Για το Ταμείο Δίκαιης Μετάβασης από την απολιγνιτοποί-
ηση τα ποσά προσέγγισαν τα 100 δισεκατομμύρια ευρώ, για το νέο
Αγροτικό Ταμείο Δίκαιης Μετάβασης τα ποσά θα πρέπει να προσεγγί-
σουν τα 50 δισ. ευρώ. Το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο συννομοθετεί μαζί
με την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο. Και το 80%
των νομοθετημάτων που ψηφίζονται στην Ελληνική Βουλή αποτελούν
κοινοτικές οδηγίες και κανονισμούς. Για αυτό θεωρώ πάρα πολύ ση-
μαντικό οι ευρωβουλευτές να έχουν επαφή με τις κοινωνίες. Να δί-
νουν λόγο στις ευρωπαϊκές κοινωνίες».

Μιλάει ανοιχτά για την επαφή με την κοινωνία, με τους πολίτες, με
τους καθημερινούς ανθρώπους. Μια επαφή που ο Μανώλης δεν
έχασε ποτέ. Εδώ και πολλά χρόνια φρόντισε να κρατάει ζεστή αυτή
τη σχέση. «Για αυτό ήμουν, είμαι και θα είμαι υπέρ του σταυρού προ-
τίμησης στις ευρωεκλογές. Κάτι που δυστυχώς δεν ισχύει σε πολλά
κράτη-μέλη. Με αποτέλεσμα οι ευρωβουλευτές αυτών των χωρών
να είναι δυστυχώς αποκομμένοι από την κοινωνία. Να έχουν χάσει
την επαφή τους με αυτή. Να έχουν γίνει “δημόσιοι λειτουργοί πολυ-
τελείας”. Παρ’ όλα αυτά το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο παραμένει ο δη-
μοκρατικότερος θεσμός της Ένωσης. Οι αποφάσεις του επηρεάζουν
έμμεσα ή άμεσα την καθημερινότητα των πολιτών. Στην Ευρώπη, σε
αυτό το ξεκίνημα της νέας κοινοβουλευτικής περιόδου, δεν πρέπει
να είμαστε ούτε διαχειριστές ούτε περιπατητές. Στην Ευρώπη πρέπει
να είμαστε πρωταγωνιστές», αναφέρει.

Τον ρώτησα για τα μεγαλύτερα προβλήματα σήμερα στην Ευρώ-
πη, από τη στιγμή που συνιστά έναν έμπειρο πολιτικό. Στα σημαντι-
κότερα ξεχώρισε αυτό του Δημογραφικού: «Η Ευρώπη, η Ελλάδα
γερνάει. Αρκεί να σας αναφέρω ότι την προηγούμενη χρονιά στην
Ελλάδα είχαμε 130.000 θανάτους και 75.000 γεννήσεις. Και το 20%
των γεννήσεων από ανθρώπους που δεν είχαν γεννηθεί στην Ελλά-
δα. Αν δεν αναληφθούν σοβαρές και ουσιαστικές πρωτοβουλίες
για το τεράστιο πρόβλημα του Δημογραφικού η Ευρωπαϊκή Ένω-
ση, τα κράτη-μέλη δεν θα μπορούν πια να ασκούν κοινωνικές πολι-
τικές, δεν θα μπορούν να συντηρήσουν το κράτος πρόνοιας, την
προστασία των ευάλωτων κοινωνικών ομάδων. Μια προστασία για
την οποία είμαστε υπερήφανοι στην Ευρώπη. Για να διατηρηθεί το
ασφαλιστικό σύστημα χρειαζόταν ένας συνταξιούχος ανά τέσσερις
εργαζόμενους. Σήμερα αντιστοιχεί σε έναν εργαζόμενο ένας συν-
ταξιούχος».

Αναφορικά με τον ρόλο της ΕΕ στην αντιμετώπιση των γεωπολιτι-
κών προκλήσεων και πώς μπορεί να αναπτύξει μια συνεκτική πολιτι-
κή ευρωπαϊκής άμυνας, ξεκαθαρίζει στο σήμερα πως «η Ευρωπαϊ-

κή Ένωση χτίστηκε χάρη στον οραματισμό των ιδρυτών της πάνω
στις στάχτες δύο παγκόσμιων πολέμων με εκατομμύρια αθώα θύμα-
τα και μας χάρισε 80 χρόνια ειρήνης και ευημερίας. Και θα είμαστε
κατώτεροι των προσδοκιών αν δεν προσφέρουμε το ίδιο και στα παι-
διά μας. Η Ευρωπαϊκή Ένωση, όμως, παραμένει ακόμη ένας ημιτε-
λής οργανισμός. Ένας οικονομικός γίγαντας και παράλληλα ένας
πολιτικός νάνος. Θα είμαστε ελλιπείς της Ιστορίας αν δεν προχωρή-
σουμε με γοργά βήματα στην ευρωπαϊκή ολοκλήρωση. Που σημαί-
νει ενιαία φωνή στην εξωτερική μας πολιτική, κοινή πολιτική άμυνας
και ασφάλειας, δημιουργία ευρωστρατού. Που θα προστατεύει τα
κοινά ευρωπαϊκά σύνορα».

Ανοίγοντας μια παρένθεση στη συζήτησή μας ξεκαθαρίζει πως η
κοινή πολιτική ευρωπαϊκής άμυνας θα συμβάλει αποφασιστικά στην
ενίσχυση της ελληνικής αμυντικής βιομηχανίας που βρίσκεται σε
μαρασμό τα πολλά τελευταία χρόνια. «Το όραμα της ευρωπαϊκής
ολοκλήρωσης δεν είναι ένα θέμα που πρέπει να αντιμετωπιστεί με
διαχειριστικές λογικές ιδιαίτερα σήμερα που στη γειτονιά μας υπάρ-
χουν δύο πολεμικές συρράξεις. Η στρατιωτική εισβολή της Ρωσίας
στην Ουκρανία, η δεύτερη στον ευρωπαϊκό χώρο μετά την παράνομη
εισβολή της Τουρκίας στην Κύπρο μας, και η σύρραξη στη Μέση
Ανατολή. Δεν είναι πλέον ζητούμενο, είναι απόλυτη ανάγκη. Δεν εί-
ναι η ώρα “των λογιστών”, είναι η ώρα των ηγετών», ανέφερε.

Κλείνοντας τη συζήτησή μας, έθιξε και την άνοδο της ακροδεξιάς
στην Ευρώπη: «Τα άκρα και οι ακρότητες στην Ευρώπη παρουσιά-
ζουν άνοδο σε περιόδους που η δημοκρατία δεν δίνει λύσεις στα
προβλήματα της κοινωνίας. Σας θυμίζω την περίοδο του Μεσοπολέ-
μου και την επικράτηση ακραίων και οδήγησαν την ήπειρό μας σε
έναν παγκόσμιο πόλεμο. Άρα εμείς θα πρέπει να λειτουργήσουμε
ουσιαστικά και αποφασιστικά, να δώσουμε λύσεις ως πολιτικά συ-
στήματα του δημοκρατικού τόξου στους πολίτες και στα προβλήματά
τους, ώστε να αποτρέψουμε την άνοδο των ακροτήτων, των κραυγών
του λαϊκισμού στην Ευρώπη».

Καθημερινά δίνει μάχες 
για τους Έλληνες

Αποσκοπεί στην εξυπηρέτηση 
των συμφερόντων των Ελλήνων 

Μαζί με τον πρώην 
πρωθυπουργό Αντώνη Σαμαρά 

Μαζί με τον πρωθυπουργό Κυριάκο 
Μητσοτάκη και τους άλλους ευρωβουλευτές Στηρίζει πάντα τους νέους ανθρώπους Στιγμιότυπο από το Kοινοβούλιο

Ο πατέρας του, Κωνσταντίνος 
Κεφαλογιάννης ή Κουντόκωστας

Το όραμα για την Ευρώπη με στόχο 
την ενίσχυση των Ελλήνων
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Ν
α ρίξουν τους τόνους της δημόσιας αν-
τιπαράθεσης επιχειρούν στο ΠΑΣΟΚ
μετά τις μεγάλες διαστάσεις που πήρε

ο καβγάς Δούκα-Ανδρουλάκη. Έγινε κοινά αν-
τιληπτό πως αν ανέβει και άλλο η ένταση τότε
θα στείλει αρνητικό μήνυμα στους πολίτες κα-
ταστρέφοντας έτσι την εικόνα πολιτικής ευ-
πρέπειας που έχουν χτίσει μέχρι τώρα. Πρυτά-
νευσαν οι ψύχραιμες απόψεις έμπειρων στε-
λεχών και από τις δυο πλευρές, καθώς το στοι-

χείο εκείνο που έχει στρέψει
και πάλι το βλέμμα πολιτών
στο ΠΑΣΟΚ είναι η πολιτική
ωριμότητα που έχουν δείξει
μέχρι τώρα στην προεκλογική
αντιπαράθεση.

Το σκηνικό με την ατυχή γε-
λοιογραφία για τον Χάρη Δού-
κα και τη διθυραμβική -από

κάποιους- αναπαραγωγή της στα κοινωνικά
δίκτυα προκάλεσε πάντως αρνητική εντύπω-
ση. Ο κ. Δούκας μιλώντας στην ιδιαίτερη πατρί-
δα του κ. Ανδρουλάκη, το Ηράκλειο Κρήτης,
χαρακτήρισε «λάσπη» το σκίτσο που επιχείρη-
σε να παρουσιάσει την εμφάνισή του στο ντιμ-
πέιτ ως τον πολιτικό του θάνατο. Ωστόσο δεν
θέλησε να δώσει συνέχεια και επιτέθηκε στην
κυβέρνηση. 

«Θέλουν τον πολιτικό 
αφανισμό μας»

«Τους ενόχλησε, επίσης, βαθιά, που τόλμη-
σα και είπα ότι η ΔΕΗ έχει μπροστά ένα Δ, κα-
θώς είναι “Δημόσια Επιχείρηση Ηλεκτρισμού”.
Όπως σε όλη την υπόλοιπη Ευρώπη, οι δημό-
σιες επιχειρήσεις δεν πρέπει να είναι ζημιογό-
νες, πρέπει να έχουν κέρδη, αλλά στις δύσκο-
λες καταστάσεις, πρέπει να διασφαλίζουν
όλους εμάς, και όχι να δημιουργούν υπερκέρ-
δη. Και αυτό τους ενόχλησε βαθιά. Τους ενό-
χλησε, επίσης, που τόλμησα και είπα πως είναι
βασικό εργαλείο της Πολιτείας για να κρατάμε
χαμηλά τις τιμές και να μπορέσουμε να έχουμε
προοπτική εμείς και εσείς εδώ, οι κτηνοτρό-
φοι, οι αγρότες, οι άνθρωποι στις μικρές και
στις μικρομεσαίες επιχειρήσεις. Τους ενόχλη-
σε βαθιά. Θέλουν, επίσης, φίλες και φίλοι, τον
πολιτικό μας αφανισμό, γιατί τόλμησα και έπια-
σα στο στόμα μου τους τραπεζίτες… Αυτά ενο-
χλούν κάποιους; Καλά κάνουν. Εγώ όμως
οφείλω να τα πω, και εσείς οφείλετε να απαν-
τήσετε αν συμφωνείτε ή όχι στις 6 του Οκτώ-
βρη», ανέφερε ο Χάρης Δούκας.

Και ο Νίκος Ανδρουλάκης όμως δεν θέ-
λησε να ρίξει λάδι στη φωτιά. Επανέλαβε μι-
λώντας στο ραδιόφωνο του ΣΚΑΪ ότι στην
επερχόμενη εσωκομματική κάλπη αποφα-
σίζονται το ύφος, το ήθος και ο προσανατο-
λισμός της επόμενης κυβέρνησης. Προσ-
διόρισε μάλιστα ως δικές του προγραμματι-
κές προτεραιότητες την άνοδο του βιοτικού
επιπέδου των πολιτών, την ισχυροποίηση
του κοινωνικού κράτους, την αντιμετώπιση

του Δημογραφικού και την περιφερειακή
ανάπτυξη. Δεν παρέλειψε βέβαια να αφήσει
εμμέσως πλην σαφώς αιχμές για τους συνυ-
ποψηφίους του που πολιτεύτηκαν στην Αττι-
κή. «Οργανωτικά, παρόλο που κάναμε με-
γάλες προσπάθειες, στα αστικά κέντρα δεν
τα καταφέραμε. Το ΠΑΣΟΚ δεν μπορεί να εί-
ναι δεύτερο κόμμα αθροιστικά σε όλη την
περιφέρεια μαζί με τη Θεσσαλονίκη και τέ-
ταρτο στην Αθήνα. Κάτι δεν πάει καλά. Πρέ-
πει να βελτιώσουμε την παρουσία μας στην
Αθήνα. Χρειαζόμαστε στο Λεκανοπέδιο πιο
ανταγωνιστικά ψηφοδέλτια, πιο καλή επι-
κοινωνία και πιο καλή οργάνωση. Και πρέ-
πει να το κάνουμε άμεσα. Δεν πήραμε 13%
οριζόντια. Δεν δέχομαι ότι το ΠΑΣΟΚ δεν
πήγε καλά, όταν είναι πράσινη η μισή Κρήτη
και είμαστε δεύτερο κόμμα σε όλη την περι-
φέρεια, ενώ στο Λεκανοπέδιο δεν έχουμε
ανέβει ανάλογα».

«Θα ψηφίσει η κοινωνία 
που θέλει μια αλλαγή»

Ο Παύλος Γερουλάνος, που εκτιμά ότι η κόν-
τρα που ξέσπασε ήταν μια τεχνητή ένταση,
εστίασε την κριτική του στην Άννα Διαμαντο-
πούλου. Ερωτηθείς στον ΑΝΤ1 γιατί ο πρό-
εδρος πρέπει να είναι βουλευτής απάντησε:
«Εκεί φαίνεται η διαφορά σου από τον πρωθυ-
πουργό. Εκεί φαίνεται εάν το κόμμα σου έχει
πραγματικά θέσεις. Εκεί φαίνεται εάν οι θέσεις
οι δικές σου είναι καλύτερες από των άλλων
κομμάτων, και πρέπει να σας πω ότι η εμπειρία
μας δείχνει ότι δύο φορές είχαμε σε κόμματα
αρχηγούς οι οποίοι δεν ήταν βουλευτές. Μια με
τον κύριο Ανδρουλάκη και είδαμε ότι πολύ
γρήγορα εξατμίστηκε όλη η δυναμική που δη-
μιούργησε η εκλογή του, και η άλλη επίσης εί-
ναι με τον κύριο Κασσελάκη, που βλέπουμε
σήμερα ότι αμφισβητείται συνέχεια ως ηγέτης
και ο ΣΥΡΙΖΑ έχει γίνει σαράντα κομμάτια».

Την ανάγκη μεγάλης συμμετοχής του κό-
σμου στις εκλογές του ΠΑΣΟΚ υπογράμμισε η
Άννα Διαμαντοπούλου ως προϋπόθεση αλλα-
γής. «Έχουμε δέκα μέρες ακόμα και αυτό που
θέλουμε είναι να έρθει πάρα πολύς κόσμος
στις κάλπες, γιατί αυτό θα είναι το δείγμα ότι θα
αλλάξει το πολιτικό σύστημα. Διότι ο κόσμος
ξανακοιτάει το ΠΑΣΟΚ. Δεν έρχεται μόνο το
12% να ψηφίσει, έρχεται η κοινωνία που θέλει
μια αλλαγή. Για να το πετύχουμε αυτό, όμως,
πρέπει όλοι να υποστηρίζουν με πάθος όποιον
υποψήφιο θέλουν, αλλά να μην κατηγορούν
τους άλλους», ανέφερε, επισημαίνοντας πως
«αυτό ακριβώς θέλω να αλλάξω την επόμενη
μέρα, τη λογική του κόμματος που δημιουργεί
στρατούς με παρέες και συγκρούσεις».

«Θα ήταν πολύ κρίμα να 
χαλάσει αυτή η ατμόσφαιρα»

Η Νάντια Γιαννακοπούλου που μας έχει συ-
νηθίσει σε υψηλούς τόνους, μπροστά στον κίν-
δυνο να εκτροχιαστεί η αντιπαράθεση, αφού
υπογράμμισε το πολιτισμένο κλίμα των προ-
ηγούμενων ημερών, είπε αυθόρμητα ότι θα
ήταν πολύ κρίμα να χαλάσει αυτή η ατμόσφαι-
ρα τώρα που φτάνουμε στο τέλος.

Στο μεταξύ, ενώ ο χρόνος πλέον μετράει αν-
τίστροφα για την 6η του Οκτώβρη, φαίνεται ότι
ο Νίκος Ανδρουλάκης, σύμφωνα με όλες τις
δημοσκοπήσεις, έχει πάρει το εισιτήριο για τη
μία θέση στον δεύτερο γύρο. Αυτή η εντύπωση
έχει ως αποτέλεσμα να είναι σε εξέλιξη ένα
θρίλερ για το ποιος ή ποια από τους πέντε άλ-
λους υποψήφιους θα κόψει το νήμα. Σύμφωνα
με τη δημοσκόπηση της Metron Analysis για το
Mega, στις προτιμήσεις εκείνων που δηλώ-
νουν ότι θα πάνε να ψηφίσουν, ο Νίκος Αν-
δρουλάκης δείχνει να ενισχύει τη θέση του σε
σχέση με την προηγούμενη μέτρηση -είναι
πρώτος με 31%, έναντι 24% της Άννας Διαμαντο-
πούλου, 22% του Χάρη Δούκα και 12% του Παύ-
λου Γερουλάνου στη μέτρηση που ολοκληρώ-
θηκε πριν από την τηλεμαχία. 

ΠΑΣΟΚ

Μετά τις «μπαλοθιές» 
επέστρεψαν στα… 
χαρακώματα κατά
της κυβέρνησης

Οι έξι υποψήφιοι πρόεδροι σταμάτησαν τις μεταξύ τους
«εχθροπραξίες» για να μη στείλουν αρνητικό μήνυμα 

στους πολίτες που παρακολουθούν με αυξημένο ενδιαφέρον 
την προεκλογική τους αντιπαράθεση

του Αντώνη 
Ι. Αντωνόπουλου

aantonopoulos10@gmail.com 



«Ο
ύτε ο Τσίπρας έλαβε το μήνυμα της ήττας
μας το 2019», που ήταν «άλλο ο αντιμνημο-
νιακός αγώνας, άλλο η μεταμνημονιακή πε-

ρίοδος, που ήταν δικό μας επίτευγμα», μας δηλώνει ο
βετεράνος της Αριστεράς και μέλος της ΚΕ του ΣΥΡΙ-
ΖΑ-ΠΣ Πάνος Τριγάζης, πρόεδρος του Παρατηρητηρί-
ου Διεθνών Οργανισμών και Παγκοσμιοποίησης, που
βράβευσε τον Αλέξη Τσίπρα με το βραβείο ειρήνης
«Νίκος Νικηφορίδης» 2024, για τη Συμφωνία των Πρε-
σπών. 

Παράλληλα κρίνει «ορθότατη την επιλογή της διεύρυν-
σης» του ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ, διευκρινίζοντας όμως ότι «έγινε στην
κορυφή, όχι στην κοινωνία και πολεμήθηκε εκ των έσω».
Θεωρεί πως σήμερα «οι συνθήκες στη χώρα απαιτούν ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ-ΠΣ να προχωρήσει ενωτικά», καθώς μια «νέα διάσπα-
ση θα είναι καταστροφική». 

Πιστεύει ότι ο Αλέξης Τσίπρας είναι «μεγάλο και ανεκτί-
μητο πολιτικό κεφάλαιο και έχει βέβαιο πολιτικό μέλλον»,
καθώς «έγραψε ιστορία, φέρνοντας πρώτη φορά την Αρι-
στερά στο τιμόνι της Ελλάδας, επίτευγμα αδιανόητο μετά την
κατάρρευση του 1989, το τότε λάθος παραπομπής του Αν-
δρέα Παπανδρέου σε ειδικό δικαστήριο και ακόμα μια διά-
σπαση του ΚΚΕ, κατ’ επέκταση και του ΣΥΝ, το 1991». Επιση-
μαίνει δε, δηκτικά, ότι ο Αλέξης Τσίπρας «τίμησε στην πρά-
ξη τη φιλειρηνική κληρονομιά του Ανδρέα Παπανδρέου»,
«άγνωστες λέξεις σε μερικούς εκ των υποψήφιων προ-
έδρων του ΠΑΣΟΚ που δεν τη διεκδικούν».

Με το βραβείο ειρήνης «Νίκος Νικηφορίδης» 2024 τιμή-
θηκε ο πρώην πρωθυπουργός Αλέξης Τσίπρας, από το
Παρατηρητήριο Διεθνών Οργανισμών και Παγκοσμιο-
ποίησης (ΠΑΔΟΠ), για τη Συμφωνία των Πρεσπών. Παρά
τη βράβευση πολλοί θεωρούν ότι η επίμαχη συμφωνία
υπήρξε η απαρχή της πτώσης Τσίπρα. Ποια η γνώμη σας;

Πρόκειται για ετήσιο βραβείο ειρήνης υπό την αιγίδα του τι-
μημένου με Νόμπελ Διεθνούς Γραφείου Ειρήνης. Είναι
αλήθεια ότι η Συμφωνία των Πρεσπών στοίχισε εκλογικά
στον Τσίπρα, αλλά η εκκρεμότητα του ονοματολογικού είχε
κοστίσει περισσότερο στην Ελλάδα, 27 ολόκληρα χρόνια.
Άρα η τόλμη Τσίπρα χρειαζόταν ως πράξη πατριωτική πρω-
τίστως. Άλλοι παίζουν τα εθνικά θέματα στα μικροκομματι-
κά χρηματιστήρια, όχι ο ΣΥΡΙΖΑ.

Δείτε τι γίνεται τώρα στη Βόρεια Μακεδονία, με τους εθνι-
κιστές στο τιμόνι, αντί του Ζάεφ, ομοϊδεάτη του Τσίπρα. Σημει-
ώστε και το εξής: Η σημερινή ηγεσία στη γείτονα λέει «Μακε-
δονία» σκέτο, αθετώντας τη συμφωνία, το ίδιο όμως κάνουν
και πρωτοκλασάτα στελέχη της ΝΔ, μιλώντας για «Σκόπια».

Η απονομή του βραβείου γίνεται σε μια περίοδο κατά
την οποία ο ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ σπαράσσεται. Ποιες θεωρείτε
αιτίες αυτής της βαθιάς κρίσης, εσείς, ένας βετεράνος
της Αριστεράς;

Είπα και στην τελευταία Κεντρική Επιτροπή ότι ο ΣΥΡΙΖΑ
χρειάζεται άλμα στο «καινό», όχι στο κενό. Αυτό του έλειψε
το 2019. Ούτε ο Τσίπρας έλαβε το μήνυμα της τότε ήττας μας.
Άλλο ο αντιμνημονιακός αγώνας, άλλο η μεταμνημονιακή
περίοδος, που ήταν δικό μας επίτευγμα.

Ορθότατη η επιλογή της διεύρυνσης, αλλά αφενός έγινε
στην κορυφή και όχι στην κοινωνία, αφετέρου πολεμήθηκε
και εκ των έσω. Έτσι, φτάσαμε στη διπλή βαριά ήττα του
2023. Στο έδαφος αυτό περπάτησε και η εκλογή Κασσελά-
κη, που ξεκίνησε καλά και τελικά απέτυχε πλήρως.

Ο Αλέξης Τσίπρας, εμβληματικός ηγέτης της παράτα-
ξης, θα μπορούσε να συμβάλει στην πολιτική επάνοδο
του ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ ως κυβερνώσας Αριστεράς και υπό
ποιες συνθήκες;

Μεγάλο και ανεκτίμητο πολιτικό κεφάλαιο ο Αλέξης, μόνο

και μόνο για το ότι έγραψε ιστορία, φέρνοντας πρώτη φο-
ρά την Αριστερά στο τιμόνι της Ελλάδας, επίτευγμα αδια-
νόητο μετά την κατάρρευση του 1989, το τότε λάθος παρα-
πομπής του Ανδρέα Παπανδρέου σε ειδικό δικαστήριο
και ακόμα μια διάσπαση του ΚΚΕ, κατ’ επέκταση και του
ΣΥΝ, το 1991.

Ακόμα νέος είναι ο Αλέξης, έχει βέβαιο πολιτικό μέλλον.
Είναι βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ, μας εκπροσωπεί στο
Συμβούλιο της Ευρώπης και θα στηρίξει το κόμμα στη νέα
φάση.

Στον ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ έχει δημιουργηθεί ένα αγεφύρωτο
πολιτικό, ιδεολογικό και ψυχικό χάσμα. Μπορούν να
συγκατοικήσουν οι διαφορετικές τάσεις μετά την
εκλογή  προέδρου και με τον όποιο πρόεδρο ή θα ήταν
προτιμότερη μια διάσπαση;

Ο ΣΥΡΙΖΑ είναι ενωτικός από τη φύση του, ιδρύθηκε από
διαφορετικές συνιστώσες, ακόμα και εχθρικές μεταξύ τους.
Η πείρα δείχνει και οι συνθήκες στη χώρα απαιτούν να προ-
χωρήσουμε ενωτικά και αυτό θα συμβεί. Νέα διάσπαση θα
είναι καταστροφική, πρώτα για επίδοξους διασπαστές. Διά
της διαιρέσεως δεν προκύπτει πολλαπλασιασμός στην πο-
λιτική.

Πώς θα κρίνατε ένα εγχείρημα επανίδρυσης της προ-
οδευτικής παράταξης, όπως επιχειρηματολογούν πολ-
λοί σύντροφοί σας, με ποιον ηγέτη, ποιες δυνάμεις και
ποιες συνθήκες;

Εύκολες στα λόγια οι επανιδρύσεις, δύσκολες στην πράξη.
Εναλλακτική πρόταση χρειάζεται και ο ηγέτης θα βρεθεί,
αρκεί να δημιουργηθεί ρεύμα αλλαγής της σημερινής κατα-
στροφικής πολιτικής Μητσοτάκη. Ιδού η Ρόδος.

Με ποιο αφήγημα μπορεί να δημιουργηθεί αυτό το
«ρεύμα αλλαγής» και με ποιον ηγέτη;

Το αφήγημα δεν μπορεί να είναι άλλο από το να αγωνιζόμα-
στε για νέα μεγάλη αλλαγή σήμερα, για την Ελλάδα του ει-
κοστού πρώτου αιώνα, που θα συγκλίνει με την ΕΕ, για τα
Βαλκάνια της συνανάπτυξης και κοινής ασφάλειας, σχέσεις
με την Τουρκία, μακριά από γκρίζες ζώνες και casus belli,
με διακηρύξεις που δεν θα μένουν στα χαρτιά και το Κυ-
πριακό στην κορυφή των προτεραιοτήτων της εξωτερικής
πολιτικής. Στο δε κοινωνικοοικονομικό επίπεδο, ισότητα
και αλληλεγγύη με τους κοινωνικά αδύνατους.

Άλλοτε, ο Έλληνας πρωθυπουργός δεν θα άφηνε ανα-
πάντητη την πρόκληση Ερντογάν στον ΟΗΕ ούτε θα πήγαινε
εκεί χωρίς προτάσεις ειρήνης για την Παλαιστίνη και την
Ουκρανία. Ο Τσίπρας, το 2015, δεν προσχώρησε στη ρωσο-
φοβία των Ευρωπαίων εταίρων, διακήρυξε ότι ο φιλελευθε-
ρισμός σκοτώνει την Ευρώπη, ηγούμενος της συνεργασίας
του Ευρωπαϊκού Νότου.

Άγνωστες λέξεις σε μερικούς εκ των υποψήφιων προ-
έδρων του ΠΑΣΟΚ που δεν διεκδικούν τη φιλειρηνική κλη-
ρονομιά του Ανδρέα Παπανδρέου και που ο Τσίπρας τίμησε
στην πράξη. Και με τις Πρέσπες.

Στη νέα φάση, διεκδικείτε κάποιο ρόλο;
Δεν διεκδικώ την εκλογή μου στη νέα ΚΕ, ακολουθώντας τη
γραμμή Τσίπρα «παραμερίζω να περάσει το νέο κύμα του
ΣΥΡΙΖΑ». Αυτό όμως δεν σημαίνει αποστράτευση, θα διατη-
ρήσω τη σημερινή μου ευθύνη στο Γραφείο Ειρήνης του
κόμματος και θα εργαστώ για αυτό που είπα και στην Κεν-
τρική Επιτροπή, για την υπέρβαση διχαστικών πρακτικών
και αυτό που χρειαζόμαστε περισσότερο σήμερα, άλμα στο
«καινό», δηλαδή, το καινούργιο, όχι το κενό. Π
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«Ο ΣΥΡΙΖΑ χρειάζεται άλμα 
στο “καινό”, όχι στο κενό»

στον 
Γιάννη Σπ.
Παργινό

parginos@paraskhnio.gr
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Μανώλης Χριστοδουλάκης, βουλευτής του ΠΑ-

ΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ στην Ανατολική Αττική, από την πρώτη

στιγμή που ανακοινώθηκαν οι υποψηφιότητες για

την ηγεσία του Κινήματος τάχθηκε ανοιχτά υπέρ της υπο-

ψηφιότητας του Χάρη Δούκα. Καταθέτοντας τα συμπερά-

σματά του για την τηλεοπτική αναμέτρηση της περασμένης

Τρίτης, δεν στέκεται σε πρόσωπα αλλά προβάλλει τη μεγάλη

εικόνα, υπογραμμίζοντας πως «από το ντιμπέιτ νικητής

βγαίνει η ίδια η πολιτική και το ΠΑΣΟΚ, το

οποίο φέρνει νέο ήθος και σε αυτήν τη δια-

δικασία και οδεύει στρατευμένο στις κάλ-

πες». Εξηγεί τους λόγους που τον οδήγη-

σαν στη συγκεκριμένη επιλογή στήριξης

και απαντά χωρίς περιστροφές στις επικρί-

σεις που έχει δεχτεί ο κ. Δούκας. Και στέλ-

νοντας το δικό του μήνυμα για την επόμενη

μέρα επισημαίνει: «Έχουμε στα χέρια μας

μια ιστορική ευκαιρία. Να επαναφέρουμε το ΠΑΣΟΚ εκεί

που πραγματικά ανήκει. Να μεγαλώσουμε το κόμμα, να

ενώσουμε δυνάμεις, να δημιουργήσουμε ελπίδα και προ-

οπτική».

Ποια είναι τα συμπεράσματα στα οποία έχετε καταλήξει

μετά το ντιμπέιτ;

Στην τηλεμαχία της Τρίτης αποδείχτηκε ότι το ΠΑΣΟΚ έχει

όλα τα εχέγγυα να πρωταγωνιστήσει ξανά στην πολιτική

ζωή της χώρας. Έχει και τα πρόσωπα και τις προτάσεις και

το πρόγραμμα. Όλοι οι υποψήφιοι για την ηγεσία απέδειξαν

την ικανότητά τους να διαχειριστούν κρίσιμα ζητήματα, πα-

ρουσιάζοντας σαφείς θέσεις για το πώς οραματίζονται το

αύριο της παράταξης. Από το ντιμπέιτ νικητής βγαίνει η ίδια

η πολιτική και το ΠΑΣΟΚ, το οποίο φέρνει νέο ήθος και σε

αυτήν τη διαδικασία και οδεύει στρατευμένο στις κάλπες.

Πιστεύω ότι η εικόνα του κόμματος, όπως αυτή εκφράστηκε

με την πολιτική σοβαρότητα των έξι υποψηφίων, θα ενισχύ-

σει την προσπάθεια για όσο το δυνατό μεγαλύτερη συμμε-

τοχή στις κάλπες. 

Μπαίνουμε στην τελική ευθεία. Εσείς από την πρώτη

στιγμή ξεκαθαρίσατε τη θέση σας στηρίζοντας τον Χάρη

Δούκα. Τι σας οδήγησε σε αυτή την επιλογή;

Η στήριξή μου στον Χάρη Δούκα προήλθε από την πεποίθησή

μου ότι διαθέτει τις ικανότητες και τη στρατηγική που χρει-

άζεται το ΠΑΣΟΚ για να επανακαθορίσει τη θέση του στην πο-

λιτική σκηνή. Η προσήλωσή του σε σοσιαλδημοκρατικές

αξίες, η ικανότητά του να ενώσει ευρύτερες δυνάμεις της

κοινωνίας και η έμφαση που δίνει σε σύγχρονα ζητήματα με

πειστικές λύσεις με οδήγησαν στην απόφασή μου. Το ΠΑΣΟΚ

οφείλει να ανταποκριθεί στον ιστορικό του ρόλο. Οφείλει με

όρους αυτοπεποίθησης και εξωστρέφειας να κινητοποιήσει

δυνάμεις της κοινωνίας και της δημιουργίας, δυνάμεις

ασυμβίβαστα προοδευτικές, σφυρηλατημένες με τις αξίες

της δημοκρατικής παράταξης. Οφείλει να εμπνεύσει τη νέα

γενιά της πατρίδας μας και κυρίως να βάλει τον πήχη ψηλά.

Οφείλει να κοιτάξει τους απογοητευμένους ψηφοφόρους

στα μάτια, τους πολίτες που υποφέρουν και να τους δώσει ελ-

πίδα. Και η ελπίδα θα έρθει μόνο ενώνοντας δυνάμεις. Η χώ-

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα
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«Να επαναφέρουμε
το ΠΑΣΟΚ εκεί που
πραγματικά ανήκει»

« Η χώρα και η παράταξη απαιτούν υπέρβαση 
και τολμηρές επιλογές. Απαιτούν αλλαγή μοντέλου

στον Αντώνη 
Ι. Αντωνόπουλο

aantonopoulos10@gmail.com 



ρα και η παράταξη απαιτούν υπέρβαση και τολμηρές επιλο-

γές. Απαιτούν αλλαγή μοντέλου. Και για εμένα είναι σαφές

ποιο μοντέλο μπορεί να ενώσει δυνάμεις, να μεγαλώσει την

παράταξη, να κερδίσει τη ΝΔ, να δώσει διέξοδο διακυβέρ-

νησης σε μια κοινωνία με ανάγκες και προβλήματα. Να γεν-

νήσει ξανά όνειρα με την αυτοπεποίθηση της νίκης που μό-

νο ο Χάρης Δούκας μπορεί να εκφράσει. Γιατί μπορεί να

δώσει προοπτική νίκης για το μεγάλο ΠΑΣΟΚ που όλοι ονει-

ρευόμαστε και η χώρα έχει ανάγκη.

Ένα από τα «καρφιά» που στέλνουν προς τον κ. Δούκα

είναι ότι θα «συριζοποιήσει» το ΠΑΣΟΚ. Ποιο είναι το

σχόλιό σας;

Η χώρα έχει ανάγκη από υπερβάσεις και γενναίες αποφά-

σεις. Η παράταξή μας οφείλει και πρέπει να απευθυνθεί σε

ευρύτερα ακροατήρια, έξω από τα στενά κομματικά τείχη,

ανθρώπους απογοητευμένους που απέχουν από την πολι-

τική συνολικά.

Μόνο έτσι θα καταφέρουμε να επανασυνδεθούμε με

μεγάλες πλειοψηφικές δυνάμεις που θα μας δώσουν τη

δυνατότητα να αλλάξουμε την υφιστάμενη διακυβέρνηση

της χώρας. Στόχος μας είναι το μεγάλο, αυτόνομο και πλει-

οψηφικό ΠΑΣΟΚ. Με καθαρές, τολμηρές, σύγχρονες πο-

λιτικές για τις ρήξεις που χρειάζεται η χώρα. Η ανασύνθε-

ση απαιτεί μια ξεκάθαρα προοδευτική ατζέντα. Που τολμά

να σπάσει τα κατεστημένα, να συγκρουστεί με τις ελίτ,

υπέρ των πολλών. Με αυτή την πολιτική θα προχωρήσου-

με. Μαζί με όλους όσοι είναι προοδευτικοί στην πράξη και

όχι στα λόγια και δεν αντέχουν τις συντηρητικές πολιτικές

της ΝΔ. Θέλουμε μαζί μας όλους τους πολίτες που πι-

στεύουν σε μια πολιτική με επίκεντρο τον άνθρωπο. Όμως,

κάνουμε σαφές και το εξής: το ΠΑΣΟΚ δεν πρόκειται να γί-

νει κολυμβήθρα του Σιλωάμ για κανέναν. Προχωράμε

μπροστά με κριτήρια πολιτικά και αξιακά ώστε να γίνουμε

και πάλι ο μεγάλος προοδευτικός πόλος και το αντίβαρο

στις μηδενιστικές πολιτικές της κυβέρνησης. Μόνο έτσι θα

ξαναδώσουμε ελπίδα και προοπτική στη χώρα. 

Θεωρείτε ότι η παρούσα πολιτική συγκυρία αποτελεί

και την τελευταία ευκαιρία για το ΠΑΣΟΚ ώστε να

ξαναμπεί σε κυβερνητική τροχιά;

Η παρούσα πολιτική συγκυρία μπορεί να θεωρηθεί κρίσι-

μη για το ΠΑΣΟΚ, καθώς οι εκλογικές δυναμικές και οι πο-

λιτικές εξελίξεις μάς προσφέρουν μια ευκαιρία να επανα-

καθορίσουμε τη θέση μας στο πολιτικό γίγνεσθαι. Οφεί-

λουμε να προσελκύσουμε ευρύτερες κοινωνικές δυνά-

μεις και να φτιάξουμε ένα πρόγραμμα με ελκυστικές πολι-

τικές σε μεγαλύτερα ακροατήρια. Η ικανότητά μας να επα-

νασυνδεθούμε με την κοινωνία και να προσαρμοστούμε

στις τρέχουσες ανάγκες θα είναι καθοριστική. Η πολιτική

είναι δυναμική και οι συνθήκες μεταβάλλονται διαρκώς.

Ωστόσο, η τρέχουσα συγκυρία αποτελεί σίγουρα μια καμ-

πή, καθώς το ΠΑΣΟΚ έχει την ευκαιρία να αλλάξει τους

όρους του παιχνιδιού. Δεν έχουμε χρόνο για χάσιμο, την

ώρα που η κοινωνία αποζητά διέξοδο έκφρασης. Και τη

ζητά από εμάς. Αυτό αποδεικνύει και η τελευταία δημο-

σκοπική μας άνοδος. Η κοινωνία δεν θα μας περιμένει

όμως. Οφείλουμε να είμαστε έτοιμοι να υπηρετήσουμε το

όραμα της μεγάλης δημοκρατικής παράταξης. Να δώσου-

με μια αξιόπιστη εναλλακτική πρόταση διακυβέρνησης σε

έναν λαό που υποφέρει. Η διάρρηξη της κοινωνικής συνο-

χής, το έλλειμμα εμπιστοσύνης στην Πολιτεία και τους θε-

σμούς της, οι διχαστικές φωνές του δήθεν αντισυστημι-

σμού της ακροδεξιάς που καραδοκούν αλλά και οι μεγά-

λες ευκαιρίες και προκλήσεις της χώρας διαμορφώνουν

μια ανυπέρβλητη κοινωνική επιτακτικότητα. Την επανα-

φορά του ιστορικού ΠΑΣΟΚ που θα αποτελέσει τον εναλ-

λακτικό πόλο απέναντι στη ΝΔ. Και θα είναι πόλος διακυ-

βέρνησης, όχι απλώς αντιπολίτευσης.

Ο κ. Ανδρουλάκης τόσο στην Κεντρική Επιτροπή όσο

και σε δημόσιες παρεμβάσεις του αφήνει

υπονοούμενα ότι κάποιοι είτε υπονόμευσαν το έργο

του είτε πως του την είχαν «στημένη». Τι λέτε επ’

αυτών των ισχυρισμών;

Σέβομαι και εκτιμώ όλους τους προέδρους του ΠΑΣΟΚ.

Αναγνωρίζω την προσπάθεια του Νίκου Ανδρουλάκη να

δώσει μια νέα πνοή στο κόμμα και να συνεχίσει το νήμα

από εκεί που το άφησε η αείμνηστη πρόεδρός μας Φώφη

Γεννηματά. Κάναμε σταθερά βήματα ανόδου και αρθρώ-

σαμε προγραμματικό λόγο χωρίς παραφωνίες. Η στιγμή

όμως τώρα απαιτεί ένα μεγάλο άλμα προς τα εμπρός. Το

ΠΑΣΟΚ δεν μπορεί να περιμένει, να αρκείται σε κάθε

εκλογή σε μικρές ανόδους. Χρειάζεται μια ισχυρή επα-

νεκκίνηση με εξωστρέφεια, προοπτική και την αυτοπεποί-

θηση της νίκης. Χρειάζεται μια μεγάλη αλλαγή που θα δώ-

σει στην παράταξή μας τη δυναμική που απαιτείται, που θα

φέρει και πάλι το ΠΑΣΟΚ στη θέση του πρωταγωνιστή του

πολιτικού μας συστήματος.

Η ρευστότητα που κυριαρχεί στο πολιτικό σκηνικό

αλλά και η περιδίνηση στον ΣΥΡΙΖΑ έχουν στρέψει το

ενδιαφέρον -και δημοσκοπικά- στο ΠΑΣΟΚ. Ποια

είναι τα λάθη που πρέπει να αποφευχθούν για να μη

«μηδενιστεί» και πάλι το κοντέρ; 

Έχουμε στα χέρια μας μια ιστορική ευκαιρία. Να επανα-

φέρουμε το ΠΑΣΟΚ εκεί που πραγματικά ανήκει. Να με-

γαλώσουμε το κόμμα, να ενώσουμε δυνάμεις, να δημι-

ουργήσουμε ελπίδα και προοπτική. Οφείλουμε να είμα-

στε σοβαροί σε αυτήν τη μάχη, η οποία δεν είναι αγώνας

ταχύτητας αλλά αποτελεί έναν διαρκή αγώνα απέναντι σε

κατεστημένα και συμφέροντα. Το ΠΑΣΟΚ οφείλει να ανα-

πτύξει έναν συνεπή, στιβαρό προγραμματικό λόγο, ο

οποίος θα έχει γωνίες και δεν θα κρατά ίσες αποστάσεις.

Θα επανασυνδεθεί με τις βασικές αξίες και αρχές της δη-

μοκρατικής παράταξης για δημόσια δωρεάν παιδεία και

υγεία, για ισονομία και κοινωνική δικαιοσύνη, για ένα

ισχυρό κοινωνικό κράτος. Πρέπει να υπάρχει σαφής και

συνεπής στρατηγική που να αναδεικνύει τις θέσεις και τις

προτάσεις μας. Η παράταξη ανήκει σε όλους εμάς, ανή-

κει στους εμφανείς και αφανείς αγωνιστές της, σε κάθε

πόλη και σε κάθε χωριό της χώρας. Σε κάθε μέρος όπου

γεννιούνται προσδοκία και ελπίδα. Θα είμαστε νικητές

μόνο αν δημιουργήσουμε την προοπτική ενός μεγάλου

ΠΑΣΟΚ, συμμετοχικού και συλλογικού, ανοιχτού στα μέ-

λη του και διευρυμένου στην κοινωνία, που στοχεύει

στην υπέρβαση και τη νίκη. Ας αφήσουμε πίσω τα μικρά,

κλειστά, φοβικά συστήματα και τους σκληρούς μηχανι-

σμούς και ας ανοίξουμε τις πόρτες μας στην κοινωνία.

Μόλις αποκτήσουμε ξανά τα χαρακτηριστικά ενός ισχυ-

ρού πλειοψηφικού κινήματος θα γίνουμε πάλι η πολιτική

επιλογή των πολλών ως αντιπολίτευση στο παρόν και ως

κυβέρνηση στο άμεσο μέλλον.
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Μόλις αποκτήσουμε ξανά τα χαρακτηριστικά ενός ισχυρού πλειοψηφικού
κινήματος θα γίνουμε πάλι η πολιτική επιλογή των πολλών 
ως αντιπολίτευση στο παρόν και ως κυβέρνηση στο άμεσο μέλλον
«
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M
ε την Τουρκία να επιμένει στον ανα-
θεωρητισμό και τη στρατιωτικοποι-
ημένη εξωτερική πολιτική, η συνε-

χής ενίσχυση και των τριών κλάδων των Ενό-
πλων Δυνάμεων αποτελεί μονόδρομο.

Μπορεί τα βλέμματα να πέφτουν στα μεγάλα
εξοπλιστικά προγράμματα για
το Πολεμικό Ναυτικό και την
Πολεμική Αεροπορία, όπως η
απόκτηση των τεσσάρων φρε-
γατών FDI Belh@rra ή των
μαχητικών Rafale και των F-
35, ωστόσο και ο Στρατός Ξη-
ράς θα λάβει το σημαντικό με-
ρίδιο που του αναλογεί από

την εξοπλιστική πίτα, αφού αποτελεί και τη ρα-
χοκοκαλιά των Ενόπλων Δυνάμεων.

Επισημαίνεται πως ο Στρατός Ξηράς δια-
θέτει ήδη υπερσύγχρονα οπλικά συστήμα-
τα, ωστόσο αυτό δεν σημαίνει πως δεν
υπάρχει ανάγκη για νέα «έξυπνα» όπλα
προηγμένης τεχνολογίας ή και για αναβάθ-
μιση των παλαιών.

Με το βλέμμα στο Ισραήλ
Η στρατιωτική ισχύς του Ισραήλ, τα οπλικά

συστήματα που αναπτύσσει και η αποτελεσμα-
τικότητά τους επί του πεδίου εντυπωσιάζουν
όλο τον πλανήτη. Είτε ορισμένοι στηρίζουν τη
στρατηγική του στη Μέση Ανατολή είτε όχι, η
φαρέτρα των Ισραηλινών αποτελεί αναμφι-
σβήτητα μια εκ των ισχυρότερων στον κόσμο.

Οι εικόνες από τη Γάζα και από τα σύνορα με
τον Λίβανο επιβεβαιώνουν το πόσο μπροστά
είναι τόσο ο ισραηλινός στρατός όσο και οι ισ-
ραηλινές εταιρείες που αναπτύσσουν προηγ-
μένα και κυρίως «έξυπνα» οπλικά συστήματα.
Για τον λόγο αυτόν οι Ένοπλες Δυνάμεις της
χώρας μας έχουν στρέψει το ενδιαφέρον τους
στην απόκτηση όπλων από το Ισραήλ, τα οποία
έχουν αποδειχτεί εξαιρετικά αποτελεσματικά
επί του πεδίου.

Μετά λοιπόν από τα ισραηλινά αντιαρματικά
βλήματα Spike Nlos, τα οποία αναμένεται να
φτάσουν στη χώρα μας τους επόμενους μήνες
και θα «φορτωθούν» σε χερσαίες, αεροπορι-
κές και ναυτικές πλατφόρμες, η Ελλάδα φέρε-
ται να βρίσκεται σε πολύ προχωρημένες συζη-
τήσεις για την απόκτηση των πολλαπλών εκτο-
ξευτών πυραύλων PULS (Precise & Universal
Launching System). Κατασκευάζονται από

την ELBIT Systems, η οποία είναι γνωστή για
τη συνεργασία με τη χώρα μας στη δημιουργία
του Διεθνούς Εκπαιδευτικού Κέντρου Πτήσε-
ων στην 120 Πτέρυγα Μάχης στην Καλαμάτα.

Εντυπωσιακές δυνατότητες
Πληροφορίες αναφέρουν πως ήδη κλιμάκιο

Ισραηλινών στελεχών της εταιρείας Elbit Sys-
tems αναμένεται να καταφτάσει στην Αθήνα το
προσεχές χρονικό διάστημα προκειμένου να
συζητήσει τις λεπτομέρειες για την απόκτηση
δύο μοιρών πολλαπλών εκτοξευτών πυραύ-
λων PULS.

Κάθε μοίρα θα αποτελείται από τρεις πυρο-
βολαρχίες, οι οποίες θα διαθέτουν συνολικά
18 εκτοξευτές PULS, αλλά και μια πυροβολαρ-
χία διοίκησης με τον αντίστοιχο εξοπλισμό.
Στα μεγάλα ατού του πανίσχυρου συστήματος,
η δυνατότητά του να χρησιμοποιούν πλειάδα
βλημάτων με διαφορετικά χαρακτηριστικά,
ενώ το βεληνεκές τους μπορεί να φτάσει ακό-
μα και τα 300 χιλιόμετρα.

Συγκεκριμένα, κάθε σύστημα μεταφέρει:
• 18 Accular 122mm με βεληνεκές έως και

35 χιλιόμετρα.
• 10 Accular 160mm με βεληνεκές έως και

40 χιλιόμετρα.
• 4 Extra με βεληνεκές έως και 150 χιλιόμε-

τρα και
• 2 Predator Hawk, οι οποίοι φτάνουν τα 300

χιλιόμετρα.
Το σύστημα χαρακτηρίζεται από την ταχύτη-

τα εκτέλεσης βολής, η οποία προσδιορίζεται
στο ένα λεπτό, ενώ η επιχειρησιακή του χρήση
ακόμα και στον πρόσφατο πόλεμο στη Γάζα
έδειξε εξαιρετική ακρίβεια, με τα χτυπήματα
να χαρακτηρίζονται «χειρουργικά».

Κάθε εκτοξευτής μεταφέρεται πάνω σε
φορτηγό-τράκτορα, ενώ το σύστημα PULS
μπορεί να εκτοξεύσει και το οπλισμένο drone
Sky Striker, το οποίο έχει εμβέλεια δράσης τα
100 χιλιόμετρα.

Το Στρατιωτικό Επιτελείο φαίνεται ότι κατέ-
ληξε στην επιλογή των ισραηλινών PULS της
Elbit, με κριτήρια το δελεαστικό κόστος από-
κτησης, τις δυνατότητες του συστήματος στο
πεδίο επιχειρήσεων αλλά και τη δυνατότητα
για συμπαραγωγή με συμμετοχή ελληνικών
εταιρειών αμυντικής τεχνολογίας με κατα-
σκευή στη χώρα μας. 

Το Γενικό Επιτελείο βρίσκεται σε προχωρημένες συζητήσεις 
για την απόκτηση των πολλαπλών εκτοξευτών πυραύλων PULS

Γράφει 
o Bασίλης 

Σκουλαράκος

skoularb@gmail.com

Elbit και Diehl Defense θα παράγουν 
από κοινού πυραύλους MLRS

Η Diehl Defense και η Elbit Systems Land ανακοίνωσαν ότι θα συνεργαστούν για να
παράγουν από κοινού πυραύλους MLRS για τις χώρες της Ευρώπης που έχουν ή θα έχουν
στο μέλλον τα συστήματα πολλαπλής εκτόξευσης πυραύλων PULS και EuroPULS.

Η συνεργασία στοχεύει στην αντιμετώπιση του αυξημένου ενδιαφέροντος για τα πυ-
ραυλικά συστήματα και τις δυνατότητες βαθιάς κρούσης στην Ευρώπη, ειδικά μετά την
έναρξη του πολέμου στην Ουκρανία.

Με πυραύλους
made in Israel

ενισχύεται
ο στρατός μας
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O
υπουργός Εξωτερικών Γιώργος Γερα-
πετρίτης στην ανοιχτή συνεδρίαση
υψηλού επιπέδου του Συμβουλίου

Ασφαλείας με θέμα «Διατήρηση της Διε-
θνούς Ειρήνης και Ασφάλειας: Ηγεσία
για την Ειρήνη» ανέφερε πως «η Ελ-
λάδα κατανοεί την τεράστια ευθύνη
που συνεπάγεται η θέση του εκλεγμέ-
νου μέλους στο Συμβούλιο Ασφαλεί-
ας του ΟΗΕ». 

Στη συνέχεια υπογράμμισε ότι «κατά
τη διάρκεια της θητείας μας, φιλοδο-
ξούμε να γίνουμε μια γέφυρα, ένας έντιμος
μεσολαβητής, μεταξύ Βορρά και Νότου, Ανα-
τολής και Δύσης» και συμπλήρωσε ότι «θα
επιδιώξουμε να προωθήσουμε μια προσέγγι-
ση με βάση τον Καταστατικό Χάρτη του ΟΗΕ
για όλες τις τρέχουσες προκλήσεις με πλήρη
σεβασμό στο διεθνές δίκαιο και να βρούμε
λύσεις μέσω της συνεργασίας και της συμπε-
ριληπτικότητας».

Οι απειλές για την 
παγκόσμια σταθερότητα

Ο υπουργός Εξωτερικών σημείωσε ότι η
συζήτηση «πραγματοποιείται σε μια εποχή
που οι προκλήσεις για την ειρήνη και την
ασφάλεια είναι πολυδιάστατες και πιο πολύ-
πλοκες από ποτέ. Η διαρκώς επιδεινούμενη
κατάσταση στη Μέση Ανατολή, η εισβολή της
Ρωσίας στην Ουκρανία και η σοβαρή ανθρω-
πιστική κρίση στο Σουδάν είναι μερικά μόνο
παραδείγματα της σοβαρής απειλής που συ-
νιστά για την παγκόσμια σταθερότητα η τάση
διάβρωσης του σεβασμού προς τον Χάρτη
των Ηνωμένων Εθνών. «Τα Ηνωμένα Έθνη,
εντούτοις, ανέκαθεν ανταποκρίνονταν στους
κινδύνους», επισήμανε.

Από την ίδρυσή τους, όπως τόνισε, τα Ηνω-
μένα Έθνη συνέβαλαν στην αποτροπή ενός
τρίτου παγκόσμιου πολέμου, απέτρεψαν ένα
πιθανό πυρηνικό ολοκαύτωμα και διευκόλυ-

ναν τη διαδικασία της από αποικιοποίησης.
Μάλιστα, όπως τόνισε ο κ. Γεραπετρίτης, «τα
Ηνωμένα Έθνη έχουν συχνά συμβάλει στη
μείωση της διάρκειας των διεθνών συρράξε-

ων. Οι ειρηνευτικές επιχειρήσεις
έχουν σημειώσει πολλές επιτυχίες
όσον αφορά την προστασία των αμά-
χων. Και σύμφωνα με πρόσφατη εκτί-
μηση του γενικού γραμματέα, η ανά-

πτυξη των Κυανόκρανων μειώνει τους
θανάτους αμάχων κατά 90%». 

Ο υπουργός Εξωτερικών υποστήριξε
ότι «δύο κύριες παραδοχές που ακολουθή-
θηκαν πιστά μας οδήγησαν σε αυτά τα αποτε-
λέσματα. Πρώτον, ότι ο Χάρτης θα πρέπει να
αποτελεί το καθοδηγητικό μας πλαίσιο, τονί-
ζοντας την αξία της ειρηνικής επίλυσης των
διαφορών και της συλλογικής ευθύνης, δια-
τηρώντας τη διεθνή ειρήνη και ασφάλεια και
καθορίζοντας βασικές υποχρεώσεις, όπως η
αυστηρή ρύθμιση της χρήσης βίας μόνο σε
περίπτωση αυτοάμυνας και η δέσμευση για
την προαγωγή των οικουμενικών ανθρωπί-
νων δικαιωμάτων». 

«Απαιτείται ηγεσία»
Όπως υπογράμμισε, παρότι η πιστή εφαρ-

μογή των κανόνων του Χάρτη αποτελεί ανα-
γκαίο μέσο για την επίτευξη της ειρήνης, δεν
είναι πάντοτε επαρκής.

«Για την επιβολή τους απαιτείται ηγεσία.
Αυτή είναι η δεύτερη παραδοχή. Δεν αρκεί,
ωστόσο, μόνο μία καλή ηγεσία, αλλά μία ηγε-
σία για το κοινό καλό. Αυτή σχετίζεται με κάτι
σημαντικότερο. Όχι μόνο με τον καθορισμό
των κανόνων, αλλά κυρίως με την υπεράσπι-
ση των αξιών, την επιδίωξη αλλαγής όπου
χρειάζεται, τη σύλληψη οράματος που ξεπερ-
νά τα όρια της τρέχουσας κατάστασης, που,
κατά συνέπεια, θα εμπνέει τους άλλους να
συνεργαστούν για έναν τέτοιο ανώτερο σκο-
πό», κατέληξε ο κ. Γεραπετρίτης. 

«Θα επιδιώξουμε να προωθήσουμε μια προσέγγιση με βάση 
τον Καταστατικό Χάρτη του ΟΗΕ», τόνισε ο υπουργός

Εξωτερικών σε ανοιχτή συνεδρίαση του Συμβουλίου Ασφαλείας 

Γράφει 
η Αλεξία 
Τασούλη

«Φιλοδοξούμε η Ελλάδα 
να γίνει μια γέφυρα 

μεταξύ Βορρά και Νότου, 
Ανατολής και Δύσης»

ΓΙΩΡΓΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ
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του

Νότη Μαριά

Καθηγητής
Θεσμών της ΕΕ 
στο Πανεπιστήμιο
Κρήτης, πρώην 
ευρωβουλευτής
notismarias@gmail.com

Σ
τη γραμμή της ήδη διακηρυγμένης «οικονομίας
πολέμου» πρόκειται να κινηθεί η νέα Ευρωπαϊκή
Επιτροπή (Κομισιόν), η σύνθεση της οποίας ανα-

κοινώθηκε από την πρόεδρό της Ούρσουλα φον ντερ
Λάιεν στις 18/9/2024.

Αυτό προκύπτει πέραν των άλλων και από τη συμμετο-
χή της Φον ντερ Λάιεν στη συνάντηση των ηγετών 30 και
πλέον χωρών στη Νέα Υόρκη στις 25/9/2024 στο περι-
θώριο της Γενικής Συνέλευσης του ΟΗΕ για τη στήριξη
της Ουκρανίας, στην οποία εκτός από τον Ζελένσκι συμ-
μετείχαν ο πρόεδρος των ΗΠΑ, οι πρωθυπουργοί της
Βρετανίας, της Ελλάδας και άλλοι www.protothema.gr,
26/9/2024). Ως γνωστόν, η οικοδόμηση της «οικονομίας
πολέμου» αποτελεί βασικό στοιχείο της στρατηγικής
που εξήγγειλε για τα επόμενα χρόνια το Ευρωπαϊκό Συμ-
βούλιο στις 21-22 Μαρτίου 2024.

Μάλιστα, είναι χαρακτηριστικό ότι στην από 19 Μαρτί-
ου 2024 «Προσκλητήρια επιστολή του προέδρου Char-
les Michel προς τα μέλη του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου»
επισημαίνεται με νόημα ότι «είναι πλέον καιρός να λά-
βουμε ριζοσπαστικά και συγκεκριμένα μέτρα για να εί-
μαστε σε αμυντική ετοιμότητα και να θέσουμε την οικο-
νομία της ΕΕ επί ποδός πολέμου. Αυτό σημαίνει περισ-
σότερες δαπάνες και περισσότερες αγορές από κοινού
για μεγαλύτερη αποδοτικότητα. Πρέπει επίσης να βοη-
θήσουμε την αμυντική βιομηχανία να έχει πρόσβαση σε
ιδιωτικούς και δημόσιους πόρους και να μειώσουμε τις
κανονιστικές επιβαρύνσεις και φραγμούς» (www.consi-
lium.europa.eu, 19/3/2024). Άλλωστε, όπως είχε επιση-
μανθεί και στον εύγλωττο τίτλο του σχετικού δελτίου τύ-
που του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου στις 19 Μαρτίου 2024,
«αν θέλουμε ειρήνη πρέπει να προετοιμαζόμαστε για
πόλεμο» (www.consilium.europa.eu, 19/3/2024).

Στη συνέχεια τη σκυτάλη πήρε στις 3 Μαΐου 2024 ο τό-
τε επίτροπος Εσωτερικής Αγοράς της ΕΕ Τιερί Μπρετόν
που σε συνέντευξη Τύπου δήλωσε: «(...)Υπάρχει επομέ-
νως -και το λέω αυτό με σαφήνεια- η ανάγκη να ωθή-
σουμε τη βιομηχανική βάση και να τη μεταφέρουμε σε
μια οικονομία πολέμου» (www.902.gr, 9/6/2024).

Στην ίδια γραμμή ήταν και η «προεκλογική» ομιλία της

Φον ντερ Λάιεν σε σχέση με την «οικονομία πολέμου»
που διακηρύχθηκε με τον πιο επίσημο τρόπο στις 18 Ιου-
λίου 2024 ενώπιον του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, το
οποίο άλλωστε και την ψήφισε στη θέση της προέδρου
της Κομισιόν για πενταετή θητεία από 1ης/1/2025. Και το
έκανε μάλιστα με τη σημαντική πλειοψηφία των 401 ευ-
ρωβουλευτών που ψήφισαν υπέρ της έναντι 284 κατά
(www.capital.gr, 18/7/2024). Πολιτικά την υποψηφιότητα
Φον ντερ Λάιεν υποστήριξαν ανοικτά το Ευρωπαϊκό Λαϊ-
κό Κόμμα (ΕΛΚ), οι Ευρωπαίοι Σοσιαλιστές (S&D), οι Φι-
λελεύθεροι και οι Πράσινοι.

Σε επίπεδο προσώπων οι συνειρμοί είναι σημαντικοί,
καθώς η Φον ντερ Λάιεν χρημάτισε υπουργός άμυνας
της Γερμανίας το διάστημα 2013-2019. Από την άλλη
πλευρά, το χαρτοφυλάκιο του υπουργού εξωτερικών της
ΕΕ πήρε η πρώην πρωθυπουργός της Εσθονίας Κάγια
Κάλας ως ύπατη εκπρόσωπος της ΕΕ για θέματα εξωτε-
ρικής πολιτικής και το χαρτοφυλάκιο τεχνολογικής κυ-
ριαρχίας και ασφάλειας η Φινλανδία. Το νέο χαρτοφυλά-
κιο της Άμυνας και του Διαστήματος ανέλαβε ο Andrius
Kubilius, ο οποίος διετέλεσε στο παρελθόν δύο φορές
πρωθυπουργός της Λιθουανίας, μιας και το Βίλνιους όχι
μόνο βρίσκεται σε κόντρα με τη Ρωσία αλλά ταυτόχρονα
οι διπλωματικές του σχέσεις με την Κίνα βρίσκονται στο
ναδίρ λόγω Ταϊβάν.

Πλέον η ΕΕ του Πολέμου κατά της Ρωσίας εκφράζεται
με τον πιο σαφή τρόπο συμβολικά με τη Γερμανία και
τους συμμάχους της από τις Βαλτικές χώρες, τη Φινλαν-
δία αλλά και τη Ρουμανία στην πρώτη γραμμή κρούσης
κατά της Μόσχας. Έτσι, οι χώρες μέλη της ΕΕ που συνο-
ρεύουν με τη Ρωσία αναλαμβάνουν να βγάλουν τα κά-
στανα από τη φωτιά του πολέμου στην Ουκρανία.

Όπως ήδη αναλύσαμε (www. political.gr, 21/9/2024,
σελ. 38) σε σχέση με την εφαρμογή της Έκθεσης Ντράγ-
κι (Μέρος Πρώτο, σελ. 59) «που αναζητά 800 δισ. ευρώ
ετησίως, τα γαλλο-ισπανικά οικονομικά συμφέροντα
αναμένεται να διαδραματίσουν σημαντικό ρόλο. Έτσι τη
συγκρότηση μιας ευρωπαϊκής βιομηχανικής πολιτικής
με έντονο κρατικό παρεμβατισμό και μαζικές ευρωπαϊ-
κές επιχορηγήσεις δωρεάν κονδυλίων αλλά και φτηνών

δανείων στους ευρωπαϊκούς επιχειρηματικούς ομίλους
ανέλαβε να εφαρμόσει ως εκτελεστικός αντιπρόεδρος, ο
πρώην υπουργός εξωτερικών της Γαλλίας Stéphane
Séjourné, στενός συνεργάτης του Μακρόν. Από την άλ-
λη, το χαρτοφυλάκιο για την πράσινη μετάβαση και για τη
δημιουργία πανευρωπαϊκών μονοπωλίων μέσω συγχω-
νεύσεων των διαφόρων “εθνικών πρωταθλητών” ανέλα-
βε η πρώην τρίτη αντιπρόεδρος της ισπανικής κυβέρνη-
σης και στενή συνεργάτης του σοσιαλιστή Πέδρο Σάν-
τσεθ, Teresa Ribera με εντολή από τη Φον ντερ Λάιεν να
αλλάξει η πολιτική ανταγωνισμού εντός της ΕΕ προκει-
μένου μέσα από τη χαλάρωση της εφαρμογής των σχετι-
κών κανόνων περί δήθεν “προστασίας του ανταγωνι-
σμού και απαγόρευσης των κρατικών ενισχύσεων” να
διευκολυνθούν έτι περαιτέρω οι συγχωνεύσεις επιχει-
ρήσεων για τη δημιουργία ευρωπαϊκών υπερμονοπω-
λίων που θα ανταγωνιστούν σε μέγεθος και κεφάλαια τα
αμερικανικά και κινεζικά μονοπώλια».

Εν προκειμένω, θα πρέπει να επισημανθεί ότι η οικο-
δόμηση της «οικονομίας πολέμου» εξειδικεύεται στην
ίδια την Έκθεση Ντράγκι. Ως εκ τούτου, οι Stéphane
Séjourné και Teresa Ribera καλούνται να διευκολύνουν
με την πολιτική τους την ενίσχυση της πολεμικής βιομη-
χανίας της ΕΕ με τουλάχιστον 100 δισ. ευρώ ετησίως
προκειμένου να ανταποκριθεί στην αποστολή της για αύ-
ξηση της παραγωγής όπλων ούτως ώστε να διατηρηθεί η
συνεχής τροφοδοσία πολεμοφοδίων στο μέτωπο της
Ουκρανίας.

Το ποσό των τουλάχιστον 100 δισ. ευρώ ετησίως
για στρατιωτικούς εξοπλισμούς προκύπτει αβίαστα
πέραν πάσης αμφιβολίας, καθώς 50 δισ. ευρώ ετη-
σίως ζητά η Έκθεση Ντράγκι (μέρος πρώτο, σελ. 50),
μιας και εκεί αναφέρεται ρητά ότι «τον Ιούνιο του
2024 η Επιτροπή εκτίμησε ότι απαιτούνται πρόσθε-
τες επενδύσεις στην άμυνα ύψους περίπου 500 δισ.
ευρώ κατά την επόμενη δεκαετία» (https://commis-
sion.europa.eu, 9/9/2024).

Στο παραπάνω ποσό των 50 δισ. ευρώ ετησίως πρέπει
να προστεθούν και τα κονδύλια που διατίθενται κάθε
χρόνο για στρατιωτικούς εξοπλισμούς εκ μέρους των
κρατών-μελών της ΕΕ. Έτσι από τα 236 δισ. ευρώ που
διέθεσαν για συνολικές στρατιωτικές δαπάνες το 2022
τα 27 κράτη-μέλη της ΕΕ (https://institutdelors.eu,
26/10/2023), 50 δισ. ευρώ δαπανήθηκαν για στρατιωτι-
κούς εξοπλισμούς από τα 21 κράτη-μέλη της ΕΕ που τότε
ήταν ταυτόχρονα και μέλη του ΝΑΤΟ (www.nato.int,
17/6/2024).

Μάλιστα, το παραπάνω συνολικό ποσό των τουλάχι-
στον 100 δισ. ευρώ ετησίως για στρατιωτικούς εξοπλι-
σμούς εκ μέρους των 27 της ΕΕ βαίνει συνεχώς αυξανό-
μενο τουλάχιστον στα 116 δισ. ευρώ το 2023 και στα 152
δισ. ευρώ το 2024, καθώς σύμφωνα με εκτιμήσεις του
ΝΑΤΟ (www.nato.int, 17/6/2024) οι δαπάνες για όπλα
των 23 μελών της ΕΕ που πλέον είναι ταυτόχρονα και μέ-
λη του ΝΑΤΟ αυξάνονται στα 66 δισ. ευρώ το 2023 και
στα 102 δισ. ευρώ το 2024.

Στο πλαίσιο αυτό λοιπόν αναμένεται να ανοίξουν οι
δουλειές για την πολεμική βιομηχανία της Γαλλίας της
Ισπανίας, της Ιταλίας αλλά κυρίως της Γερμανίας. 

Και ο νοών νοείτω. 

Η νέα Κομισιόν και η «οικονομία πολέμου»
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Η ΕΕ καλείται να ανταποκριθεί 
στις νέες προκλήσεις. 

Η κοινωνική συνοχή 
στο επίκεντρο 

Τ
ο Ευρωπαϊκό Ελεγκτικό Συνέδριο (ΕΕΣ) εί-
ναι ο συνεργάτης της ΕΕ. Το ΕΕΣ δημοσίευ-
σε έκθεση για τα πεπραγμένα του, στην

οποία παρουσιάζει μια ολοκληρωμένη εικόνα των
εργασιών του. Η έκθεση περιλαμβάνει πληροφο-
ρίες σχετικά με το έργο που παρήγαγε το όργανο
και το οποίο είναι αποτέλεσμα των συλλογικών
προσπαθειών των περίπου 950 υπαλλήλων του. 

Σκοπός των εκθέσεων ελέγχου, των επισκοπή-
σεων και των γνωμών του ΕΕΣ είναι να βοηθήσουν
την ΕΕ όχι μόνο να επιτύχει τους στόχους της, αλλά
και να αξιοποιήσει καλύτερα τα χρήματα των φο-
ρολογούμενων.

Οι προκλήσεις που αντιμετωπίζει η ΕΕ μετά την
έγκριση του προϋπολογισμού της για την περίοδο
2021-2027 είναι πρωτοφανείς και απρόσμενες,
ασκούν δε σοβαρές πιέσεις στις δυνατότητές της
να ανταποκριθεί στους στόχους της. 

Ο ενωσιακός προϋπολογι-
σμός χρειάστηκε να αναπρο-
σαρμοστεί για να ανταποκρι-
θεί στα πλέον επείγοντα ζητή-
ματα, όπως είναι, ενδεικτικά,
η υποστήριξη στην Ουκρανία,
η διαχείριση των μεταναστευ-
τικών ροών και η αντιμετώπι-
ση της αύξησης των επιτοκίων
και του πληθωρισμού.

Παράλληλα, η ΕΕ πρέπει να
συνεχίσει να παράγει αποτε-
λέσματα σε σχέση με τις κα-
θορισμένες προτεραιότητές
της, όπως είναι η έρευνα και η

καινοτομία, οι επενδύσεις για την αντιμετώπιση
της κλιματικής αλλαγής και η ψηφιακή μετάβαση.
Σε αυτή τη συγκυρία, το ΕΕΣ συνέχισε ακάθεκτα
και πέρσι να ελέγχει τις πολιτικές και τα προγράμ-
ματα της ΕΕ, να αξιολογεί τη χρηματοοικονομική
διαχείριση των ταμείων της ΕΕ και να υπολογίζει
την προστιθέμενη αξία της ενωσιακής δράσης.

«Σε αυτούς τους καιρούς των μεγάλων αλλαγών,
με τον προϋπολογισμό της ΕΕ να εξελίσσεται διαρ-
κώς, προκειμένου να ανταποκρίνεται στις αναδυό-
μενες προτεραιότητες, και ενόψει των προκλήσε-
ων που θέτουν, αλλά και των ευκαιριών που προ-
σφέρουν, η προσήλωση του ΕΕΣ στη λογοδοσία και
τη διαφάνεια παραμένει ακλόνητη», δήλωσε ο
πρόεδρος του ΕΕΣ, Tony Murphy. «Θα συνεχίσου-
με να παράγουμε ανεξάρτητες και αντικειμενικές
εκθέσεις σχετικά με τα ζητήματα που έχουν καθο-
ριστική σημασία για το μέλλον της ΕΕ».

Το ΕΕΣ δημοσίευσε πέρσι 49 εργασίες του, με-
ταξύ των οποίων τις ετήσιες εκθέσεις του σχετικά
με τον προϋπολογισμό της ΕΕ και τους 43 οργανι-
σμούς της, καθώς και 29 ειδικές εκθέσεις για ποι-
κίλα θέματα, έξι επισκοπήσεις και τέσσερις γνώ-
μες σχετικά με νομοθετικές προτάσεις, όπως αυ-
τές που αφορούσαν τη «διευκόλυνση για την Ου-
κρανία» και την «πράξη της ΕΕ για την αλληλεγγύη
στον κυβερνοχώρο». 

Οι δημοσιεύσεις αυτές αποτελούν πολύτιμη

πηγή πληροφόρησης για τους πολίτες και τους
υπεύθυνους για τη χάραξη πολιτικών στην ΕΕ,
καθώς περιέχουν ανεξάρτητες και αντικειμενι-
κές αναλύσεις για ζητήματα που συμβάλλουν
καθοριστικά στη διαμόρφωση του μέλλοντος
της ΕΕ. Σε αυτές αναδεικνύονται τα θετικά πα-
ραδείγματα, ενώ συγχρόνως διατυπώνονται συ-
στάσεις επί θεμάτων που επιδέχονται βελτίωση
και προσδιορίζονται οι τομείς στους οποίους θα
μπορούσε να υπάρξει καλύτερη αποδοτικότητα. 

Η θεματολογία του ΕΕΣ περιλάμβανε, για παρά-
δειγμα, την αγορά ηλεκτρικής ενέργειας, τη μετα-
φορά ζώων, την ενωσιακή αναπτυξιακή βοήθεια,
τις υπεράκτιες ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, τη
δράση της ΕΕ για τα άτομα με αναπηρία, την ψη-
φιοποίηση των σχολείων, τις μπαταρίες που παρά-
γει η ΕΕ, την τραπεζική εποπτεία, τα βιοκαύσιμα
και τις δημόσιες συμβάσεις.

Το μεγαλύτερο μέρος των ελεγκτικών εργασιών
του οργάνου εκτελείται στην έδρα τους, στο Λου-
ξεμβούργο. Συχνά, όμως, το ελεγκτικό προσωπικό
μετακινείται σε αποστολές προς διάφορες ελεγχό-
μενες οντότητες, όπως, μεταξύ άλλων, στην Ευρω-
παϊκή Επιτροπή, που είναι και η βασική ελεγχόμε-
νη οντότητα του ΕΕΣ, σε άλλα θεσμικά και μη όργα-
να της ΕΕ, σε διεθνείς οργανισμούς και σε εθνικές,
περιφερειακές και τοπικές αρχές που διαχειρίζον-
ται ενωσιακά κονδύλια. 

Οι άνθρωποί τους πραγματοποιούν επίσης επι-
τόπιες επισκέψεις σε επιμέρους αποδέκτες της
ενωσιακής χρηματοδότησης, τόσο εντός ΕΕ όσο
και πέραν των συνόρων της. Με τους ελέγχους αυ-
τούς, συγκεντρώνουνε άμεσα ελεγκτικά τεκμήρια
όχι μόνο από αυτούς που είναι υπεύθυνοι για τη
διαχείριση των πολιτικών και των προγραμμάτων
της ΕΕ και για τη διάθεση των πόρων της, αλλά και
από τους αποδέκτες των κονδυλίων αυτών.

Αποστολή του ΕΕΣ είναι:
• να διασφαλίζει ότι η ΕΕ τηρεί άρτιους λογαρια-

σμούς, εφαρμόζει ορθά τους δημοσιονομικούς
κανόνες της και οι πολιτικές και τα προγράμματά
της επιτυγχάνουν τους επιδιωκόμενους στόχους
τους με αποδοτικό από οικονομική άποψη τρόπο·

• να συμβάλλει στη βελτίωση της χρηματοοικο-
νομικής διαχείρισης της ΕΕ και να προάγει τη λο-
γοδοσία και τη διαφάνεια·

• να προειδοποιεί για τους κινδύνους, να παρέ-
χει διασφάλιση, να υπογραμμίζει τις αδυναμίες, να
αναδεικνύει τις επιτυχίες και να προσφέρει καθο-
δήγηση στους υπεύθυνους χάραξης πολιτικής και
στους νομοθέτες της ΕΕ·

• να παρουσιάζει τις παρατηρήσεις και τις συ-
στάσεις του στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, στο Συμ-
βούλιο, στις εθνικές κυβερνήσεις και στα εθνικά
κοινοβούλια, καθώς και στο ευρύ κοινό.

Τα δεδομένα έχουν αλλάξει και οι έλεγχοι είναι
συστηματικοί και αυστηροί. Η διασφάλιση της νο-
μιμότητας και η ορθή διαχείριση των ευρωπαϊκών
κονδυλίων είναι προτεραιότητα για το ΕΕΣ. Η ΕΕ
καλείται να ανταποκριθεί στα νέα δεδομένα και να
παράσχει κάθε δυνατή στήριξη.

Τ
ο υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, υπό την ηγεσία της
υπουργού Σοφίας Ζαχαράκη, έχει αναλάβει έναν κρίσιμο ρόλο στη δια-
μόρφωση και εφαρμογή πολιτικών που στοχεύουν στη βελτίωση της

κοινωνικής συνοχής και την υποστήριξη των οικογενειών. Η κ. Ζαχαράκη, με
το έργο της, έχει κερδίσει την εκτίμηση για την αφοσίωση και την προσήλωσή
της σε θέματα κοινωνικής δικαιοσύνης και οικογενειακής ευημερίας.
Ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής

Ένα από τα βασικά μέτωπα δράσης του υπουργείου είναι η προώθηση της
κοινωνικής συνοχής, δηλαδή η μείωση των κοινωνικών ανισοτήτων και η βελ-
τίωση της ποιότητας ζωής όλων των πολιτών. Η κ. Ζαχαράκη έχει προωθήσει
μια σειρά από μέτρα που στοχεύουν στην ενίσχυση των ευάλωτων κοινωνικών
ομάδων, όπως οι άνεργοι, οι ηλικιωμένοι και οι οικογένειες με χαμηλά εισο-
δήματα. Χάρη σε στοχευμένα προγράμματα κοινωνικής πρόνοιας, οι οικονομι-
κά αδύναμες ομάδες μπορούν να έχουν πρόσβαση σε υποστήριξη που θα τις
βοηθήσει να σταθούν στα πόδια τους και να ανακτήσουν την αυτονομία τους.

Υποστήριξη της οικογένειας
Ένας από τους βασικούς πυλώνες της πολιτικής του

υπουργείου είναι η υποστήριξη της ελληνικής οικογέ-
νειας. Η κ. Ζαχαράκη, μέσω δράσεων που προωθούν
την ισότητα των φύλων, τη συμφιλίωση επαγγελματικής
και οικογενειακής ζωής και την ενίσχυση της γονεϊκής
μέριμνας, προωθεί τη βελτίωση των συνθηκών για όλες
τις οικογένειες, ανεξαρτήτως μεγέθους ή οικονομικής
κατάστασης.

Ένα από τα πιο σημαντικά προγράμματα που έχει
προωθήσει είναι η αύξηση των επιδομάτων τέκνων, κα-
θώς και η βελτίωση της πρόσβασης σε παιδικούς σταθ-
μούς και άλλες δομές φροντίδας παιδιών. Αυτά τα μέτρα
διευκολύνουν τις οικογένειες στην καθημερινότητά
τους, δίνοντάς τους τη δυνατότητα να αφιερώσουν πε-
ρισσότερο χρόνο στα παιδιά τους και λιγότερη αγωνία
στις οικονομικές τους ανάγκες.

Εκπαίδευση και ευαισθητοποίηση
Ένας τομέας στον οποίο έχει δοθεί ιδιαίτερη βαρύτητα είναι η εκπαίδευση

και η ευαισθητοποίηση των πολιτών σε θέματα κοινωνικής συνοχής. Η υπουρ-
γός έχει αναλάβει την πρωτοβουλία να προβάλει εκπαιδευτικά προγράμματα
και καμπάνιες που προωθούν την ισότητα, τη δικαιοσύνη και την αλληλεγγύη.
Τα προγράμματα αυτά έχουν σχεδιαστεί με τέτοιο τρόπο, ώστε να φτάνουν σε
όλα τα επίπεδα της κοινωνίας, από τους μαθητές έως και τους ενήλικες, προ-
σφέροντάς τους γνώσεις και εφόδια για να συνεισφέρουν στη δημιουργία μιας
πιο δίκαιης και συνεκτικής κοινωνίας.
Ψηφιακές πλατφόρμες και καινοτόμες λύσεις

Η Σοφία Ζαχαράκη και το υπουργείο έχουν προωθήσει τη χρήση καινοτό-
μων τεχνολογικών λύσεων για την καλύτερη εξυπηρέτηση των πολιτών. Με την
ανάπτυξη ψηφιακών πλατφορμών, οι πολίτες μπορούν πλέον να έχουν ευκο-
λότερη πρόσβαση σε κοινωνικές υπηρεσίες, επιδόματα και προγράμματα
υποστήριξης. Η ψηφιοποίηση των υπηρεσιών εξοικονομεί χρόνο και πόρους
για τους πολίτες και διευκολύνει την επικοινωνία με το κράτος.
Προκλήσεις και όραμα για το μέλλον

Η υπουργός Ζαχαράκη δεν έχει παραλείψει να αναγνωρίσει τις προκλήσεις
που υπάρχουν, όπως η συνεχής αύξηση του κόστους διαβίωσης, η ανεργία και
οι δημογραφικές αλλαγές. Ωστόσο, με σχέδιο, όραμα και συνεργασία, η ηγεσία
της δείχνει αποφασισμένη να βελτιώσει τις συνθήκες διαβίωσης των πολιτών
και να διασφαλίσει ότι κανείς δεν θα μείνει πίσω.

Με το έργο της, η Σοφία Ζαχαράκη έχει συμβάλει καθοριστικά στη δημιουρ-
γία ενός πιο ισότιμου και υποστηρικτικού κοινωνικού περιβάλλοντος. Οι πολι-
τικές και οι πρωτοβουλίες που έχει υλοποιήσει στοχεύουν σε μια πιο συνεκτι-
κή κοινωνία, όπου η οικογένεια και οι ευάλωτες κοινωνικές ομάδες προστα-
τεύονται και ενισχύονται, διασφαλίζοντας ένα καλύτερο μέλλον για όλους. 

του

Κων/νου 
Σ. Μαργαρίτη

Δημοσιογράφος

της

Βασιλικής 
Τσίντζου

Πολιτεύτρια 
Ανατολικής 
Αττικής ΝΔ
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Ο
καρκίνος του δέρματος είναι μια
από τις πιο κοινές μορφές καρκί-
νου παγκοσμίως, με σημαντική

αύξηση των κρουσμάτων τα τελευταία
χρόνια. Η πρόληψη, η έγκαιρη διάγνωση
και η κατάλληλη θεραπεία είναι καθορι-
στικές για την αποτελεσματική διαχείρι-
ση της νόσου.

Τύποι καρκίνου του δέρματος
Υπάρχουν τρεις βασικοί τύποι καρκί-

νου του δέρματος: το βασικοκυτταρικό
καρκίνωμα, το ακανθοκυτταρικό καρκί-
νωμα και το μελάνωμα. Κάθε τύπος έχει
διαφορετικά χαρακτηριστικά, εξέλιξη
και κίνδυνο εξάπλωσης.

Βασικοκυτταρικό καρκίνωμα-επιθη-
λίωμα (BCC): Ο πιο κοινός τύπος καρκί-
νου του δέρματος συνήθως εμφανίζεται
σε περιοχές με έντονη έκθεση στον ήλιο,
όπως το πρόσωπο και ο λαιμός. Χαρα-
κτηρίζεται από μικρά, γυαλιστερά ογκί-
δια που συχνά αιμορραγούν ή κάνουν
κρούστα, μοιάζοντας με πληγές που δεν
επουλώνονται. Αναπτύσσεται αργά και
σπάνια δίνει μεταστάσεις, αλλά μπορεί
να προκαλέσει καταστρεπτικές βλάβες
στο δέρμα και τους ιστούς.

Ακανθοκυτταρικό καρκίνωμα-επιθη-
λίωμα (SCC): Ο δεύτερος πιο συχνός τύ-
πος καρκίνου του δέρματος, πιο επιθετι-
κός από το βασικοκυτταρικό καρκίνωμα,
μπορεί να κάνει μεταστάσεις σε άλλα όρ-
γανα εάν δεν αντιμετωπιστεί έγκαιρα.
Εμφανίζεται είτε σε περιοχές του δέρμα-
τος που είναι εκτεθειμένες στον ήλιο είτε
σε άλλες περιοχές και παρουσιάζεται ως
κόκκινη βλάβη που δεν επουλώνεται.

Μελάνωμα: Ο πιο επικίνδυνος τύπος
καρκίνου του δέρματος, αναπτύσσεται είτε
επάνω σε υπάρχοντα σπίλο (ελιά) είτε σαν
νέος σπίλος και μπορεί να εμφανιστεί
οπουδήποτε στο σώμα, ακόμη και σε πε-
ριοχές που δεν εκτίθενται στον ήλιο. Αλλα-
γές στο μέγεθος, το σχήμα ή το χρώμα
ενός σπίλου, φαγούρα, αιμορραγία ή πό-
νος είναι σημάδια που απαιτούν άμεση ια-
τρική εξέταση. Για την αξιολόγηση των
σπίλων που μπορεί να είναι ύποπτοι για
ατυπία και προδιάθεση για ανάπτυξη με-
λανώματος, χρησιμοποιούμε τον Κανόνα
ABCDE, ένα χρήσιμο εργαλείο που ενθαρ-
ρύνει τα άτομα να παρατηρούν τα χαρα-
κτηριστικά των σπίλων τους, διευκολύνον-
τας την πρώιμη ανίχνευσή του.

A - Asymmetry (Ασυμμετρία): Οι δύο
πλευρές του σπίλου δεν είναι ίδιες.

B - Border (Όρια): Ακανόνιστα ή δαντε-
λωτά όρια.

C - Color (Χρώμα): Διαφορετικά χρώ-
ματα στον ίδιο σπίλο.

D - Diameter (Διάμετρος): Διά-
μετρος μεγαλύτερη από 6 χιλιο-
στά.

E - Evolution (Εξέλιξη): Αλλα-
γές στην επιφάνεια, το μέγεθος,
το σχήμα ή το χρώμα με την πά-
ροδο του χρόνου.

Εάν διαγνωστεί νωρίς, το μελά-
νωμα μπορεί να θεραπευτεί, αλ-
λά αν εξαπλωθεί, η θεραπεία γί-
νεται πιο δύσκολη.

Θεραπεία καρκίνου 
του δέρματος

Η θεραπεία καρκίνου του δέρ-
ματος ποικίλλει ανάλογα με τον τύπο και το
στάδιο του καρκίνου. Για το βασικοκυττα-
ρικό καρκίνωμα, η εκτομή με αφαίρεση και
τμήματος υγιούς ιστού είναι η πιο αποτελε-
σματική θεραπεία. Επιπλέον, σε ενήλικες
ασθενείς με συμπτωματικό μεταστατικό
βασικοκυτταρικό καρκίνωμα και τοπικά
προχωρημένο βασικοκυτταρικό καρκίνω-
μα, όπου η χειρουργική επέμβαση ή η
ακτινοθεραπεία δεν είναι κατάλληλη, προ-
τείνεται η χορήγηση φαρμάκου από του
στόματος με βέλτιστη διάρκεια θεραπείας
ανάλογα με την περίπτωση.

Στο ακανθοκυτταρικό καρκίνωμα, η

εκτομή με αφαίρεση και τμήματος υγι-
ούς ιστού είναι η πιο κοινή θεραπεία. Σε
προχωρημένα στάδια, μπορεί να απαι-
τείται η αφαίρεση των λεμφαδένων και
συστηματικές θεραπείες. 

Η θεραπεία του μελανώματος εξαρτά-
ται από το στάδιο της νόσου.
Στα αρχικά στάδια (Στάδιο 0 και
Ι), η κύρια θεραπεία είναι η χει-
ρουργική εκτομή, όπου η πρω-
τοπαθής βλάβη μπορεί να
αφαιρεθεί πλήρως με την αρ-
χική βιοψία. Σε πιο προχωρη-
μένα στάδια (ΙΙ και ΙΙΙ), συχνά
συνιστάται βιοψία λεμφαδένα
για πιθανή αφαίρεση, ενώ στο
στάδιο IV, όπου το μελάνωμα
έχει κάνει μεταστάσεις, οι θε-
ραπευτικές επιλογές περιλαμ-
βάνουν ανοσοθεραπεία και
στοχευμένη θεραπεία. Η ακτι-

νοθεραπεία και η χημειοθεραπεία μπο-
ρεί να χρησιμοποιηθούν για ανακούφιση
συμπτωμάτων.

Επιπλέον, σε κλινικές δοκιμές βρίσκε-
ται και ένα καινοτόμο εμβόλιο για το με-
λάνωμα, το οποίο βασίζεται στην τεχνο-
λογία mRNA και στόχο έχει την πρόληψη
της εξάπλωσης της νόσου.

Πρόληψη και διάγνωση καρκίνου 
του δέρματος με τεχνητή νοημοσύνη 

Η αυτόματη ολόσωμη χαρτογράφηση
σπίλων με τη χρήση τεχνητής νοημοσύ-
νης προσφέρει μια εξαιρετικά λεπτομε-

ρή μέθοδο ανίχνευσης καρκινικών βλα-
βών. Προηγμένοι αλγόριθμοι βαθιάς
μάθησης αναλύουν αλλοιώσεις του
δέρματος, εντοπίζοντας ύποπτους σπί-
λους και ενδεχόμενες αλλαγές σε
υπάρχοντες σπίλους που συνδέονται με
μελάνωμα ή άλλες μορφές καρκίνου
του δέρματος.

Η μέθοδος είναι ανώδυνη και παρέχει

στον εξειδικευμένο δερματολόγο έναν

πλήρη ψηφιακό χάρτη του δέρματος, δι-

ευκολύνοντας την ανίχνευση περιοχών

που δεν είναι εύκολα ορατές για αυτοέ-

λεγχο, όπως η πλάτη. Μέσω των επανα-

ληπτικών εξετάσεων, το ψηφιακό σύστη-

μα παρακολουθεί τις μεταβολές των σπί-

λων και συγκρίνει τα δεδομένα, δίνοντας

αλάνθαστες πληροφορίες για τον κίνδυ-

νο εμφάνισης καρκίνου.

Η αυτόματη ολόσωμη χαρτογράφηση

συνιστάται να γίνεται τουλάχιστον μία

φορά τον χρόνο, ενώ για άτομα με αυξη-

μένο κίνδυνο δύο φορές τον χρόνο. Άτο-

μα που ανήκουν σε ομάδες υψηλού κιν-

δύνου είναι εκείνα που έχουν πολλούς

σπίλους, ανοιχτόχρωμο δέρμα, ιστορικό

ηλιακών εγκαυμάτων κατά την παιδική

ηλικία ή οικογενειακό ιστορικό καρκίνου

του δέρματος. Επίσης, άτομα που κάνουν

σολάριουμ ή λόγω επαγγέλματος ή

αθλητικών δραστηριοτήτων έχουν εκτε-

ταμένη έκθεση στον ήλιο. Με αυτή την

προληπτική εξέταση επιτυγχάνεται η έγ-

καιρη διάγνωση.

του

Dr Χριστόφορου
Τζερμιά

Δερματολόγος –

Αφροδισιολόγος

Καρκίνος του δέρματος
Πρόληψη, έγκαιρη διάγνωση και θεραπεία



Η
ισραηλινή κυβέρνηση συζητά την
πρόταση Μπάιντεν για επίτευξη προ-
σωρινής κατάπαυσης του πυρός μετα-

ξύ Ισραήλ και Χεζμπολάχ.
Σε δηλώσεις που έκανε ο πρωθυπουργός

του Ισραήλ Μπενιαμίν Νετανιάχου στάθηκε
στον ρόλο των ΗΠΑ για την προώθηση της
ασφάλειας και της σταθερότητας στην περιο-
χή, τον οποίο χαρακτήρισε «απαραίτητο», ενώ
τόνισε ότι υπήρξαν συζητήσεις σχετικά με την
αμερικανική πρόταση. «Λόγω των πολλών
εσφαλμένων αναφορών γύρω από την πρω-
τοβουλία κατάπαυσης του πυρός υπό την ηγε-
σία των ΗΠΑ, είναι σημαντικό να διευκρινι-
στούν ορισμένα σημεία. Έχω ένα μήνυμα για
τους τυράννους της Τεχεράνης. Αν μας χτυ-
πήσετε, θα σας χτυπήσουμε», είπε χαρακτη-
ριστικά και πρόσθεσε ότι «δεν υπάρχει μέρος
στο Ιράν που να μην μπορεί να φτάσει το μα-
κρύ χέρι του Ισραήλ».

Ο Νετανιάχου ανέφερε ότι η επιθετικότητα
του Ιράν απειλεί όλο τον κόσμο, ενώ σημεί-
ωσε ότι υπήρχε συμφωνία για εξομάλυνση
των σχέσεων Ισραήλ - Σαουδικής Αραβίας
πριν από την επίθεση της 7ης Οκτωβρίου
2023.

Οι Αμερικανοί σχεδιάζουν να υποβάλουν,
μαζί με άλλους διεθνείς και περιφερειακούς
εταίρους, μια πρόταση κατάπαυσης του πυ-
ρός στον Λίβανο. Το Ισραήλ συμμερίζεται
τους στόχους της πρωτοβουλίας υπό την ηγε-
σία των ΗΠΑ να επιτρέψει στους ανθρώπους
κατά μήκος των βόρειων συνόρων τους να
επιστρέψουν με ασφάλεια και σιγουριά στα
σπίτια τους. Εκτιμά τις προσπάθειες στο πλαί-
σιο αυτό, διότι ο ρόλος των ΗΠΑ είναι απαραί-
τητος για την προώθηση της σταθερότητας και
της ασφάλειας στην περιοχή. 

Διπλωμάτες τον κατηγορούν
για διπλό παιχνίδι 

Ωστόσο, σύμφωνα με το βρετανικό Sky
News, διπλωμάτες κατηγορούν τον Νετανιά-
χου πως παίζει διπλό παιχνίδι, τονίζοντας ότι

πίσω από τις κλειστές πόρτες συμφώνησε να
αποδεχτεί την πρόταση για εκεχειρία, αλλά
δημοσίως έκανε ακριβώς το αντίθετο.

Ο πρόεδρος της Γαλλίας Εμανουέλ Μακρόν
εκτιμά ότι θα ήταν λάθος του Ισραηλινού πρω-
θυπουργού να απορρίψει την πρόταση κατά-
παυσης του πυρός στα σύνορα του Ισραήλ με
τον Λίβανο, καθώς με αυτή την απόφαση θα
θεωρηθεί υπεύθυνος για ενδεχόμενη περι-
φερειακή κλιμάκωση. «Η πρόταση που έγινε
είναι καλά εδραιωμένη. Δεν έγινε στον αέρα»,
επισήμανε ο Μακρόν.

Ο αρχηγός του Γενικού Επιτελείου Αεροπο-
ρίας του Ισραήλ δήλωσε ότι η Πολεμική Αερο-
πορία θα αποτρέψει κάθε μεταφορά όπλων
από το Ιράν προς τη Χεζμπολάχ του Λιβάνου
και προετοιμάζεται για να υποστηρίξει τα
στρατεύματα σε ενδεχόμενες χερσαίες επι-

χειρήσεις εναντίον του λιβανέζικου κινήμα-
τος. «Προετοιμαζόμαστε από κοινού με τη
Βόρεια Διοίκηση για μια χερσαία επιχείρηση.
Είμαστε έτοιμοι, σε περίπτωση που διαταχθεί.
Είναι μια απόφαση που ανήκει στους ανωτέ-
ρους μας», είπε κατά την ομιλία του σε οπλί-
τες. Από την άλλη πλευρά, οι αντάρτες Χούθι
της Υεμένης δεν θα διστάσουν να υποστηρί-
ξουν τον Λίβανο και τη Χεζμπολάχ.

Ο ηγέτης των ανταρτών Άμπντουλ Μάλικ αλ
Χούθι υποστήριξε ότι το Ισραήλ εξαπέλυσε τις
επιθέσεις στον Λίβανο, προκειμένου να μην
επιτρέψει στη Χεζμπολάχ «να υποστηρίξει τη
Γάζα και τους Παλαιστίνιους». Ο ηγέτης των
Χούθι υποστήριξε ότι η Χεζμπολάχ είναι
«ισχυρότερη από ποτέ» και ότι έχει τη «δυνα-
τότητα να πλήξει οποιαδήποτε περιοχή στην
κατεχόμενη Παλαιστίνη».

ΠΠαρότι ο Τραμπ
επικρίνει τον Ζελένσκι
ανακοίνωσε πως
θα συναντηθούν
Την ώρα που οι Ρεπουμπλικάνοι
εξαπολύουν πυρά κατά του Βο-
λοντίμιρ Ζελένσκι για μεροληψία
υπέρ των Δημοκρατικών, ο Ντό-
ναλντ Τραμπ ανακοίνωσε πως θα
συναντηθούν, παρά το γεγονός
ότι τον έχει επανειλημμένα επι-
κρίνει κατά τη διάρκεια της προ-
εκλογικής του εκστρατείας στις
ΗΠΑ. Ο πρώην πρόεδρος των
ΗΠΑ φαίνεται να άλλαξε γνώμη,
καθώς προηγούμενες αναφορές
από την εκστρατεία του έλεγαν
ότι μια συνάντηση μεταξύ των
δύο ήταν εξαιρετικά απίθανη. Ο
Τραμπ είχε παραπεμφθεί σε δίκη
το 2019 με την κατηγορία ότι
άσκησε πίεση στον Ζελένσκι να
βρει επιβαρυντικές πληροφο-
ρίες για την οικογένεια Μπάιντεν.
Αντίγραφο της συνομιλίας απο-
κάλυψε ότι ο Τραμπ είχε προτρέ-
ψει τον Ζελένσκι να ερευνήσει
τον Μπάιντεν, καθώς και τον γιο
του. Από την έναρξη της εισβολής
της Ρωσίας στην Ουκρανία ο
Τραμπ έχει επανειλημμένα επα-
ναλάβει τα επιχειρήματα της Μό-
σχας. Κατά τη διάρκεια του deba-
te απέφυγε μάλιστα να απαντήσει
ξεκάθαρα αν επιθυμεί η Ουκρα-
νία να βγει νικήτρια.
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Το πλήρες κατηγορητήριο για το οποίο καλείται να απο-
λογηθεί ο Έρικ Άνταμς μπορεί να του στερήσει τη θέση του
δημάρχου της Νέας Υόρκης. Ο Άνταμς κατηγορείται συνο-
λικά για πέντε αδικήματα, μεταξύ αυτών της δωροδοκίας
και της προσέλκυσης παράνομων κεφαλαίων για εκλογι-
κές καμπάνιες, τα οποία φαίνεται ότι εισέπραττε από Τούρ-
κους επιχειρηματίες, οι οποίοι με τη σειρά τους αναζητού-
σαν επιρροή στην αμερικανική μεγαλούπολη.

Πάντα σύμφωνα με το κατηγορητήριο, ο Άνταμς αμει-

βόταν και σε είδος, με ταξίδια και δωρεάν παραμονή σε
ξενοδοχεία. Τα χρήματα που εισέπραξε σε μετρητά φαί-
νεται ότι δεν ξεπερνούν τις 100.000 δολάρια. Η ομοσπον-
διακή έρευνα εξέτασε αν ο Έρικ Άνταμς πίεσε τους αξιω-
ματούχους της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας της Νέας Υόρ-
κης να υπογράψουν, παρά τις ανησυχίες τους για την
ασφάλεια, για να εγκαινιαστεί το προξενείο της Τουρκίας
στη Νέα Υόρκη.

O «ουρανοξύστης» του Ερντογάν στη Νέα Υόρκη, το λε-

γόμενο «Σπίτι της Τουρκίας», βρίσκεται απέναντι από το
κεντρικό κτήριο του ΟΗΕ, και η σημασία του ήταν τέτοια,
που στα εγκαίνια είχε παρευρεθεί μέχρι και ο Ρετζέπ Ταγίπ
Ερντογάν τον Σεπτέμβριο του 2021. Εξετάζεται ακόμη αν ο
δήμαρχος αντιμετωπιζόταν ευνοϊκά, αναφορικά με τις
πτήσεις του, από την Turkish Airlines, η οποία ανήκει εν
μέρει στην τουρκική κυβέρνηση. Σε περίπτωση πάντως
που καταδικαστεί, ο δήμαρχος κινδυνεύει με φυλάκιση
ακόμα και 45 ετών.

Ο δήμαρχος Ν. Υόρκης κατηγορείται πως… τα ’παιρνε από τους Τούρκους σε μετρητά και ταξίδια 
Γράφει η Αλεξία Τασούλη

«Δεν υπάρχει μέρος στο Ιράν που δεν μπορεί να φτάσει το μακρύ
χέρι μας», είπε χαρακτηριστικά ο Ισραηλινός πρωθυπουργός -

ΗΠΑ και Γαλλία προσπαθούν να τον πείσουν για εκεχειρία

«Αν μας χτυπήσετε, 
θα σας χτυπήσουμε» 

ΤΟ ΜΗΝΥΜΑ ΤΟΥ ΝΕΤΑΝΙΑΧΟΥ ΣΤΗΝ ΤΕΧΕΡΑΝΗ:



ΚΚορυφαίες 
εταιρείες 

του ελληνικού
success story
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ΡOLITICAL



ΣΑΒΒΑΤΟ 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024
ΡOLITICAL Κορυφαίες 

εταιρείες του ελληνικού 
success story

44

Επιμέλεια και συντονισμός:  
Ελένη Μπέρτσου

Γράφουν: 
Αμαλία Κάτζου, Λουκάς Γεωργιάδης, Kων/νος Δαυλός, Κώστας Νούσης, Ρεγγίνα Σαβούρδου

ΔΙΕΥΘΥΝΤΗΣ
Κώστας Τσιτούνας

Δ
εκάδες εισηγμένες στο Χρηματιστή-
ριο Αθηνών αλλά και μη εισηγμένες
εταιρείες βάζουν τη δική τους… υπο-

γραφή στο οικονομικό success story, συμ-
βάλλοντας στην ενίσχυση των εξαγωγών και
στην κατάκτηση μεριδίων αγορών από τα
προϊόντα που εξάγουν.  Μεγάλες, μεσαίες και
μικρότερες εταιρείες «έχουν ανοίξει τα φτε-
ρά τους» σε νέες αγορές ή έχουν ενισχύσει
την παρουσία τους σε χώρες που αποτελούν
βασικούς πελάτες των ελληνικών προϊόντων,
από όλους τους κλάδους της οικονομίας. Σε
κάθε περίπτωση, τα τελευταία χρόνια, οι εγ-
χώριοι βιομηχανικοί και εξαγωγικοί όμιλοι
έχουν καταφέρει να ενισχύσουν τα μεγέθη
τους κερδίζοντας μερίδια αγορών διεθνώς. 

Μεγάλοι παίκτες
Το στοίχημα της εξωστρέφειας αποτελεί

βασικό ζητούμενο για τις ελληνικές επιχει-
ρήσεις, αλλά ταυτόχρονα είναι και μια δύ-
σκολη υπόθεση, καθώς το διεθνές περιβάλ-
λον είναι εξόχως απαιτητικό. Ένας από τους
μεγαλύτερους «παίκτες» των ελληνικών
εξαγωγών είναι η Coca-Cola 3E, αυξάνοντας
σταθερά τα μερίδια αγορών στο εξωτερικό. 

Πρωταγωνιστές στη λίστα των εξαγωγών

αποτελούν οι εταιρείες πετρελαιοειδών Hel-
leniq Energy και Motor Oil, ενώ στον κλάδο
της βιομηχανίας κυρίαρχη θέση έχει ο πρώ-
τος εξαγωγικός όμιλος της χώρας, η Viohal-
co, μέσω των θυγατρικών της Elvalhalcor,
Cenergy και άλλων, ενώ ακολουθεί ο δεύτε-
ρος μεγάλος «παίκτης», ο όμιλος Metlen, του
Ευάγγελου Μυτιληναίου. 

Ισχυρή παρουσία
Από την άλλη πλευρά,

ένας άξιος «πρεσβευτής»
των ελληνικών εξαγωγών
είναι η τσιμεντοβιομηχα-
νία, όπου οι όμιλοι ΤΙΤΑΝ
και Ηρακλής έχουν ισχυρή παρουσία στις διε-
θνείς αγορές, διευρύνοντας συνεχώς τα μερί-
δια. Επιπλέον, στον κλάδο του μαρμάρου ξε-
χωρίζουν εταιρείες όπως τα Μάρμαρα Κυρια-
κίδη. Στον κλάδο των τροφίμων, συνεχής είναι
η αύξηση των μεριδίων για τη ΦΑΓΕ και την
Κρι Κρι, ενώ στον κλάδο των χημικών ξεχωρί-
ζουν τα Πλαστικά Θράκης και τα Πλαστικά
Κρήτης. Στον κλάδο των μπαταριών ενέργει-
ας, η Sunlight του Ομίλου Olympia, με βασικό
μέτοχο τον Παναγιώτη Γερμανό, ενισχύει συ-
νεχώς την παρουσία της στις διεθνείς αγορές,

ενώ μέσω των επενδύσεων που έχει πραγμα-
τοποιήσει και πραγματοποιεί, ισχυροποιεί πε-
ραιτέρω τη θέση της. 

Επενδύσεις εκατομμύριων
Από τους πλέον εξωστρεφείς κλάδους της

ελληνικής οικονομίας είναι η φαρμακοβιο-
μηχανία, όπου οι επενδύ-
σεις εκατοντάδων εκατομ-
μυρίων ευρώ σχετίζονται
με την κάλυψη τόσο των
εγχώριων όσο και των διε-
θνών αναγκών για φάρμα-
κα. Στο πλαίσιο αυτό ξεχω-
ρίζουν οι Pharmathen,

ΒΙΑΝΕΞ, Genepharm, Demo και ακολου-
θούν και άλλες μικρότερες. Στον κλάδο της
καπνοβιομηχανίας, ο οποίος βρίσκεται υπό
διαρκή μετασχηματισμό, ξεχωρίζουν εται-
ρείες όπως ο Όμιλος Παπαστράτος-Phillip
Morris και η Καρέλιας. 

Οι προαναφερόμενες επιχειρήσεις πραγ-
ματοποιούν το μεγαλύτερο μέρος των ελλη-
νικών εξαγωγών, ωστόσο, υπάρχουν και χι-
λιάδες άλλες μεσαίες και μικρές, οι οποίες
δραστηριοποιούνται σε όλους τους κλάδους
της οικονομικής δραστηριότητας. Τα τελευ-

ταία χρόνια, νεοφυείς επιχειρήσεις κερδί-
ζουν το στοίχημα της εξωστρέφειας εξάγον-
τας προϊόντα υψηλής τεχνολογίας. Η μεγάλη
αύξηση των εισαγωγών κυρίως σε καύσιμα
καθώς και σε επενδυτικά αγαθά (κεφαλαιου-
χικό εξοπλισμό) «κρύβουν» τη σημαντική
αύξηση των εξαγωγών ελληνικών προϊόν-
των, κάτι που φαίνεται από το υψηλό εμπορι-
κό έλλειμμα και το έλλειμμα στο ισοζύγιο
τρεχουσών συναλλαγών. 

Οι κυβερνητικοί στόχοι
Η κυβέρνηση έχει θέσει ως κύριο στόχο τη

συνεχή βελτίωση του φορολογικού και επεν-
δυτικού περιβάλλοντος, ώστε να διευκολύνει
τις εξωστρεφείς επιχειρήσεις. Από την άλλη
πλευρά, η τόνωση των ελληνικών εξαγωγών
σχετίζεται με το διεθνές περιβάλλον, το
οποίο κατά τα τελευταία δυόμισι χρόνια πα-
ρουσιάζει αβεβαιότητα. Επιπλέον, πρέπει να
σημειωθεί ότι η ρωσική εισβολή στην Ου-
κρανία και οι κυρώσεις που επιβλήθηκαν στη
Μόσχα, επηρέασε σημαντικά αρκετές εξα-
γωγικές εταιρείες της Βορείου Ελλάδος, οι
οποίες απευθύνονταν στη ρωσική αγορά και
είχαν καταφέρει να κατακτήσουν σημαντικό
μερίδιο της αγοράς. 

Ποιοι μεγάλοι
εγχώριοι όμιλοι

πρωταγωνιστούν
στις διεθνείς αγορές

Οι επιχειρήσεις 
που κερδίζουν το στοίχημα 

της εξωστρέφειας
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Ο
ριστική αλλαγή σελίδας πέτυχαν το 2023 οι τέσ-
σερις συστημικές τράπεζες, καθώς και η Optima
bank, διανέμοντας γενναίο μέρισμα στους μετό-

χους μετά από 16 «πέτρινα» χρόνια, λόγω των μνημο-
νίων, ενώ υπόσχονται ακόμη καλύτερες μέρες το 2025
για τη φετινή χρήση.

Σύμφωνα με τις εκτιμήσεις για τη φετινή χρήση, η συ-
νολική κερδοφορία του εγχώριου τραπεζικού συστήμα-
τος αναμένεται να αυξηθεί στα 4,5 δισ. ευρώ, δηλαδή 20%
υψηλότερα σε σχέση με την περσινή χρήση, ενώ τα μερί-
σματα που θα διανεμηθούν το 2025 θα φτάσουν τα 2 δισ.
ευρώ! Βέβαια, τον τελικό λόγο θα τον έχει ο εποπτικός
μηχανισμός των τραπεζών (SSM), λαμβάνοντας υπ’ όψιν
τις γενικότερες συνθήκες και τους γεωπολιτικούς κινδύ-
νους. Από τα 4,5 δισ. ευρώ, περίπου 4,2 δισ. ευρώ θα
αφορούν τα κέρδη των τεσσάρων συστημικών τραπεζών,
οι οποίες επανέρχονται στην κανονικότητα μετά και την
πώληση των τελευταίων ποσοστών που κατέχει το Τα-
μείο Χρηματοπιστωτικής Σταθερότητας.

Φέτος, οι τράπεζες Eurobank, Εθνική, Alpha Bank,
Πειραιώς και Optima Bank κατέβαλαν στους μετόχους
μερίσματα ύψους 846 εκατ. ευρώ για τη χρήση 2023, επί
συνόλου κερδών ύψους 3,8 δισ. ευρώ. Πρέπει να σημει-
ωθεί ότι, με βάση τα αποτελέσματα εξαμήνου, οι διοική-
σεις των τραπεζών έχουν προχωρήσει σε ανοδική ανα-
θεώρηση των στόχων για τα μεγέθη της φετινής χρονιάς.
Καταλύτες για την ισχυροποίηση των τραπεζικών ισολο-
γισμών αποτελούν τα αυξημένα έσοδα από τόκους και
προμήθειες, οι νέες χορηγήσεις δανείων, η μείωση των
μη εξυπηρετούμενων ανοιγμάτων και του λειτουργικού
κόστους, αλλά και η θεαματική βελτίωση των δεικτών
κεφαλαιακής επάρκειας.

Αναλυτικά, η εικόνα ανά τράπεζα έχεις ως εξής:

ΤΤΡΑΠΕΖΕΣ

Κοσμογονία κερδών 
και γενναία μερίσματα 

στους μετόχους

Σύμφωνα με τις εκτιμήσεις για τη φετινή
χρήση, η συνολική κερδοφορία 

του εγχώριου τραπεζικού συστήματος
αναμένεται να αυξηθεί στα 4,5 δισ.
ευρώ, δηλαδή 20% υψηλότερα σε

σχέση με την περσινή χρήση

Eurobank: Θα διανείμει το 2025 
το 40% των κερδών τής φετινής χρήσης

Η διοίκηση υπό τον διευθύνοντα σύμβουλο Φωκίωνα Καραβία έχει ανακοινώσει ότι θα διανείμει το 2025 το
40% των κερδών της φετινής χρήσης, ενώ το α’ εξάμηνο του έτους έκλεισε με κέρδη 721 εκατ. ευρώ. Με κέρδη
περίπου 1,5 δισ. ευρώ για την τρέχουσα χρήση, οι μέτοχοι αναμένεται να δουν στους λογαριασμούς τους συνολι-
κό μέρισμα έως και 600 εκατ. ευρώ! Φέτος η τράπεζα διένειμε συνολικό μέρισμα 342 εκατ. ευρώ για την περσινή
χρήση, ενώ μεταξύ των σεναρίων που εξετάζει η διοίκηση περιλαμβάνεται η επιλογή της επαναγοράς μετοχών
στο πλαίσιο της μερισματικής της πολιτικής, σε συνδυασμό με την καταβολή μετρητών. Ωστόσο, οι τελικές απο-
φάσεις θα παρθούν αφού προηγηθεί σχετική συνεννόηση με τον SSM. Σημειώνεται ότι στο α’ εξάμηνο η τράπεζα
«προσγείωσε» τον δείκτη των μη εξυπηρετούμενων ανοιγμάτων στο 3,1%, ενώ η κεφαλαιακή επάρκεια διατηρή-
θηκε σε ισχυρά επίπεδα. Συγκεκριμένα, ο δείκτης συνολικής επάρκειας και ο δείκτης κοινών μετοχών διαμορ-
φώθηκαν σε 19,3% και 16,2% αντίστοιχα, λαμβανομένης υπόψη της επίπτωσης από την ενοποίηση της Ελληνικής
Τράπεζας και της διανομής του μερίσματος των 342 εκατ. ευρώ. 

Συνέχεια στη σελίδα 48
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ΕΕθνική Τράπεζα: Οι μέτοχοι θα δουν στους 
λογαριασμούς τους περίπου 540-550 εκατ.

Alpha Bank: Κέρδη 322,5 εκατ.
το πρώτο εξάμηνο

Η διοίκηση υπό τον
διευθύνοντα σύμβουλο
Βασίλη Ψάλτη προβλέ-
πει για του χρόνου τη
διανομή μερίσματος
35% από τα καθαρά
κέρδη του 2024, ενώ η
τράπεζα κατά το πρώτο
εξάμηνο του τρέχοντος
έτους σημείωσε κέρδη
322,5 εκατ. ευρώ και
διένειμε συνολικό μέ-
ρισμα 122 εκατ. ευρώ
με καταβολή του 50%
σε μετρητά και του υπόλοιπου 50% ως επαναγορά μετοχών. Έτσι, με την πρόβλεψη για την επί-
τευξη καθαρών κερδών περίπου 620-630 εκατ. ευρώ φέτος, το συνολικό ποσό μερίσματος
που μπορεί να διανεμηθεί θα φτάσει ή και θα ξεπεράσει τα 230 εκατ. ευρώ. Αξίζει να σημει-
ωθεί ότι στο φετινό α’ εξάμηνο, ο δείκτης μη εξυπηρετούμενων ανοιγμάτων μειώθηκε στο
4,7%. Επιπλέον, ο γενικός δείκτης κεφαλαιακής επάρκειας ενισχύθηκε κατά 50 μονάδες βά-
σης φτάνοντας το 16,6% και ο συνολικός δείκτης κεφαλαιακής επάρκειας στο 21,3%.

Τράπεζα Πειραιώς: Πρόβλεψη για 30%
διανομή στους μετόχους το 2025

Η διοίκηση Χαν-
τζηνικολάου-Μεγά-
λου έχει προϋπολο-
γίσει για την επόμενη
χρονιά μέρισμα 30%
επί των καθαρών
κερδών. Τα καθαρά
κέρδη του φετινού α’
εξαμήνου διαμορ-
φώθηκαν στα 563
εκατ. ευρώ, ενώ το
ποσό που θα διανε-
μηθεί στους μετό-
χους το 2025 εκτιμά-
ται ότι θα κινηθεί κοντά στα 300 εκατ. ευρώ με στόχο για καθαρή κέρδη περίπου 1 δισ. ευρώ.
Πέρσι, η Πειραιώς πέτυχε κέρδη 786 εκατ. ευρώ, από τα οποία διένειμε στους μετόχους τα
79 εκατ. ευρώ ή 10%. Ο δείκτης γενικής κεφαλαιακής επάρκειας κατά το φετινό α’ εξάμηνο
διαμορφώθηκε στο 14,2% και ο συνολικός δείκτης κεφαλαίων στο 19%, με τους δύο δείκτες
να συμπεριλαμβάνουν πρόβλεψη για 30% διανομή στους μετόχους το 2025. Όπως ανακοί-
νωσε η διοίκηση, οι κεφαλαιακοί δείκτες στο β’ τρίμηνο διαμορφώθηκαν ήδη στο επίπεδο
του ετήσιου στόχου για τη φετινή χρονιά.

Attica Bank: Επιστροφή στην κανονικότητα 
Η μέχρι πρότινος… ημιθα-

νής τράπεζα μετά τη συγχώ-
νευσή της με την Παγκρήτια
θέτει τις βάσεις για να αποζη-
μιώσει τους μετόχους για τη
φετινή χρήση. Τα επαναλαμ-
βανόμενα λειτουργικά κέρδη
(προ προβλέψεων) ανήλθαν το
α’ εξάμηνο σε 17,4 εκατ. ευρώ
έναντι 4,5 εκατ. ευρώ την αντί-
στοιχη περσινή περίοδο, εμ-
φανίζοντας αύξηση σχεδόν
κατά τέσσερις φορές! Τα κέρ-

δη προ φόρων ανήλθαν σε 6,7 εκατ. ευρώ, ενώ οι νέες εκταμιεύσεις ανήλθαν σε 676 εκατ. ευ-
ρώ. Η εξυγίανση της τράπεζας με τη σφραγίδα της διευθύνουσας συμβούλου Ελένης Βρεττού,
αλλά και η παρουσία του ισχυρού μετόχου της Thrivest (Μπάκος-Καϋμενάκης-Εξάρχου)
αποτελούν ισχυρό εχέγγυο για την επιστροφή της πολύπαθης τράπεζας στην κανονικότητα,
γεγονός που αναμένεται να συνδυαστεί και με τη διανομή μερίσματος στους μετόχους, ανά-
λογα με τις συνθήκες και κατόπιν συνεννόησης με τις αρμόδιες εποπτικές αρχές. 

Optima bank: Στο 30% του συνόλου 
των κερδών το μέρισμα

Η διοίκηση της
ραγδαία αναπτυσ-
σόμενης τράπε-
ζας, υπό την καθο-
δήγηση του διευ-
θύνοντος συμβού-
λου Δημήτρη Κυ-
παρίσση, σχεδιά-
ζει τη διανομή με-
ρίσματος το 2025,
που θα αντιστοιχεί
στο 30% του συνό-
λου των καθαρών

κερδών της φετινής χρήσης. Η πρόβλεψη για τα φετινά κέρδη κινείται στα 134 εκατ.
ευρώ, ενώ το α’ εξάμηνο έκλεισε με 69 εκατ. ευρώ. Έτσι, οι μέτοχοι εκτιμάται ότι το
2025 θα δουν στους λογαριασμούς τους το συνολικό ποσό των 40 εκατ. ευρώ. Σημει-
ώνεται ότι για την περσινή χρήση, η τράπεζα διένειμε μέρισμα 32,4 εκατ. ευρώ επί
συνόλου καθαρών κερδών 103 εκατ. ευρώ. 

H διοίκηση της τράπεζας διά του διευθύνοντος συμβούλου
Παύλου Μυλωνά έχει διατυπώσει την πρόβλεψη για μέρισμα
που θα αντιστοιχεί στο 40% των φετινών καθαρών κερδών, ενώ
τα κέρδη του πρώτου εξαμήνου διαμορφώθηκαν στα 670 εκατ.
ευρώ. Με πρόβλεψη για κερδοφορία λίγο πάνω από τα 1,3 δισ.
ευρώ, οι μέτοχοι θα δουν στους λογαριασμούς τους περίπου
540-550 εκατ. ευρώ. Σημειώνεται ότι το μέρισμα της περσινής
χρήσης που καταβλήθηκε πρόσφατα στους μετόχους ανήλθε
στο συνολικό ποσό των 322 εκατ. ευρώ ή 30% της συνολικής κερ-

δοφορίας. Όπως δήλωσε κατά την παρουσίαση των αποτελε-
σμάτων ο διευθύνων σύμβουλος της Εθνικής Παύλος Μυλωνάς,
τα αντίστοιχα μεγέθη των μερισμάτων στην υπόλοιπη Ευρώπη
φτάνουν το 70%, καλύπτοντας τόσο μετρητά όσο και επαναγορά
μετοχών.  Σημειώνεται ότι ο αυστηρός οίκος αξιολόγησης
Moody’s αναβάθμισε την πιστοληπτική ικανότητα της τράπεζας
κατά 2 βαθμίδες σε BBB, μία βαθμίδα πάνω από την επενδυτική,
υπογραμμίζοντας τον ισχυροποιημένο ισολογισμό και τη διατή-
ρηση της οργανικής κερδοφορίας σε υψηλά επίπεδα.
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Δ
υναμικό come back έχει κάνει ο
τραπεζικός κλάδος, ο οποίος,
εκτός από τα κέρδη των 4 δισ. ευ-

ρώ κατά την περσινή χρονιά, ξαναβλέπει
πλέον προς τις διεθνείς αγορές, μέσω ση-
μαντικών επενδύσεων που έχουν γίνει ή
πρόκειται να γίνουν. 

Το τραπεζικό σύστημα, εκτός από την
υψηλή μερισματική απόδοση, διαθέτει
πλέον πλεονάζουσα ρευστότητα, η οποία
επιτρέπει στους συστημικούς ομίλους να
σχεδιάσουν τα επόμενα βήματα, καθώς τα
μεγέθη αναμένεται να κινηθούν σε θετικό
momentum και την τριετία 2024-2026. Ει-
δικότερα:

1. ΗΗ Eurobank θεωρείται από τις πιο
κερδισμένες τράπεζες, καθώς έχει διατη-
ρήσει και ενισχύσει τη διεθνή της παρου-
σία, έχοντας στο επίκεντρο την Κύπρο. Η
τράπεζα έχει εξαγοράσει την Ελληνική και
σχεδιάζει τις επόμενες κινήσεις για να δι-
ευρύνει την παρουσία της στη Νοτιοανατο-
λική Ευρώπη. Η τράπεζα σκοπεύει να αξιο-
ποιήσει την Κύπρο ως πύλη εισόδου στη
Μέση Ανατολή και την Ασία, με το βλέμμα
να είναι στραμμένο προς την Ινδία και τα
Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα. Επιπλέον, έχει
παρουσία στη Βουλγαρία, ενώ και η αγορά
της Ρουμανίας αποτελεί μια σημαντική
πρόκληση για περαιτέρω επέκταση των
δραστηριοτήτων της.

2. Εθνική Τράπεζα: Η ενισχυμένη κερ-
δοφορία και η υπερβάλλουσα ρευστότητά
της έχουν ανοίξει την… όρεξη στη διοίκη-
ση, η οποία στο πλαίσιο της στρατηγικής για

την αξιοποίηση των πλεονεκτημάτων της
δρομολογεί εξαγορές και εκτός συνόρων.
Επιπλέον, σύμφωνα με τη διοίκηση και τον
διευθύνοντα σύμβουλο Παύλο Μυλωνά,
αναζητούνται συνεργασίες με fintechs με
στόχο την ενίσχυση της
ψηφιακής παρουσίας της
τράπεζας, κατά το παρά-
δειγμα της EVO Pay-
ments. Σε πρώτη φάση, η
τράπεζα διερευνά ευκαι-
ρίες για αύξηση του δα-
νειακού χαρτοφυλακίου
της στο εξωτερικό, μέσω
της συμμετοχής σε κοινοπρακτικά δάνεια,
ενώ πρέπει να σημειωθεί ότι πέρσι κατέ-
γραψε χορηγήσεις προς corporate εταιρεί-
ες του εξωτερικού άνω των 250 εκατ. ευρώ
μέσω κοινοπρακτικών δανείων. 

3. Η Αlpha Bank έχει κάνει ήδη το μεγά-
λο «μπαμ» μέσω της συμφωνίας που έκλει-
σε τον περασμένο Νοέμβριο με τον ιταλικό
τραπεζικό κολοσσό Unicredit, σχετικά με τη
συγχώνευση των θυγατρικών στη Ρουμα-

νία. Επιπλέον, έχει παρου-
σία και στην Κύπρο, ενώ
βρίσκονται υπό διερεύνη-
ση όλες οι… προκλητικές
ευκαιρίες που παρουσιά-
ζονται στην ευρύτερη πε-
ριοχή της Νοτιοανατολι-
κής Ευρώπης. Η νέα τρά-
πεζα που θα δημιουργη-

θεί στη Ρουμανία θα είναι η τρίτη μεγαλύτε-
ρη με βάση την αξία του ενεργητικού της. 

4. Στην Τράπεζα Πειραιώς, το δικό της
επενδυτικό πλάνο φαίνεται ότι προωθεί το
διοικητικό δίδυμο Χαντζηνικολάου-Μεγά-

λου. Συγκεκριμένα, σχεδιάζει να χρησιμο-
ποιήσει ως όχημα τη Snappi, τη neobank,
ώστε να τεθεί σε λειτουργία το σχέδιο της
ανάπτυξης της πρώτης αμιγώς ψηφιακής
τράπεζας στη χώρα μας. Με βάση το χρο-
νοδιάγραμμα που δημοσιοποίησε για πρώ-
τη φορά η Πειραιώς κατά την παρουσίαση
των ετήσιων αποτελεσμάτων της, το 2024
θα είναι «έτος Snappi», ενώ το 2026 η
Snappi θα διαθέτει 1 εκατομμύριο πελάτες
και 150 συνεργασίες με εμπόρους, σύμ-
φωνα με το μοντέλο «embedded finance».

Το πιο hot στοίχημα
Ο τραπεζικός κλάδος εξελίσσεται στο

πιο hot στοίχημα του ελληνικού success
story και δεν είναι τυχαίες οι θετικές εκθέ-
σεις και οι συνεχείς αναπροσαρμογές των
τιμών-στόχων των συστημικών τραπεζών
από τους κορυφαίους τραπεζικούς και
επενδυτικούς κολοσσούς του κόσμου. Επι-
πλέον, καλλιεργούνται υψηλές προσδοκίες
για αυξημένες χρηματοδοτήσεις προς τις
επιχειρήσεις και τα νοικοκυριά, λόγω των
προγραμμάτων του Ταμείου Ανάκαμψης,
σε συνδυασμό με τη μείωση του κόστους
του χρήματος από την Ευρωπαϊκή Κεντρι-
κή Τράπεζα. 

Ο εγχώριος τραπεζικός κλάδος μετά
την ιστορική συρρίκνωση κατά τα μνημο-
νιακά χρόνια, φαίνεται ότι βρίσκεται σε
φάση ισχυρής ανάκαμψης με φιλόδοξα
επενδυτικά σχέδια στην ευρύτερη περιο-
χή της Νοτιοανατολικής Ευρώπης και της
Μεσογείου. 

Ποιες επενδύσεις
σχεδιάζουν 

οι ελληνικές
τράπεζες 

Ο κλάδος έχει
ανακάμψει δυναμικά

μετά τα «πέτρινα»
χρόνια των
μνημονίων
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Τ
ο 2023 αποτέλεσε μια ακόμη θετική
χρονιά για την ελληνική οικονομία,
καθώς συνεχίστηκε η ανοδική της

πορεία, έστω και με επιβραδυνόμενο ρυθμό,
ενώ θετικοί είναι οι οιωνοί και για το κλείσι-
μο της φετινής χρονιάς. 

Η αύξηση των τιμών ενέργειας και του
πληθωρισμού λόγω των συνεπειών της ρω-
σικής εισβολής στην Ουκρανία το 2022
«φρενάρισαν» σε κάποιο βαθμό τη δυναμική
της ελληνικής οικονομίας, αλλά από την άλ-
λη, η Ελλάδα κατάφερε να πετύχει πέρσι τον
υψηλότερο ρυθμό ανάπτυξης μεταξύ των
χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ξεπερνών-
τας κατά πολύ τον μέσο ευρωπαϊκό όρο
(0,4%). Η σταδιακή υποχώρηση των τιμών της
ενέργειας κατά την περσινή χρονιά οδήγησε
στην επιβράδυνση του ρυθμού αύξησης του
εγχώριου πληθωρισμού, ο οποίος διαμορ-
φώθηκε σε 3,5% το 2023 από 9,6% το 2022.

Επιβεβαίωσαν τη δυναμική τους
Οι κλάδοι των τραπεζών, του τουρισμού,

των κατασκευών, της ενέργειας και των
υπηρεσιών προς επιχειρήσεις, η νέα οικο-
νομία, η πληροφορική, αλλά και η βιομηχα-
νία και το λιανικό εμπόριο άνοιξαν τον βημα-
τισμό τους το 2023, επιβεβαιώνοντας τη δυ-
ναμική τους, ενώ θετική είναι η εικόνα και
φέτος. Παρά τις πολλές σημαντικές προκλή-
σεις, όπως οι διαχρονικές ρυθμιστικές αγ-
κυλώσεις, η ενεργειακή κρίση, ο πληθωρι-
σμός και το κόστος του χρήματος, φαίνεται

ότι τίθενται οι βάσεις για τον μετασχηματι-
σμό του ελληνικού επιχειρείν σε ένα πρότυ-
πο πιο κοντά στον ευρωπαϊκό μέσο όρο, με
ισχυρότερη παρουσία τομέων υψηλής προ-
στιθέμενης αξίας.

Ο κατασκευαστικός κλάδος καλείται να
υλοποιήσει το μεγαλύτερο πρόγραμμα υπο-
δομών στη σύγχρονη εποχή, ύστερα από μια
δεκαετία κρίσης και περιορισμού των επεν-
δύσεων. 

Υπολογίζεται πως στα υφιστάμενα έργα θα
προστεθούν άλλα, επιπλέον 40 δισ. ευρώ,
μέχρι το τέλος της δεκαετίας, κάτι που ση-
μαίνει ότι οι κατασκευαστικές θα έχουν δου-
λειά για τα επόμενα 10 με 15 χρόνια. Ο τουρι-
σμός, ο οποίος αποτελεί βαρόμετρο για την
ελληνική οικονομία και η πορεία του οποίου
χαρακτηριζόταν από αβεβαιότητα στις αρχές

του έτους εξαιτίας των δυσμενών επιπτώσε-
ων των συνεχιζόμενων πληθωριστικών πιέ-
σεων στο εισόδημα των ευρωπαϊκών νοικο-
κυριών, καταγράφει ισχυρές επιδόσεις. 

Η βιομηχανία ενίσχυσε
το αποτύπωμά της στο ΑΕΠ

Από την άλλη, η βιομηχανία, παρά την επι-
δείνωση του οικονομικού περιβάλλοντος την
προηγούμενη δεκαετία, κατάφερε να ανα-
κάμψει και να ενισχύσει το αποτύπωμά της
στο ΑΕΠ της χώρας, γεγονός που αποδει-
κνύει την ανθεκτικότητά της. Οι πωλήσεις
των επιχειρήσεων αναμένεται να ενισχυθούν
φέτος κατά 4% σε αποπληθωρισμένους
όρους, ενώ αξίζει να σημειωθεί ότι οι προσ-
δοκίες παραμένουν θετικές σε γενικές
γραμμές. Στα αξιοσημείωτα καταγράφεται το
γεγονός ότι οι ελληνικές επιχειρήσεις, παρά
τη διατήρηση της θετικής δυναμικής των πω-
λήσεων, εντούτοις, εμφανίζονται ανήσυχες
λόγω της έλλειψης εργατικών χεριών.

Η αύξηση του κόστους λειτουργίας των
επιχειρήσεων λόγω της ενεργειακής κρίσης
και των συνεπακόλουθων συνεπειών (αύξη-
ση τιμών πρώτων υλών, μεταφοράς προϊόν-

των, καυσίμων κ.λπ.), συμπίεσαν τα περιθώ-
ρια κερδοφορίας των επιχειρήσεων, σε δια-
φορετικό βέβαια βαθμό ανάλογα με τον
κλάδο δραστηριότητας. 

Γενικά και η φετινή χρονιά αναμένεται να
είναι θετική για τις πωλήσεις των ελληνικών
επιχειρήσεων, κάτι που έρχεται ως φυσικό
επακόλουθο της διατήρησης των αναπτυ-
ξιακών ρυθμών στην οικονομία. Το 2022 αλ-
λά και πέρσι, οι επιχειρήσεις κατάφεραν να
βελτιώσουν την κερδοφορία τους, αλλά και
τους δείκτες ρευστότητας και κεφαλαιακής
επάρκειας. 

Νέο ρεκόρ
Το νέο ρεκόρ στην τουριστική κίνηση ανα-

μένεται να ενισχύσει περαιτέρω τις τουρι-
στικές εισπράξεις τη φετινή χρονιά, τροφο-
δοτώντας την ιδιωτική κατανάλωση, η οποία
με τη σειρά της συμβάλλει καθοριστικά στη
βελτίωση των μεγεθών των επιχειρήσεων.
Τέλος, αξίζει να σημειωθεί ότι ο κλάδος του
τουρισμού αντισταθμίζει σε σημαντικό βαθ-
μό τις απώλειες από τις εξαγωγές ελληνικών
προϊόντων, λόγω της «κοιλιάς» που παρατη-
ρείται κυρίως στην ευρωπαϊκή οικονομία.

Οι κλάδοι που πρωταγωνιστούν
στην ανάπτυξη της οικονομίας 

Ενίσχυση πωλήσεων 
και διατήρηση 

της δυναμικής παρά 
τη διεθνή κάμψη
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ΟΟ
Όμιλος ΔΕΗ απέσπασε σημαντικές

διακρίσεις σε επτά κατηγορίες στα

φετινά βραβεία Developed Europe

and Emerging EMEA Equities, τα οποία διορ-

γάνωσε ο διεθνώς αναγνωρισμένος εκδοτικός

οίκος Institutional Investor, με εξειδίκευση

στην παγκόσμια οικονομία.

Ο πρόεδρος και διευθύνων σύμβουλος του

Ομίλου ΔΕΗ κ. Γεώργιος Στάσσης αναδείχθηκε

πρώτος στην κατηγορία Best CEO και παράλλη-

λα, ο ομιλικός γενικός διευθυντής Οικονομικών

Υπηρεσιών κ. Κωνσταντίνος Αλεξανδρίδης και

ο διευθυντής Επενδυτικών Σχέσεων κ. Ιωάννης

Στέφος κατέκτησαν τη δεύτερη θέση στις κατη-

γορίες Best CFO και Best IR Professional αντί-

στοιχα, μεταξύ των εταιρειών Ενέργειας στις

αναδυόμενες αγορές (ΕΜΕΑ). Επιπλέον, ο Όμι-

λος ΔΕΗ κέρδισε το δεύτερο βραβείο στις κατη-

γορίες Best Investor/Analyst Day και Best ESG

Program, ενώ η Διεύθυνση Επενδυτικών Σχέ-

σεων επιβραβεύτηκε στις κατηγορίες Best IR

Program και Best IR Team με το τρίτο βραβείο.

Τέλος, με την ένταξή του στις Most Honored

Companies, ο Όμιλος ΔΕΗ συγκαταλέγεται στο

κορυφαίο 10% των εταιρειών στην περιοχή των

αναδυόμενων αγορών (ΕΜΕΑ). Συγκεκριμένα,

ο τίτλος αυτός αποδόθηκε μόνο σε 33 εκ των

332 εταιρειών που αξιολογήθηκαν και προκύ-

πτει από την απόδοση του ομίλου σε διάφορες

κατηγορίες της ετήσιας έρευνας «Developed

Europe and Emerging EMEA Executive Team

Survey by II Research».

Οι παραπάνω διακρίσεις επιβεβαιώνουν τον

μετασχηματισμό που υλοποιείται στον Όμιλο

ΔΕΗ, μέσω της δέσμευσης για συνεχή βελτίω-

ση, της προσήλωσης στο στρατηγικό πλάνο και

της αφοσίωσης του ανθρώπινου δυναμικού.

Η έρευνα

Η ετήσια έρευνα «Developed Europe and

Emerging EMEA Executive Team» διεξάγε-

ται από το Institutional Investor σε 31 κλά-

δους, με τη συμμετοχή πάνω από 2.000 στε-

λεχών από 1.000 διεθνείς εταιρείες χρημα-

τοοικονομικών υπηρεσιών. Οι υποψηφιό-

τητες στη φετινή διαδικασία περιελάμβαναν

2.711 άτομα από 1.343 εταιρείες. Τα στελέχη

που συμμετέχουν στην έρευνα αξιολογούν

τις ομάδες των Επενδυτικών Σχέσεων (IR),

καθώς και τις διοικητικές ομάδες κάθε

υποψήφιας εταιρείας, με βάση περισσότε-

ρα από 20 κριτήρια, όπως η αξιοπιστία του

διευθύνοντος συμβούλου, η κατανομή κε-

φαλαίων από τον οικονομικό διευθυντή, η

δημοσιοποίηση των χρηματοοικονομικών

στοιχείων, η ποιότητα των συναντήσεων, η

ποιότητα των εκδηλώσεων προς το επενδυ-

τικό κοινό και η ουσιαστικότητα των ESG

θεμάτων.

Τα βραβεία 
του Institutional Investor

Το Institutional Investor, που πρόσφατα με-

τονομάστηκε σε Extel, είναι ένας διεθνής εκ-

δοτικός οίκος με ηγετική θέση, που απευθύνε-

ται σε εταιρικούς πελάτες και εξειδικεύεται σε

εκδόσεις σχετικά με τις διεθνείς χρηματαγο-

ρές. Για περισσότερα από 30 χρόνια αναδει-

κνύει την αριστεία στις χρηματοοικονομικές

υπηρεσίες, έχοντας γίνει γνωστό για τις αυστη-

ρές, ερευνητικά τεκμηριωμένες κατατάξεις και

βραβεύσεις του.

Όμιλος ΔΕΗ: Μετασχηματισμός
για ένα βιώσιμο μέλλον για όλους

Ο Όμιλος ΔΕΗ βρίσκεται σε μια συνεχή πο-

ρεία μετασχηματισμού προς έναν «πράσινο»,

σύγχρονο, ψηφιακό οργανισμό που δεσμεύεται

για την επίτευξη οικονομικής και περιβαλλοντι-

κής βιωσιμότητας. Με έμφαση στη διατήρηση

της ηγετικής του θέσης στις Ανανεώσιμες Πη-

γές Ενέργειας (ΑΠΕ) στην Ελλάδα, καθώς και

την περαιτέρω εδραίωσή του στη Νοτιοανατολι-

κή Ευρώπη, ο όμιλος παραμένει αφοσιωμένος

στη διατήρηση του ρόλου του ως πολύτιμου

κοινωνικού εταίρου σε όλες τις αγορές όπου

δραστηριοποιείται.

Το Στρατηγικό Σχέδιο μετασχηματισμού του

Ομίλου ΔΕΗ βασίζεται σε τρεις βασικούς πυλώ-

νες: καθαρό και ευέλικτο χαρτοφυλάκιο μονά-

δων παραγωγής, με την προώθηση των επενδύ-

σεων σε ΑΠΕ και την αποανθρακοποίηση των

δραστηριοτήτων του μέσω της επιτάχυνσης της

απόσυρσης των λιγνιτικών μονάδων, εκσυγ-

χρονισμό του δικτύου διανομής μέσω της

εφαρμογής νέων τεχνολογιών σε όλες τις δρα-

στηριότητες του ομίλου και παροχή υπηρεσιών

λιανικής τοποθετώντας τον πελάτη στο επίκεν-

τρο της εμπορικής δραστηριότητάς του.

Όμιλος ΔΕΗ: Διεθνείς διακρίσεις 
από το Institutional Investor 

Στα φετινά βραβεία
Developed Europe 

and Emerging 
EMEA Equities
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Μ
ε στόχο μια ισορροπημένη ανάπτυξη, με κύριες
αγορές δραστηριοποίησης την Ελλάδα και τη
Ρουμανία, ο Όμιλος Intrakat δίνει προτεραιότητα

στην εδραίωση της παρουσίας του στους τομείς των κατα-
σκευών, των ΣΔΙΤ, των παραχωρήσεων και των Ανανεώσι-
μων Πηγών Ενέργειας (ΑΠΕ).

Ο αντιπρόεδρος του ΔΣ και διευθύνων σύμβουλος της In-
trakat Αλέξανδρος Εξάρχου, κατά την πρόσφατη ετήσια Γε-
νική Συνέλευση, εκτίμησε ότι έως το 2026 τα έσοδα θα φτά-
σουν τα 2,5 δισ. ευρώ, από 412 εκατ. το 2023, με στόχο να
διατηρηθεί το ανεκτέλεστο υπόλοιπο έργο ύψους 6-7 δισ.
ευρώ τα επόμενα πέντε χρόνια, και ενώ το 2023 είχε ήδη
φτάσει τα 4,9 δισ. ευρώ.

Μιλώντας για τα επόμενα βήματα της στρατηγικής του
ομίλου, ο κ. Εξάρχου ανέφερε ότι τα επόμενα χρόνια ο όμι-
λος στοχεύει σε ένα βέλτιστο μείγμα χαρτοφυλακίου έργων
(κατασκευές 40%, ΑΠΕ 30% και ΣΔΙΤ 30%).

Ξεχωριστή αναφορά έκανε στη σημασία της αγοράς της
Ρουμανίας. Υπογράμμισε ότι η ανάπτυξη της αγοράς εκεί
προσφέρει ταχύτερη επιχειρηματική μεγέθυνση σε σύγκρι-
ση με την ελληνική αγορά. Στάθηκε ιδιαίτερα στο «σημαντι-
κό πλεονέκτημα» με τα τέσσερα μηχανήματα διάτρησης ση-
ράγγων (ΤΒΜ) που διαθέτει η ΑΚΤΩΡ έναντι του ανταγωνι-
σμού, καθώς η πλειονότητα των προς δημοπράτηση έργων
στη Ρουμανία θα αφορά τις βορειοανατολικές περιοχές της
χώρας, που είναι στην πλειονότητά τους ορεινές.

Επιπλέον, ανέδειξε τη γεωπολιτική αξία της Ρουμανίας
για τη Δύση, ως γέφυρας προς την Ουκρανία, μετά τη λήξη
του πολέμου, δημιουργώντας ευκαιρίες στον τομέα των
υποδομών. Ενδεικτικά, αναφέρθηκε στον κάθετο άξονα
Αλεξανδρούπολης - Κωνστάντζα, σημειώνοντας ότι η In-
trakat θα είναι σωστά τοποθετημένη, ώστε να αποκτήσει
μερίδια σε αυτήν.

Εξίσου, ο κ. Εξάρχου υπογράμμισε τη σημασία της στρα-
τηγικής συνεργασίας με τη ΔΕΗ, με την οποία η Intrakat
αποκτά έναν ισχυρό εταίρο για την ανάπτυξη έργων ΑΠΕ.
Συνεχίζοντας στο ίδιο μήκος κύματος, προχώρησε στην
εκτίμηση ότι η συμφωνία με τη ΔΕΗ θα αποφέρει στην In-
trakat ανεκτέλεστο άνω του 1 δισ. ευρώ, αλλά και έργα ΑΠΕ
τα οποία θα λειτουργήσουν ως πυλώνας για την επιχειρη-
ματική ανάπτυξη στο μέλλον.

Μάλιστα, τόνισε πως η συμφωνία με τη ΔΕΗ μπορεί να εί-
ναι μεγαλύτερης σημασίας ακόμα και από την εξαγορά της
ΑΚΤΩΡ.

Στρατηγική του Ομίλου Intrakat, συνέχισε ο κ. Εξάρχου,
είναι να αξιοποιήσει τη σημερινή ευνοϊκή συγκυρία και να
ωθήσει τις επιδόσεις του ομίλου στο επόμενο επίπεδο, με
σκοπό να έχει πολλαπλασιάσει την οικονομική του απόδο-
ση το 2026, στοχεύοντας σε κύκλο εργασιών 2,5 δισ. ευρώ,
ενοποιημένο μεικτό κέρδος της τάξης του 10% και ενοποι-
ημένα έσοδα προ φόρων, τόκων και αποσβέσεων (EBITDA)
ύψους 7,5%.

«Δεν είναι εύκολο, αλλά θεωρούμε ότι έως τότε θα έχου-
με ενισχύσει την κατασκευαστική μας δυνατότητα με εξα-
γορές που σκοπεύουμε να κάνουμε», είπε ο κ. Εξάρχου και
διευκρίνισε ότι αυτές θα αφορούν συμπληρωματικές, μι-
κρότερες εταιρείες που θα προσφέρουν πρόσβαση σε προ-
σωπικό και εξοπλισμό και θα συμβάλουν στην υλοποίηση
του ανεκτέλεστου.

Επόμενος στόχος
Τέλος, ο κ. Εξάρχου ανέλυσε τον στόχο του ομίλου για τα

επόμενα χρόνια. Προσδιόρισε ότι θα είναι να διατηρεί στα-

θερά ένα ανεκτέλεστο της τάξης των 5-7 δισ. ευρώ για την

επόμενη πενταετία, ώστε να ενισχυθεί η κερδοφορία από

τις κατασκευές και να δοθεί χρόνος για την ανάπτυξη των

κλάδων ΑΠΕ και ΣΔΙΤ-παραχωρήσεων «ώστε ο όμιλος να

είναι διασφαλισμένος για τις δύσκολες εποχές». «Ήρθαμε

για να μείνουμε», σημείωσε χαρακτηριστικά και συμπλή-

ρωσε: «Χτίζουμε για το μέλλον».

Υπενθύμισε ότι όσοι είχαν επενδύσει στη μετοχή της In-

trakat στην αρχή της προσπάθειας σήμερα έχουν αυξήσει

σημαντικά το κέρδος τους.

Περαιτέρω, έκανε ευρεία αναφορά στις επιδόσεις του

ομίλου το 2023, που τον έφεραν σε μια κορυφαία θέση του

κατασκευαστικού κλάδου σε Ελλάδα και Νοτιοανατολική

Ευρώπη, σηματοδοτώντας μια χρονιά-ορόσημο και μια νέα

εποχή για τη λειτουργία του.
Χαρακτηριστικό είναι ότι το 2023 ο όμιλος πέτυχε

αξιοσημείωτη ενίσχυση του κύκλου εργασιών και του
μεικτού κέρδους, ιστορικό υψηλό στο ανεκτέλεστο (4,9
δισ. ευρώ), κερδοφορία και μεγάλη βελτίωση στην κε-
φαλαιακή διάρθρωση με σημαντική αύξηση των ιδίων
κεφαλαίων, μείωση του καθαρού δανεισμού και ενίσχυ-
ση των ταμειακών ροών. 

ΣΔΙΤ, παραχωρήσεις, ΑΠΕ
και εξαγορές στο επίκεντρο 
της στρατηγικής της Intrakat

Στόχος ο τζίρος να ξεπεράσει 
τα €2,5 δισ. το 2026 

από 412 εκατ. το 2023

ΟΟ αντιπρόεδρος 

του ΔΣ και διευθύνων 

σύμβουλος της Intrakat 

Αλέξανδρος Εξάρχου
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Τ
ο διεθνοποιημένο και διαφοροποιημένο μοντέλο

ανάπτυξης της METLEN Energy & Metals 

επιδεικνύει σοβαρή ανθεκτικότητα, γεγονός που

αποτυπώθηκε και στα αποτελέσματα του α’ εξαμήνου του

2024 που δημοσίευσε μέσα στο καλοκαίρι.

Ο Κύκλος Εργασιών διαμορφώθηκε στα €2.482 εκατ., σε

σύγκριση με €2.516 εκατ. το α’ εξάμηνο του 2023, παρά 

τη σημαντική μείωση των τιμών ηλεκτρικής ενέργειας και

φυσικού αερίου καθ’ όλη τη διάρκεια του εξαμήνου.

Τα Κέρδη προ Φόρων, Τόκων και Αποσβέσεων (EBITDA)

ανήλθαν σε €474 εκατ. έναντι €437 εκατ. την αντίστοιχη πε-

ρίοδο του προηγούμενου έτους, με παράλληλη αύξηση του

λειτουργικού περιθωρίου κατά 169 μονάδες βάσης.

Τα Καθαρά Κέρδη μετά από Δικαιώματα Μειοψηφίας στο

α’ εξάμηνο του 2024 ήταν €282 εκατ. έναντι €268 εκατ. το 

α’ εξάμηνο του 2023.

Πρόκειται για ιστορικό ρεκόρ καθαρής κερδοφορίας 

α’ εξαμήνου με οδηγό τον Τομέα της Ενέργειας. Και ο Κλάδος

των Μετάλλων όμως ξεπέρασε στο α’ εξάμηνο του 2024 τα ιστο-

ρικά υψηλά επίπεδα κερδοφορίας του α’ εξαμήνου του 2023.

Η επίδοση-ρεκόρ σε επίπεδο εξαμήνου για τον Τομέα των

Μετάλλων οφείλεται κατά κύριο λόγο στην έγκαιρη ανάλη-

ψη δράσεων από τη Διοίκηση της Εταιρείας αναφορικά τόσο

με την κατοχύρωση ευνοϊκών τιμών LME όσο και με τον αυ-

στηρό έλεγχο του κόστους.

Όσο για τα κέρδη ανά μετοχή, διαμορφώθηκαν σε €2,04

έναντι €1,94 την αντίστοιχη περίοδο του προηγούμενου έτους.

Σχολιάζοντας τα Οικονομικά Αποτελέσματα, ο Πρόεδρος

και Διευθύνων Σύμβουλος της Εταιρείας Ευάγγελος 

Μυτιληναίος ανέφερε: «Οι ισχυρές οικονομικές επιδόσεις

στο α’ εξάμηνο του 2024 επιβεβαιώνουν την εδραίωση της

METLEN στα ιστορικά υψηλά επίπεδα μεγεθών που έχει κα-

τακτήσει μετά τον εταιρικό μετασχηματισμό του 2022. Σε μια

χρονιά με έντονες προκλήσεις, σε περιβάλλον υψηλών 

επιτοκίων και έντονης γεωπολιτικής αστάθειας, το επιχειρη-

ματικό μοντέλο της METLEN, το οποίο έχει στον πυρήνα του

τις σημαντικές συνέργειες που επιφέρει η συνύπαρξη των

Κλάδων Ενέργειας και Μετάλλων, καταδεικνύει για ακόμα

μια φορά ανθεκτικότητα και μας επιτρέπει να είμαστε

αισιόδοξοι για την επίτευξη των φιλόδοξων επιχειρηματικών

στόχων που έχουμε θέσει για το σύνολο του έτους».

Υψηλότερες προσδοκίες για το β’ εξάμηνο

Ακολουθώντας την εποχικότητα των τελευταίων ετών, οι

οικονομικές επιδόσεις της METLEN αναμένεται να ενισχυ-

θούν ακόμη περισσότερο στο β’ εξάμηνο του 2024 με οδηγό

τον Κλάδο της Ενέργειας. Αναμένονται σημαντικά υψηλότε-

ρα επίπεδα κερδοφορίας, ενώ οι θετικές οικονομικές ροές

επιτρέπουν την πραγματοποίηση επενδύσεων και την περαι-

τέρω ενίσχυση του κύκλου εργασιών με απόλυτο έλεγχο

στους βασικούς δείκτες μόχλευσης.

H METLEN μέσω της νέας της δομής έχει αποκτήσει μια

ακόμα πιο δυναμική και ευέλικτη μορφή, ικανή να αντιμε-

τωπίσει τις προκλήσεις που θα προκύψουν στο μέλλον.

Ταυτόχρονα, τοποθετείται στρατηγικά στην πρώτη γραμμή

της ενεργειακής μετάβασης ως μια κορυφαία και ολοκλη-

ρωμένη ενεργειακή εταιρεία, με διεθνή παρουσία 

σε όλο το φάσμα της ενέργειας (Renewables, Energy &

Generation Management, Energy Customer Solutions,

Integrated Supply & Trading and Power Projects).

Επόμενη πρόκληση το City

Οι παραπάνω «περγαμηνές» ανοίγουν την πόρτα στο

Χρηματιστήριο του Λονδίνου που η METLEN σκοπεύει να

εισαχθεί το α’ τρίμηνο του 2025. Οι «Sunday Times»

φρόντισαν ήδη να συστήσουν στο βρετανικό κοινό τον

Ευάγγελο Μυτιληναίο με ένα πολυσέλιδο αφιέρωμα με

τίτλο «Ο Έλληνας επιχειρηματίας της μεταλλουργίας που

ετοιμάζεται να εισαγάγει την “αυτοκρατορία” των £4,7 δισ.

στο Λονδίνο».

Το αφιέρωμα υπογραμμίζει το γεγονός πως ο Ευάγγελος

Μυτιληναίος έχει μετατρέψει την οικογενειακή επιχείρηση

στην Αθήνα σε ενεργειακή και μεταλλευτική δύναμη. 

Η εισαγωγή στο City είναι η επόμενη πρόκληση.

«Το Χρηματιστήριο του Λονδίνου, ακόμα και αν δεν βρί-

σκεται στην πιο ένδοξη φάση του, είναι ακόμα το LSE», 

σημείωσε στους «Sunday Times» ο κ. Μυτιληναίος και πρό-

σθεσε: «Η ερώτηση είναι: πιστεύετε στο Λονδίνο ως χρημα-

τοοικονομικό κέντρο ή όχι; Εγώ το πιστεύω. Πιστεύετε ότι η

Πόλη του Λονδίνου, μετά το Brexit, έχει δει τα χειρότερα;

Ναι, το πιστεύω. Πιστεύετε ότι η παρουσία μας εκεί, 

η METLEN, μαζί με άλλες εταιρείες θα βοηθήσει το LSE να

βρει την παλιά του δόξα; Ναι, το πιστεύω!».

METLEN Energy & Metals 
Ιστορικά ρεκόρ στο α’ εξάμηνο

2024 - Επόμενη πρόκληση το City
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Σ
οβαρά εξετάζει η ΔΕΗ το ενδεχόμε-
νο συμμετοχής της στον διαγωνισμό
που προκήρυξε η Ρουμανία για την

ανάθεση συμβάσεων CfD, που αφορά την
κατασκευή αιολικών έργων 1 GW και φωτο-
βολταϊκών 500 MW. Οι τελικές αποφάσεις,
σύμφωνα με πληροφορίες, αναμένεται να
ληφθούν την επόμενη εβδομάδα.

Αναλυτικότερα, πρόκειται για την πρώτη
πρόσκληση για διαγωνισμό στη Ρουμανία,
μετά την έγκριση του μηχανισμού επιδότη-
σης για συμβάσεις διαφοράς (CfDs) για έργα
αιολικής και ηλιακής ενέργειας.

Ο πρώτος διαγωνισμός για την υλοποίηση
του έργου έχει προγραμματιστεί να ολοκλη-
ρωθεί το πρώτο 20ήμερο του προσεχούς Ια-
νουαρίου, με καταληκτική προθεσμία υπο-
βολής προσφορών στις 18 Νοεμβρίου, σύμ-
φωνα με ενημέρωση του υπουργείου Ενέρ-
γειας της Ρουμανίας.

Σε ό,τι αφορά τις συμβάσεις, προβλέπεται
πως θα έχουν διάρκεια 15 χρόνων και τα συ-
νολικά κεφάλαια του προγράμματος θα φτά-
νουν τα 3 δισ. ευρώ για 5 GW.

Αναφορικά με τα αιολικά πάρκα, τα μέγι-
στα εκτιμώμενα έσοδα θα είναι 82 ευρώ ανά
MWh και στα φωτοβολταϊκά 78 ευρώ ανά
MWh.

Τι είναι οι συμβάσεις CfD
Τα CfDs ή συμβάσεις επί της διαφοράς

εξασφαλίζουν σταθερές τιμές στους παρα-
γωγούς ενέργειας από ΑΠΕ, ανεξάρτητα
από τις τιμές στις χρηματιστηριακές αγορές
ηλεκτρικής ενέργειας, προστατεύοντάς τους
από διακυμάνσεις της αγοράς, και βοηθούν
στη σταθεροποίηση των ενεργειακών τιμο-
λογίων για τους καταναλωτές.

Πρόγραμμα 3 δισ. για 5 GW
Το πρόγραμμα ύψους 3 δισ. ευρώ για 5

GW εγκρίθηκε από την Ευρωπαϊκή Επιτρο-
πή στη Ρουμανία πριν από έξι μήνες. Ο
υπουργός Ενέργειας Σεμπάστιαν Μπουρν-
τούτζα ανέφερε ότι η Ρουμανία ήταν η πρώ-
τη χώρα-μέλος της ΕΕ που εξασφάλισε χρη-
ματοδότηση από το Innovation Fund για αυ-
τόν τον σκοπό. 

Σύμφωνα με τον υπουργό, όσο περισσότε-
ρες προσφορές υποβληθούν τόσο πιο γρή-
γορα θα μπορέσουν να αυξηθούν οι επενδύ-
σεις σε Ανανεώσιμες Πηγές Ενέργειας με
ανταγωνιστικό κόστος.

Τα αιολικά έργα μπορούν να φτάσουν έως
1 GW, ενώ τα έργα ηλιακής ενέργειας δύνα-
ται να λάβουν ενίσχυση για 500 MW. Το υπό-
λοιπο των 3,5 GW σχεδιάζεται να δημοπρα-
τηθεί το επόμενο έτος.

Νοτιοανατολική Ευρώπη 
Η ΔΕΗ και ο πρόεδρος και διευθύνων

σύμβουλός της Γιώργος Στάσσης δείχνουν
έντονο ενδιαφέρον για τις γειτονικές χώρες
στα Βαλκάνια, με τη στρατηγική της να περι-
λαμβάνει όχι μόνο την οργανική ανάπτυξη
αλλά και εξαγορές.

Εκτός από τη Ρουμανία, εστιάζει και στις
αγορές της Βουλγαρίας και της Κροατίας,
ενώ σχεδιάζει να επεκταθεί και στην Ιταλία
μέσω έργων ΑΠΕ, ενισχύοντας τη θέση της
στην ενεργειακή αγορά της Νοτιοανατολι-
κής Ευρώπης.

Επίσης, η ΔΕΗ εξετάζει την αγορά της Ιτα-
λίας, με ένα ισχυρό χαρτοφυλάκιο έργων
ΑΠΕ, συνολικής ισχύος 20 GW. 

Με τις κινήσεις αυτές, ο ελληνικός όμιλος
«χτίζει» ολοένα και εντονότερα την ηγετική
του θέση στην αγορά της Νοτιοανατολικής
Ευρώπης, με στόχο να δημιουργήσει έναν
ενεργειακό διάδρομο στα Βαλκάνια, που θα
προσφέρει και άλλες συνέργειες. 

Εξάλλου, με τις ενέργειες αυτές επιτυγχά-
νεται και η σταδιακή απομάκρυνση από τον
λιγνίτη, μέχρι να μηδενιστεί έως το 2026. 

Στο στόχαστρο 
της ΔΕΗ οι αγορές
της ΝΑ Ευρώπης

Σκέψεις για συμμετοχή 
σε διαγωνισμό 
στη Ρουμανία για 
την κατασκευή αιολικών
έργων 1 GW και
φωτοβολταϊκών 500 MW

ΟΟ πρόεδρος 

και διευθύνων σύμβουλος 

της ΔΕΗ Γιώργος Στάσσης
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O
ταν η Morgan Stanley διακρίνει ότι ο κλάδος των με-
τάλλων βρίσκεται σε φάση αδυναμίας λόγω της υπο-
τονικότητας που εμφανίζει η οικονομία της Κίνας αλ-

λά για τη Metlen αυξάνει την τιμή-στόχο στο επίπεδο των 47
ευρώ, διατηρεί τη σύσταση BUY και τοποθετεί τη μετοχή στο
top 5 των επιλογών της, τότε είναι ξεκάθαρο ότι η εταιρεία κά-
νει κάτι σωστά. Όπως τονίζουν οι αναλυτές της Morgan Stan-
ley, αυτό που τους εντυπωσιάζει είναι το εξαιρετικό συνεργα-
τικό μοντέλο Ενέργειας και Μετάλλων που έχει το επιχειρη-
ματικό δημιούργημα του Ευάγγελου Μυτιληναίου, που από το
2025 θα διαπραγματεύεται στο Χρηματιστήριο του Λονδίνου. 

Το ενεργειακό προφίλ
Η πολεμική κρίση στην Ουκρανία με την καταστροφή των

υποδομών της αχανούς χώρας και την ενεργειακή κρίση που
έχει προκαλέσει στα Βαλκάνια, με τη στήριξη σε ηλεκτρισμό
που δέχεται από τις όμορες χώρες, έχει αναδείξει την αποθή-
κευση της ενέργειας ως βασική ανάγκη για την αποδοτική
διαχείρισή της. Και η Metlen το έχει «δει» ξεκάθαρα αυτό,
οπότε και συνεχίζει να επεκτείνεται στον σχεδιασμό, την ανά-
πτυξη και την κατασκευή συστημάτων αποθήκευσης ενέρ-
γειας με μπαταρίες (BESS). Αυτήν τη στιγμή ο διεθνοποιημέ-
νος ελληνικός όμιλος έχει ένα εκτεταμένο χαρτοφυλάκιο με
55 έργα αποθήκευσης ενέργειας, τα οποία είτε είναι κατα-
σκευασμένα, είτε βρίσκονται σε διάφορα στάδια ανάπτυξης.
Η συνολική ισχύς των έργων που έχει ήδη κατασκευάσει έχει
φτάσει περίπου στα 500 MW/650MWh, ενώ όταν ολοκληρώ-
σει τα προγραμματισμένα έργα της, η ισχύς της αποθήκευσης
ενέργειας σε μπαταρίες αναμένεται να ξεπεράσει το 1,9 GW.

Σήμερα, σε φάση κατασκευής ή σε στάδιο ανάπτυξης, η
εταιρεία έχει 34 έργα αποθήκευσης ενέργειας που βρίσκον-
ται στην Ελλάδα και το εξωτερικό. Στη χώρα μας βρίσκονται τα
20 από αυτά και μεταξύ άλλων είναι στις Φέρες, στο Κιλελέρ,
στο Μεγάλο Μοναστήρι και στον Πολύγυρο, ενώ 15 έργα βρί-
σκονται στο Ηνωμένο Βασίλειο και πέντε στην Ιταλία. Ειδικά
στη Μεγάλη Βρετανία, όπου η Metlen εκτελεί έργα για τρί-
τους, η συνολική ισχύς της εταιρείας σε αποθήκευση ενέργει-
ας φτάνει τα 558 MW. Παράλληλα, ο όμιλος διατηρεί συνεργα-

σίες με κορυφαίες εταιρείες ενέργειας αλλά και επιχειρήσεις
κοινής ωφέλειας σε όλη τη Γηραιά Ήπειρο, όπως είναι οι Gre-
sham House, Noriker Power, Pulse Energy και Catl. 

Στις συνεργασίες αυτές η Metlen βασίζει την περαιτέρω
ανάπτυξή της προγραμματίζοντας τη δημιουργία και νέων
έργων αποθήκευσης ενέργειας, κάτι εξαιρετικά κρίσιμο για
τη διαχείριση της ενέργειας και κυρίως την παραγωγή που
προέρχεται από ΑΠΕ κάθε μορφής. 

Τα συστήματα αποθήκευσης ενέργειας παρέχονται γενικά
σε δομοστοιχειωτό σχεδιασμό, με επεκτάσιμη σχεδίαση και
ικανότητα παράδοσης συστημάτων ισχύος πολλαπλών μεγα-
βάτ. Για να λειτουργήσει με επιτυχία η τεχνολογία μπαταρίας
σε μεγάλης κλίμακας δραστηριότητες, η εταιρεία εφαρμόζει
προηγμένες διαδικασίες ελέγχου απόδοσης με τη χρήση αυ-
τοματοποιημένων συστημάτων διαχείρισης μπαταριών.

Οι κατασκευές
Η Metlen συνεχίζει την επέκτασή της και στις κατασκευές,

μία διαδικασία που προχωρά μέσα από την 100% κατασκευα-
στική θυγατρική της, την ΜΕΤΚΑ, η οποία μόλις πρόσφατα
εξαγόρασε την ΜΤ ΑΤΕ έναντι 14 εκατ. ευρώ. Με αυτή την
εξαγορά προχωρά η διεύρυνση της δραστηριότητας της εται-
ρείας στον κλάδο των περιβαλλοντικών έργων, δηλαδή στη
διαχείριση υγρών και στερεών αποβλήτων, στη δημιουργία
μονάδων επεξεργασίας απορριμμάτων και ανάκτησης ανα-
κύκλωσης αλλά και στις συντηρήσεις κάθε είδους περιβαλ-
λοντικών έργων. Διευρύνοντας το χαρτοφυλάκιό της και εν-
τάσσοντας σε αυτό τα έργα και την τεχνογνωσία της ΜΤ ΑΤΕ, η
Metlen ενισχύει τις δυνατότητές της προκειμένου να διεκδι-
κήσει νέα έργα και να αυξήσει την παρουσία της σε μια ταχέ-
ως αναπτυσσόμενη αγορά.

Αυτήν τη στιγμή η ΜΕΤΚΑ (και άρα κατ’ επέκταση η Met-
len) έχει ανεκτέλεστα έργα ύψους 1 δισ. ευρώ και παράλλη-
λα στοχεύει στη διεκδίκηση νέων μεγάλων κατασκευαστι-
κών έργων που εκτελούνται τόσο στον δημόσιο όσο και στον
ιδιωτικό τομέα. Άλλωστε, όπως έχει ενημερώσει πρόσφατα
η επιχείρηση, μέσα από αυτό το ανεκτέλεστο σύνολο έργων
έχει θέσει ως στόχο να αναλάβει νέα έργα που θα φτάνουν
στο 1 δισ. ευρώ επιπλέον. Αυτά μπορούν να είναι έργα περι-
βαλλοντικής φύσεως με στόχευση στη διαχείριση υδάτων
που αναδεικνύεται ως ένας πολύ νευραλγικός τομέας, αλλά
και στα απορρίμματα, και στις σιδηροδρομικές υποδομές,
αλλά και στην κατασκευή και λειτουργία σχολείων. Τέλος,
μην ξεχνάτε ότι η ΜΕΤΚΑ έχει αναλάβει από τη Lamda De-
velopment το έργο κατασκευής του Riviera Galleria, δηλα-
δή του mall που έχει σχεδιαστεί να αναπτυχθεί στην παρα-
λία του Ελληνικού και συγκεκριμένα στην περιοχή της Μα-
ρίνας του Αγίου Κοσμά.

Έργα και εξαγορές που
εκτοξεύουν τη Metlen

Πηγαίνει κόντρα στο ρεύμα
παρουσιάζοντας ανάπτυξη ακόμη

και στους δύσκολους καιρούς που
βρίσκεται παγκοσμίως ο κλάδος

του μετάλλου, ενώ την ίδια στιγμή
εκτελεί έργα υποδομών και κυρίως

διαχείρισης ενέργειας

Ευάγγελος Μυτιληναίος, πρόεδρος

και διευθύνων σύμβουλος 

της Metlen Energy & Metals
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Ω
ς «δίκτυο ύδρευσης» εννο-
ούμε το σύνολο των αγωγών
που μεταφέρουν επεξεργα-

σμένο νερό από τις κατά τόπους Μο-
νάδες Επεξεργασίας Νερού μέχρι τα
υδρόμετρα των καταναλωτών. Η δια-
σφάλιση της κάλυψης με πόσιμο νερό
γίνεται από το σύνολο των εγκαταστά-
σεων του δικτύου ύδρευσης, που στο
μεγαλύτερό του μέρος είναι υπόγειο
και το οποίο αποτελείται από περίπου
14.300 χιλιόμετρα τροφοδοτικών
αγωγών και δικτύου διανομής, καλύ-
πτοντας τις ανάγκες περίπου
4.400.000 κατοίκων.

Το κύριο τροφοδοτικό δίκτυο
(πρωτεύον δίκτυο) έχει μήκος περί-
που 1.300 χλμ., ενώ το δίκτυο διανο-
μής έχει μήκος περίπου 13.200 χλμ.
και αποτελείται από το δευτερεύον και το τριτεύον δίκτυο, τα
οποία έχουν συνολικό μήκος περίπου 9.000 και 4.200 χλμ. αν-
τίστοιχα.

Το 2023 η ΕΥΔΑΠ παρέλαβε το δημοτικό δίκτυο ύδρευσης
της πόλης των Μεγάρων, καθώς και τα δημοτικά δίκτυα
ύδρευσης των περιοχών Κινέτας, Βλυχάδας (Άγιος Παντελεή-
μονας), Νέας Ζωής, Κανδυλίου, Κουμινδρίου, Λάκκας, Αγίας
Τριάδας, Ήρεμου Κύματος και Πάχης με συνολικό μήκος
αγωγών 270 χλμ.

Η έκταση της υδροδοτούμενης περιοχής, η μορφολογία του
εδάφους, η πυκνότητα του πληθυσμού και η εκτιμώμενη μετα-
βολή, καθώς και η γεωγραφική του κατανομή, το ύψος των κτη-
ρίων, η αναμενόμενη κατανάλωση με υπολογισμό μέσης ημε-
ρήσιας -χαμηλής και υψηλής- είναι κάποιοι από τους παράγον-
τες που καθορίζουν την ποσότητα του παρεχόμενου πόσιμου
νερού, την πίεση της παροχής και κατ’ επέκταση τον ορθολογι-
κό σχεδιασμό του δικτύου.

Η ΕΥΔΑΠ παρέχει νερό σε περιοχές
με υψόμετρο εδάφους έως και 600
μέτρα από το επίπεδο της θάλασσας.
Προκειμένου να ελέγχεται καλύτερα
η πίεση των αγωγών, δημιουργήθη-
καν ζώνες πίεσης, δηλαδή εδαφικές
περιοχές ανά 30 έως 40 μέτρα υψο-
μετρικής διαφοράς, οι οποίες έχουν
συγκεκριμένη πίεση. Το εύρος πιέσε-
ων εντός των υδραυλικών ζωνών κυ-
μαίνεται από 2 έως 12 atm. Το δίκτυο
ύδρευσης παρακολουθείται σε
24ωρη βάση από σύστημα τηλελέγ-
χου - τηλεχειρισμού (SCADA). Για τον
καλύτερο έλεγχό του, το δίκτυο
ύδρευσης διαθέτει δεξαμενές, αντ-
λιοστάσια, βάνες απομόνωσης, ση-
μεία παρακολούθησης, σταθμούς τη-

λεμετρίας, καθώς και σταθμούς ελέγχου ποιότητας του νερού.
Για τη βέλτιστη διαχείριση του δικτύου της, η ΕΥΔΑΠ έχει

εντάξει στις στρατηγικές της δράσεις · την εεφαρμογή σύγχρο-

νων τεχνολογιών διαχείρισης της πίεσης (advanced pressure
management) για την αποφυγή άσκοπης καταπόνησης των
αγωγών του δικτύου από υπερβολικές πιέσεις και κατ’ επέ-
κταση την αποφυγή θραύσεων, επιτυγχάνοντας έτσι αύξηση
του χρόνου ζωής σε μεγάλο μήκος του δικτύου · την αξιόπιστη

και οργανωμένη συλλογή δεδομένων από τις βλάβες ώστε μέ-
σω δομημένων εφαρμογών να επιτυγχάνεται η περαιτέρω
επεξεργασία και στατιστική αξιοποίηση των συλλεχθέντων
στοιχείων · τον εντοπισμό της συχνότητας εμφάνισης βλαβών,
της ταχύτητας και ποιότητας των επισκευών καθώς και της αι-

τίας εμφάνισης αυτών κ.λπ., προκειμένου να καταρτίζεται
ολοκληρωμένο και συστηματικό πρόγραμμα συντήρησης του
δικτύου ύδρευσης.

Με στόχο τον εκσυγχρονισμό και τη
βελτιστοποίηση της διαχείρισης δικτύου
και παγίων, η ΕΥΔΑΠ βρίσκεται στη δια-
δικασία ανάπτυξης «Έξυπνου Δικτύου».

Το «Έξυπνο Δίκτυο» περιλαμβάνει τε-
χνολογίες πληροφοριών και επικοινω-
νιών στις υποδομές διανομής και σε όλο
το φάσμα της λειτουργίας του. Το πλεο-
νέκτημα των «έξυπνων μετρητών» είναι
ότι υπολογίζουν τις εκάστοτε μετρήσεις
σε πιο αναπτυγμένο επίπεδο, επικοινω-
νούν με τις πλέον σύγχρονες τεχνολογίες
και στέλνουν πληροφορίες για σκοπούς
παρακολούθησης, πρόληψης και εξοι-
κονόμησης πόρων και ορθότερων χρεώ-
σεων. Ταυτόχρονα, το Έξυπνο Δίκτυο ·
συμβάλλει στην υλοποίηση έργων εξοι-
κονόμησης νερού (μείωση απωλειών,
βελτιστοποίηση και αυτοματοποίηση

διαχείρισης υδάτινου πόρου) · μπορεί να ικανοποιήσει μελλον-
τική αύξηση της ζήτησης και να ενισχύσει την αποδοτικότητα
της λειτουργίας του · ρυθμίζει και ελέγχει τη διανομή του πό-
ρου και στοχεύει στην έξυπνη διασύνδεση καταναλωτών και
παραγωγής και τέλος · συμβάλλει στη διασφάλιση ενός οικονο-
μικότερου και ασφαλέστερου δικτύου με μειωμένες απώλειες
και ικανοποίηση των αναγκών σε κανονικό χρόνο.

Έτσι, η ΕΥΔΑΠ μπορεί πλέον να συλλέγει αναλυτικά στοιχεία
για την κατάσταση κάθε ειδικής παροχής με τηλε-προγραμμα-
τιζόμενο ρυθμό συλλογής και αποστολής των δεδομένων σε
κεντρική υποδομή (Επιχειρησιακό Κέντρο Λειτουργίας) και να
χορηγεί πληροφορίες καταναλώσεων και παροχών αναλυτικά
και διαγραμματικά στους ειδικούς πελάτες της διαδικτυακά.

Μέχρι το τέλος του 2023 η εταιρεία έχει αντικαταστήσει συ-
νολικά 1.118 παλαιούς μηχανικούς υδρομετρητές ειδικών πα-
ροχών διατομών 2 ιντσών έως 6 ιντσών, με την τοποθέτηση αν-

τίστοιχων ηλεκτρονικών υδρομετρητών
σύγχρονης τεχνολογίας (smart meters)
με ισάριθμα καταγραφικά (dataloggers)
και έχει υλοποιήσει ήδη (έτη 2017-2018)
δύο πιλοτικές εφαρμογές με την τοποθέ-
τηση 83.500 ηλεκτρονικών οικιακών
υδρομέτρων στους Δήμους Χαλανδρίου
& Παλαιού Φαλήρου, στη Βαρβάκειο
Αγορά και στους πέριξ αυτής δρόμους.

Στόχος της ΕΥΔΑΠ στον τομέα της
ύδρευσης αποτελεί η σταθερή και στο-
χευμένη μετάβαση στις νέες τεχνολο-
γίες με την παρακολούθηση και αξιοποί-
ηση όλων των σύγχρονων τάσεων της
προηγμένης τεχνολογικά διεθνούς αγο-
ράς νερού έτσι ώστε, με υπευθυνότητα
και συνέπεια, να συνεχίσει να τροφοδο-
τεί την ελληνική πρωτεύουσα με νερό
αρίστης ποιότητας.

Αξιόπιστο δίκτυο ύδρευσης

Αρχείο ΕΥΔΑΠ - ΜΟΡΝΟΣ

Αρχείο ΕΥΔΑΠ - ΥΛΙΚΗ
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Σ
το μισό δισ. φτάνουν τα επενδυτικά σχέδια της ΔΕ-
ΠΑ Εμπορίας για τα επόμενα τέσσερα χρόνια, με
την εταιρεία να θέτει ως στόχο την προσθήκη 800

MW ανανεώσιμης ενέργειας στο δίκτυο της χώρας. Πρό-
κειται για ένα φιλόδοξο αλλά και ρεαλιστικό σχέδιο, το
οποίο θα καλύψει την ενέργεια που έχουν ανάγκη 278.000
νοικοκυριά για έναν χρόνο.

Η αρχή έγινε με την υπογραφή συμφωνίας της ΔΕΠΑ
Εμπορίας με την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων
(ΕΤΕπ) για δανειοδότηση με 395 εκατ. ευρώ. Όπως τόνι-
σε ο διευθύνων σύμβουλος της εταιρείας Κωνσταντίνος
Ξιφαράς, με αυτήν τη σύμβαση η εταιρεία έκανε ένα με-
γάλο βήμα εμπρός για την ανάπτυξη 820 MW, από τα
οποία τα 500 MW θα κατασκευαστούν άμεσα και τα υπό-
λοιπα θα αναπτυχθούν σταδιακά με στόχο και την αποθή-
κευση ενέργειας, η οποία έχει εξελιχθεί στο επόμενο
«ιερό δισκοπότηρο» της διαχείρισης του ηλεκτρισμού
γενικότερα, πιο συγκεκριμένα της ενέργειας που προέρ-
χεται από ΑΠΕ.

Μέσα από την πιστωτική γραμμή των 395 εκατ. ευρώ,
που άνοιξε με την ΕΤΕπ, θα χρηματοδοτηθούν σημαντικά
έργα που αποτελούν μέρος ενός εκτεταμένου πράσινου
χαρτοφυλακίου. 

Σύμφωνα με τον υπάρχοντα προγραμματισμό, οι συμ-
βάσεις αναμένεται να υπογραφούν το φθινόπωρο ώστε
αμέσως μετά να ξεκινήσει η κατασκευή των έργων, που
εκτιμάται ότι θα ολοκληρωθούν κατά το καλοκαίρι του
2026. Έτσι, η συμφωνία αυτή με την ΕΤΕπ γίνεται το όχη-
μα ώστε η ΔΕΠΑ Εμπορίας να πατήσει πιο γερά στο ενερ-
γειακό τοπίο της Ελλάδας. 

Η προτεραιότητα τώρα είναι να προχωρήσουν οι εργα-
σίες στις εγκαταστάσεις που αναπτύσσονται στη Δυτική
Μακεδονία, τη Θεσσαλία και την Κεντρική Ελλάδα, έτσι
ώστε η επιχείρηση να αποκτήσει επιπλέον φωτοβολταϊκά
και αιολικά πάρκα, που όμως μεγάλο μέρος αυτών θα δια-
θέτουν και μπαταρίες. Έχοντας αυτή την προοπτική έργων,
η ΔΕΠΑ Εμπορίας ευελπιστεί να πετύχει και τον μακρο-
πρόθεσμο στόχο της που είναι η δημιουργία ενός χαρτο-
φυλακίου με πράσινη εγκατεστημένη ισχύ ύψους 1 GW.

Ενέργεια κάθε μορφής
Πέρα από τις Ανανεώσιμες Πηγές κάθε μορφής, η ΔΕΠΑ

παραμένει ένας δυναμικός παίκτης στην ηλεκτροπαραγω-
γή με καύσιμο φυσικό αέριο και συμμετέχει σε σημαντικά
ενεργειακά αλλά και γεωπολιτικά έργα, όπως η υπερσύγ-
χρονη θερμική μονάδα στην Αλεξανδρούπολη, ισχύος άνω
των 840 MW. Πρόκειται για μια πολύ σημαντική μονάδα,
καθώς προσφέρει την ενέργεια που θα έδιναν τρία λιγνιτι-
κά εργοστάσια ηλεκτροπαραγωγής, προφανώς όμως χω-
ρίς την ανάλογη περιβαλλοντική ρύπανση. Επιπλέον συμ-
μετέχει στην κατασκευή μιας ακόμη μονάδας ηλεκτροπα-
ραγωγής στην Αλβανία, ισχύος 174 MW, καθώς η εταιρεία
είναι μέτοχος της Fier Thermoelectric. 

Στη συγκεκριμένη συμφωνία η ΔΕΠΑ είναι ο προμηθευ-
τής της μονάδας με φυσικό αέριο. Την ίδια στιγμή συμμε-
τέχει δυναμικά σε σημαντικά διεθνή έργα υποδομής, όπως
ο Διασυνδετήριος αγωγός Ελλάδας - Βουλγαρίας (IGB) και
ο πλωτός τερματικός σταθμός αποθήκευσης και αεριοποί-
ησης φυσικού αερίου (FSRU) της Αλεξανδρούπολης, κα-
θώς είναι μέτοχος στην εταιρεία Gastrade. Όσον αφορά τις
θυγατρικές της εταιρίες North Solar, North Solar 1 και

New Spes Concept, και οι τρεις «τρέχουν» έργα που βρί-
σκονται σε διαφορετικά στάδια ωρίμανσης.

Έτσι, με όλες αυτές τις παρουσίες, η ΔΕΠΑ συμμετέχει
στην απαραίτητη διαφοροποίηση των πηγών εφοδιασμού
της γειτονιάς μας, μια κίνηση που προσθέτει στην ενεργει-
ακή ασφάλεια της ευρύτερης περιοχής. 

Επιπλέον, η ΔΕΠΑ προχωρά και σε επενδύσεις που βα-
σίζονται σε καινοτόμες τεχνολογίες και διεθνείς συνεργα-
σίες, ενισχύοντας την παρουσία της σε πολλές ευρωπαϊ-
κές αγορές. Με τον τρόπο αυτό ενισχύει τις εξαγωγές της
και προσφέρει τα μέγιστα στη γεωπολιτική αναβάθμιση
της Ελλάδας ως ενεργειακού κόμβου της Νοτιοανατολικής
Ευρώπης. 

Επίσης, συμμετέχει ενεργά σε διεθνή χρηματιστήρια
ενέργειας, όπως το GME της Ιταλίας, το Balkan Gas Hub
της Βουλγαρίας και το CEEGEX της Ουγγαρίας.

Από τη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης, όπου η ΔΕΠΑ εί-
χε σημαντική παρουσία, ο διευθύνων σύμβουλος Κων-
σταντίνος Ξιφαράς είχε τονίσει τα εξής: «Μέσα από την
ολοκληρωμένη μας στρατηγική, από την παραγωγή μέχρι
τη λιανική πώληση ενέργειας, η ΔΕΠΑ Εμπορίας συνεχίζει
να στέκεται δίπλα στους καταναλωτές με αξιόπιστες και
οικονομικά προσιτές λύσεις, υψώνοντας ταυτόχρονα
ασπίδα προστασίας απέναντι στις γεωπολιτικές κρίσεις και
τις διεθνείς διακυμάνσεις των τιμών της ενέργειας. Η ΔΕ-
ΠΑ Εμπορίας είναι πίσω από τα έργα και τις επενδύσεις
που εγγυώνται την ενεργειακή επάρκεια της χώρας και
συνδιαμορφώνουν το μέλλον της ενέργειας με γνώμονα
την καινοτομία, την εξωστρέφεια και την αειφορία».

ΔΔΕΠΑ ΕΜΠΟΡΙΑΣ

Επενδύσεις 500 εκατ. ευρώ
στην επόμενη τετραετία

Ήδη έχει ξεκινήσει το μεγάλο
επενδυτικό πρόγραμμα της ΔΕΠΑ 
με στόχο να φτάσει κάποια στιγμή

κοντά στο 1 γιγαβάτ 
ανανεώσιμης ενέργειας

Ο διευθύνων σύμβουλος 

της ΔΕΠΑ Εμπορίας 

Κωνσταντίνος 

Ξιφαράς



Ι
σχυρό είναι το αποτύπωμα που αφήνει καθη-

μερινά η ΗΕLLENiQ ENERGY, συμβάλλοντας

στην εθνική προσπάθεια για διατήρηση στα-

θερά υψηλών ρυθμών ανάπτυξης και τα επόμενα

χρόνια.

Είναι χαρακτηριστικό ότι, σύμφωνα με μελέτη

του ΙΟΒΕ, η συνολική προστιθέμενη αξία που δη-

μιούργησε ο όμιλος στην ελληνική οικονομία το

2023 ανήλθε σε 2,26 δισ. ευρώ που αντιστοιχούν

στο 1,03% του ΑΕΠ της χώρας, η αξία των εξαγω-

γών αντιπροσώπευσε το 12,1% όλων των εξαγω-

γών αγαθών της Ελλάδας, ενώ η συνεισφορά σε

φόρους άγγιξε το 4,7% των συνολικών εσόδων του

κράτους. Την ίδια ώρα, υποστήριξε περισσότερες

από 30 χιλιάδες θέσεις εργασίας, δηλαδή το

0,62% της συνολικής απασχόλησης στη χώρα, ενώ

για καθεμία θέση εργασίας στην εταιρεία δημι-

ουργήθηκαν επιπλέον 9 θέσεις εργαζομένων

στην πραγματική οικονομία.

Προσήλωση στο Vision 2025
Η κορυφαία εταιρεία ενέργειας μετασχηματί-

ζεται δυναμικά τα τελευταία χρόνια και, με πυξίδα

το ολοκληρωμένο πρόγραμμα βιώσιμης ανάπτυ-

ξης Vision 2025, ηγείται των εξελίξεων στην ευ-

ρύτερη περιοχή της ΝΑ Ευρώπης. Στόχος, να με-

τατραπεί σε έναν ολοκληρωμένο οργανισμό που

θα δραστηριοποιείται σε όλο το ενεργειακό φά-

σμα, ενσωματώνοντας κριτήρια ESG στην επιχει-

ρηματική στρατηγική και βελτιώνοντας σημαντι-

κά το περιβαλλοντικό αποτύπωμα. Η ΗΕLLENiQ

ENERGY επιδεικνύει προσήλωση στο όραμα

προς μια οικονομία χαμηλών εκπομπών άνθρα-

κα, που θα συμβάλλει στην ενεργειακή ασφάλεια

της Ευρώπης και θα την κάνει λιγότερο ευάλωτη

σε δυσμενείς γεωπολιτικές εξελίξεις.

«Η υλοποίηση του στρατηγικού πλάνου Vision

2025 προχωρά με συγκεκριμένες κινήσεις, με

δεδομένο ότι η ενεργειακή μετάβαση απαιτεί ρε-

αλιστική προσέγγιση, επενδύσεις σε αξιόπιστες

τεχνολογίες και λελογισμένη ανάληψη οικονομι-

κού κινδύνου», επισημαίνει ο διευθύνων σύμ-

βουλος της HELLENiQ ENERGY Ανδρέας Σιάμι-

σιης. Όπως προσθέτει, θέτοντας το πλαίσιο προ-

τεραιοτήτων του ομίλου, «κύριοι άξονες παραμέ-

νουν η βελτίωση του υφιστάμενου χαρτοφυλα-

κίου διύλισης και εμπορίας, καθώς και η ανάπτυ-

ξη ενός δεύτερου πυλώνα σε ΑΠΕ, με βραχυπρό-

θεσμο στόχο τη λειτουργία 1 GW έργων ΑΠΕ. Ση-

μαντικό ρόλο παίζει η εκμετάλλευση συνεργιών

σε όλο το φάσμα των δραστηριοτήτων μας, ενώ

πυλώνας στη στρατηγική μας είναι η ενδυνάμω-

ση, ανανέωση και ανάπτυξη του προσωπικού του

ομίλου, με τρόπο που να είναι συμβατός με τα

μελλοντικά μας πλάνα».

Σταθερή βελτίωση ισολογισμού -
αύξηση εξαγωγών

Το 2023 ήταν για τη HELLENiQ ENERGY ακόμη

μια χρονιά ισχυρών επιδόσεων, με αύξηση της

παραγωγής και των πωλήσεων σε όλες τις αγο-

ρές, σταθεροποίηση σε υψηλές εξαγωγές, βελ-

τίωση ισολογισμού και υψηλές αποδόσεις για

τους μετόχους. Τα συγκρίσιμα EBITDA ανήλθαν

στο 1,24 δισ. ευρώ και τα συγκρίσιμα καθαρά κέρ-

δη στα 606 εκατ. ευρώ, λόγω ευνοϊκών διεθνών

περιθωρίων διύλισης υψηλής διαθεσιμότητας

των μονάδων και εξαγωγών. Οι νέες επενδύσεις

έφτασαν τα 291 εκατ. ευρώ, ενώ η δανειακή μό-

χλευση κυμάνθηκε στα χαμηλότερα επίπεδα της

τελευταίας 15ετίας. 

Η εταιρεία παρουσίασε θετικά λειτουργικά

αποτελέσματα και στο α’ εξάμηνο του 2024, με

ενίσχυση της παραγωγής και των εξαγωγών, ενώ

τα συγκρίσιμα κέρδη EBITDA διαμορφώθηκαν

στα 570 εκατ. ευρώ. Επιπλέον, ολοκληρώθηκε η

αναχρηματοδότηση τραπεζικών δανείων συνολι-

κού ύψους 1,4 δισ. ευρώ, με ιδιαίτερα ελκυστι-

κούς όρους, ενώ η εταιρεία προχώρησε στην έκ-

δοση νέου ευρωομολόγου ύψους 450 εκατ. ευ-

ρώ, με ταυτόχρονη μερική εξαγορά του ομολόγου

που έληγε τον Οκτώβριο του 2024. Οι πιο πάνω

συναλλαγές βελτίωσαν σημαντικά το προφίλ χρη-

ματοδότησης και τον ισολογισμό του ομίλου.

Ισχυρό διεθνές χαρτοφυλάκιο έργων ΑΠΕ 
Η ανάπτυξη στον τομέα των Ανανεώσιμων Πη-

γών Ενέργειας είναι εμφανής, με τη θυγατρική

HELLENiQ RENEWABLES να αποτελεί μία από

τις ταχύτερα αναπτυσσόμενες εταιρείες σε νέα

έργα. Διαθέτει συνολικό χαρτοφυλάκιο έργων 5

GW σε διάφορα στάδια ανάπτυξης, ενώ η εγκατε-

στημένη ισχύς ανέρχεται στα 381 MW. Επιπρό-

σθετα έργα 0,7 GW στην Ελλάδα, τη Ρουμανία και

την Κύπρο βρίσκονται υπό κατασκευή, ή σε προ-

χωρημένα στάδια υλοποίησης. Στόχος είναι η λει-

τουργία έργων ΑΠΕ ισχύος τουλάχιστον 1 GW

βραχυπρόθεσμα και άνω των 2 GW μέχρι το 2030.

Το πλάνο περιλαμβάνει επένδυση και σε υπερά-

κτια αιολικά, έχει συναφθεί συμφωνία στρατηγι-

κής συνεργασίας με τον διεθνή κολοσσό RWE

Renewables, ενώ αναφορικά με την αποθήκευση

ενέργειας η ανάπτυξη ηγετικής θέσης αποτελεί

στρατηγική επιλογή.

Πρόσφατα, εξάλλου, ξεκίνησε η εμπορική

λειτουργία της ΕΚΟ Energy στην Κύπρο, η οποία

επεκτείνει την ήδη πετυχημένη παρουσία του

ομίλου στη συγκεκριμένη χώρα. Φιλοδοξεί να

καλύψει το σύνολο των ενεργειακών αναγκών

για επιλεγμένους εμπορικούς και βιομηχανι-

κούς καταναλωτές, ως ο πρώτος ολοκληρωμέ-

νος και καθετοποιημένος ενεργειακός πάροχος

στη χώρα, αξιοποιώντας την παραγωγή ηλεκτρι-

κής ενέργειας από ΑΠΕ. Η συνολική ισχύς των

εν λειτουργία έργων ΑΠΕ του ομίλου στην Κύ-

προ αποτελεί το 15% του δυναμικού των φωτο-

βολταϊκών πάρκων που συμμετέχουν στην αγο-

ρά ηλεκτρισμού, ενώ αναμένεται να αυξηθεί τα

επόμενα έτη.

Διυλιστήριο του μέλλοντος 
Την ίδια ώρα, η HELLENiQ ENERGY πραγματο-

ποιεί σημαντικά έργα εκσυγχρονισμού στις εγκα-

ταστάσεις της και δημιουργεί το «διυλιστήριο του

μέλλοντος». Επικεντρώνεται στην περαιτέρω λει-

τουργική αριστοποίηση, καθώς και στη μείωση

των εκπομπών διοξειδίου του άνθρακα, παράλλη-

λα με την αξιοποίηση καινοτόμων τεχνολογιών

δέσμευσης, αποθήκευσης και επαναχρησιμοποί-

ησης CO2. Σε εξέλιξη βρίσκονται έργα ενεργει-

ακής αυτονομίας και εξοικονόμησης ενέργειας,

καθώς και εργασίες για την επένδυση σε μονάδα

συμπαραγωγής βιοκαυσίμων νέας γενιάς και την

επέκταση του εργοστασίου παραγωγής πολυπρο-

πυλενίου, που αναμένεται να ολοκληρωθούν την

επόμενη διετία. Ταυτόχρονα, εξετάζονται επενδύ-

σεις σε παραγωγή βιώσιμου αεροπορικού καυσί-

μου (Sustainable Aviation Fuel - SAF), καθώς και

πράσινου υδρογόνου και συνθετικών καυσίμων.

H κοινωνική προσφορά σε πρώτο πλάνο
Η έμπρακτη στήριξη των πολιτών μέσα από

ενέργειες και πρωτοβουλίες που συμβάλλουν

στην κοινωνική πρόοδο και ευημερία είναι ανα-

πόσπαστο κομμάτι της εταιρικής φιλοσοφίας της

HELLENiQ ENERGY. Το 2023 πραγματοποίησε

πρωτοβουλίες που έφτασαν τα 20,8 εκατ. ευρώ,

αφήνοντας θετικό αποτύπωμα στη ζωή περισσό-

τερων από 750.000 ανθρώπων.
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Βιώσιμη ανάπτυξη 
με ισχυρό κοινωνικό πρόσημο

ΗΕLLENiQ ENERGY

Η HELLENiQ ENERGY πρωτοστατεί στις ενεργειακές εξελίξεις, με έργα αιχμής όπως το πάρκο Φ/Β στη Κοζάνη
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Ε
νέργεια πολλών βατ δίνει στην ελληνική οικονομία ο
κλάδος της ενέργειας, ο οποίος απαρτίζεται από εν-
τυπωσιακά εταιρικά ονόματα που όχι μόνο κινούν

κυριολεκτικά τη χώρα αλλά αποτελούν ταυτόχρονα και ένα
από τα πιο αναπτυξιακά τμήματά της. Είναι χαρακτηριστικό
ότι οι μεγάλοι παίκτες του κλάδου που είναι εισηγμένοι στο
ελληνικό χρηματιστήριο έχουν συνολική αποτίμηση 19 δισ.
ευρώ και αντιπροσωπεύουν σχεδόν το 1/5 της συνολικής
αξίας της εγχώριας κεφαλαιαγοράς.

Metlen
Ο Όμιλος Μυτιλιναίου είναι αυτήν τη στιγμή στην κορυφή

του ενεργειακού κλάδου και ταυτόχρονα με σχεδόν 5 δισ.
ευρώ κεφαλαιοποίηση είναι η έβδομη μετοχή σε αξία του
ελληνικού Χρηματιστηρίου. Παρά το γεγονός ότι στο δωδε-
κάμηνο η μετοχή εμφανίζει μείωση κατά 8,09%, την ίδια
στιγμή βρίσκεται στα υψηλότερα επίπεδα όλων των εποχών.
Είναι χαρακτηριστικό ότι αν είχε αγοράσει κάποιος Μυτιλι-
ναίο ακριβώς πριν από δύο χρόνια (στις 26 Σεπτεμβρίου
2022) σήμερα θα είχε αυξήσει τα λεφτά του κατά… 145,6%.

Ο λιανικός βραχίονας της Metlen στην ενέργεια είναι η
Protergia, η οποία τον Μάιο άλλαξε τους λογότυπους και την
εικόνα της, παραμένει όμως ένας πολύ σημαντικός παίκτης.
Διαθέτει περισσότερες από 500 χιλιάδες παροχές σε ολό-
κληρη τη χώρα και είναι ο μεγαλύτερος παραγωγός ενέργει-
ας στην Ελλάδα. Η συνολική της παραγωγή φτάνει στις 8,4
TWh και καλύπτει το 18% της ζήτησης, έχοντας ως πηγές τό-
σο θερμικές όσο και ανανεώσιμες μονάδες.

ΔΕΗ
Η ΔΕΗ είναι ίσως η πλέον ιστορική ενεργειακή εταιρεία

της χώρας και η δεύτερη μεγαλύτερη ενεργειακή εταιρεία
του Χρηματιστηρίου της Αθήνας με αποτίμηση 4,47 δισ. ευ-
ρώ. Η απόδοσή της στο δωδεκάμηνο είναι 20,85%, με την
εταιρεία να βρίσκεται σε συνεχή άνοδο από το 2020, η οποία
έχει αποδειχτεί χρονιά-ορόσημο για την εταιρεία. Δεν είναι
μόνο ότι το 2020 η ΔΕΗ άλλαξε τον λογότυπό της, αλλά ότι
εκείνη τη χρονιά σταμάτησε την κατρακύλα που την είχε φέ-
ρει στο χείλος του γκρεμού. Έτσι μπόρεσε -κάτω από νέα δι-
οίκηση- να πάρει ξανά τη θέση που της αξίζει. Εκείνη τη
χρονιά η ΔΕΗ είχε καταγράψει κέρδη 35,2 εκατ. ευρώ, όταν
την αμέσως προηγούμενη χρονιά -το καταστροφικό 2019-
είχε ζημίες 1,68 δισ.

Έχοντας αφήσει πίσω της τις δυσκολίες, η ΔΕΗ πλέον κοι-
τά μόνο μπροστά. Διατηρεί το 70% των νοικοκυριών ως πελά-

τες και είναι ο παίκτης που κάθε μήνα δίνει τον τόνο για το
ύψος που θα πάρει η κιλοβατώρα στα κυμαινόμενα επιτόκια.
Η δυναμική της εταιρείας καταγράφηκε ξεκάθαρα με την
εξαγορά ενεργειακών έργων στη Ρουμανία, αξίας 700 εκατ.
ευρώ. Απέκτησε το σύνολο του πράσινου χαρτοφυλακίου
της αυστραλέζικης Macquarie, κλείνοντας μία από τις μεγα-
λύτερες πράσινες συμφωνίες των τελευταίων ετών σε όλα τα
Βαλκάνια.

Τα διυλιστήρια
Αναπόσπαστο τμήμα του ενεργειακού στερεώματος της

χώρας είναι τα δύο διυλιστήρια που συνεισφέρουν σε υγρά
καύσιμα. Motor Oil και HelleniQ Energy βρίσκονται πολύ
κοντά σε αξία και καταλαμβάνουν την τρίτη και τέταρτη θέση
των ενεργειακών εταιρειών στο Χρηματιστήριο της Αθήνας.
Πρόσφατα η Motor Oil ξεκίνησε τη δοκιμαστική λειτουργία
της νέας θερμικής μονάδας που έχει κατασκευάσει σε συ-
νεργασία με τη ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ με κόστος επένδυσης 375 εκατ.
ευρώ. Μέσα στο φθινόπωρο η μονάδα στην Κομοτηνή θα
λειτουργήσει και εμπορικά αποδίδοντας 877MW.

Την ίδια στιγμή η HelleniQ Energy συνεχίζει τις διαδικα-
σίες για να αποκτήσει το 100% της Elpedison, με μόνη διεκδι-
κήτρια την άλλη μέτοχο της εταιρείας την ιταλική Edison. Το

τοπίο σε αυτή την υπόθεση αναμένεται να έχει ξεκαθαρίσει
μέσα στο έτος.

ΤΕΡΝΑ
Πέμπτη στον κλάδο της ενέργειας συναντούμε την ΤΕΡΝΑ

Ενεργειακή, η οποία έχει αυξήσει τη χρηματιστηριακή της
αξία κατά 25% στο τελευταίο 12μηνο, με το πρόσφατο deal
που μετέφερε το 67% της εταιρείας στους Άραβες της Mas-
dar να παίζει πολύ σημαντικό ρόλο σε αυτή την πορεία. Σύν-
τομα δε αναμένεται να ξεκινήσει και η δημόσια πρόταση για
την απόκτηση και των υπόλοιπων μετοχών της εταιρείας, η
οποία κατά το α’ τρίμηνο του 2024 παρουσίασε αύξηση κα-
θαρών κερδών κατά 51,3% στα 34,8 εκατ. ευρώ. 

ΑΔΜΗΕ
Είναι προφανές ότι ο ΑΔΜΗΕ τους τελευταίους μήνες δεν

«πέρασε» καλά, καθώς η υπόθεση της ηλεκτρικής διασύν-
δεσης Ελλάδος - Κύπρου τον έφερε σε στο προσκήνιο, αλλά
με αρνητικό τρόπο λόγω των ξαφνικών πισωγυρισμάτων
που εμφάνιζε για μεγάλο διάστημα η κυπριακή πλευρά. Τε-
λικά οι υπογραφές έπεσαν και έτσι ο ΑΔΜΗΕ εξακολουθεί
να κοιτά το μέλλον με σιγουριά.

Ποια είναι η επιχειρηματική 
και χρηματιστηριακή εικόνα 

που καταγράφουν σήμερα οι εταιρείες 
που απαρτίζουν τον σημαντικότερο

ίσως κλάδο της ελληνικής οικονομίας

Τα μεγέθη
των μεγάλων
παικτών
της ενέργειας

ΗΗ χρηματιστηριακή αξία των ενεργειακών εισηγμένων 
Metlen: ........................................................4,9 δισ. ευρώ
ΔΕΗ: ............................................................4,4 δισ. ευρώ
Motor Oil: ....................................................2,4 δισ. ευρώ
Helleniq Energy: ........................................2,2 δισ. ευρώ
Τέρνα Ενεργειακή: ......................................2,2 δισ. ευρώ
Cenergy: ......................................................1,8 δισ. ευρώ
Intrakat: ..................................................805 εκατ. ευρώ
ΑΔΜΗΕ: ....................................................512 εκατ. ευρώ
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Η
μετάβαση σε μια οικονομία μηδενι-
κών εκπομπών, η στροφή προς την
ηλεκτροκίνηση και τις ανανεώσιμες

πηγές ενέργειας, καθώς και η αλματώδης
ανάπτυξη της τεχνητής νοημοσύνης έχουν
εκτοξεύσει τη ζήτηση για κρίσιμες ορυκτές
πρώτες ύλες, όπως ο χαλκός, το λίθιο κ.ά.
Αυτή η ευνοϊκή συγκυρία δημιουργεί ση-
μαντικές ευκαιρίες για την Ελλάδα, καθώς
στη χώρα μας αναπτύσσεται μια από τις λί-
γες επενδύσεις σε νέα μεταλλεία κρίσιμων
και στρατηγικών ορυκτών πρώτων υλών σε
ολόκληρη την Ευρώπη.

Πρόκειται για το έργο της Ελληνικός Χρυ-
σός στις Σκουριές, στον Δήμο Αριστοτέλη
Χαλκιδικής, το οποίο αποτελεί ένα από τα
πιο φιλόδοξα επενδυτικά σχέδια των τελευ-
ταίων δεκαετιών στη χώρα. Πέρα από την οι-
κονομική του διάσταση, το έργο έχει δημι-
ουργήσει έντονο ενδιαφέρον για το μέλλον
της ελληνικής εξορυκτικής βιομηχανίας, τη
σχέση της με το περιβάλλον και τη συμβολή
της στην ευρωπαϊκή εφοδιαστική αλυσίδα.

Εξαιτίας των σημαντικών επιβεβαιωμένων
αποθεμάτων που το καθιστούν ένα παγκο-
σμίου κλάσης κοίτασμα χαλκού και χρυσού,
καθώς και μια σημαντική νέα πηγή εφοδια-
σμού της ευρωπαϊκής αλλά και της παγκό-
σμιας αγοράς με κρίσιμες πρώτες ύλες όπως
ο χαλκός, το έργο των Σκουριών θα διαδρα-
ματίσει καίριο ρόλο στην ενεργειακή μετά-
βαση της Ευρώπης καθιστώντας την Ελλάδα
ένα σπουδαίο μεταλλευτικό κέντρο διεθνώς. 

Σύμφωνα με τα τελευταία διαθέσιμα στοι-
χεία, μόνο εντός του α’ εξαμήνου του 2024
επενδύθηκαν στο έργο περί τα 144 εκατ. δο-
λάρια, με τη συνολική του πρόοδο να ανέρ-
χεται σε 76%, ενώ έχουν προχωρήσει σημαν-
τικά οι χωματουργικές και κατασκευαστικές
εργασίες που συνολικά εξελίσσονται βάσει
χρονοδιαγράμματος. Στόχος της εταιρείας
είναι το μεταλλείο να ξεκινήσει την εμπορική
του λειτουργία στο δεύτερο μισό του 2025.

Το έργο έχει τη δυναμική να μεταμορφώ-
σει την ελληνική οικονομία δημιουργώντας
νέες ευκαιρίες απασχόλησης και να συμβά-
λει στην επίτευξη των στόχων της πράσινης
ενεργειακής μετάβασης. Ήδη η κατασκευα-
στική φάση του έργου έχει δημιουργήσει
περισσότερες από 1.000 νέες θέσεις εργα-
σίας, ενώ η εταιρεία απασχολεί συνολικά
περισσότερους από 2.000 εργαζόμενους. Ο
αριθμός αυτός αναμένεται να αυξηθεί ση-
μαντικά, όταν στις θέσεις που σχετίζονται με
την κατασκευή του έργου των Σκουριών θα
προστίθενται σταδιακά αυτές που θα αφο-
ρούν τη λειτουργία του νέου υπερσύγχρο-
νου μεταλλείου. 

Παράλληλα, η υιοθέτηση προηγμένων τε-
χνολογιών και αυστηρών περιβαλλοντικών
προτύπων καθιστά το έργο ένα καλό παρά-
δειγμα εφαρμογής πρακτικών βιώσιμης
εξόρυξης. Η τεχνογνωσία που αποκτάται

από το έργο Σκουριών μπορεί να μεταφερ-
θεί και σε άλλες εξορυκτικές δραστηριότη-
τες στη χώρα επηρεάζοντας θετικά τον κλά-
δο συνολικά.

Αξίζει να σημειωθεί ότι η επένδυση της
Ελληνικός Χρυσός, στην πλήρη ανάπτυξή
της, μπορεί να καταστήσει την Ελλάδα την 3η
μεγαλύτερη παραγωγό χώρα χρυσού στην
Ευρώπη, ενισχύοντας τον γεωστρατηγικό
της ρόλο εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Επιπλέον, θα αναπτύξει μια εξωστρεφή
παραγωγική δραστηριότητα με αξία που
αναμένεται να ξεπεράσει τα 11 δισ. ευρώ,
δημιουργώντας πολλαπλά οικονομικά και
κοινωνικά οφέλη σε εθνικό αλλά και τοπικό
επίπεδο. Ήδη, η Ελληνικός Χρυσός αποτελεί
τον μεγαλύτερο εξαγωγέα του λιμανιού της
Θεσσαλονίκης, μια δραστηριότητα που με
την εμπορική λειτουργία των Σκουριών ανα-
μένεται να υπερδιπλασιαστεί.

Τέλος, μέσω του προγράμματος κοινωνι-
κών επενδύσεων, αξίας 80 εκατ. δολαρίων,
η Ελληνικός Χρυσός έχει δεσμευτεί σε
στρατηγικά αναπτυξιακά έργα και δράσεις
που θα υλοποιηθούν σε βάθος 25ετίας και
θα συμβάλουν στη μακροπρόθεσμη ανά-
πτυξη του Δήμου Αριστοτέλη, δημιουργών-
τας ένα μέλλον ευημερίας και εξέλιξης για
την περιοχή.

Μια σημαντική επένδυση για την Ελλάδα 
και την Ευρώπη σε πλήρη εξέλιξη 

ΜΜεταλλευτικό έργο
Σκουριών

Έργο Σκουριών

Ομάδα γεωλόγων στο υπόγειο
μεταλλείο Ολυμπιάδας Σκάλα φόρτωσης χύδην φορτίου Στρατώνι
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Οι μεγαλύτερες εξαγωγικές εταιρείες 
Μ

ε τη γεωστρατηγική της θέση η Ελλάδα θεμελίωσε
και καθιέρωσε το πλεονέκτημά της ως χώρας που
αποτελεί την πύλη εισόδου προς την Κεντρική Ευ-

ρώπη, καθώς βρίσκεται στο σταυροδρόμι τριών Ηπείρων,
της Ευρώπης, της Ασίας και της Αφρικής, με εύκολη πρό-
σβαση σε βασικούς διεθνείς εμπορικούς δρόμους.

Το εξαγωγικό εμπόριο αποτελούσε πάντοτε μια πρόκληση
για πολλές ελληνικές εταιρείες να εδραιώσουν και να ενι-
σχύσουν την επιχειρηματική τους δραστηριότητα. Το πώς θα
ξεκινήσει μια επιχείρηση να εξάγει τα προϊόντα και τις υπη-
ρεσίες της με επιτυχία και πώς θα επιλέγει τις αγορές-στό-
χους για να αντιμετωπίζει τον ανταγωνισμό και να προσαρ-
μόζει το προϊόν της στις τοπικές ιδιαιτερότητες χρειάζεται,
μεταξύ άλλων, σωστό σχεδιασμό, μελετημένη συσκευασία
και πιστοποίηση του προϊόντος και των υλικών συσκευα-
σίας.

Η παγκοσμιοποίηση των αγορών έχει ως αποτέλεσμα πε-
ρισσότερο από ποτέ την είσοδο πολλών επιχειρήσεων, είτε
είναι έτοιμες να διεθνοποιηθούν είτε όχι.

Ορισμένες από τις μεγαλύτερες εξαγωγικές εταιρείες που
παρουσιάζουν μια αξιοσημείωτη άνοδο, κατά την τελευταία
δεκαετία, είναι οι κλάδοι των αγροτικών προϊόντων, των τρο-
φίμων και ποτών, των βιομηχανικών προϊόντων, των δομι-
κών υλικών, των καταναλωτικών προϊόντων και του ναυτι-
λιακού εξοπλισμού.

Σύμφωνα με τα τελευταία στοιχεία της Ελληνικής Στατιστι-
κής Αρχής (ΕΛΣΤΑΤ), που επεξεργάστηκε το ΙΕΕΣ του Συν-
δέσμου Εξαγωγέων (ΣΕΒΕ), καταγράφηκε αύξηση στις εξα-
γωγές και τον Ιούλιο. Η συνολική αξία των εξαγωγών αγα-
θών ανήλθε στα €4.620,7 εκατ., έναντι €4.352,8 εκατ. τον
Ιούλιο του 2023, με την αύξηση να φτάνει στα €267,9 εκατ. ή

6,2%. Παρόμοια τάση καταγράφηκε και στις εισαγωγές, οι
οποίες αυξήθηκαν κατά 6,3%, ανερχόμενες σε €7.327,5
εκατ. τον Ιούλιο του 2024, σε σύγκριση με €6.893,1 εκατ. τον
Ιούλιο του 2023.

Σε κλαδικό επίπεδο παρατηρείται ενίσχυση στους τομείς
τροφίμων και ποτών-καπνών, με τις εξαγωγές να καταγρά-
φουν σημαντικές αυξήσεις για την περίοδο Ιανουαρίου-Ιου-
λίου του 2024. 

Ειδικότερα, η αξία εξαγωγών τροφίμων ανήλθε σε
€4.835,3 εκατ., σημειώνοντας αύξηση κατά €314,6 εκατ. ή
7% σε σύγκριση με τα €4.520,7 εκατ. το 2023. Αντίστοιχα, η
αξία των ποτών - καπνών έφτασε τα €852 εκατ., αυξημένη
κατά €62,7 εκατ. ή 7,9% από τα €789,3 εκατ. το 2023. Οι εξα-
γωγές μη ταξινομημένων αγαθών είδαν εντυπωσιακή αύξη-
ση κατά 277,8%, φτάνοντας τα €319,9 εκατ. το 2024, από
€84,7 εκατ. το 2023. Αντιθέτως, η αξία εξαγωγών των υπό-
λοιπων κλάδων παρουσίασε μείωση ως εξής: βιομηχανικά
προϊόντα (€4.221 εκατ., μείωση 10,5%), χημικά (€3.713,1
εκατ., μείωση 2,3%), μηχανήματα και οχήματα (€2.874,7
εκατ., μείωση 5,3%), διάφορα άλλα βιομηχανικά προϊόντα
(€2.053,2 εκατ., μείωση 5,0%), πρώτες ύλες (€1.001,3 εκατ.,
μείωση 1,1%), και λίπη-έλαια (€619,9 εκατ., μείωση 42,1%).

Όσον αφορά τους εξαγωγικούς προορισμούς, για το διά-
στημα Ιανουάριος-Ιούλιος 2024 σε σύγκριση με το αντίστοι-

χο διάστημα του 2023 παρατηρείται μείωση 7,8% στις εξαγω-
γές προς χώρες της ΕΕ και αύξηση 6,9% προς τρίτες χώρες.
Το μερίδιο της ΕΕ ανήλθε στο 54,9%, ενώ το μερίδιο των τρί-
των χωρών διαμορφώθηκε στο 45,1%.

Σύμφωνα με τα πιο πρόσφατα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, η συ-
νολική αξία των εξαγωγών για το 2023 ανήλθε στο ποσό των
50.920 εκατ. ευρώ, έναντι 55.762,2 εκατ. ευρώ κατά το 2022,
παρουσιάζοντας μείωση 8,7%. Χωρίς τα πετρελαιοειδή οι
εξαγωγές το ίδιο διάστημα σημείωσαν μείωση 3,0%
(35.174,2 εκατ. ευρώ από 36.245,5 εκατ. ευρώ το 2022), ενώ
χωρίς τα πετρελαιοειδή και τα πλοία η μείωση έφθασε το
3,2% (από 36.133,8 εκατ. ευρώ σε 34.966,3 εκατ. ευρώ).

Για το 2023 το μεγαλύτερο ποσοστό των εξαγωγών κατέ-
λαβαν τα καύσιμα (32,4%) και ακολούθησαν τα τρόφιμα και
ζώα ζωντανά (14,9%), τα βιομηχανικά είδη ταξινομημένα κυ-
ρίως κατά πρώτη ύλη (14,4%) και τα χημικά (11,6%).

Οι εξαγωγές προς την Ευρωπαϊκή Ένωση ανήλθαν σε
57,0% κατά το 2023, καταδεικνύοντας το ειδικό βάρος της
στο ελληνικό εξωτερικό εμπόριο.

Στις κυριότερες χώρες εξαγωγών ως ποσοστό της συνολι-
κής αξίας εξαγωγών της Ελλάδας για το έτος 2023 συγκατα-
λέγονται η Ιταλία (11,6%), η Βουλγαρία (7,0%), η Γερμανία
(6,7%), η Κύπρος (6,5%), οι ΗΠΑ (4,2%) και η Ισπανία (4,1%).

Το σύνολο των συναλλαγών (εισαγωγές + εξαγωγές) του
εξωτερικού εμπορίου αγαθών της Ελλάδας ανήλθε σε
132.885,6 εκατ. ευρώ το 2023. Οι εξαγωγές αγαθών είναι μι-
κρότερες απ’ ό,τι οι εισαγωγές, ωστόσο το εμπορικό έλλειμ-
μα αφενός μειώθηκε το 2023 κατά 20%, αφετέρου καλύπτε-
ται στο μεγαλύτερο τμήμα του κυρίως από τις εξαγωγές
υπηρεσιών, όπως ναυτιλία, τουρισμός, χρηματοοικονομικές
υπηρεσίες κ.λπ. 

Η Ελλάδα θεμελίωσε και καθιέρωσε
το πλεονέκτημά της ως πύλης

εισόδου προς την Κεντρική Ευρώπη
- Ποιοι κλάδοι κυριαρχούν
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E
ντονη κινητικότητα, με έργα δισεκα-
τομμυρίων, αλλά και εξαγορές, πα-
ρουσιάζει ο κλάδος των logistics

στην Ελλάδα, η οποία επιδιώκει να παίξει
ηγετικό ρόλο και να μετατραπεί σε διαμετα-
κομιστικό κόμβο της Νοτιοανατολικής Ευ-
ρώπης. Μάλιστα, η επιδίωξη αυτή αποτελεί
και προσωπικό «στοίχημα» του Έλληνα
πρωθυπουργού.

Υπό αυτό το πρίσμα, αυτή την περίοδο
δρομολογούνται επενδύσεις οι οποίες εκτι-
μάται ότι θα αγγίξουν τα 2 δισ. ευρώ, με το
ενδιαφέρον να κεντρίζουν τουλάχιστον τρία
μεγάλα εμπορευματικά κέντρα σε Αττική και
Θεσσαλονίκη. Στο πλαίσιο αυτό, συνολικές
επενδύσεις άνω των 2 δισ. ευρώ δρομολο-
γούνται αυτήν την περίοδο για τη δημιουρ-
γία τριών εμπορευματικών κέντρων -πέ-
ραν του Θριασίου, σε Αττική και Θεσσαλο-
νίκη. Πρόκειται για μεγάλα project logi-
stics, τα οποία θα αναβαθμίσουν τις υπο-
δομές της χώρας και θα την αναγάγουν σε
πύλη εισόδου της Ευρώπης για προϊόντα
που προέρχονται από τις αγορές της Αφρι-
κής και της Μέσης Ανατολής.

«Προς αυτή την κατεύθυνση, η Ελλάδα θα
πρέπει να είναι προετοιμασμένη, ώστε να
εκμεταλλευτεί μια νέα ευκαιρία η οποία δη-
μιουργείται από τον περίφημο IMEC (India-
Middle East-Europe Economic Corridor),
που σημαίνει ότι τα εμπορεύματα θα ξεκι-
νούν από την Ινδία και θα φτάνουν μέσω Ελ-

λάδας στην Κεντρική και Νοτιοανατολική
Ευρώπη, σε αυτό όμως χρειάζεται να δούμε
ένα νέο εθνικό στρατηγικό σχέδιο των logi-
stics, το οποίο θα ξεφύγει από τα παλιά δε-
δομένα, διότι ακόμα και το 11% με το οποίο
συμμετέχει η εφοδιαστική αλυσίδα στο ΑΕΠ
θεωρείται μικρό σε σχέση με τον μέσο όρο
της Ευρώπης. Χρειάζεται η χώρα μας να
προετοιμαστεί και ως σύγχρονος υποδοχέ-
ας, οργανωμένα, ευέλικτα και οικονομικά,
να δημιουργήσει ένα περιβάλλον το οποίο
θα παράξει νέο πλούτο», εξηγεί στην «Poli-
tical» ο πρώην πρόεδρος της Ελληνικής
Εταιρείας Logistics Νίκος Ροδόπουλος.

Επένδυση 260 εκατ. στον Γκόνο
Στρατηγικής σημασίας, κυρίως λόγω θέ-

σης, καθώς βρίσκεται στη δυτική είσοδο της
Θεσσαλονίκης και σε κοντινή απόσταση από
σημαντικούς οδικούς, σιδηροδρομικούς και
ακτοπλοϊκούς κόμβους, θεωρείται η επέν-
δυση ύψους 260 εκατ. ευρώ που δρομολο-
γείται στο ακίνητο όπου βρίσκεται το πρώην
στρατόπεδο Γκόνου.

Εκτιμάται πάντως πως ο διαγωνισμός, που
προκηρύχτηκε πρόσφατα και τρέχει αυτή
την περίοδο, θα προσελκύσει μεγάλους παί-
κτες, ακόμα και με συνέργειες επενδυτικών
σχημάτων και αυτό διότι διαθέτει σημαντικά

γεωστρατηγικά χαρακτηριστικά, αφού είναι
κοντά στο λιμάνι της συμπρωτεύουσας, τον
σιδηρόδρομο και γειτνιάζει με τα Βαλκάνια.

Το mega project στη Δυτική Αττική
Ίσως η μεγαλύτερη επένδυση που προ-

γραμματίζεται είναι αυτή στη Δυτική Αττική
που αναμένεται να προσελκύσει ιδιωτικά κε-
φάλαια 1 δισ. ευρώ. 

Τo TAIΠΕΔ υλοποιεί ήδη τον διαγωνισμό,
με τη διαδικασία του ανταγωνιστικού διαλό-
γου, για την ανάπτυξη του επιχειρηματικού
πάρκου στη θέση «Σπηλιές» του Δήμου Φυ-
λής. Μάλιστα, θεωρείται το πιο κρίσιμο έργο,
αφού εκτός από τα οφέλη που θα προσφέρει
στον κλάδο, εκτιμάται ότι θα απελευθερώσει
τον αστικό ιστό από την επιβάρυνση των βα-
ρέων οχημάτων που καθημερινά έρχονται
για να διακινήσουν τα εμπορεύματά τους
στον Κηφισό.

Ασπρόπυργος
Εντός του 2025 θα ξεκινήσουν οι εργασίες

για το Hull Logistics Center, το logistics hub
που αναπτύσσει η Streem Development
στην πρώην Χαλυβουργία Ασπροπύργου και
τώρα βρίσκεται στη φάση των αδειοδοτήσε-
ων. Θα είναι το πρώτο tri-modal hub στην
Ελλάδα που θα συνδέει παράκτιο μέτωπο με
οδικούς άξονες, σιδηροδρομική γραμμή και
ένα συγκρότημα αποθηκών εμβαδού
150.000 τμ.

««Χορός»
δισεκατομμυρίων

με επενδύσεις 
σε πρώτο πλάνο

LOGISTICS

Ο κλάδος επιδιώκει 
να παίξει ηγετικό ρόλο 
και να μετατραπεί 
σε διαμετακομιστικό
κόμβο της ΝΑ
Ευρώπης - 
Η επιδίωξη αυτή 
αποτελεί και
προσωπικό «στοίχημα»
του Έλληνα
πρωθυπουργού
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Η
REDS, μέλος του Ομίλου ΕΛΛΑΚΤΩΡ, αποτελεί
μια από τις κορυφαίες εταιρείες ανάπτυξης και
διαχείρισης ακίνητης περιουσίας στην Ελλάδα

με εξειδίκευση στην πολεοδομική ωρίμανση και ανά-
πτυξη μεγάλων εκτάσεων γης. Στρατηγικός στόχος της,
η βέλτιστη αξιοποίησή τους και η αύξηση της αξίας
τους, μετατρέποντας τις εκτάσεις αυτές σε ακίνητα μει-
κτών χρήσεων με πολλαπλά οφέλη για την κοινωνία και
την οικονομία. 

Το χαρτοφυλάκιο της εταιρείας αποτελείται από βραβευ-
μένα έργα με διεθνείς διακρίσεις, τα οποία επισφραγίζουν
την ταυτότητα, τη φιλοσοφία και την ποιότητα του έργου της.

Στις Γούρνες Ηρακλείου Κρήτης
Η απόκτηση του ακινήτου στις Γούρνες Ηρακλείου

Κρήτης, τον Φεβρουάριο του 2023, στο χαρτοφυλάκιο
των επενδυτικών έργων της REDS αποτελεί μία ακόμα
απόδειξη της παραπάνω φιλοσοφίας της εταιρείας, κα-
θώς και της δέσμευσης του Ομίλου ΕΛΛΑΚΤΩΡ για την
ανάπτυξη στρατηγικών, καινοτόμων και βιώσιμων

επενδύσεων σε όλους τους κλάδους δραστηριότητάς
του. Πρόκειται για την πιο σημαντική τουριστική και εμ-
πορική ανάπτυξη γης στην Κρήτη στο πρόσφατο παρελ-
θόν, αλλά και μια από τις πιο σημαντικές σύγχρονες
αναπτύξεις στην Ελλάδα, λόγω του μεγέθους της και
του εύρους χρήσεων που διαθέτει. Το όραμα της εται-
ρείας είναι η υλοποίηση μιας επένδυσης-ορόσημου για
όλη την Ελλάδα τόσο για την προστιθέμενη αξία που θα
προσδώσει στο νησί όσο και για τις σύγχρονες πρακτι-
κές και υπηρεσίες φιλοξενίας και τουρισμού, στους
άξονες της βιώσιμης ανάπτυξης.

Το έργο τοποθετείται σε μια παραθαλάσσια έκταση
345.567 τμ, 13 χλμ από το αεροδρόμιο «Νίκος Καζαντζά-
κης», 16 χλμ από την πόλη του Ηρακλείου και μόλις 20 χλμ
από το νέο διεθνές αεροδρόμιο που αναπτύσσεται στο Κα-
στέλι.

Σύμφωνα με τον σχεδιασμό, η επένδυση θα περιλαμβάνει,
μεταξύ άλλων χρήσεων, ξενοδοχειακή μονάδα, τουριστικές
βίλες και διαμερίσματα, καζίνο, εμπορικά καταστήματα,
κτήριο γραφείων, χώρους άθλησης και πολιτισμού κά. Το
έργο χαρακτηρίζεται ως «πράσινη υποδομή», με ανάπτυξη
κοινωφελών υπαίθριων χώρων αναψυχής και άθλησης,
«πράσινων» εγκαταστάσεων προσβάσιμων σε όλους.

Το έργο των Γουρνών αναμένεται να πολλαπλασιάσει την
οικονομική δραστηριότητα στην ευρύτερη περιοχή τόσο κα-
τά την υλοποίηση των έργων όσο και κατά τη διάρκεια της
λειτουργίας τους στο μέλλον. Πρόκειται για ένα έργο που θα
ενισχύσει τις επιχειρησιακές ευκαιρίες, θα ενθαρρύνει την
περιφερειακή ανάπτυξη και θα αυξήσει τις ευκαιρίες απα-
σχόλησης, στηρίζοντας τόσο την τοπική κοινωνία όσο και
την οικονομία της περιοχής.

Επένδυση σε σύνθετα
αναπτυξιακά «πράσινα» έργα 

Όραμα η δημιουργία 
νέων τοπόσημων υψηλής

εμπορικής, τουριστικής 
και πολιτιστικής αξίας στους άξονες

της βιώσιμης ανάπτυξης

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα
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Επένδυση άνω των 200 εκατ.
Στην ίδια γραμμή βρίσκεται και η αξιοποίηση της έκτασης

του παλιού οινοποιείου Καμπά, το Cambas Project, στην πε-
ριοχή της Κάντζας στην Παλλήνη, στην ανατολική Αττική.
Πρόκειται για μια ανάπτυξη που θα υλοποιηθεί στην υπό πο-
λεοδόμηση επιφάνεια 315 στρεμμάτων, σε προνομιούχο ση-
μείο στην καρδιά της Αττικής, η οποία συνδέεται με τον προ-
αστιακό σιδηρόδρομο. 

Στην εν λόγω ανάπτυξη προγραμματίζεται να επενδυθούν
κεφάλαια που υπερβαίνουν τα 200 εκατ. ευρώ και θα έχει
πρωτοποριακό χαρακτήρα για τα ελληνικά δεδομένα, καθώς
στοχεύει να αναδείξει την καινοτόμο προσέγγιση στη διαχεί-
ριση του δημόσιου χώρου, συνδυάζοντας και ενσωματώνον-
τας στον ευρύτερο σχεδιασμό την προβολή και αξιοποίηση
του ιστορικού ακινήτου του οινοποιείου, σε ένα ελκυστικό
υπαίθριο περιβάλλον, εύκολα προσβάσιμο σε όλους τους
κατοίκους της Αττικής. 

Συγκεκριμένα, η πρόσβαση θα είναι εύκολη και γρήγορη
από όλη την Αττική, καθώς θα υπάρχει απευθείας προσέγγι-
ση μέσω Αττικής Οδού, προαστιακού και μετρό. Αξίζει να ση-
μειωθεί ότι το 50% της συνολικής έκτασης, που αντιστοιχεί σε
157 στρέμματα, θα είναι εισφορά σε γη στον Δήμο Παλλήνης
για κοινόχρηστη δημόσια χρήση, πολλαπλασιάζοντας τη δια-
θέσιμη επιφάνεια πλατειών και παιδικών χαρών.

Ανάπλαση της μαρίνας Αλίμου

Εξίσου σημαντική είναι και η ανάπλαση της μαρίνας Αλί-
μου που έχει αναλάβει η εταιρεία. Η παραχώρηση της μαρί-
νας Αλίμου προβλέπει, μεταξύ άλλων, τη δυνατότητα αξιο-
ποίησης της χερσαίας ζώνης συνολικής επιφάνειας 210.000
τμ για ευρείες χρήσεις τουρισμού, πολιτισμού και αναψυ-
χής, γεγονός που επιτρέπει την υλοποίηση μιας ολοκληρω-
μένης τουριστικής επένδυσης συνολικής αξίας περίπου 100
εκατ. ευρώ στο ταχέως αναπτυσσόμενο παράκτιο μέτωπο
της ελληνικής πρωτεύουσας, με πολλαπλάσια προστιθέμενη
αξία, τόσο σε τοπικό όσο και σε εθνικό επίπεδο.

Σύμφωνα με τον σχεδιασμό, η κτηριακή ανάπτυξη περί-
που 18.500 τμ θα αναδείξει τη δυναμική της μαρίνας, κα-
θώς θα φιλοξενήσει χρήσεις τουριστικές, εμπορικές και

ψυχαγωγικές που θα την αναβαθμίσουν σε προορισμό τό-
σο για τους κατοίκους όσο και για τους επισκέπτες της
πρωτεύουσας.

Πρωτοποριακό σχέδιο
Το πρωτοποριακό σχέδιο «απαντά» στις πλέον σύγχρονες

επιταγές για φιλικές προς τον πολίτη αναπτύξεις, ενώ η ανα-
βάθμιση του θαλάσσιου τμήματος και ο εκσυγχρονισμός των
υποδομών και των υπηρεσιών φιλοξενίας σκαφών θα κατα-
στήσουν τη μαρίνα Αλίμου σε μια από τις πιο σύγχρονες μα-
ρίνες της Μεσογείου.

Σημαντικό ορόσημο στο χρονοδιάγραμμα υλοποίησης της
ανάπτυξης του έργου αποτελεί η ΚΥΑ που υπεγράφη τον Ιού-
νιο του 2024 από τα υπουργεία Περιβάλλοντος & Ενέργειας
και Τουρισμού για την έγκριση της χωροθέτησης και των πε-
ριβαλλοντικών όρων της μαρίνας Αλίμου.

Στο πλαίσιο της ευρύτερης επιχειρησιακής στρατηγικής
της εταιρείας εντάσσεται και η πρόσφατη υπογραφή σύμβα-
σης για την 25ετή μίσθωση του ξενοδοχειακού ακινήτου επί

της λεωφόρου Κηφισίας (πρώην Civitel), ιδιοκτησίας της Ελ-
ληνικής Ολυμπιακής Επιτροπής. Το ανάδοχο κοινό σχήμα
REDS (70%) και SWOT Hospitality (30%) έχει αναλάβει την
αναδιαμόρφωση των κτηριακών εγκαταστάσεων, συνολικής
επιφάνειας 5.725 τμ και οκτώ ορόφων, μέσω της επανατο-
ποθέτησής τους στην αγορά, λαμβάνοντας υπόψη την ενσω-
μάτωση των αξιών της βιώσιμης ανάπτυξης. Η προνομιακή
θέση του συγκροτήματος, κοντά σε μεγάλα εμπορικά κέν-
τρα, επιχειρήσεις, το εκθεσιακό κέντρο Helexpo, νοσοκο-
μειακά συγκροτήματα κά το καθιστά ιδιαίτερα ελκυστικό ως
επένδυση, ενώ η ανακαίνιση και η επαναλειτουργία της συγ-
κεκριμένης ξενοδοχειακής μονάδας απαντούν στην έλλει-
ψη καταλυμάτων στην ευρύτερη περιοχή για στέγαση επι-
σκεπτών με εύκολη πρόσβαση από και προς τον Διεθνή Αε-
ρολιμένα Αθηνών.

Η REDS προχωρά το επενδυτικό της έργο σε σύνθετες
αναπτύξεις με στόχο την ουσιαστική αρωγή στην αναπτυξια-
κή δυναμική των τοπικών κοινωνιών και στο όραμα μιας
σύγχρονης Ελλάδας.
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Τ
ο πρώτο «πράσινο» hangar στην Ευρώ-
πη δημιούργησε η Aegean στον Διεθνή
Αερολιμένα Αθηνών (ΔΑΑ). Οι πόρτες

της νέας τεχνικής βάσης και του κέντρου προ-
σομοιωτών και εκπαίδευσης πληρωμάτων
άνοιξαν για τους εκπροσώπους των Μέσων
Ενημέρωσης στο πλαίσιο ξενάγησής τους.

Πρόκειται για μια επένδυση 140 εκατ., η
οποία είχε ανακοινωθεί τον Δεκέμβριο του
2022 από τον Ευτύχιο Βασιλάκη, πρόεδρο της
Aegean, δηλώνοντας πως με η επένδυση αυτή
βάζει την Ελλάδα και τον ΔΑΑ στον χάρτη των
διεθνών υπηρεσιών υποστήριξης αερομετα-
φοράς. «Δημιουργούμε έναν κόμβο, ένα οικο-
σύστημα παραγωγής υπηρεσιών υποστήριξης
βαριάς συντήρησης και εκπαίδευσης που δί-
νει νέα δεδομένα στην τοπική προστιθέμενη
αξία και στην εξωστρέφεια του κλάδου μας,
συμπληρώνοντας ένα σημαντικό κενό στην
υποδομή της χώρας. 

Η επένδυση αυτή φέρνει στην Ελλάδα ένα
εύρος υπηρεσιών υποστήριξης της Aegean που εκτελούνται μέχρι
σήμερα στο εξωτερικό, αλλά και δημιουργεί, στην ωρίμανσή της,
σημαντικό δυναμικό υποστήριξης πτητικών μέσων και εκπαίδευ-
σης πληρωμάτων τρίτων, βάζοντας την Ελλάδα και τον ΔΑΑ στον
χάρτη των διεθνών υπηρεσιών υποστήριξης αερομεταφοράς. Πα-
ράλληλα, δημιουργεί ευκαιρίες για αναβάθμιση και εξέλιξη των
ανθρώπων μας, αλλά και πολλές νέες θέσεις εργασίας σε έναν
κλάδο με ισχυρή αναπτυξιακή προοπτική», είχε δηλώσει ο πρό-
εδρος της Aegean.

Η επένδυση υλοποιείται στην παλιά Τεχνική Βάση της Ολυμπια-
κής Αεροπορίας, εμβαδού 85.000 τμ, την οποία παραχώρησε ο Διε-
θνής Αερολιμένας Αθηνών στην Aegean έως το 2046.

Όπως δήλωσε ο διευθύνων σύμβουλος της Aegean Δημήτρης
Γερογιάννης, πρόκειται για «μια επένδυση 140 εκατομμυρίων, την
οποία είχαμε ανακοινώσει στις αρχές του 2023 και ολοκληρώσαμε
μέσα σε έναν χρόνο αφού πραγματοποιήσαμε μια εκτεταμένη ανα-
κατασκευή του παλιού και εγκαταλελειμμένου για πάνω από δέκα
χρόνια υπόστεγου της παλιάς Ολυμπιακής και αφού προχωρήσαμε
σε ενεργειακή αναβάθμιση και εγκατάσταση πάνελ, δημιουργών-
τας ένα μοναδικό φωτοβολταϊκό πάρκο 25km² στην οροφή. Ένα
“πράσινο” hangar που φιλοξενεί τις υπηρεσίες συντήρησης που
εκτελούμε τόσο για εμάς όσο και πλέον για τρίτους και ένα σύγχρο-
νο κέντρο εκπαίδευσης πιλότων και πληρωμάτων καμπίνας με 4
προσομοιωτές, οι οποίοι θα γίνουν 7 στην πλήρη ανάπτυξή του τα
επόμενα χρόνια».

Οι εργασίες ξεκίνησαν τον Ιούνιο του 2023 και αφορούσαν εργα-
σίες αποκατάστασης του υπόστεγου της παλιάς κρατικής Ολυμπια-
κής Αεροπορίας στο αεροδρόμιο «Ελευθέριος Βενιζέλος», ενός
άδειου και εγκαταλελειμμένου βιομηχανικού κτηρίου για περισσό-
τερα από 12 χρόνια. Μέσα σε λιγότερο από έναν χρόνο, το καλοκαί-
ρι του 2024 και σχεδόν ταυτόχρονα με τα 25α γενέθλια της εταιρεί-
ας, η αποκατάσταση, η ανακατασκευή και ο εκσυγχρονισμός του
υπόστεγου έχουν ολοκληρωθεί και η νέα τεχνική βάση της Aegean
στεγάζει ήδη τις νέες της δραστηριότητες.

Το Aegean | CAE Flight Training Center 
και η Aegean Technics

Οι εγκαταστάσεις αναβαθμίστηκαν ριζικά, η συνολικής έκτασης

25.500 τμ οροφή αποκαταστάθηκε και τοποθετήθηκαν 5.238 τεμά-
χια φωτοβολταϊκά πάνελ για να δημιουργήσουν το μεγαλύτερο φω-
τοβολταϊκό πάρκο σε οροφή στην Ελλάδα με δυνατότητα παραγω-
γής 3 MW ισχύος, 4,5 GWh ενέργειας σε ετήσια βάση, παραγωγή
ικανή να καλύψει το μεγαλύτερο μέρος των ενεργειακών αναγκών
των εγκαταστάσεων που βρίσκονται σε λειτουργία.

Aegean Technics 
Τον Ιούλιο του 2024 η Aegean Τechnics πιστοποιείται από την

ΑΠΑ και εκκινούν επίσημα, εντός του νέου υπόστεγου, οι υπηρε-
σίες συντήρησης για τις ανάγκες της εταιρείας, αλλά και προς τρί-
τους (λίγους μήνες νωρίτερα στις εγκαταστάσεις της παλιάς τεχνι-
κής βάσης είχαν ήδη ξεκινήσει οι πρώτες αναθέσεις από άλλους
αερομεταφορείς, όπως η Cyprus, TUS κ.λπ. που στο εξής παρέχον-
ται στη νέα τεχνική βάση). 

Η νέα τεχνική βάση διαθέτει δυνατότητα διενέργειας βαριάς
συντήρησης και επισκευής αεροσκαφών σε έως και 12 θέσεις συν-
τήρησης, επισκευής και τεχνικού ελέγχου για αεροσκάφη και πτη-
τικά μέσα διαφόρων τύπων και στην ωρίμανσή του το δυναμικό της
τεχνικής βάσης προβλέπει 500.000 ώρες βαριάς συντήρησης. Σή-
μερα μόνο στην τεχνική βάση απασχολούνται περίπου 400 εργαζό-
μενοι (+20% από το αντίστοιχο τεχνικό προσωπικό την 1η/1/2023
και +50% από το αντίστοιχο προσωπικό την 1η/1/2019) με στόχο να
αυξάνονται κατά περίπου +10% κάθε χρόνο. 

Αξίζει να σημειωθεί ότι περισσότεροι από 50 απόφοιτοι της Σχο-
λής Μηχανικών της Olympic Air εργάζονται ήδη στην τεχνική βάση,
ενώ τον Οκτώβριο θα ξεκινήσουν να εργάζονται και οι πρώτοι 27

απόφοιτοι από το πρόγραμμα υποτροφιών μη-
χανικών που ξεκίνησε το 2022. Πρόκειται για
έναν οργανισμό συντήρησης που στην πλήρη
ανάπτυξή του και σε βάθος πενταετίας θα απα-
σχολούνται περίπου 600 έως 700 άνθρωποι.

Aegean | CAE Flight Training Center
Το νέο εκπαιδευτικό κέντρο της Aegean

έχει τεθεί ήδη σε λειτουργία και αυτή τη στιγ-
μή αποτελεί τον πιο τεχνολογικά αναβαθμι-
σμένο και σύγχρονο κόμβο αεροπορικής εκ-
παίδευσης στη Νοτιοανατολική Ευρώπη, λει-
τουργώντας σε συνεργασία με την CAE, τον
μεγαλύτερο πάροχο εκπαίδευσης πολιτικής
αεροπορίας διεθνώς. Πρόκειται για μια επέν-
δυση ύψους 36 εκατ. ευρώ, μέρος της συνο-
λικής επένδυσης των 140 εκατ. ευρώ και στην
πλήρη ανάπτυξή του θα περιλαμβάνει έως
και 7 προσομοιωτές πλήρους πτήσης, τελευ-
ταίας τεχνολογίας, οι οποίοι θα καλύπτουν
ανάγκες εκπαίδευσης πιλότων για αεροσκά-

φη τύπου Airbus, Boeing και ATR.
Το Aegean CAE Training Center στην πλήρη του ανάπτυξη θα

είναι σε θέση να εκπαιδεύει έως και 3.500 πιλότους (42.000 ώρες
εκπαίδευσης πιλότων) και να υποστηρίξει τις ανάγκες εκπαίδευ-
σης ακόμη περισσότερων πληρωμάτων καμπίνας.

Στο ίδιο οικοσύστημα θα εντάσσεται και η ήδη υπάρχουσα Σχολή
Εκπαίδευσης Μηχανικών της Olympic Air, με ισχυρή παράδοση
λειτουργίας, αλλά και ο Εκπαιδευτικός Οργανισμός Πιλοτών της
Aegean, που λειτουργεί ήδη.

Πρόγραμμα υποτροφιών για πιλότους 
και μηχανικούς

Η Aegean προσφέρει, εδώ και χρόνια, τη δυνατότητα σε νέους
και νέες να επωφεληθούν από τα προγράμματα υποτροφιών για πι-
λότους και μηχανικούς που προσφέρει. Το πρόγραμμα υποψήφιων
πιλότων ξεκίνησε το 2018 και προσφέρει τη δυνατότητα σε νέες και
νέους να αποκτήσουν επαγγελματικό πτυχίο πολιτικής αεροπορίας
και να ξεκινήσουν τη σταδιοδρομία τους ως πιλότοι αεροσκαφών
στον στόλο της Aegean και της Olympic Air. 

Η εκπαίδευση έχει διάρκεια από 17 έως 19 μήνες, το πρόγραμμα
προβλέπει θεωρητική και πτητική εκπαίδευση σε αεροσκάφη και
εξομοιωτές πτήσεων. Σήμερα περισσότεροι από 90 απόφοιτοι βρί-
σκονται ήδη στα πιλοτήρια της εταιρείας ενώ σε λίγες μέρες ξεκινά
και η τρίτη περίοδος εισαγωγής για το τριετές πρόγραμμα υποτρο-
φιών πιλότων που προκηρύχθηκε το 2022 για άλλους 120 συνολικά
υποψήφιους πιλότους.

Αντίστοιχα το πρόγραμμα υποτροφιών εκπαίδευσης υποψήφιων
μηχανικών αεροσκαφών της Aegean, σε συνεργασία με τη διεθνώς
αναγνωρισμένη και πιστοποιημένη Σχολή Μηχανικών της Olympic
Air (Olympic Air Maintenance Training Organization), προσφέρει
τη δυνατότητα σε νέους και νέες να γίνουν μηχανικοί αεροσκαφών.
Η φοίτηση στη σχολή διαρκεί 24 μήνες και περιλαμβάνει θεωρητι-
κή και πρακτική εκπαίδευση σε αεροσκάφη, εργαστήρια, αλλά και
την τεχνική βάση της Aegean από εξειδικευμένους εκπαιδευτές
και έμπειρα στελέχη της εταιρείας, ενώ με την επιτυχή φοίτηση και
απόκτηση του πτυχίου τους, οι απόφοιτοι εντάσσονται στην Aege-
an, αρχίζοντας την επαγγελματική τους πορεία στην τεχνική βάση
της εταιρείας.

Το πρώτο «πράσινο» Ηangar 
στην Ευρώπη στον ΔΑΑ από των Aegean

Πρόκειται για μια επένδυση 140 εκατ.
- Φιλοξενεί τις υπηρεσίες συντήρησης
και ένα σύγχρονο κέντρο εκπαίδευσης
πιλότων και πληρωμάτων καμπίνας με
4 προσομοιωτές, οι οποίοι θα γίνουν 

7 στην πλήρη ανάπτυξή του 
τα επόμενα χρόνια
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Ξ
επέρασε τα 415 δισ. ευρώ ο συνολι-
κός τζίρος των επιχειρήσεων το 2022,
σημειώνοντας σημαντική αύξηση από

τα 321 δισ. που ήταν το 2021, παρουσιάζον-
τας σημαντική άνοδο κατά 29,2%, σύμφωνα
με τα στοιχεία που έδωσε στη δημοσιότητα η
Στατιστική Υπηρεσία. Την ίδια στιγμή, η αξία
παραγωγής και η ακαθάριστη προστιθέμενη
αξία ανήλθαν στα 271 και 90,9 δισ. ευρώ αν-
τίστοιχα. Όσον αφορά τους εργαζόμενους,
αυτοί αυξήθηκαν μέσα σε έναν χρόνο κατά
6,25% και έφτασαν στους 3,4 εκατομμύρια
απασχολούμενους από τους 3,2 εκατομμύ-
ρια που ήταν το 2021. Από αυτούς οι 2,6 εκα-
τομμύρια ήταν μισθωτοί. 

Σε αυτό το θετικό περιβάλλον οι επιχειρή-
σεις πραγματοποίησαν σημαντικό αριθμό
επενδύσεων που έφτασαν συνολικά τα 12,2
δισ. ευρώ το 2022, ενώ οι δαπάνες για αγο-
ρές αγαθών και υπηρεσιών στο πλαίσιο της
δραστηριότητάς τους έφτασαν στα 349 δισ.
ευρώ. Από αυτά τα 167 δισ. ευρώ αφορούσαν
αγορές αγαθών και υπηρεσιών με σκοπό τη
μεταπώλησή τους στην κατάσταση στην
οποία παρελήφθησαν, δηλαδή χωρίς επε-
ξεργασία, ενώ το κόστος αγαθών που υπέ-
στησαν επεξεργασία έφτασε στα 182 δισ.

Τομείς με τις περισσότερες εταιρείες
Μέσα στο 2022 δραστηριοποιήθηκαν στην

Ελλάδα συνολικά 918.724 επιχειρήσεις
στους τομείς της βιομηχανίας, των κατα-
σκευών, του εμπορίου και των υπηρεσιών. Ο
κλάδος με τον μεγαλύτερο αριθμό επιχειρή-
σεων ήταν το χονδρικό και λιανικό εμπόριο
στο οποίο δραστηριοποιούνται 226.009 επι-
χειρήσεις. 

Στην ουσία, στον εμπορικό κλάδο βρί-
σκονται μία στις τέσσερις επιχειρήσεις (το
24,6%) και ακολουθούν: ο κλάδος των
επαγγελματικών, επιστημονικών και τεχνι-
κών υπηρεσιών με 156.446 επιχειρήσεις,
οι οποίες αποτελούν το 17% του συνόλου,
ενώ πιο κάτω βρίσκονται οι υπηρεσίες πα-

ροχής καταλύματος και εστίασης με
109.755 επιχειρήσεις που αντιστοιχούν σε
ποσοστό 11,9%.

Οι τομείς με τον μεγαλύτερο κύκλο εργα-
σιών το 2022 ήταν και πάλι ο κλάδος του
χονδρικού και λιανικού εμπορίου, καθώς
κατέχει το μεγαλύτερο μερίδιο με ποσοστό
38,5% και 160,2 δισ. ευρώ. 

Με χαμηλότερο τζίρο ακολουθούν οι κλά-
δοι της μεταποίησης και της παροχής ηλε-
κτρικού ρεύματος, φυσικού αερίου, ατμού
και κλιματισμού με ποσοστά 22,2% και 8% και
απόλυτα μεγέθη 92,1 δισ. ευρώ και 33,3 δισ.
ευρώ αντίστοιχα.

Οι τομείς με τη μεγαλύτερη Ακαθάριστη
Προστιθέμενη Αξία, δηλαδή οι κλάδοι που
συνεισέφεραν τη μεγαλύτερη ακαθάριστη
προστιθέμενη αξία στην ελληνική οικονο-
μία για το 2022 ήταν το χονδρικό και λιανι-
κό εμπόριο με 16,9 δισ. ευρώ (αποτελεί το
18,6%) η μεταποίηση με 16,6 δισ. ευρώ
(18,2%) και οι χρηματοπιστωτικές και
ασφαλιστικές δραστηριότητες με 11,8 δισ.
ευρώ (12,9%).

Όσον αφορά το κόστος του προσωπικού,
οι κλάδοι που κατέγραψαν τη μεγαλύτερη
δαπάνη ήταν το χονδρικό και λιανικό εμπό-
ριο που κατέβαλε στους εργαζόμενούς του
10,3 δισ. ευρώ. Δηλαδή και στον υπολογισμό
των μισθών, ένα στα τέσσερα ευρώ κατα-
βάλλεται σε εργαζόμενους που ανήκουν στο
εμπόριο. Ακολουθούν η μεταποίηση με 7,5
δισ. ευρώ (17,6%) και οι υπηρεσίες παροχής
καταλύματος και εστίασης με 4,6 δισ. ευρώ
(10,8%).

Πρωτιά εμφανίζει το εμπόριο και στον
αριθμό των εργαζομένων, καθώς το 2022
απασχόλησε 811.140 υπαλλήλους (23,8%), εκ
των οποίων 588.424 ήταν μισθωτοί. Ακο-
λουθεί ο κλάδος των υπηρεσιών παροχής
καταλύματος και εστίασης με 702.911 απα-
σχολούμενους (20,6%) και εν συνεχεία ο
κλάδος της μεταποίησης με 373.258 απα-
σχολούμενους (11%).

Η αύξηση 
του τζίρου κατά

29,2% έφερε 12,2
δισ. επενδύσεις

Μεγάλες αυξήσεις 

σε κύκλο εργασιών, 

αξία παραγωγής και

απασχολούμενους

παρουσίασαν συνολικά

οι επιχειρήσεις της

χώρας κατά το 2022
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Η
ΑΒ Βασιλόπουλος έχει επάξια κα-
τακτήσει μια θέση στο τραπέζι κά-
θε νοικοκυριού στην Ελλάδα, μέ-

σα από την αδιαπραγμάτευτη ποιότητά της,
τη μοναδική της εξυπηρέτηση και την ξε-
χωριστή ποικιλία των προϊόντων της. Κα-
θημερινά, οι 12.834 εργαζόμενοί της κά-
νουν πράξη τον εταιρικό σκοπό της ΑΒ, δί-
νοντας τον καλύτερό τους εαυτό για να κά-
νουν τη διαφορά στις ζωές των ανθρώπων.
Πάντα δίπλα σε κάθε γειτονιά της Ελλάδας,
εκεί όπου χτυπά η καρδιά της μέσα από το
δίκτυό της που ανέρχεται περίπου στα 600
καταστήματα σε όλη τη χώρα. Εκεί όπου οι
άνθρωποί της είναι έτοιμοι να εξυπηρετή-
σουν με χαρά και να προσφέρουν μια μο-
ναδική αγοραστική εμπειρία στους 2,2
εκατομμύρια πελάτες της. Δεν είναι τυχαίο
πως η εταιρεία αναδείχθηκε ως 
«ΚΚορυφαίος Εργοδότης» στην Ελλάδα για
το 2024 από το Top Employers Institute,
τον διεθνώς αναγνωρισμένο οργανισμό
που πιστοποιεί την αριστεία και τις βέλτι-
στες πρακτικές στη διαχείριση του ανθρώ-
πινου δυναμικού για περισσότερα από 30
χρόνια. Η διάκριση αυτή αναδεικνύει τη
δέσμευση και την αφοσίωση της εταιρείας
στη διασφάλιση ενός υποστηρικτικού,
συμπεριληπτικού και ασφαλούς περιβάλ-
λοντος εργασίας, όπου όλες και όλοι μπο-
ρούν να εκφράζουν τον πραγματικό τους
εαυτό, χωρίς διακρίσεις και αποκλει-
σμούς. 

Στην ΑΒ Βασιλόπουλος εξασφαλίζονται
καθημερινά οι κατάλληλες συνθήκες, ώστε
όλοι και όλες οι εργαζόμενοι/ες να έχουν
τη δυνατότητα να εκφράσουν το ταλέντο,
τις ιδέες και τις γνώσεις τους και να δίνουν
τον καλύτερό τους εαυτό, κάνοντας τη δια-
φορά.

Η συνεχής εκπαίδευση και ανάπτυξη
των ανθρώπων της αποτελεί σταθερή προ-
τεραιότητα για την ΑΒ Βασιλόπουλος, ενώ
ταυτόχρονα ενισχύεται συνεχώς μια κουλ-
τούρα μάθησης, η οποία επιτρέπει στους
εργαζόμενους να εξελίσσουν τις γνώσεις
και τις δεξιότητές τους. Μόνο το 2023 οι
συνολικές ώρες εκπαίδευσης ξεπέρασαν
τις 375 χιλιάδες, με προγράμματα και ακα-
δημίες οι οποίες εκπαιδεύουν και προετοι-
μάζουν τους ανθρώπους της για την εξέλι-
ξή τους μέσα στην εταιρεία. Ενδεικτικό πα-

ράδειγμα αποτελεί το Ακαδημαϊκό Πρό-
γραμμα Διοίκησης Λιανεμπορίου σε συ-
νεργασία με το ΟΠΑ που έχει συμπληρώσει
20 χρόνια λειτουργίας και υποστηρίζει τα
στελέχη της εταιρείας, ώστε να αντεπεξέλ-
θουν με επιτυχία στις προκλήσεις του κλά-
δου λιανεμπορίου τροφίμων. 

Η εταιρεία φροντίζει ολιστικά για την

υγεία, την ευεξία και την ισορροπία των αν-
θρώπων της, αναπτύσσοντας δράσεις και
πρωτοβουλίες που βελτιώνουν περαιτέρω
την καθημερινότητά τους. Μέσα από το
πρόγραμμα «Ευ Ζην WELLBEING», δια-
μορφώνεται η κουλτούρα ενός υγιεινού
τρόπου ζωής, τόσο για το σώμα όσο και για
το πνεύμα. Στο πρόγραμμα αυτό εντάσσον-

ται ενέργειες όπως η διατήρηση διαδι-
κτυακής πλατφόρμας για σωματική άσκη-
ση, η παροχή υπηρεσιών 24ωρης συμβου-
λευτικής υποστήριξης, αλλά και η δυνατό-
τητα συμμετοχής σε μεγάλα αθλητικά δρώ-
μενα της χώρας, όπως ο Κλασικός Μαρα-
θώνιος της Αθήνας, ο Ημιμαραθώνιος της
Θεσσαλονίκης καθώς και οι διοργανώσεις
εργασιακού αθλητισμού. Παράλληλα, πα-
ρέχει έκπτωση σε όλες τις αγορές των αν-
θρώπων της από τα καταστήματά της και το
AB Eshop, ενώ προσφέρει, κάθε μήνα,
1.700 πόντους, που αντιστοιχούν σε 51 ευ-
ρώ αγορών, μέσω της κάρτας πιστότητας
AB Plus, αλλά και στις εορταστικές περιό-
δους δίνει δωροεπιταγές για αγορές στα
καταστήματα ΑΒ σε όλους τους εργαζομέ-
νους. Ακόμη, για την καλή ισορροπία της
επαγγελματικής και προσωπικής ζωής, σε
θέσεις που η φύση της εργασίας τους το
επιτρέπει, η ΑΒ Βασιλόπουλος προσφέρει
τη δυνατότητα της απομακρυσμένης εργα-
σίας, παρέχοντας όλον τον απαραίτητο τε-
χνολογικό εξοπλισμό.

Η ένταξη και η συμπερίληψη αποτελούν
διαχρονικά αναπόσπαστο μέρος της επιχει-
ρησιακής κουλτούρας της ΑΒ. Αξίζει να ση-
μειωθεί ότι η ΑΒ Βασιλόπουλος έχει υπο-
γράψει τη Χάρτα Διαφορετικότητας για ελλη-
νικές επιχειρήσεις από το 2020, μια πρωτο-
βουλία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την
εφαρμογή των ίσων ευκαιριών στην εργασία.

ΑΒ Βασιλόπουλος:
Με επίκεντρο τον άνθρωπο
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Ν
έες εξελίξεις στην υπόθεση της
δολοφονίας Λυγγερίδη αναμέ-
νονται τις επόμενες μέρες, καθώς

υπάρχει μια κινητικότητα τόσο από την
πλευρά των δικαστικών αρχών και ειδικά
από τον 9ο τακτικό ανακριτή, που συνεχίζει
να ερευνά για τους ηθικούς αυτουργούς,
όσο και από την ΕΛΑΣ που «τρέχει» τις απο-
μαγνητοφωνήσεις συνομιλίες από οπα-
δούς μπράβους και στελέχη ομαδικών ορ-
γανώσεων. Σύμφωνα με αστυνομικές πη-
γές, οι απομαγνητοφωνήσεις της ΕΛΑΣ
βγάζουν «λαβράκια». Μπορεί να υπήρχε

μια σχετική καθυστέρηση
λόγω του τεράστιου όγκου
συνομιλιών, αλλά η διαδι-
κασία τρέχει πλέον με απί-
στευτους ρυθμούς και νέα
πρόσωπα θα μπουν στο…
κάδρο.

«Είναι μια διαδικασία
που απαιτεί πολύ χρόνο και

προσοχή. Υπάρχουν θέματα που θα απα-
σχολήσουν και σύντομα οι έρευνες θα οδη-
γήσουν σε αποτελέσματα», λέει αξιωματι-
κός που έχει ενεργό ρόλο στις έρευνες.
Σύμφωνα με πληροφορίες, στο κάδρο των
αξιωματικών της Καταπολέμησης Αθλητι-
κής Βίας έχουν μπει κι άλλα άτομα που κι-
νούνται γύρω από τον οπαδικό χώρο συγκε-
κριμένης ομάδας. «Υπάρχουν αποκαλυπτι-
κοί διάλογοι μεταξύ οπαδών, που δεν έχουν
όμως εμπλοκή στη δολοφονία του Γιώργου
Λυγγερίδη, με άλλα άτομα που έχουν συλ-
ληφθεί και συνομιλούσαν με ανώτατα στε-
λέχη της ομάδας», τονίζουν οι ίδιες πηγές.

Όπως είχε αποκαλύψει η «Political»,
στην πολυσέλιδη δικογραφία αναφέρονται
συγκεκριμένα ονόματα αλλά και ο σημαντι-
κός ρόλος που είχαν στον στρατό των οπα-
δών της ομάδας. Ο «κύκλος εργασιών» των
μπράβων της κερκίδας περιελάβανε εκ-
βιασμούς, απειλές, ξυλοδαρμούς, ακόμα
και εμπόριο ναρκωτικών. Όλοι αυτοί φέ-
ρονται σύμφωνα και με καταθέσεις πως
έπαιρναν εντολές από πολύ ψηλά, προκει-
μένου να «δράσουν» σε κάθε πεδίο. Μέσα
και έξω από τα γήπεδα.

Ο νέος φάκελος
Από τις συνομιλίες που βρίσκονται στα

χέρια της αστυνομίας και έχουν ήδη απο-
μαγνητοφωνηθεί έχουν προκύψει στοι-
χεία για συγκεκριμένα πρόσωπα και για
ένα από αυτά ακούγεται πως το βράδυ της
δολοφονίας του αστυνομικού άτομο νεα-
ρής ηλικίας έψαχνε μέρος για να κρυφτεί
σε περιοχή του Πειραιά. Μάλιστα, είχε πε-
τάξει τα ρούχα του και είχε φορέσει εμφά-
νιση αθλητή που βρήκε μέσα στο γήπεδο

και «ενεργοποίησε» συνομιλίες με άλ-
λους οπαδούς που διαθέτουν και ποινικό
παρελθόν. 

Μέρα με την ημέρα οι έρευνες των αστυ-
νομικών από όλες τις υπηρεσίες δίνουν και
νέα στοιχεία. Όπως λένε έμπειροι αξιωμα-
τικοί, είναι πολλές οι συνομιλίες που βγά-
ζουν θέματα και σύντομα θα υπάρξουν εξε-
λίξεις. «Οπαδοί που έκαναν βιντεοκλήση
πιστεύοντας πως έτσι δεν τους ακούμε
έκαναν λάθος», λέει αξιωματικός στην
«Political». 

Σύμφωνα με πληροφορίες, υπάρχει και
ένας νέος φάκελος με στοιχεία από άτομα
που είχαν προσαχθεί και δεν είχαν δώσει
καμία πληροφορία. Τα συγκεκριμένα πρό-
σωπα είχαν κρατήσει τη στάση «δεν ξέρω,
δεν είδα, δεν άκουσα τίποτα». Αυτό όμως
άλλαξε. Ο φάκελος περιέχει νέες μαρτυ-
ρίες, πληροφορίες, ακόμα και καταθέσεις
που οδηγούν σε συγκεκριμένα πρόσωπα με
υψηλές θέσεις.

Νέα πρόσωπα στο… κάδρο
της δολοφονίας Λυγγερίδη

του Nίκου 
Τσιλιπουνιδάκη

Οι κοριοί της ΕΛΑΣ άκουσαν
πολλά και βγάζουν «λαβράκια» -
Άτομα που είχαν προσαχθεί και
έλεγαν «δεν ξέρω, δεν είδα, δεν
άκουσα τίποτα» θα ξανακληθούν
στην Ασφάλεια, καθώς 
ακούγονται σε συνομιλίες

Ο πατέρας του δολοφονημένου αστυνομικού στην «P»:

«Να φτάσουν στους ενόχους 
όσο ψηλά κι αν βρίσκονται»

«Να φτάσουν στους ενόχους, ηθικούς και φυσικούς αυτουργούς, όσο ψηλά κι αν βρίσκονται».
Με αυτά τα λόγια τοποθετείται ο Αθανάσιος Λυγγερίδης, μέσω του δικηγόρου του, Βασίλη Κα-
περνάρου, πατέρας του αστυνομικού των ΜΑΤ Γιώργου Λυγγερίδη ο οποίος δολοφονήθηκε
άγρια από επίθεση χούλιγκαν έξω από το κλειστό γήπεδο του Ολυμπιακού στην περιοχή του Ρέν-
τη. Η οικογένεια του άτυχου αστυνομικού παρακολουθεί τις εξελίξεις με διακριτικότητα, εκφρά-
ζοντας την πίστη και την πεποίθηση πως θα δικαιωθεί. «Τα μέλη της οικογένειας του δολοφονη-
μένου αστυνομικού Γιώργου Λυγγερίδη πιστεύουν ξεκάθαρα πως οι έρευνες της ΕΛΑΣ είναι σε
καλό δρόμο», λέει ο δικηγόρος που τους εκπροσωπεί και τους στηρίζει, Βασίλης Καπερνάρος.

«Πιστεύω ακράδαντα ότι θα αποδοθεί πραγματική δικαιοσύνη για να προστατέψουν την αξιο-
πρέπειά τους το κράτος και ιδιαίτερα η ελληνική δικαιοσύνη», λέει ο δικηγόρος της οικογένειας
που ενημερώνεται διαρκώς για την πορεία των ερευνών και βρίσκεται στο πλευρό της οικογένει-
ας του αδικοχαμένου αστυνομικού. Σε ερώτηση για το εάν βλέπει πιθανότητα να αυξηθεί ο αριθ-
μός των κατηγορουμένων, ο διακεκριμένος ποινικολόγος απάντησε στην «Political»: «Τολμώ να
πω ναι, καθώς εκεί φαίνεται πως θα οδηγήσουν οι έρευνες της αστυνομίας από τις απομαγνητο-
φωνήσεις αλλά και τα στοιχεία που έχουν συλλέξει».

Αριστερά ο άτυχος 
αστυνομικός των ΜΑΤ
Γ. Λυγγερίδης
και κάτω ο δικηγόρος 
της οικογένειας 
Β. Καπερνάρος
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πιχειρήσεις που κέρδιζαν χρήματα με

φοροδιαφυγή εκατομμυρίων ευρώ συ-

νολικά, από πωλήσεις μέσω γνωστής

πλατφόρμας ηλεκτρονικού εμπορίου, έπεσαν

στα δίχτυα της ΑΑΔΕ. Πρόκειται για πλατφόρμα

παγκόσμιας εμβέλειας, μέσω της οποίας παρα-

γωγοί κάθε κλάδου προβάλλουν και πωλούν

προϊόντα τους, όπως κοσμήματα, παπούτσια,

είδη χειροτεχνίας, τσάντες, ρούχα, είδη διακό-

σμησης, έπιπλα σπιτιού, παιχνίδια, έργα τέχνης,

καλλιτεχνικές εκτυπώσεις, προϊόντα vintage. 

Η φοροδιαφυγή, σύμφωνα με όσα προέκυ-

ψαν μετά την ολοκλήρωση 16 ελέγχων, ξεπερνά

τα 8,5 εκατ. ευρώ, ενώ σε κάποιες περιπτώσεις

διαπιστώθηκε η ύπαρξη δραστηριότητας μέσω

της πλατφόρμας πριν τη δήλωση έναρξης εργα-

σιών στο φορολογικό μητρώο. Ενδεικτικά, ανα-

φέρονται οι ακόλουθες περιπτώσεις από την

ΑΑΔΕ:

• Σε επιχείρηση με έδρα στη Θεσσαλονίκη και

αντικείμενο δραστηριότητας το χονδρικό-λιανι-

κό εμπόριο φωτιστικών, διαπιστώθηκε, για τις

χρήσεις 2019-2023, η μη έκδοση ή η ανακριβής

έκδοση 8.107 αποδείξεων ή τιμολογίων, καθα-

ρής αξίας 2,8 εκατ. ευρώ.

• Σε ατομική επιχείρηση στα νότια προάστια

της Αθήνας, με αντικείμενο δραστηριότητας το

εμπόριο κοσμημάτων, διαπιστώθηκε η μη έκδο-

ση αγνώστου πλήθους φορολογικών στοιχείων,

για την περίοδο 2018-2022, καθαρής αξίας 2,13

εκατ. ευρώ.

• Σε τρεις επιχειρήσεις ιδίων συμφερόντων,

με έδρα την ευρύτερη περιοχή της Ανατολικής

Αττικής και αντικείμενο δραστηριότητας το εμ-

πόριο κοσμημάτων, διαπιστώθηκε για τις χρή-

σεις 2018-2022 η μη έκδοση απροσδιορίστου

πλήθους αποδείξεων, καθαρής αξίας 810.000

ευρώ.

• Σε ατομική επιχείρηση, με έδρα την Αθήνα

και αντικείμενο δραστηριότητας την κατασκευή

κοσμημάτων απομίμησης και συναφών ειδών,

διαπιστώθηκε, για τις χρήσεις 2018-2022, η μη

έκδοση απροσδιορίστου πλήθους φορολογικών

στοιχείων, καθαρής αξίας 680.000 ευρώ.

Για τις ελεγχόμενες επιχειρήσεις έχει δρομο-

λογηθεί ο καταλογισμός φόρου εισοδήματος

και ΦΠΑ.

Τους πρόδωσαν οι διασταυρώσεις
Η πλατφόρμα χρεώνει ποσοστό επί της τελι-

κής αξίας πώλησης σε κάθε συναλλαγή, μια γε-

νική προμήθεια κάθε δίμηνο ανά κωδικό προ-

ϊόντος που καταχωρίζεται και προβάλλεται, κα-

θώς και άλλες χρεώσεις για τις υπηρεσίες πω-

λητών όπως προβεβλημένες καταχωρίσεις,

επεξεργασία πληρωμών, αγορές ετικετών απο-

στολής. Οι αγορές και οι εξοφλήσεις των προ-

ϊόντων και μερικώς η διεκπεραίωση της απο-

στολής των προϊόντων ολοκληρώνονται μέσω

της πλατφόρμας. Υπόχρεο για την έκδοση πα-

ραστατικών πώλησης μέσω της πλατφόρμας εί-

ναι το εκάστοτε κατάστημα.

Μετά από έρευνα και ανάλυση, οι ελεγκτές

της ΑΑΔΕ εντόπισαν στη συγκεκριμένη πλατ-

φόρμα καταστήματα Ελλήνων εμπόρων/δημι-

ουργών με σημαντικό ύψος πωλήσεων.

Με τη χρήση ειδικών εργαλείων, προσδιορί-

στηκε η μέση τιμή πώλησης των προϊόντων,

λαμβάνοντας υπόψη τις πωληθείσες ποσότητες

και την τιμή πώλησης των δημοφιλέστερων κω-

δικών προϊόντων ανά πωλητή.

Στη συνέχεια, πραγματοποιήθηκε εκτίμηση

των συνολικών εσόδων σε δολάρια ΗΠΑ από

πωλήσεις που πραγματοποιήθηκαν, ανά οντό-

τητα, από την έναρξη συνεργασίας.

Παράλληλα, έγινε προσπάθεια εντοπισμού

πωλήσεων των ίδιων δημιουργών και σε άλλες

πλατφόρμες και μέσω εκτεταμένων αναζητήσε-

ων και διασταυρώσεων με διάφορες πληροφο-

ρίες στο διαδίκτυο, ο έλεγχος κατόρθωσε να

ταυτοποιήσει τα περισσότερα ελληνικά κατα-

στήματα από αυτά που είχαν αρχικά εντοπιστεί.

Οι διαφορές στις συναλλαγές
Ταυτόχρονα, αξιοποιώντας τα δεδομένα τιμο-

λογήσεων της πλατφόρμας προς τις ελληνικές

επιχειρήσεις, για τις υπηρεσίες που τους προ-

σφέρει και τις οποίες η πλατφόρμα δήλωσε στο

σύστημα VIES, οι ελεγκτές απέκτησαν πρόσβα-

ση στο αντίστοιχο πελατολόγιο της πλατφόρμας

στην Ελλάδα και εντοπίστηκαν επιχειρήσεις

που δεν ήταν δυνατό να ταυτοποιηθούν αρχικά.

Μέσω των ποσών της προμήθειας, που προ-

έκυψαν από τις ενδοκοινοτικές παραδόσεις της

πλατφόρμας, προσδιορίστηκαν τα κατ’ εκτίμηση

ακαθάριστα έσοδα των πωλητών/δημιουργών.

Στη συνέχεια πραγματοποιήθηκε διασταύ-

ρωση της κατ’ εκτίμηση αξίας πωλήσεων με τα

σωρευτικά δηλωθέντα έσοδα όλων των ετών,

όπως αυτά προέκυπταν είτε μέσω των δηλώσε-

ων φορολογίας εισοδήματος είτε μέσω των

υποβληθεισών περιοδικών δηλώσεων ΦΠΑ, για

τις περιπτώσεις που η προθεσμία υποβολής δη-

λώσεων φορολογίας εισοδήματος του τρέχον-

τος έτους δεν είχε παρέλθει.

Έτσι, χάρη στη δήλωση των συναλλαγών από

την πλατφόρμα, για τις προμήθειες που εκείνη

έλαβε από τις ελληνικές επιχειρήσεις, ο έλεγ-

χος εντόπισε διαφορές στις συναλλαγές που οι

ελληνικές επιχειρήσεις παρέλειψαν να περιλά-

βουν στις δηλώσεις ΦΠΑ.

Σε πρώτη φάση, επιλέχθηκαν προς έλεγχο οι

ΑΦΜ που παρουσίασαν διαφορές άνω των

200.000 ευρώ. Συνολικά, στοχεύθηκαν 25 ΑΦΜ

και ήδη έχουν ολοκληρωθεί 16 έλεγχοι.

Άγρια συμπλοκή μαθητών με τραυματίες και προσαγωγές
από την αστυνομία σημειώθηκε χθες το πρωί έξω από ΕΠΑΛ
στο Λαύριο. Από τη συμπλοκή τραυματίστηκαν δύο ανήλικοι
από αιχμηρό αντικείμενο, ενώ έγιναν 13 συλλήψεις. Όπως ανέ-
φεραν μάρτυρες που μίλησαν στην κάμερα του Orange Press,
οι εμπλεκόμενοι στο επεισόδιο προέρχονταν από τις περιοχές
του Λαυρίου και της Κερατέας.

Κάποιοι μαθητές είπαν ότι το επεισόδιο δεν είχε σχέση με
οπαδικές διαφορές, αλλά με «περιοχές», σημειώνοντας ότι οι
επιτιθέμενοι ήταν μια ομάδα 15 ατόμων από την Κερατέα. «Πριν
δυο μέρες είχαν πλακωθεί δυο παιδιά από το Λαύριο με δέκα
παιδιά από την Κερατέα. Και επειδή τα παιδιά αυτά τραυματί-

στηκαν, κατέβηκαν τα παιδιά από την Κερατέα με μαχαίρια, ρό-
παλα και ό,τι είχαν μέσα στο αμάξι», είπε ένας μαθητής, ενώ
ένας άλλος συμπλήρωσε: «Στην αρχή ξεκίνησε με κουβέντα. Οι
Κερατιώτες είχαν μαχαίρια, ήταν περίπου 15 άτομα και οι Λαυ-
ριώτες ήταν κι αυτοί 15 άτομα».

Μια ακόμη αυτόπτης μάρτυρας περιέγραψε τη συμπλοκή,
εκφράζοντας το σοκ που έχει προκαλέσει στην περιοχή το
επεισόδιο. «Είδα τα παιδιά μαζεμένα μπουλούκι εδώ και τους
λέω “γιατί τσακώνεστε;” και αρχίζουν να μου χτυπάνε το αμάξι.
Μετά πάνε πιο κάτω, βγάζουν ένα μαχαίρι, ο άλλος μια αλυσίδα
και μαχαίρωσαν δυο παιδιά, άλλοι λένε τέσσερα. Μόλις είδαν
αστυνομία, εξαφανίστηκαν», ανέφερε χαρακτηριστικά.

Λαύριο: Βγήκαν… μαχαίρια έξω από ΕΠΑΛ, δύο τραυματίες μαθητές, 13 συλλήψεις 

Πώς… έφαγαν μέσω
γνωστής πλατφόρμας
8,5 εκατ. από φόρους

Με τη χρήση ειδικών εργαλείων η ΑΑΔΕ «τσίμπησε»
τις έξι επιχειρήσεις που έκλεβαν το κράτος 
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Ρ
αγδαίες είναι οι εξελίξεις γύρω
από τον άγριο ξυλοδαρμό της
14χρονης. Το νεαρό κορίτσι, που

είναι ακόμη σε σοκ, υποβλήθηκε σε νέες
εξετάσεις σε νευροχειρουργικο κέντρο,

καθώς παραπονέθηκε για
φριχτούς πόνους στο κεφά-
λι και οι γονείς της ανησύ-
χησαν. Από την Πέμπτη και
μετά το κορίτσι έχει αλλε-
πάλληλα ραντεβού με για-
τρούς ώστε να διαπιστώ-
σουν το πρόβλημα.

«Δεν θέλαμε να της κά-
νουμε κακό. Μας έβαλαν να το κάνουμε»,
είπε η μία από τις δύο κοπέλες που εμπλέ-
κονται στον ξυλοδαρμό της 14χρονης στη
Γλυφάδα, μεταφέροντας μάλιστα τις ευθύ-
νες στον ενήλικο που ήταν στο σημείο της
επίθεσης και φαίνεται στο βίντεο να πλη-
σιάζει στο τέλος τη 14χρονη.

Στη σκηνή αυτή που έχει καταγράφει ο νε-
αρός κάτι φαίνεται να ψιθυρίζει σε έντονο
ύφος στο κορίτσι, κατόπιν τη σπρώχνει και
στο τέλος φεύγει ακολουθώντας τους υπο-
λοίπους. Αυτό τον «νεαρό» φαίνεται ότι κατά-
φερε να «τρομάξει» ο δημοτικός υπάλληλος

που βρισκόταν στο σημείο και επενέβη και,
όπως φαίνεται, γλίτωσε από τα χειρότερα τη
14χρονη. Η ανήλικη δράστιδα φέρεται να
έδωσε στεγνά τον ενήλικο λέγοντας στους
αστυνομικούς πως ξυλοκόπησε τη 14χρονη
γιατί την «έβαλε κάποιος άλλος».

Σύμφωνα με τους αξιωματικούς της
Ασφαλείας, η κοπέλα αυτή, που είναι από
πολύ γνωστή οικογένεια της Βούλας, φαί-
νεται ότι για μεγάλο χρονικό διάστημα εκ-
φόβιζε, απειλούσε και χτυπούσε τη 14χρο-
νη. Μάλιστα, καταθέσεις άλλων παιδιών
ανέφεραν πως μέχρι τον περασμένο Μάιο
τα δύο κορίτσια ήταν στο ίδιο Γυμνάσιο της
Βούλας, με τη 14χρονη να αναγκάζεται να

αλλάξει σχολείο μετά το μπούλινγκ που δε-
χόταν.

Ενημερώθηκαν για την έκθεση
του ιατροδικαστή οι αρχές

Οι αστυνομικοί έχουν ενημερωθεί από τον
ιατροδικαστή για την έκθεση που θα παρα-
δώσει σε λίγες μέρες. Η 14χρονη φέρει κά-
ποιες εκχυμώσεις και εκδορές σε διάφορα
σημεία του σώματος και ένα θλαστικό τραύ-
μα στη μύτη από τη γροθιά της 16χρονης. Το
βάρος των ερευνών έχει πέσει στον ενήλικο
που φαίνεται πως είχε σημαντικό ρόλο στην
άγρια επίθεση. Τα στελέχη της Υποδιεύθυν-
σης Ασφάλειας Νοτιοανατολικής Αττικής

ερευνούν όσα λέγονται, ότι έχει τον ρόλο του
υποκινητή-συντονιστή της επίθεσης εναν-
τίον του κοριτσιού. Υπάρχουν συγκεκριμένες
αναφορές για παρουσία του «ενηλίκου» -
όπως τον αποκαλούν- στο σημείο. Όπως
πρώτη έγραψε η «Political», οι αστυνομικοί
τον έχουν ταυτοποιήσει και είναι θέμα χρό-
νου να «συζητήσουν» μαζί του. Όπως αποκα-
λύψαμε, στο βίντεο φαίνεται να φορά ένα κα-
πέλο και στον λαιμό του έχει ένα μεγάλο χα-
ρακτηριστικό τατουάζ.

Όπως και η μία από τις δύο δράστιδες,
έτσι και ο ενήλικος είναι από πολύ γνωστές
οικογένειες των νοτίων προαστίων. Ο πατέ-
ρας της κοπέλας είναι μεγαλογιατρός και
του «ενηλίκου» επιχειρηματίας. Οι έρευ-
νες της Ασφαλείας Γλυφάδας συνεχίζον-
ται. Σύμφωνα με πληροφορίες, γονείς παι-
διών έχουν αποφασίσει να ζητήσουν τη
συνδρομή της Αστυνομίας για περιστατικά
που δεν έχουν δει το φως της δημοσιότη-
τας και αφορούν ακόμη και εμπόριο ναρ-
κωτικών με ανήλικα βαποράκια...

Δεν τη χωράει ο νους την καταγγελία που έκανε ο πατέ-
ρας ενός 5χρονου αγοριού, ο οποίος κατήγγειλε 5χρονα
και 6χρονα παιδιά λέγοντας πως βίασαν τον γιο του κατά τη
διάρκεια διαλείμματος που είχαν στο νηπιαγωγείο. Σύμ-
φωνα με πληροφορίες, ο πατέρας πήγε τον γιο του στο νο-
σοκομείο της πόλης και μόλις εξετάστηκε αστυνομικοί του
ΑΤ Αλεξανδρούπολης κλήθηκαν από γιατρούς για περι-
στατικό αναφερόμενου βιασμού 5χρονου αγοριού. Ο ανή-
λικος είναι παιδί μουσουλμάνων που μένουν σε γνωστή
περιοχή στην οδό Άβαντος στην Αλεξανδρούπολη. Πρό-
κειται για μια γειτονιά που στο παρελθόν έχουν προκληθεί
επεισόδια μεταξύ των οικογενειών που διαμένουν. Η κα-

ταγγελία του προκάλεσε έκπληξη τόσο στην κλειστή κοι-
νωνία των μουσουλμάνων της περιοχής όσο και στη διευ-
θύντρια του σχολείου και τους εκπαιδευτικούς του νηπια-
γωγείου, ενώ έγιναν προσαγωγές των γονέων των παιδιών
που υπέδειξε ο πατέρας του πεντάχρονου ότι συμμετείχαν
στην πράξη του βιασμού. Το αγοράκι θα υποβληθεί σε ια-
τροδικαστική εξέταση που ήδη έχει διαταχθεί, ωστόσο μέ-
χρι η καταγγελία για βιασμό από συνομήλικους του να διε-
ρευνηθεί οι αστυνομικοί έχουν επεκτείνει την έρευνά
τους και στο σενάριο να έχει συμβεί κάτι εκτός νηπιαγω-
γείου είτε από μεγαλύτερα σε ηλικία παιδιά είτε ακόμα και
από άτομα του περιβάλλοντος της οικογένειας. 

Πατέρας κατήγγειλε βιασμό του 5χρονου γιου του από συνομήλικούς του

Κόρη γιατρού η 16χρονη και γιος επιχειρηματία
ο ενήλικος που αναζητείται ως ενορχηστρωτής της επίθεσης

στην ανήλικη - Με φριχτούς πονοκεφάλους το θύμα υποβάλλεται
σε συνεχείς εξετάσεις από νευροχειρουργούς

Παιδιά από... τζάκια
οι φερόμενοι ως
βασανιστές της 14χρονης
στη Γλυφάδα

του Nίκου 
Τσιλιπουνιδάκη
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ΜΙΧΑΛΗΣ ΣΑΛΛΑΣ Η Attica Bank 
γύρισε σελίδα το 
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«Χρυσός» οι e-συναλλαγές 
για τους επόμενους 
προϋπολογισμούς

«Χρυσός» οι e-συναλλαγές 
για τους επόμενους 
προϋπολογισμούς

Ε
πιπλέον «προίκα» και ισχυρό αποτύπω-
μα στα φορολογικά έσοδα και τους προ-
ϋπολογισμούς των επόμενων ετών ανα-

μένεται να αποτελέσει η ταχύτατη διείσδυση των
ηλεκτρονικών αγορών και των συναλλαγών μέ-
σω POS. Σύμφωνα με πρόσφατη έρευνα της Fo-
cus Bari, δύο στους τρεις καταναλωτές προχώ-
ρησαν σε αγορές μέσω Ίντερνετ κατά το α’ εξά-

μηνο του έτους, δαπανώντας κα-
τά μέσο όρο 976 ευρώ. Το 65%
των καταναλωτών δηλώνει ότι οι
διαδικτυακές αγορές κάνουν τη
ζωή τους πιο εύκολη, ενώ σε
σχέση με τις προτιμήσεις ανά φύ-
λο, οι άνδρες επιλέγουν τα ηλε-
κτρονικά είδη σε ποσοστό 33%,
ενώ οι γυναίκες σε ποσοστό 49%

διαθέτουν τα χρήματά τους για ενδύματα. Το
πλέον σημαντικό στοιχείο είναι ότι οι χρεωστικές
κάρτες και η αντικαταβολή είναι οι προτιμώμενοι
τρόποι πληρωμής για τις online αγορές του κοι-

νού, ενώ αυξάνεται ραγδαία και ο αριθμός των
μεγαλύτερων σε ηλικία ατόμων που επιλέγουν
τις ηλεκτρονικές αγορές. Σύμφωνα με τα αποτε-
λέσματα της μέτρησης της Focus Bari, καταγρά-
φεται σημαντική άνοδος στη χρήση του Διαδι-
κτύου από άτομα ηλικίας 65-74 ετών στην Ελλά-
δα. Μάλιστα, η χρήση του Διαδικτύου αυξήθηκε
κατά 25% κατά το α’ εξάμηνο της φετινής χρο-
νιάς.

Ένα ακόμη ενδιαφέρον στοιχείο συνιστά το γε-
γονός ότι όλοι οι χρήστες του Διαδικτύου προτι-
μούν να συνδέονται μέσω smartphones για την
πραγματοποίηση των αγορών τους. Το σχετικό
ποσοστό τον περασμένο Ιούνιο μετρήθηκε στο
97%, ενώ η μέση ημερήσια διάρκεια σύνδεσης

στο Ίντερνετ από το κινητό φτάνει τα 135 λεπτά,
από 106 λεπτά που ήταν το 2020.

Οι ισχυρές τάσεις στις ηλεκτρονικές αγορές,
σε συνδυασμό με την αύξηση των φορολογικών
εσόδων λόγω της χρήσης των καρτών αλλά και
της σύνδεσης των POS με τις ταμειακές μηχα-
νές, διαμορφώνουν ευνοϊκό έδαφος για ραγδαία
αύξηση των εισπράξεων τα επόμενα χρόνια, κάτι
που θα ενισχύσει τόσο το δημοσιονομικό απόθε-
μα όσο και τον «κουμπαρά» των κυβερνητικών
παροχών.

Επιπλέον, σημαντικό ρόλο στην αύξηση των
ηλεκτρονικών αγορών και συναλλαγών έχει και
το ελάχιστο όριο 30% επί του εισοδήματος για
συναλλαγές μέσω καρτών, καθώς σε διαφορετι-
κή περίπτωση επιβάλλεται έξτρα φόρος που
υπολογίζεται με συντελεστή 22%. Τέλος, ισχυρό
κίνητρο για τις ηλεκτρονικές αγορές και πληρω-
μές αποτελεί και η φορολοταρία, όπου κάθε μή-
να δεκάδες φορολογούμενοι κερδίζουν σημαν-
τικά ποσά. 

Καλπάζουν οι αγορές μέσω
Διαδικτύου και εκτινάσσονται 

οι συναλλαγές με κάρτες

Γράφει 
o Λουκάς  

Γεωργιάδης

loukas1972@gmail.com
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T
ο 2023 ο κύκλος εργασιών των ΕΛ-
ΤΑ έκλεισε μειωμένος κατά 3%, στα
243 εκατ. ευρώ από 249 εκατ. το

2022. Μοιραία η χρήση παρουσίασε ζη-
μίες που ήταν -10,17 εκατ. ευρώ, «συμμα-

ζεμένες» σημαντικά όμως σε σχέση
με τις ζημίες των 26,79 εκατ. του
2022. Η παροχή ταχυδρομικών υπη-
ρεσιών την εποχή των emails έχει
αποδειχτεί μια πραγματική οικονο-
μική ακροβασία, την ίδια στιγμή
όμως η υπηρεσίες courier ολοένα
και αυξάνονται, καθώς οι Έλληνες

αγοράζουν με αυξανόμενους ρυθμούς
από το Διαδίκτυο και ζητούν ταχύτητα,
αξιοπιστία και ψηφιακές υπηρεσίες. Σε
αυτό το περιβάλλον τα ΕΛΤΑ καλούνται να
προχωρήσουν από 1ης Οκτωβρίου σε μια
σημαντική συγχώνευση, της μητρικής
εταιρείας με τα ΕΛΤΑ Courrier με στόχο
όμως τη δημιουργία μιας νέας εταιρικής
κουλτούρας που θα στηρίξει το δυνατό
brand της επιχείρησης, με την παράλληλη
βελτίωση των υπηρεσιών μέσα από υβρι-
δικά μοντέλα διανομής, συγκράτηση των
δαπανών με ψηφιακά εργαλεία, αλλαγή
του δικτιού καταστημάτων με εξωτερικές
συνεργασίες αλλά και αξιοποίηση των πε-
ριουσιακών στοιχείων της εταιρείας.

Αναδιοργάνωση
Το ότι τα ΕΛΤΑ χρήζουν εκτεταμένης

αναμόρφωσης είναι κοινό μυστικό και στα
πέντε κτήρια όπου στεγάζονται οι διοικητι-
κές υπηρεσίες της εταιρείας. Αυτό σύντο-
μα θα αλλάξει, καθώς η επιχείρηση θα ξε-
κινήσει μια μετακόμιση από τον Δεκέμβριο
(θα ολοκληρωθεί τον Απρίλιο) σε ένα κτή-
ριο της Dimand στα Κάτω Πατήσια.

Με την ολοκλήρωση της μετακόμισης ο
διευθύνων σύμβουλος της επιχείρησης
Γρηγόρης Σκλήκας θα βάλει μπροστά την
επίλυση όλων εκείνων των «στραβών» που
κουβαλούν τα ΕΛΤΑ μέσα από δεκαετίες
κακοδιαχείρισης και δημοσιοϋπαλληλικής
λογικής. Όλα αυτά καταγράφονται σε μια
εντυπωσιακή ανάλυση της διοικητικής κα-
τάστασης και των δυσλειτουργιών που εί-
ναι ενσωματωμένες στην εταιρεία, σε με-
λέτη που έχει εκπονήσει και ήδη έχει πα-
ραδώσει η Deloitte στη διοίκηση. Για να
αναγνωρίσει τις πηγές των προβλημάτων
των ΕΛΤΑ η συμβουλευτική εταιρεία αναγ-
κάστηκε να φτάσει αρκετά πίσω στον χρό-
νο (ακόμη και στο 2007), καταλήγοντας ότι
τα ΕΛΤΑ έχουν απαξιωθεί σε μεγάλο βαθ-
μό από τις ίδιες τις διοικήσεις τους, οι
οποίες όταν παύονταν από τον βασικό μέ-

τοχο (το Δημόσιο) δεν έδιναν καμία ενημέ-
ρωση στην επόμενη ομάδα που αναλάμβα-
νε, με αποτέλεσμα οι όποιες προσπάθειες
βελτιώσεων να είναι αποσπασματικές, χω-
ρίς συνέχεια και τελικά χωρίς ουσιαστικό
αποτέλεσμα.

Η αλλαγή της κουλτούρας
Αυτό που αλλάζει όμως τώρα είναι η λο-

γική που έχει περάσει στις κρατικές επιχει-
ρήσεις και η οποία διέπεται από την κουλ-
τούρα που έχει πάρει την ονομασία «μικρές
ΔΕΗ». Αυτό σημαίνει ότι οι απαραίτητες αλ-
λαγές θα γίνουν ξεκινώντας από το δίκτυο
των ιδιόκτητων καταστημάτων. Θα μει-
ωθούν δραματικά και από τα 1.050 που εί-
ναι σήμερα θα πέσουν στα 100. Θα βρίσκον-
ται σε επιλεγμένα σημεία και πόλεις ανά
την Ελλάδα, ενώ ο τελικός αριθμός τους
αναμένεται να φτάσει σε βάθος τριετίας στα
1.600. Αυτό σημαίνει ότι περί τα 1.500 κατα-
στήματα θα λειτουργήσουν κάτω από νέο
καθεστώς, μέσω συνεργατών που θα συν-
δεθούν με τα ΕΛΤΑ με ιδιωτικές συμβάσεις.
Αυτά τα σημεία θα λειτουργούν με αυτόμα-
τα συστήματα τα οποία θα έχουν έναν υπάλ-

ληλο. Μοιραία αλλαγές θα επηρεάσουν και
τον αριθμό του προσωπικού. Αυτήν τη στιγ-
μή τα ΕΛΤΑ έχουν 3.100 μόνιμους εργαζό-
μενους, αλλά απασχολούν συνολικά 5.000
υπαλλήλους με συμβάσεις διαφόρων μορ-
φών. Το πιθανότερο είναι μετά τις νέες αλ-
λαγές ο αριθμός των εργαζομένων να μει-
ωθεί φτάνοντας όσο το δυνατόν πιο κοντά
στον αριθμό των μόνιμων.

Με όλα τα παραπάνω η διοίκηση θέτει
ως στόχο να εξοικονομήσει 27 εκατ. ευρώ
τον χρόνο σε ορίζοντα τριετίας, ενώ πρόθε-
σή της είναι να αυξήσει και τα έσοδα με την
καλύτερη διαχείριση των ακινήτων της.

Όπως έχει πει κατά το προηγούμενο διά-
στημα ο κ. Σκλήκας, ήδη προχωρά διαγω-
νισμός για την ανεύρεση αναδόχου το τα-
χύτερο, ο οποίος θα αναλάβει την καταγρα-
φή των ακινήτων των ΕΛΤΑ (σε αυτά θα
συμπεριληφθούν και τα πέντε κτήρια που
στεγάζουν τη διοίκηση αλλά θα απελευθε-
ρωθούν) και θα παραδώσει μια ξεχωριστή
έκθεση αξιοποίησης για το καθένα.

Υπολογίζεται ότι με τις κινήσεις αυτές τα
ΕΛΤΑ θα εξοικονομήσουν περί τις 200.000
ευρώ τον χρόνο από τη συντήρηση των
κτηρίων, ενώ θα αποκτήσουν επιπλέον
έσοδα από την αξιοποίησή τους που δεν
μπορούν να υπολογιστούν ακόμη. 

Με όλα τα παραπάνω η διοίκηση θεωρεί
ότι τελικά το 2024 θα είναι μια χρονιά που
θα κλείσει με θετικό πρόσημο.

του Κωνσταντίνου
Δαυλού
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Προχωρά η νέα μορφή των ΕΛΤΑ

Από 1ης Οκτωβρίου συγχωνεύονται η μητρική εταιρεία και τα ΕΛΤΑ
Courrier προκειμένου να βελτιωθεί η εταιρική λειτουργία 

και να πετύχουν τα ΕΛΤΑ θετικό ισολογισμό για το 2024
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Η
κατανάλωση εξακολουθεί να εί-
ναι ο βασικός κινητήριος μοχλός
της ελληνικής οικονομίας και

υποστηρικτής της ανάπτυξης, με τη μέση
ετήσια δαπάνη για αγορές του κάθε νοι-
κοκυριού να φτάνει το 2023 στα 20.223
ευρώ. Αυτό σημαίνει ότι οι μηνιαίες αγο-
ρές φτάνουν ανά νοικοκυριό τα 1.685 ευ-
ρώ τον μήνα, ποσό που είναι αυξημένο κατά 5,3%
σε σχέση με το 2022.

Πάντως το 50% των νοικοκυριών δαπανά πε-
ρισσότερα από 1.315 ευρώ τον μήνα. Αν υπολογί-
σουμε και τον πληθωρισμό, η μέση ετήσια δαπά-
νη των νοικοκυριών αυξήθηκε κατά 1,7% ή 347,16
ευρώ, ενώ η μέση ετήσια δαπάνη για κάθε άτομο
έφτασε πέρσι στα 8.358,24 ευρώ, καταγράφον-
τας αύξηση 11,2%, δηλαδή 841,92 ευρώ ετησίως.

Τι αγοράζουν κυρίως
Το μεγαλύτερο μερίδιο των χρημάτων του μέ-

σου προϋπολογισμού των νοικοκυριών κατευθύ-
νεται σε είδη διατροφής και μη οινοπνευματώδη
ποτά. Αυτή η κατηγορία απορροφά 2 στα 10 ευρώ
των χρημάτων, ενώ στη στέγαση κατευθύνεται το
14,1%. Συγκεκριμένα, τα νοικοκυριά που διαμέ-
νουν σε ενοικιασμένη κατοικία δίνουν στο ενοίκιο
το 16,8% του προϋπολογισμού τους. Μικρότερο
ποσοστό κατευθύνονται στις μεταφορές (13,1%)
και ακόμη μικρότερο στην εκπαίδευση (3,4%), κα-
θώς επίσης στα οινοπνευματώδη ποτά και καπνό.

Σημαντική διαφορά παρατηρείται στο ποσο-
στό που καταλαμβάνουν οι καθημερινές πά-
γιες δαπάνες για τα φτωχότερα στρώματα, κα-
θώς η μέση δαπάνη για είδη διατροφής, μη οι-
νοπνευματώδη ποτά και στέγαση των νοικοκυ-
ριών του φτωχότερου 20% του πληθυσμού
ανέρχεται στο 55,8% των δαπανών των νοικο-
κυριών, ενώ στο αντίστοιχο μερίδιο του πλου-

σιότερου 20% του πληθυσμού ανέρχεται
στο 24,8%.

Τα τρόφιμα
Το μεγαλύτερο κομμάτι των δαπανών

των νοικοκυριών παραμένουν τα τρόφιμα,
για τα οποία το 2023 καταγράφηκαν οι εξής
ετήσιες αυξήσεις ως ποσοστό του μέσου

προϋπολογισμού κάθε νοικοκυριού:
Ελαιόλαδο και έλαια: 11,9%
Ζάχαρη και γλυκαντικά: 9,8%
Φρούτα: 7,2%
Λαχανικά: 6,6%
Γαλακτοκομικά και αυγά: 6,6%
Νερό και αναψυκτικά: 6,1%
Κρέας: 3,3%
Ψωμί, δημητριακά: 1,2%
Μείωση της μέσης μηνιαίας δαπάνης παρατηρή-
θηκε στα εξής:
Ψάρια: -3,9%
Καφές: -1,2%
Όσον αφορά τις ετήσιες αυξήσεις από το 2022, η με-
γαλύτερη ποσοστιαία άνοδος δαπανών που κατα-
γράφτηκε το 2023 παρουσιάζεται στις εξής ομάδες:
Εστιατόρια, καφενεία και ξενοδοχεία: +15,9%
Αναψυχή και πολιτισμός: +7,0%
Υγεία: +6,3%
Οινοπνευματώδη ποτά και καπνός: +0,9%

Όσον αφορά τις περιοχές, η υψηλότερη μέση
ετήσια δαπάνη καταγράφηκε στην Περιφέρεια
Αττικής και ανήλθε σε 23.325 ευρώ, ενώ η χαμη-
λότερη στην Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδας και
ανήλθε σε 14.052 ευρώ. 

του Κωνσταντίνου
Δαυλού

Ψηλά οι καταθέσεις
Συνεχή άνοδο καταγράφουν οι καταθέσεις των νοικοκυριών, τα οποία

φαίνεται να εκμεταλλεύονται τη θετική πορεία της οικονομίας, γεγο-

νός που επιτρέπει στο 15% του συνόλου να αποταμιεύει. Σε σχέση με

το 2019 οι καταθέσεις των νοικοκυριών έχουν αυξηθεί κατά 30 δισ.

ευρώ και αυτό παρά το γεγονός ότι περισσότερα από 10 δισ. ευρώ

έχουν τοποθετηθεί σε άλλου είδους αποταμιευτικά προϊόντα, καθώς

τα περισσότερα νοικοκυριά αναζητούν υψηλότερες αποδόσεις από τα

πολύ χαμηλά επιτόκια ταμιευτηρίου. Ιδιαίτερη επιτυχία φαίνεται να

έχουν τα Ομολογιακά Αμοιβαία Κεφάλαια με συγκεκριμένη χρονική

διάρκεια (εδώ έχουν κατευθυνθεί περί τα 6,2 δισ. ευρώ), αλλά και τα

Έντοκα Γραμμάτια του Ελληνικού Δημοσίου, τα οποία μάλιστα το τε-

λευταίο διάστημα ανοίγουν και για το κοινό για αγορές που ξεπερνούν

τα 1.000 ευρώ. 

Συγκράτηση στις πληρότητες της Αθήνας
Μια παράξενη διχασμένη εικόνα παρουσιάζουν οι πληρότητες στα ξενοδοχεία

της Αθήνας, τα οποία από τη μία είχαν πτώση τον μήνα Αύγουστο και από την άλλη

συνολική αύξηση στο οκτάμηνο καθώς έχουν πάει καλά οι μήνες του low season.

Συγκεκριμένα, η μέση πληρότητα έκλεισε στο 79,8% τον Αύγουστο εμφανίζοντας

πτώση 2,1% έναντι του Αυγούστου του 2023, όπως επίσης και 2,1% έναντι της πλη-

ρότητας του Αυγούστου 2022. Πτώση παρατηρήθηκε επίσης και τον Ιούλιο (-1,9%

έναντι του Ιουλίου 2023) και τον Ιούνιο (-1,5% έναντι του Ιουνίου 2023) αλλά και τον

Μάιο (-2,7% έναντι του Μαΐου 2023).

Παρά ταύτα, η πληρότητα των ξενοδοχείων της πρωτεύουσας στο 8μηνο έφτα-

σε στο 77,5% έναντι 76,1% στο 8μηνο του 2023, επίδοση που βασίζεται κυρίως

στους μήνες Ιανουάριο έως Απρίλιο. 

Οι λόγοι που συγκρατήθηκαν 
τα τουριστικά έσοδα
Φαίνεται, έχει προβληματίσει η πορεία των τουριστών εσόδων των Ιού-

λιο, για αυτό και ο πρόεδρος του Συνδέσμου Ελληνικών Τουριστικών

Επιχειρήσεων Γιάννης Παράσχης προσπάθησε να εξηγήσει τι συμβαί-

νει: «Οι ταξιδιώτες τείνουν πλέον να επιλέγουν περισσότερα αλλά μι-

κρότερης διάρκειας ταξίδια, με τον μέσο όρο διανυκτερεύσεων να μει-

ώνεται από 7,5 σε 6,6 ημέρες». Επιπλέον υπάρχουν και τα εξής:

Πρώτον, ο ταξιδιωτικός προϋπολογισμός των επισκεπτών κατανέμε-

ται σε περισσότερες επισκέψεις. 

Δεύτερον, το διαθέσιμο εισόδημα των τουριστών είναι κι αυτό μει-

ωμένο. 

Τρίτον, αυξήθηκε ο οδικός τουρισμός που χαρακτηρίζεται από λιγό-

τερες διανυκτερεύσεις και μικρότερη δαπάνη. Είναι χαρακτηριστικό

ότι στο 8μηνο οι οδικές αφίξεις ήταν 8,8 εκατομμύρια έναντι 7,7 την

ίδια περίοδο πέρσι. 

Τέταρτον, έχουμε επέκταση της τουριστικής περιόδου και μεγαλύτε-

ρη διασπορά επισκεπτών εκτός high season.

Δεν πληρώσατε τέλη. Σας ψάχνουν
Νομίζετε ότι δεν πληρώσατε τέλη κυκλοφορίας το 2019 και επειδή φτάσαμε

στο 2024 η ΑΑΔΕ το ξέχασε; Αμ δε. Υπολογίζεται ότι οι ιδιοκτήτες που χρωστούν

τέλη εδώ και πέντε χρόνια είναι περίπου 80.000. Η ΑΑΔΕ λοιπόν ξεκινά από αυτή

τη χρονιά να στέλνει ραβασάκια στους οφειλέτες. Στην περίπτωση πάντως που

θεωρείτε ότι η ΑΑΔΕ έχει κάνει λάθος (πχ, έχει κλαπεί το όχημά σας και η αστυνο-

μία δεν έκανε τη σχετική ενημέρωση) θα ανοίξει η ειδική πλατφόρμα MyCar και

θα πρέπει να εμφανίσετε τα έγγραφα που αποδεικνύουν τη μη οφειλή σας. Δια-

φορετικά θα σας έρθει η επόμενη ειδοποίηση προσαυξημένη με το πρόστιμο για

αυτή τη χρονιά. 

Τι δείχνουν τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ 
για τις δαπάνες τόσο για διατροφή 
όσο και για στέγαση

Πού ξοδεύουν τα χρήματά τους 
τα νοικοκυριά
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Ι
στορικό σημείο καμπής για το μέλλον της Attica Bank
αποτέλεσαν τα αποτελέσματα α’ εξαμήνου, καθώς ση-
ματοδοτούν την επιστροφή της τράπεζας από την… κό-

λαση, ενώ η συγχώνευσή της με την Παγκρήτια διαμορφώ-
νει ευνοϊκό περιβάλλον για τη δημιουργία του πέμπτου πυ-
λώνα του εγχώριου τραπεζικού συστήματος. 

Tο άψογο μάνατζμεντ της διοίκησης και ιδίως της διευ-
θύνουσας συμβούλου Ελένης Βρεττού διαμόρφωσε τις
συνθήκες για περαιτέρω εξυγίανση του ισολογισμού της
τράπεζας, η οποία με την εντυπωσιακή βελτίωση των δει-
κτών της μπαίνει δυναμικά στο παιχνίδι της χρηματοδότη-

σης της ελληνικής οικονομίας. Οι ισχυρές επιδόσεις
της επιβεβαιώνουν την πορεία ανάκαμψης και βιώ-
σιμης ανάπτυξης, εγγράφοντας υποθήκη για ανάλο-
γη θετική συνέχεια. Ειδικότερα, κατά το α’ εξάμηνο, η
εικόνα του ισολογισμού της τράπεζας διαμορφώθη-
κε ως εξής:

1. Τα επαναλαμβανόμενα λειτουργικά έσοδα ση-
μείωσαν αύξηση κατά 29% και ανήλθαν σε 52,4 εκατ.
ευρώ. 

2. Τα καθαρά έσοδα από τόκους ενισχύθηκαν κατά
24,4% και διαμορφώθηκαν στα 39,9 εκατ. ευρώ, ως αποτέ-
λεσμα της αξιοσημείωτης αύξησης στις εκταμιεύσεις δα-
νείων κατά τη διάρκεια και του β’ τριμήνου του 2024. Ση-
μειώνεται δε ότι τα καθαρά έσοδα από προμήθειες αυξή-
θηκαν κατά 116%, φτάνοντας στα 7,3 εκατ. ευρώ. 

3. Τα επαναλαμβανόμενα λειτουργικά κέρδη (προ προ-
βλέψεων) διαμορφώθηκαν στα 17,4 εκατ. ευρώ έναντι κέρ-
δους 4,5 εκατ. ευρώ κατά το αντίστοιχο περσινό εξάμηνο. 

4. Οι νέες εκταμιεύσεις ανήλθαν σε 676 εκατ. ευρώ για
το α’ εξάμηνο του 2024, εκ των οποίων τα 651 εκατ. ευρώ
ήταν στην επιχειρηματική τραπεζική, όπου εστιάζει η διοί-
κηση. Αξιοσημείωτη είναι και πάλι η καθαρή πιστωτική
επέκταση, ύψους 396 εκατ. ευρώ, για το α’ εξάμηνο του
έτους, με την τράπεζα να επιτυγχάνει σημαντικά υψηλότε-
ρους ρυθμούς ανάπτυξης σε σχέση με τον μέσο όρο της
αγοράς.

Μετά την ολοκλήρωση του α’ εξαμήνου, η τράπεζα έχει
να επιδείξει τη μετάβαση στη νέα εποχή, μέσω της δεσμευ-
τικής συμφωνίας με τη Thrivest Holding για τη συγχώνευ-
ση με την Παγκρήτια Τράπεζα μέσω απορρόφησης της
δεύτερης, η οποία κυρώθηκε με νόμο. Μετά τη λήψη των
σχετικών αποφάσεων και εγκρίσεων, η Attica Bank ολο-
κλήρωσε επιτυχώς εντός του προβλεπόμενου χρονοδια-
γράμματος όλες τις απαιτούμενες ενέργειες για την επί-
τευξη της νομικής συγχώνευσης με την Παγκρήτια Τράπε-
ζα, η οποία έγινε στις 4 Σεπτεμβρίου 2024. Σημειώνεται ότι

η πρώην Παγκρήτια κατά το α’ εξάμηνο του έτους σημεί-
ωσε κέρδη προ φόρων 4,1 εκατ. ευρώ και σε ενοποιημένη
βάση 3,9 εκατ. ευρώ, παρουσιάζοντας αύξηση που ξεπερ-
νά τις εκατό ποσοστιαίες μονάδες. Το καθαρό λειτουργικό
αποτέλεσμα, προ φόρων, αποσβέσεων και προβλέψεων, σε
ενοποιημένη βάση, σχεδόν διπλασιάστηκε σε σχέση με την
αντίστοιχη περσινή περίοδο, φτάνοντας στα 12,4 εκατ. ευ-
ρώ, ενώ τα επαναλαμβανόμενα λειτουργικά κέρδη (προ
προβλέψεων) ανήλθαν σε 15,8 εκατ. ευρώ. 

Το θετικό αποτέλεσμα οφείλεται κατά κύριο λόγο στην
αύξηση της πιστωτικής επέκτασης κατά 215,5 εκατ. ευρώ
σε σχέση με το τέλος του 2023. Οι νέες εκταμιεύσεις δανεί-
ων έφτασαν στα 420 εκατ. ευρώ το α’ εξάμηνο του 2024 και
τα καθαρά έσοδα από τόκους ανήλθαν σε 53,2 εκατ. ευρώ,
σημειώνοντας αύξηση 66,5%, σε σχέση με την αντίστοιχη
περσινή περίοδο. Το θετικό αποτέλεσμα ενίσχυσε και τα
καθαρά έσοδα από προμήθειες, καταγράφοντας άνοδο με-
γαλύτερη από 100%. Το α’ εξάμηνο, οι δύο τράπεζες πέτυ-
χαν συνολικό επαναλαμβανόμενο λειτουργικό αποτέλεσμα
ύψους 33,2 εκατ. ευρώ, ενώ οι από κοινού καταθέσεις
ανέρχονται σε 5,9 δισ. ευρώ. Μάλιστα, οι εκταμιεύσεις νέ-
ων δανείων ανήλθαν σε 1,09 δισ. ευρώ, ενώ η καθαρή πι-
στωτική επέκταση διαμορφώθηκε στα 611,5 εκατ. ευρώ. 

Σύμφωνα με τη διευθύνουσα σύμβουλο της Attica Bank
Ελένη Βρεττού, «τα αποτελέσματα και του πρώτου εξαμή-
νου του 2024 επιβεβαιώνουν ότι η τράπεζα έχει μπει σε μια
νέα εποχή ανάπτυξης με έμφαση στην ικανοποίηση των
αναγκών του πελάτη», επισημαίνοντας ότι «επετεύχθη ση-
μαντική επαναλαμβανόμενη αύξηση στη λειτουργική κερ-
δοφορία, με παράλληλη μείωση του λειτουργικού κόστους,
γεγονός που αποδεικνύει την αποτελεσματικότητα της
στρατηγικής που έχουμε επιλέξει να εφαρμόσουμε». Σύμ-
φωνα με την κ. Βρεττού, «η ολοκλήρωση της συγχώνευσης
της Attica Bank με την Παγκρήτια Τράπεζα θα μας επιτρέ-
ψει να επιτύχουμε ακόμη πιο μεγάλους στόχους τόσο στις
νέες εκταμιεύσεις και την παραγωγή εσόδων όσο και στην
επίτευξη κερδοφορίας».Ο
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Γράφει 
o Λουκάς  

Γεωργιάδης

loukas1972@gmail.com

Η Attica Bank γύρισε
σελίδα το α’ εξάμηνο

Το άψογο μάνατζμεντ της διοίκησης και ιδίως της
διευθύνουσας συμβούλου Ελένης Βρεττού διαμόρφωσε
τις συνθήκες για περαιτέρω εξυγίανση του ισολογισμού
της τράπεζας, η οποία με την εντυπωσιακή βελτίωση των

δεικτών της μπαίνει δυναμικά στο παιχνίδι της
χρηματοδότησης της ελληνικής οικονομίας

Η τράπεζα πέτυχε λειτουργικά κέρδη
17,4 εκατ. ευρώ 

- Πώς διαμορφώθηκαν τα μεγέθη
μαζί με τα αντίστοιχα της Παγκρήτιας



Ο
Μιχάλης Σάλλας είναι με δυο λόγια ένα μεγάλο
όνομα στην Ελλάδα. Είναι ένας άνθρωπος που
έβλεπε μπροστά και αυτό φαίνεται από τις επιλο-

γές του. Όπως λέγεται λαϊκά, «δεν έμεινε στ’ αυγά του».
Μια πρώτη τέτοια φορά ήταν το 1967, όταν αποφάσισε

ως 17χρονο αγόρι στο Ηράκλειο της Κρήτης ότι δεν
μπορεί να παραμείνει σιωπηλός απέναντι στη χούν-
τα. Πολιτικοποιημένος σε όλο του το είναι, ήταν από
τότε ενταγμένος στη Νεολαία της Ένωσης Κέντρου.
Έτσι, παρά τη μαθητική του ιδιότητα της 6ης Γυμνα-
σίου, κάθεται στο εδώλιο κατηγορούμενος μαζί με
άλλους Κρητικούς νέους για τη δράση του εναντίον
του καθεστώτος των συνταγματαρχών.

Επτά χρόνια αργότερα, μόλις καταρρέει η χούντα,
ο Μιχάλης Σάλλας -24 ετών τότε- βρίσκεται σε μια από τις
αίθουσες του ξενοδοχείου «King’s Palace» στο Σύνταγμα,
προσκεκλημένος μαζί με άλλους 148, του Ανδρέα Παπαν-
δρέου, στην παρουσίαση της διακήρυξης της 3ης του Σε-
πτέμβρη. Από εκείνη τη μέρα και για τα επόμενα επτά χρό-
νια παραμένει συνεργάτης δίπλα στον ιδρυτή του ΠΑΣΟΚ
και υπηρετεί στο οικονομικό γραφείο του πρωθυπουργού.

Η επαγγελματική πορεία
Η καριέρα του Μιχάλη Σάλλα ξεκινά στη Γερμανία. Εκεί

είχε βρεθεί μετά το τέλος των σπουδών του στο Πανεπι-
στήμιο της Αθήνας και έλαβε το διδακτορικό του από το
Πανεπιστήμιο της Χαϊδελβέργης στην Οικονομετρία και τη
Θεωρία της Πρόγνωσης. Παρέμεινε ως ερευνητής στο Ιν-
στιτούτο Διεθνούς Συγκριτικής Στατιστικής της ίδιας γερ-
μανικής πόλης, όμως στη συνέχεια επέστρεψε στην Ελλά-
δα και εντάχθηκε ως καθηγητής Οικονομετρίας στο Πάν-
τειο Πανεπιστήμιο μέχρι το 1997. Αποφάσισε όμως να

σταματήσει την ακαδημαϊκή του πορεία, καθώς οι υπο-
χρεώσεις του στην τράπεζα που έγινε το alter ego του εί-
χαν διογκωθεί με ταχύτατους ρυθμούς.

Από το 1981 έως το 1990 διετέλεσε γενικός γραμματέας
του υπουργείου Εμπορίου και διοικητής της ΕΤΒΑ (Ελλη-
νική Τράπεζα Βιομηχανικής Αναπτύξεως), πρόεδρος της
Επιτροπής Μεγάλων Έργων (Ρίο-Αντίρριο, Αεροδρόμιο,
Αττική Οδός κ.λπ.), πρόεδρος της Επιτροπής Κεφαλαιαγο-
ράς και πρόεδρος της Επιτροπής Εκσυγχρονισμού του Ελ-
ληνικού Τραπεζικού Συστήματος.

Τράπεζα Πειραιώς
Μόλις τελειώνει αυτή η περίοδος -το 1991- ηγείται μιας

ομάδας επιχειρηματιών οι οποίοι συμμετάσχουν στο πρό-
γραμμα ιδιωτικοποιήσεων των υπό δημόσιο έλεγχο ελλη-
νικών τραπεζών που αποφάσισε να κάνει η κυβέρνηση
Μητσοτάκη. Σε αυτό το εγχείρημα είναι μαζί του ο Δασκα-
λαντωνάκης της Grecotel, ο Βασιλάκης της Aegean, ο
Φουρλής των ΙΚΕΑ και ο Κωνσταντίνος Αγγελόπουλος της
Χαλυβουργικής, καθώς και μέλη της οικογένειας Βαρδή
Βαρδινογιάννη.

Για 25 χρόνια ο Μιχάλης Σάλλας βρέθηκε στο τιμόνι

της Τράπεζας Πειραιώς. Κανείς δεν μπορεί να περιγρά-
ψει καλύτερα τα πεπραγμένα του στην τράπεζα παρά
μόνο ο ίδιος. Απευθυνόμενος για τελευταία φορά στα
μέλη του ΔΣ είχε πει: «Ξεκινώντας τον Δεκέμβριο του
1991 με 200 άτομα προσωπικό και μερίδιο μόλις 0,1% της
ελληνικής τραπεζικής αγοράς, δημιουργήσαμε μια ση-
μαντική σε μέγεθος τράπεζα με πάνω από 20.000 προ-
σωπικό και μερίδιο αγοράς κοντά στο 30%. Είχαμε κα-
θοριστικό ρόλο στην αναδιάρθρωση του τραπεζικού συ-
στήματος, αναπτύξαμε καινοτόμα προϊόντα και υπηρε-
σίες, στηρίξαμε την επιχειρηματική κοινότητα και συμ-
βάλαμε στην οικονομική πρόοδο. Η ηλεκτρονική τραπε-
ζική, το green banking, η συμβολαιακή γεωργία είναι
μόνο κάποια από αυτά».

Όπως ήταν λογικό, η αποχώρησή του από την Τράπεζα
Πειραιώς και η ανακήρυξή του σε επίτιμο πρόεδρο στις 20
Ιουλίου του 2016 δεν θα τον σταματούσαν. Μερικούς μή-
νες αργότερα, στις 10 Νοεμβρίου 2016, γίνεται στρατηγι-
κός επενδυτής στην Παγκρήτια Τράπεζα και τη μετατρέπει
σε ένα σύγχρονο πιστωτικό ίδρυμα. Τον Οκτώβριο του
2022 μεταβιβάζει το ποσοστό του στον νέο στρατηγικό της
επενδυτή, την Thrinvest.

Όλα αυτά τα χρόνια ο Μιχάλης Σάλλας έχει στο πλευρό
του ως πιο πολύτιμο συνεργάτη του τη σύζυγό του Σοφία
Στάικου, η οποία έχει πλούσιο πολιτιστικό και κοινωνικό
έργο. Ξεκίνησε ως στέλεχος της Τράπεζας Πειραιώς και
υπηρέτησε ως πρόεδρος του Πολιτιστικού Ιδρύματος Ομί-
λου Πειραιώς. Έχουν δύο παιδιά, τον Γιώργο και τη Μυρ-
τώ. Ο ίδιος είναι ΑΕΚτζής και λατρεύει το καλό κρασί, γε-
γονός που του έχει δημιουργήσει ιδιαίτερο ενδιαφέρον
για την οινοποιία. Άλλωστε, από το 2005 κατέχει το πλει-
οψηφικό πακέτο της Οινοποιητικής Σεμέλη ΑΕ.
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Το χρηματοπιστωτικό ίδρυμα που
έδωσε στην Ελλάδα 1,7 τρισ. δάνεια 

για την ανάπτυξή της, η Παγκρήτια 
και το ιδιαίτερο ενδιαφέρον 

για την οινοποιία

ΜΙΧΑΛΗΣ ΣΑΛΛΑΣ

Ο άνθρωπος 
που έφτιαξε 
την Πειραιώς

του Κωνσταντίνου
Δαυλού
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Μ
ε το εντυπωσιακό ποσοστό
του 17,3% έκλεισαν τα οικο-
νομικά αποτελέσματα του α’

εξαμήνου του έτους για τον Οργανι-
σμό Λιμένος Θεσσαλονίκης (ΟΛΘ),
σύμφωνα με τα στοιχεία της εξαμηνι-
αίας έκθεσης. Τα συνολικά ενοποι-
ημένα έσοδα του Οργανισμού για το α’
εξάμηνο του 2024 αυξήθηκαν σε 48,4
εκατ. ευρώ, από 41,2 εκατ. που είχαν

διαμορφωθεί το αντίστοιχο εξά-
μηνο του περασμένου έτους.

Ο ΟΛΘ, φορέας εκμετάλλευσης
του λιμανιού της Θεσσαλονίκης
και κύριος πάροχος δικτύου συν-
δυασμένων μεταφορών πολλα-

πλών πυλών και λύσεων εφοδια-
στικής για τα Βαλκάνια και την ευ-

ρύτερη περιοχή της Νοτιοανατολικής,
Κεντρικής και Ανατολικής Ευρώπης,
κατόρθωσε να αυξήσει τα έσοδά του
στους σημαντικότερους τομείς της
δραστηριότητάς του.

O τερματικός σταθμός εμπορευμα-
τοκιβωτίων σημείωσε σημαντική αύ-
ξηση εσόδων κατά 16,7% και διαμορ-
φώθηκε στα 34,3 εκατ. ευρώ, ο τερμα-
τικός σταθμός συμβατικού φορτίου
κατά 20,7% αγγίζοντας τα 10,9 εκατ.
ευρώ και οι τομείς εκμετάλλευσης
χώρων και επιβατικής κίνησης, η
κρουαζιέρα και τα ακτοπλοΐα σημεί-
ωσαν επίσης σημαντικές αυξήσεις
κατά 11% και 108,5% αντίστοιχα, φτά-
νοντας τα 2,1 εκατ. ευρώ και 0,6 εκατ.
ευρώ αντίστοιχα.

Τι λέει ο εκτελεστικός πρόεδρος
του ΔΣ Αθανάσιος Λιάγκος

Αναφορικά με τις επιδόσεις του ομί-
λου σημειώθηκε καθαρή αύξηση κερ-
δοφορίας στα Μεικτά Κέρδη κατά

29,2%, τα οποία άγγιξαν τα
22,4 εκατ. ευρώ, στα Λει-
τουργικά Κέρδη (EBITDA)
αυξήθηκαν κατά 37,6% και
έφτασαν τα 20,8 εκατ. ευ-
ρώ και τα Καθαρά Κέρδη
μετά φόρων του Ομίλου
αυξήθηκαν κατά 62,3% και
διαμορφώθηκαν στα 13,6 εκατ. ευρώ.

Το πρόγραμμα κεφαλαιουχικών δα-
πανών για το α’ εξάμηνο του 2024 ανέρ-
χεται στα 2,8 εκατ. ευρώ, ενώ αναμένεται
να επιταχυνθεί στο β’ εξάμηνο με αγορές
νέων μηχανήματων στοιβασίας εμπο-

ρευματοκιβωτίων, καθώς
και διαφόρων μηχανήματων

φορτοεκφορτώσεων. «Ο ΟΛΘ
σημείωσε ισχυρές επιδό-
σεις σε όλους τους κύριους
τομείς δραστηριότητας το α’
εξάμηνο του 2024, παρου-
σιάζοντας αυξημένα έσοδα

και κέρδη σε επίπεδο ομίλου. Η δυναμι-
κή έναρξη του 2024 αναδεικνύει την
πρόοδο στην επίτευξη των στόχων μας.
Ενεργώντας συλλογικά και βάσει του
στρατηγικού σχεδιασμού μας, υλοποι-
ούμε ενέργειες που ισχυροποιούν τον

πρωταγωνιστικό ρόλο του Λιμένα Θεσ-
σαλονίκης στο διεθνές εμπόριο, προ-
άγοντας τη συνδεσιμότητα, την ανάπτυξη
της ευρύτερης λιμενικής κοινότητας και
της χώρας στο σύνολό της. Παραμένου-
με προσηλωμένοι στην αναβάθμιση του
Λιμένα, έχοντας δρομολογήσει έργα σε
επίπεδο υποδομών και εξοπλισμού στις
εγκαταστάσεις μας για το β’ εξάμηνο του
τρέχοντος έτους. Εκ μέρους του Διοικη-
τικού Συμβουλίου θα ήθελα να ευχαρι-
στήσω από καρδιάς όλους τους ανθρώ-
πους μας για την αφοσίωσή τους, η
οποία συνέβαλε καθοριστικά σε αυτές
τις ισχυρές επιδόσεις», ανέφερε σχετικά
ο εκτελεστικός πρόεδρος του ΔΣ Αθανά-
σιος Λιάγκος. Σε εξέλιξη βρίσκονται ερ-
γασίες αναβάθμισης των υποδομών και
του εξοπλισμού του λιμανιού. 

Το α’ εξάμηνο του 2024 τα συνολικά ενοποιημένα έσοδα 
του Οργανισμού έφτασαν τα 48,4 εκατ. ευρώ

Τις θέσεις της Ελλάδας για τον ρόλο της παγκό-
σμιας ναυτιλίας στη σημερινή κρίσιμη συγκυρία, κα-
θώς και στην υλοποίηση του στόχου για την απανθρα-
κοποίηση και τη βιωσιμότητα της ναυτιλίας παρου-
σίασε ο υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτι-
κής Χρήστος Στυλιανίδης στο Παγκόσμιο Φόρουμ για
τις Βιώσιμες Μεταφορές 2024 που πραγματοποιήθη-
κε στο Πεκίνο.

«Μεγάλη η σημασία της διατήρησης και προστασίας
της παγκόσμιας εφοδιαστικής αλυσίδας και επίσης με-
γάλη η ανάγκη για περαιτέρω ανάπτυξη και ενίσχυση
των διεθνών συνεργασιών στο πλαίσιο του Διεθνούς

Ναυτιλιακού Οργανισμού (ΙΜΟ)», σημείωσε χαρακτη-
ριστικά ο κ. Στυλιανίδης.

Ο υπουργός στο Παγκόσμιο Φόρουμ τόνισε και την
ανάγκη εξειδίκευσης και ανάπτυξης των ικανοτήτων
των ναυτικών έτσι ώστε η παγκόσμια ναυτιλία να μπο-
ρέσει να προσαρμοστεί αποτελεσματικά στις ανάγκες
της ψηφιακής εποχής, ενώ ανέδειξε παράλληλα τον
ηγετικό ρόλο της Ελλάδας σε αυτήν τη μεγάλη συλλογι-
κή προσπάθεια επαναλαμβάνοντας τη στήριξη της χώ-
ρας μας στις πρωτοβουλίες και πολιτικές του ΙΜΟ. Στο
περιθώριο του Φόρουμ ο κ. Στυλιανίδης είχε διμερείς
συναντήσεις με τον υπουργό Μεταφορών της Κίνας Li
Xiaopeng και με τον πρόεδρο της COSCO Wan Min.

Ρ. Σαβ.

Τι είπε ο Χρ. Στυλιανίδης στο Παγκόσμιο Φόρουμ για τις Βιώσιμες Μεταφορές
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Γράφει 
η Ρεγγίνα 

Σαβούρδου

Αύξηση κερδών 62,3% στον ΟΛΘ

Ο εκτελεστικός
πρόεδρος του ΔΣ

Αθανάσιος Λιάγκος
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Τ
έλος στην ενεργειακή απομόνωση
της Δυτικής Μακεδονίας και της Δυ-
τικής Ελλάδας βάζει η συνεργασία

της ΔΕΠΑ Εμπορίας με την Enaon EDA, η
οποία προβλέπει την προμήθεια και μετα-
φορά LNG από τον σταθμό υγροποιημένου
φυσικού αερίου της Ρεβυθούσας με στόχο
να καλύψει τις ανάγκες τροφοδοσίας των
περιοχών αυτών.

Μάλιστα, στο πλαίσιο αυτό, την περασμένη
Τρίτη ολοκληρώθηκε σε χώρο του Βιομηχα-
νικού Πάρκου Καστοριάς η πλήρωση του
Σταθμού Αποθήκευσης και Αεριοποίησης

Υγροποιημένου Φυσικού Αερίου (ΥΦΑ)
που ανέπτυξε η Enaon EDA, η Ελληνι-
κή Εταιρεία Διανομής Αερίων, θυγα-
τρική της Εnaon από τον Όμιλο Italgas,
με στόχο την έλευση του φυσικού αε-
ρίου στις περιοχές της Καστοριάς και
του Άργους Ορεστικού.

Στην Καστοριά η μεταφορά του
Υγροποιημένου Φυσικού Αερίου έγινε
από τη ΔΕΠΑ Εμπορίας μέσω ειδικού

κατασκευασμένου βυτίου (LNG truck), το
οποίο διαθέτει δεξαμενή με μόνωση προκει-
μένου να διατηρείται το φυσικό αέριο σε
υγρή κατάσταση.

Πρόκειται για τις πρώτες περιοχές στη
χώρα που η Enaon EDA θα τροφοδοτήσει
με εικονική διασύνδεση μέσω του Σταθ-
μού Αεριοποίησης (LNG station), ενώ θα
ακολουθήσουν η Φλώρινα και η Βιομηχα-

νική Περιοχή της Πάτρας μέχρι το τέλος
του 2024. «Ο ανεφοδιασμός με LNG που
πραγματοποιήθηκε στην Καστοριά είναι ο
πρώτος της ΔΕΠΑ σε μια σειρά τροφοδο-
τήσεων του απομακρυσμένου δικτύου
διανομής στην Ελλάδα που θα ακολουθή-
σουν. Πιστή στο στρατηγικό πλάνο ανάπτυ-
ξης και την κοινωνική αποστολή της, η ΔΕ-
ΠΑ Εμπορίας μεταφέρει τα οικονομικά και
περιβαλλοντικά οφέλη του φυσικού αερί-
ου στα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις
όλης της χώρας με οικονομία και ασφά-
λεια. Παράλληλα, η εταιρεία μας ενισχύει
τη θέση της στην αγορά μεταφοράς LNG»,
σχολίασε ο διευθύνων σύμβουλος του
Ομίλου ΔΕΠΑ Εμπορίας Κωνσταντίνος Ξι-
φαράς.

Αποκτούν φιλική προς
το περιβάλλον ενέργεια

Η έλευση του φυσικού αερίου αναμένεται
να παρέχει στους πολίτες και τις επιχειρή-
σεις της Φλώρινας, της Καστοριάς, του Άρ-
γους Ορεστικού και της Πάτρας τη δυνατότη-
τα να αποκτήσουν πρόσβαση σε μια αποδοτι-
κή και φιλική προς το περιβάλλον μορφή
ενέργειας. Τα δίκτυα αερίου θα είναι ψηφια-
κά και θα μπορούν να υποδεχθούν επίσης
ανανεώσιμα αέρια, όπως το βιομεθάνιο και,
μελλοντικά, το υδρογόνο, συμβάλλοντας
στην ανάπτυξη των περιοχών και την ομαλή
μετάβασή τους στη νέα ενεργειακή εποχή.
Στην Καστοριά η μεταφορά του Υγροποιημέ-
νου Φυσικού Αερίου έγινε από τη ΔΕΠΑ Εμ-

πορίας, μέσω ειδικού κατασκευασμένου βυ-
τίου (LNG truck), το οποίο διαθέτει δεξαμενή
με μόνωση προκειμένου να διατηρείται το
φυσικό αέριο σε υγρή κατάσταση.

Το έργο στις περιοχές της Καστοριάς και του
Άργους Ορεστικού προβλέπει επενδύσεις ύψους
11,76 εκατ. ευρώ και συγχρηματοδοτείται από κε-
φάλαια της Enaon και πόρους από το ΕΣΠΑ 2014-
2020 μέσω του Επιχειρησιακού Προγράμματος
«Δυτική Μακεδονία 2014-2020». Η σύμβαση
αφορά την κατασκευή συνολικά 117 χλμ. δικτύου
Mέσης και Xαμηλής Πίεσης, μέσω του οποίου τη
διετία 2025-2026 θα τροφοδοτηθούν τουλάχι-
στον 2.100 καταναλωτές από τον οικιακό, εμπορι-
κό και βιομηχανικό τομέα.

Ορόσημο για τη μεταφορά
σε όλη τη χώρα

Ο ανεφοδιασμός αυτός είναι ένα ορόσημο
στη στρατηγική της ΔΕΠΑ Εμπορίας ώστε να
φθάσει το φυσικό αέριο σε όλη την Ελλάδα,
ιδίως στις πιο απομακρυσμένες περιοχές, οι
οποίες δεν είναι συνδεδεμένες με το εθνικό δί-
κτυο μεταφοράς, υποστηρίζοντας την ενεργει-
ακή μετάβαση και τους κλιματικούς στόχους
της χώρας. Από τον Σταθμό Αποθήκευσης και
Αεριοποίησης το Υγροποιημένο Φυσικό Αέριο
θα επαναεριοποιείται μέσω θέρμανσης για να
επιστρέψει στην αέρια μορφή του και να διοχε-
τευτεί στο δίκτυο Μέσης και Χαμηλής Πίεσης
που τελεί υπό κατασκευή στις περιοχές Καστο-
ριά, Μανιάκοι, Άργος Ορεστικό και Δισπηλιό.

Η τμηματική ενεργοποίηση των δικτύων Μέ-
σης και Χαμηλής Πίεσης για την τροφοδοσία
των περιοχών Άργος Ορεστικό και Δισπηλιό
προγραμματίζεται για τις αρχές Οκτωβρίου και
με την ολοκλήρωση των περιοχών αυτών θα
ακολουθήσει η ενεργοποίηση των δικτύων Μέ-
σης και Χαμηλής Πίεσης για την τροφοδοσία
της περιοχής Μανιάκοι. Το δίκτυο στην πόλη
της Καστοριάς εκτιμάται ότι θα ενεργοποιηθεί
εντός του Οκτωβρίου.

Γράφει 
o Κώστας
Νούσης

knusis@yahoo.gr

ΔΕΠΑ ΕΜΠΟΡΙΑΣ

Η συνεργασία με την Enaon EDA βάζει τέλος 
στην ενεργειακή απομόνωση των Περιφερειακών Ενοτήτων

Δυτικής Μακεδονίας και Δυτικής Ελλάδας

Ποιες περιοχές
θα τροφοδοτηθούν
πρώτες με LNG
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Η
Εταιρεία Ύδρευσης-Αποχέτευσης Θεσσα-
λονίκης (ΕΥΑΘΕΥΑΠΣ 0,00% ΑΕ), κατόπιν
της από 26/9/2024 έγκρισης από το Διοι-

κητικό Συμβούλιο της εξαμηνιαίας Οικονομικής
Έκθεσης έτους 2024, ανακοινώνει στο επενδυτικό
κοινό τα ενοποιημένα οικονομικά αποτελέσματα
του ομίλου. Ο Κύκλος Εργασιών του Ομίλου ση-
μείωσε αύξηση κατά €1.985 ή 5,71% και ανήλθε
στο ποσό των €36.770 έναντι €34.785 κατά την αν-
τίστοιχη περσινή περίοδο. 

Η εν λόγω αύξηση προέρχεται κυρίως από την
αύξηση της κατανάλωσης των πελατών του Οικια-
κού και Επαγγελματικού τιμολογίου. Το Κόστος Πωλήσεων
παρουσίασε μείωση κατά €2.864 ή 9,83%, ανερχόμενο στο πο-
σό των €26.266 έναντι €29.130 τη συγκριτική περίοδο. Η μετα-
βολή αυτή οφείλεται κατά κύριο λόγο στο κόστος ηλεκτρικής
ενέργειας, το οποίο μειώθηκε κατά 27,19%. Το Μεικτό Κέρδος
ανήλθε σε €10.504 έναντι των €5.655 της αντίστοιχης περσινής
περιόδου, σημειώνοντας αύξηση κατά €4.849 ή 85,74%, ενώ τα
προ φόρων κέρδη στο ποσό των €4.330 έναντι των €500 κατά
την αντίστοιχη περσινή περίοδο, σημειώνοντας αύξηση €3.830
ή 765,94% και τα μετά φόρων κέρδη στο ποσό των €3.025 από

€114, σημειώνοντας αύξηση κατά €2.911 ή 2.543,62%.
Τα κέρδη προ φόρων, τόκων και αποσβέσεων (EBITDA) δια-

μορφώθηκαν κατά την κλειόμενη περίοδο σε €6.020 έναντι
€2.671 της αντίστοιχης περσινής περιόδου, σημειώνοντας αύ-
ξηση κατά €3.349 ή 125,38%. Τα Ταμειακά Διαθέσιμα και Ισο-
δύναμα του Ομίλου ανήλθαν κατά την 30ή/6/2024 σε €68.324
έναντι €65.901 την 31η/12/2023, σημειώνοντας αύξηση κατά
€2.424 ή 3,68%. Το Μετοχικό Κεφάλαιο παραμένει αμετάβλητο
στα €40.656 χιλ. διαιρούμενο σε 36.300.000 μετοχές με ονο-
μαστική αξία €1,12 εκάστη και τα ίδια κεφάλαια του ομίλου
ανέρχονται την 30ή/6/2024 σε €185.267 χιλ.

Hyatt Regency Thessaloniki:
Επένδυση 1,4 εκατ. για
φωτοβολταϊκό πάρκο

Στη δημιουργία φωτοβολταϊκού πάρκου
προχώρησε το Ξενοδοχείο Hyatt Regency
Thessaloniki του Ομίλου Regency Enter-
tainment στη Θεσσαλονίκη στο πλαίσιο της
στρατηγικής του για τον περαιτέρω περιορι-
σμό του περιβαλλοντικού του αποτυπώματος
μέσω της αξιοποίησης εναλλακτικών πηγών
ενέργειας. Το φωτοβολταϊκό πάρκο ανα-
πτύχθηκε στα στέγαστρα των θέσεων στάθ-
μευσης πέριξ του ξενοδοχείου με εγκατά-
σταση 1.738 ηλιακών panels τελευταίας τε-
χνολογίας, συνολικής ισχύος 1MW. Το ύψος
της επένδυσης έφτασε το 1,4 εκατ. και η από-
δοση των panels εκτιμάται ότι θα καλύπτει το
20% των ετήσιων αναγκών σε ηλεκτρικό ρεύ-
μα του Hyatt Regency Thessaloniki, το
οποίο, ως γνωστόν, λειτουργεί σε 12μηνη βά-
ση. Η διαδικασία αδειοδότησης, κατασκευής
και διασύνδεσης του έργου εκτελέστηκε από
την εταιρεία Elpedison.

Καρέλιας: Στα €742 εκατ. 
το θετικό καθαρό ταμείο!

Σημαντική βελτίωση σημείωσαν τα οικο-
νομικά αποτελέσματα της καπνοβιομηχα-
νίας Καρέλιας κατά το α’ φετινό εξάμηνο, κα-
θώς ο κύκλος εργασιών διευρύνθηκε από τα
620,3 στα 706,5 εκατ. ευρώ. Το EBITDA ανέ-
βηκε από τα 53,1 στα 59,8 εκατ. ευρώ. Τα κα-
θαρά κέρδη αυξήθηκαν από τα 42,8 στα 59,2
εκατ. ευρώ. Στις 30/9/2024 λόγω και των συ-
νεχιζόμενων θετικών ελεύθερων ταμειακών
ροών το θετικό καθαρό ταμείο (διαθέσιμα
συν μακροπρόθεσμες και βραχυπρόθεσμες
χρηματοοικονομικές τοποθετήσεις μείον
δανεισμός-μισθώσεις) εκτινάχθηκε στα 742
εκατ. ευρώ!

ΕΥΑΘ: Εκτίναξη κερδών εξαμήνου στα 3 εκατ. ευρώ

«Η METLEN Energy & Metals είναι το αποτέλεσμα μιας
διαρκούς πορείας εξέλιξης και καινοτομίας, η οποία μας
έχει φέρει σε μια ηγετική θέση στη διεθνή αγορά. Η πρό-
σφατη μετονομασία μας είναι ένα απτό παράδειγμα της δέ-
σμευσής μας να παραμένουμε προσαρμοστικοί και δυναμι-
κοί σε έναν κόσμο που συνεχώς αλλάζει», ανέφερε στην
ομιλία του ο πρόεδρος της METLΕN Energy & Metals Ευάγ-
γελος Μυτιληναίος στην εκδήλωση «Back to Business» του
Ελληνοβρετανικού Επιμελητηρίου Ελλάδος. Κατά τη διάρ-
κεια της εκδήλωσης ο επιχειρηματίας έκανε και μια πρό-

βλεψη με σημασία. Όπως είπε, σε ό,τι αφορά τη Μetlen, «δεν βάζω ποτέ στόχους 10-20 χρόνων γιατί πιστεύω πολύ στο
volatility των αγορών και της ζωής. Βάζω πιο κοντινούς χρόνους. Μπορώ να πω όμως ότι την επόμενη 3ετία-5ετία μπορεί
να είμαστε μια εταιρεία δύο και τρεις φορές το (σ.σ.: σημερινό) μέγεθός μας». Το Λονδίνο θα παραμείνει κύριος οικονο-
μικός κόμβος της Ευρώπης, δήλωσε ο Ευάγγελος Μυτιληναίος στο Ελληνοβρετανικό Επιμελητήριο. Η ενεργειακή μετά-
βαση δεν μπορεί να είναι σε βάρος των πολιτών. Η Ευρώπη χρειάζεται ρεαλιστικά σχέδια και αποφάσεις.

Υψηλότερα κινήθηκαν τα καθαρά κέρδη του Ομίλου ΓΕΚ
ΤΕΡΝΑ στο α’ εξάμηνο του έτους. Ειδικότερα, τα καθαρά
κέρδη των μετόχων του ομίλου προσαρμοσμένα για μη λει-
τουργικά αποτελέσματα σημείωσαν αύξηση 20,1% και ανήλ-
θαν στα €65,7 εκατ. (εκ των οποίων €54,9 εκατ. από συνεχι-
ζόμενες δραστηριότητες). Η λειτουργική κερδοφορία
(adj.EBITDA) αυξήθηκε κατά 7,5% στην ίδια χρονική περίο-
δο, ανερχόμενη στα €269,1 εκατ. (εκ των οποίων 172,2 εκατ.
από συνεχιζόμενες δραστηριότητες), ενισχυμένη από τους
τομείς των κατασκευών, παραχωρήσεων και ΑΠΕ, με το σχε-
τικό περιθώριο (adj.EBITDA margin) να διαμορφώνεται σε 17,8% έναντι 15,6% το αντίστοιχο εξάμηνο του 2023. Τα συνολι-
κά έσοδα του ομίλου για το α’ εξάμηνο του έτους διαμορφώθηκαν σε €1.515,2 εκατ. (εκ των οποίων €1.362,8 εκατ. από συ-
νεχιζόμενες δραστηριότητες) έναντι €1.604,3 εκατ., κυρίως λόγω της χαμηλότερης συνεισφοράς από τον τομέα θερμι-
κής ενέργειας. Ο όμιλος αναμένει ενίσχυση των μεγεθών λόγω της σταδιακής ενσωμάτωσης διαφόρων έργων, ενώ συνε-
χίζει την προετοιμασία για συμμετοχή σε νέους διαγωνισμούς.

Μυτιληναίος: «Θα έχουμε διπλάσιο ή τριπλάσιο μέγεθος στην πενταετία»

ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ: Ενίσχυση 20,1% στα κέρδη εξαμήνου
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Νέος πρόεδρος της Syndea
ασφαλιστική 
ο Κώστας Καραμανλής

Πρόεδρος του Διοικητικού Συμβουλίου της Syndea
αναλαμβάνει ο πρώην πρωθυπουργός Κώστας Καρα-
μανλής, όπως ανακοίνωσε η εταιρεία. «H οικογένεια
της Syndea με μεγάλη χαρά καλωσορίζει ως πρόεδρο
του Διοικητικού Συμβουλίου της τον πρώην πρωθυ-
πουργό Κώστα Καραμανλή, νυν πρόεδρο της Συνεται-
ριστικής Ένωσης Καπνοπαραγωγών Ελλάδος (ΣΕΚΕ
ΑΕ), εκ των μεγαλύτερων μετόχων της εταιρείας μας»,
αναφέρει η εταιρεία σε σχετική ανακοίνωση και προ-
σθέτει: «Για το Διοικητικό μας Συμβούλιο, την εταιρεία
μας αλλά και την ελληνική ασφαλιστική αγορά αποτε-
λεί μεγάλη τιμή η ανάληψη της θέσης του προέδρου
από τον κ. Καραμανλή. Η παρουσία του στην ηγεσία
της Syndea μάς γεμίζει αυτοπεποίθηση και αισιοδοξία
στην προσπάθειά μας να ενισχύσουμε το αποτύπωμα
της εταιρείας μας και του θεσμού της ιδιωτικής ασφά-
λισης στην ελληνική κοινωνία. Σε μια περίοδο που οι
κίνδυνοι πολλαπλασιάζονται λόγω της κλιματικής αλ-
λαγής - δημογραφικής κρίσης και η Πολιτεία αναλαμ-
βάνει πρωτοβουλίες για την ενίσχυση της ασφαλιστι-
κής κάλυψης του πληθυσμού, είμαστε βέβαιοι ότι ο
κλάδος της ιδιωτικής ασφάλισης στη χώρα μας, η εται-
ρεία μας, οι μέτοχοι μας και το προσωπικό μας θα
αξιοποιήσουν τη διοικητική του εμπειρία, τις γνώσεις
του, τις διεθνείς του επαφές, για την περαιτέρω ανά-
πτυξη της αγοράς αλλά και της συνεταιριστικής ιδέας
που υπηρετούν με συνέπεια η Syndea και ο νέος μας
πρόεδρος».

Κρι Κρι: Placement από τους
βασικούς μετόχους για το 3,03%
στα 12 ευρώ

Η εταιρεία με την
επωνυμία «ΚΡΙ-
ΚΡΙ Βιομηχανία Γά-
λακτος Ανώνυμη
Βιομηχανική & Εμ-
πορική Εταιρεία»
ανακοινώνει ότι στο πλαίσιο της ήδη εξαγγελθείσας
προσπάθειας για την ενίσχυση της διασποράς των
μετοχών (αύξηση του free float), οι βασικοί μέτοχοι
προχώρησαν σε διάθεση συνολικά 1.000.000 μετο-
χών (3,03% του συνολικού μετοχικού κεφαλαίου)
της εταιρείας σε θεσμικούς επενδυτές στην Ελλάδα
και στο εξωτερικό, στην τιμή των €12 ανά μετοχή. Η
διάθεση πραγματοποιήθηκε με τη μέθοδο της «τα-
χείας διαδικασίας βιβλίου προσφορών (accelerated
book building process)», την οποία επιμελήθηκε η
Πειραιώς ΑΕΠΕΥ την Πέμπτη 26/9/2024 μετά το
κλείσιμο της συνεδρίασης του Χρηματιστηρίου Αθη-
νών. Το σύνολο των προσφορών υπερκάλυψε το
ύψος της διάθεσης κατά 50%. 

Επιμέλεια: Ελένη Μπέρτσου

Dimand: Αύξηση κερδών 
προ φόρου στα 15,9 εκατ. ευρώ

Αύξηση των κερδών προ φόρων στα €15,9 εκατ. το α’
εξάμηνο του 2024 έναντι €10,2 εκατ. το α’ εξάμηνο του
2023 καταγράφει η Dimand, σύμφωνα με τη σχετική
ανακοίνωση. Σε αυτή γίνεται λόγος για συνέχιση της
αναπτυξιακής πορείας του ομίλου με αύξηση της Καθα-
ρής Αξίας Ενεργητικού (NAV) του Ομίλου, η οποία ανέρ-
χεται την 30/6/2024 σε €156,2 εκατ. (31/12/2023: €140
εκατ.) και περαιτέρω ενίσχυση της κεφαλαιακής διάρ-
θρωσης και διεύρυνση της επενδυτικής δραστηριότητας
του ομίλου. Το συνολικό χαρτοφυλάκιο που αναπτύσσει
και διαχειρίζεται ο όμιλος περιλαμβάνει 16 επενδυτικά
έργα. Η συνολική εκτιμώμενη ακαθάριστη αξία ανάπτυ-
ξης κατά την ολοκλήρωσή τους υπολογίζεται σε περίπου
1.157,2 εκατ. ευρώ. Η εύλογη αξία των επενδύσεων σε
ακίνητα του ομίλου (συμπ. αποθεμάτων) ανέρχονταν την
30ή/6/2024 σε €188,9 εκατ. έναντι €167,5 εκατ. την
31η/12/2023 και η εύλογη αξία των επενδύσεων σε κοι-
νοπραξίες ανέρχονταν την 30ή/6/2024 σε €57,3 εκατ.
έναντι €53,2 εκατ. την 31η/12/2023.Τα ταμειακά διαθέσι-
μα και ισοδύναμα την 30/6/2024 ανέρχονταν σε €12,5
εκατ. έναντι €12,4 εκατ. την 31η/12/2023.

Ευρωσύμβουλοι: Στο €1,05 εκατ.
τα κέρδη εξαμήνου

Διατήρηση της κερδοφορίας της εισηγμένης Ευρω-
σύμβουλοι ΑΕ και στο α’ εξάμηνο του 2024, ανακοίνωσε
μεταξύ άλλων η εισηγμένη εταιρεία. Συγκεκριμένα, ο
κύκλος εργασιών της εταιρείας διαμορφώθηκε σε €2,3
εκατ., ενώ σε επίπεδο ομίλου διαμορφώθηκε σε €2,33
εκατ., μειωμένος σε σχέση με την αντίστοιχη περίοδο
του 2023 κατά περίπου €95 χιλ. Τα κέρδη της εταιρείας
διαμορφώνονται σε €1,03 εκατ. και του ομίλου σε €1,05
εκατ., ενώ την αντίστοιχη περσινή περίοδο τα αντίστοιχα
μεγέθη είχαν διαμορφωθεί σε κέρδη €1,32 εκατ. και
€1,37 εκατ. αντίστοιχα. Ταυτόχρονα, στο α’ εξάμηνο του
2024 το περιθώριο EBITDA διαμορφώθηκε σε ποσοστό
46% τόσο για την εταιρεία όσο και για τον όμιλο, παραμέ-
νοντας σε εξαιρετικά υψηλά επίπεδα.

Πειραιώς: Ανασυγκροτήθηκε 
σε σώμα η Επιτροπή Ελέγχου
Η Πειραιώς Financial Holdings AE ανακοινώνει ότι
σε συνέχεια της από 19/9/2024 παραίτησης του Πε-
ρικλή Δοντά από τη θέση του Μη Εκτελεστικού Μέ-
λους του ΔΣ, της Επιτροπής Ελέγχου (ΕΕ) και των
άλλων Επιτροπών ΔΣ στις οποίες συμμετείχε και
της από 19/9/2024 απόφασης του ΔΣ να συνεχισθεί
η λειτουργία της ΕΕ ως πενταμελούς Επιτροπής,
απαρτιζόμενης από τα πέντε εναπομείναντα ανε-
ξάρτητα μη εκτελεστικά μέλη της, η ΕΕ αποφάσισε
τη ανασυγκρότησή της σε σώμα και τον ορισμό του
προέδρου και αντιπροέδρου της ως εξής: Πρό-
εδρος: Anne Weatherston του John, Ανεξάρτητο
Μη Εκτελεστικό Μέλος ΔΣ, Αντιπρόεδρος: Σολομών
Μπεράχας του Αλβέρτου, Ανεξάρτητο Μη Εκτελε-
στικό Μέλος ΔΣ. Μέλη: Karel De Boeck του Gerard,
Ανεξάρτητο Μη Εκτελεστικό Μέλος ΔΣ, David Hex-
ter του Richard, Ανεξάρτητο Μη Εκτελεστικό Μέλος
ΔΣ, Maria Semedalas (Μαρία Συμιγδαλά) του Ηλία,
Ανεξάρτητο Μη Εκτελεστικό Μέλος ΔΣ.

Τιτάν: Ανεβάζει τον πήχη 
για τη μετοχή η NBG Securities
Νέα, υψηλότερη τιμή-στόχο για τη μετοχή της Τι-
τάν, στα 41 από 38,2 ευρώ, δίνει η NBG Securities σε
έκθεσή της με τίτλο «Τα καλύτερα έρχονται», στην
οποία διατηρεί τη σύσταση outperform, καθώς το
περιθώριο ανόδου διαμορφώνεται στο 20%. Όπως
επισημαίνει η χρηματιστηριακή, η Titan, ως η μόνη
ελληνική εταιρεία με σημαντική έκθεση στις ΗΠΑ
(58%/59% των πωλήσεων ομίλου/EBITDA το πρώτο
εξάμηνο του 24), είναι έτοιμη να καρπωθεί τους
καρπούς του υπερκύκλου των ΗΠΑ σε επενδύσεις
υποδομής που υποστηρίζονται από ομοσπονδιακά
νομοσχέδια και πρωτοβουλίες για βιομηχανικές
επενδύσεις καθώς και υγιείς εμπορικές επενδύ-
σεις σε ακίνητα, ενώ είναι έτοιμη να προχωρήσει
και σε εισαγωγή στη Wall Street, συνεχίζοντας να
ενοποιεί όμως την αμερικανική θυγατρική της.



«Α
ξία έχει η συμμετοχή και όχι
η νίκη» είχε πει ο Γάλλος
ιστορικός και ιδρυτής της

Διεθνούς Ολυμπιακής Επιτροπής, βαρό-
νος Πιερ ντε Κουμπερτέν, για τη σπου-
δαιότητα της ενασχόλησης με τον αθλη-
τισμό, και στο κοινό σύνθημα όλων
«αθλούμαστε μαζί, δίνουμε ποιότητα στη
ζωή» η Περιφέρεια Αττικής τίμησε την
11η Πανελλήνια Ημέρα Σχολικού Αθλητι-

σμού, η οποία εορτά-
στηκε στα σχολεία
πρωτοβάθμιας και
δευτεροβάθμιας εκ-
παίδευσης ανά την
επικράτεια.

Με ένα βίντεο στο
οποίο εμφανίζονται οι
δέκα Ολυμπιονίκες
μας, οι οποίοι διακρί-

θηκαν στους Αγώνες του Παρισιού και
ανέβηκαν στα υψηλότερα σκαλιά του
βάθρου, παροτρύνουν για την ενεργό
συμμετοχή των παιδιών στη σωματική
άσκηση.

Μάλιστα, μαθαίνουμε πως οι Ολυμπιο-
νίκες μας δεν χρειάστηκαν δεύτερη σκέ-
ψη για να απαντήσουν θετικά στο αίτημα
της περιφέρειας και αμέσως το πρότζεκτ
ετοιμάστηκε και τα γυρίσματα αυτής της
καμπάνιας που έγιναν στο Καλλιμάρμαρο
πραγματοποιήθηκαν μια μέρα που οι και-
ρικές συνθήκες δεν ήταν καθόλου ευνοϊ-
κές, μιας και έβρεχε ασταμάτητα, όμως
αυτό δεν πτόησε κανέναν.

Ο άνθρωπος που κρύβεται πίσω από
αυτήν την πρωτοβουλία δεν είναι άλ-
λος από τον ίδιο τον περιφερειάρχη
Αττικής Νίκο Χαρδαλιά, ο οποίος μίλη-
σε για τα οφέλη του αθλητισμού στο
σώμα αλλά και στο πνεύμα, καθώς ο
αθλητισμός καλλιεργεί και τον χαρα-
κτήρα του ανθρώπου, μέσα από τις
αξίες και τα ιδεώδη του ευ αγωνίζε-
σθαι.

«Μέσα από τον αθλητισμό, τα παιδιά
προσπαθούν για την επίτευξη ενός στό-
χου, συμμετέχουν στον αγώνα για το
ανώτερο, συγχρόνως όμως καλλιεργούν
την ευγενή άμιλλα, τον σεβασμό, την
ομαδικότητα και κυρίως τη συνεργασία.
Αρχές που οδηγούν σε έναν καλύτερο
κόσμο. Έναν κόσμο ειρηνικό, με ισότητα,
χωρίς διακρίσεις και χωρίς προκαταλή-
ψεις», τόνισε στο μήνυμά του ο περιφε-

ρειάρχης Αττικής και κατέληξε λέγοντας
πως «η Περιφέρεια Αττικής, και εγώ
προσωπικά, στηρίζουμε κάθε προσπά-
θεια που προάγει τα αθλητικά ιδεώδη
στη νέα γενιά και, κυρίως, τον σχολικό
αθλητισμό που αποτελεί τη βάση της διά
βίου άσκησης».

Μιλλούση και Πρεζεράκου
συντόνισαν τη δράση

Το διάρκειας έξι λεπτών βίντεο, το
οποίο η περιφέρεια επικοινώνησε παν-
τού, ξεκινά με κάποιες από τις πιο συγκι-
νητικές στιγμές των Ολυμπιακών Αγώ-
νων του Παρισιού, ενώ για τη σχέση και
την αγάπη που νιώθουν για τον αθλητι-
σμό μίλησαν με σειρά εμφάνισης ο χάλ-
κινος Ολυμπιονίκης μας στους κρίκους
Λευτέρης Πετρούνιας, ο χρυσός στο άλ-
μα εις μήκος Μίλτος Τεντόγλου, ο αση-
μένιος στην κολύμβηση Απόστολος Χρή-
στου, οι χάλκινοι στην κωπηλασία Αντώ-
νης Παπακωνσταντίνου και Πέτρος Γκαϊ-
δατζής, ο χάλκινος στο επί κοντώ Εμμα-
νουήλ Καραλής, οι χάλκινες στην κωπη-
λασία Μιλένα Κοντού και Ζωή Φίτσιου, ο
χάλκινος στην πάλη Νταουρέν Κουρουγ-
κλίεφ και ο επίσης χάλκινος στο τζούντο
Θεόδωρος Τσελίδης. 

Τη δράση συντόνισαν, από κοινού, η
αντιπεριφερειάρχης Αθλητισμού-Ολυμ-
πιακού Ιδεώδους Βασιλική Μιλλούση
και η αντιπεριφερειάρχης Παιδείας Έρ-
ρικα Πρεζεράκου, οι οποίες έχουν αγω-
νιστεί στον διεθνή στίβο, στην ενόργανη
γυμναστική και το άλμα επί κοντώ αντί-
στοιχα, κατακτώντας σημαντικές διακρί-
σεις και φέρνοντας στη χώρα μας σπου-
δαία μετάλλια.

Αξίζει όμως να πούμε πως η περιφέ-
ρεια δεν θα περιοριστεί μόνο σε αυτήν
την εκδήλωση αλλά θα τιμήσει τους
Ολυμπιονίκες και τους Παραολυμπιονί-
κες μας με δύο events που διοργανώνει
μέσα στον Οκτώβριο. 

Και επειδή ο Νίκος Χαρδαλιάς ξέρου-
με όλοι πως δεν είναι άνθρωπος που κά-
νει φιέστες και ανοίγει σαμπάνιες, αλλά
προχωρά σε πράξεις κι έργα, οι πληρο-
φορίες μας λένε πως θα ακολουθήσουν
πολλά κι ενδιαφέροντα που θα ανακοι-
νωθούν το επόμενο διάστημα, κυρίως σε
θέματα που αφορούν την προσβασιμό-
τητα των ΑμεΑ, ώστε ούτε να αισθάνον-
ται αλλά ούτε να είναι απομονωμένα,
απολαμβάνοντας το πλήρες φάσμα των
ανθρωπίνων δικαιωμάτων και των θεμε-
λιωδών ελευθεριών χωρίς διακρίσεις.
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Ο Νίκος Χαρδαλιάς 
ενώνει τη φωνή του
με 10 Ολυμπιονίκες

Η Περιφέρεια Αττικής έφτιαξε ένα βίντεο 
με τη συμμετοχή κορυφαίων Ελλήνων αθλητών 
για την Πανελλήνια Ημέρα Σχολικού Αθλητισμού

του Μίλτου 
Σακελλάρη

sakellarismiltos@yahoo.com
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Η παρέμβαση του προέδρου της ΚΕΔΕ προκάλεσε την ορ-

γή της αντιπολίτευσης του Δήμου Κασσάνδρας, η οποία κα-

τήγγειλε ευθέως την πρακτική του κ. Κυρίζογλου. Με ανα-

κοίνωσή της η παράταξη «Ισχυρή Κασσάνδρα» διά του επι-

κεφαλής της πρώην δημάρχου Κώστα Παπαγιάννη αναφέ-

ρει μεταξύ άλλων τα εξής: «Καταδικάζουμε την ωμή παρέμ-

βαση του προέδρου της ΚΕΔΕ, στην υπόθεση του ΛΟΥΝΑ

ΠΑΡΚ, που έχασε τη ζωή του ο 19χρονος Γιάννης, με την

οποία ζητά την αλλαγή του νόμου και που πριν από την από-

φαση της δικαιοσύνης αθωώνει τη δήμαρχο Κασσάνδρας. Ο

θεσμικός του ρόλος είναι να αναδεικνύει τα προβλήματα της

αυτοδιοίκησης και να συμβάλλει στη θεσμική καθαρότητα

της αυτοδιοικητικής λειτουργίας... Οι νόμοι του κράτους και

του πειθαρχικού δικαίου επιβάλλεται να ισχύουν, όπως σή-

μερα είναι καταγεγραμμένοι και δεν μπορεί να κόβονται και

να ράβονται κατά περίπτωση... Με ποια εξουσία η δήμαρχος

θέλει να επιβάλει στο πρωτόκολλο να μην της κοινοποιούν

τα διάφορα έγγραφα. Σε τι αποσκοπεί η προφορική εντολή

που έδωσε πρόσφατα σε υπάλληλο για τη διερεύνηση των

ημερομηνιών εισόδου του εγγράφου παράβασης που κοινο-

ποίησε η Αστυνομία. Τι προσπαθεί να κάνει και πόσες άλλες

φορές το ζήτησε ξανά, δηλαδή ποτέ. Γιατί δεν βγαίνει να

ανακοινώσει το αποτέλεσμα της έρευνας, που και αυτή είναι

οδυνηρή για αυτή. Ότι το έγγραφο της Αστυνομίας μπήκε όχι

στις 12/7/24 που προκλήθηκε, αλλά στις 10/7/24, ακόμα δη-

λαδή νωρίτερα. Μη θεωρεί ότι εξουσιάζει τους πάντες και

ότι μπορεί να μας κοροϊδεύει όλους. Η Αστυνομία έκανε κα-

λά τη δουλειά της, όπως καλά έκανε τη δουλειά του και το τα-

χυδρομείο. Όπως καλά έκανε τη δουλειά της και η Δ/νση Τε-

χνικών Υπηρεσιών της περιφέρειας, που απάντησε την ίδια

μέρα για άλλη υπόθεση και το έγγραφο χάθηκε για δέκα μέ-

ρες και μετά το έστειλαν ξανά. Ερωτάται η δήμαρχος γιατί

δεν έδειξε την ίδια σπουδή που έδειξε στο έγγραφο της

Αστυνομίας για τον ΑΧΙΝΟ και περιμέναμε την ΟΡΘΗ ΕΠΑ-

ΝΑΛΗΨΗ για να συμπληρωθούν δύο λέξεις, ενώ για το ΛΟΥ-

ΝΑ ΠΑΡΚ απλώς το ξεπέρασε με τα θλιβερά γεγονότα που

ακολούθησαν. Αυτά και άλλα δεν θα περάσουν έτσι. Η άτυχη

συνηγορία του ΚΥΡΙΖΟΓΛΟΥ, με ευλογίες ή όχι, δεν θα έχει

αποτέλεσμα και θα έχει απέναντι ολόκληρη την κοινωνία της

Κασσάνδρας. Η Κασσάνδρα δεν θα γίνει το θύμα ιερών πα-

ρεμβάσεων, που ξεκινούν από άλλου είδους επιθυμίες και

πιθανά συμφέροντα, αλλότρια με τον τόπο».

Σημειώνεται ότι η Αναστασία Χαλκιά είχε ταχθεί ανοιχτά

υπέρ της υποψηφιότητας του Λάζαρου Κυρίζογλου στις

εκλογές της ΚΕΔΕ.

Οργή για τον πρόεδρο της ΚΕΔΕ από τη μείζονα αντιπολίτευση του Δήμου Κασσάνδρας

Ο
Λάζαρος Κυρίζογλου, πρόεδρος της
ΚΕΔΕ, υπερασπίστηκε δημόσια τη δή-
μαρχο Κασσάνδρας Αναστασία Χαλκιά

για την υπόθεση του θανάτου του 19χρονου στο
λούνα παρκ, μιλώντας στην ΚΕΔΕ πριν από λίγες
μέρες. Κατηγόρησε τα ΜΜΕ για «τηλεοπτική δί-
κη με τους κατάλληλους στα ΜΜΕ εισαγγελείς,
συνθέσεις δικαστηρίων, δημοσιογράφους μι-
λάω, που δίκασαν και καταδίκασαν τη δήμαρχο
Κασσάνδρας Χαλκιδικής»,
επισημαίνοντας ότι το λού-
να παρκ λειτουργούσε πα-
ράνομα χωρίς άδεια και
κλέβοντας ρεύμα. Τόνισε
ότι η Αστυνομία διαπίστω-
σε μόνο την παράβαση έλ-
λειψης άδειας, επιβάλλον-
τας πρόστιμο, αντί να δια-
κόψει τη λειτουργία, καθώς
αυτό προβλέπει η ΚΥΑ.
Ωστόσο, ο Κυρίζογλου υποστήριξε ότι το ποσο-
στό των αιρετών που αθωώνονται έπειτα από
παραπομπή είναι υψηλό, κάνοντας έκκληση να
αλλάξει η διάταξη του άρθρου 236Α του Ν.
3852/2010, που προβλέπει την αργία αιρετών
χωρίς καταδικαστική απόφαση.

Σύμφωνα με τον πρόεδρο της ΚΕΔΕ, «είναι
μεγάλη η θλίψη μας για το δυστύχημα που έγινε
και γιατί χάθηκε μια ζωή νέου ανθρώπου, αλλά
για ένα λούνα παρκ, το οποίο ήταν σε ιδιωτικό
οικόπεδο, δεν κατέθεσε αίτηση ο άλλος για να
βγάλει άδεια λειτουργίας, έκλεβε ρεύμα, δεν εί-
χε δηλαδή και τη βεβαίωση της Πολεοδομίας. Η

Αστυνομία που έκανε τον έλεγχο και στην παρά-
βαση την οποία βεβαίωσε -μη κατάθεση αίτη-
σης για έκδοση αδείας- προβλέπεται από την
ΚΥΑ όχι η διακοπή λειτουργίας αλλά η επιβολή
προστίμου. Ούτε είναι στα καθήκοντα της Αστυ-
νομίας, ούτε έχει τη σχετική τεχνική γνώση να
ελέγξει αν είναι τεχνικά εντάξει ένα λούνα πάρκ.
Αλλά και η Αστυνομία ορθά έπραξε βεβαιώνον-
τας ότι δεν είχε καταθέσει αίτηση για έκδοση

αδείας λειτουργίας. Το
λέω αυτό όχι γιατί τέθηκε
σε αργία η συνάδελφος,
αλλά επειδή γίνεται μια
προκαταρκτική έρευνα. Το
95% των περιπτώσεων που
τίθενται, συνάδελφοι, σε
αργία με μόνη την παρα-
πομπή, όταν γίνονται οι δί-
κες αθωώνονται. Και μόνο
αν πληρώσουν θα γίνει μια

καταχώρηση στα ΜΜΕ ή αν κάποιοι το γρά-
ψουν», δήλωσε ο πρόεδρος της ΚΕΔΕ.

Εγείρονται όμως ερωτήματα για τις ενέργειες
της δημάρχου, καθώς, παρότι είχε ενημερωθεί
από την Αστυνομία από τον Ιούλιο για την παρα-
νομία, ο δήμος απέστειλε σχετικό έγγραφο στον
ιδιοκτήτη του λούνα παρκ μόλις τη μέρα του δυ-
στυχήματος τον Αύγουστο. Επίσης, υπάρχουν
αμφιβολίες για την πλήρη άγνοια της Δημοτικής
Αρχής σχετικά με τη λειτουργία του λούνα παρκ,
το οποίο είχε μακρά ιστορία λειτουργίας στο ίδιο
σημείο, ενώ δεν υπάρχει αναφορά για το πρό-
στιμο που επιβλήθηκε στον ιδιοκτήτη.

Ολίσθημα του προέδρου
της ΚΕΔΕ Λάζαρου Κυρίζογλου

υπέρ Αναστασίας Χαλκιά!

Η δήμαρχος Κασσάνδρας Αναστασία Χαλκιά 
με τον πρόεδρο της ΚΕΔΕ Λάζαρο Κυρίζογλου

Ζητά από την κυβέρνηση 
να αλλάξει τον νόμο 

περί αιρετών, 
απαλλάσσοντάς τους 

ακόμη και 
όταν αυθαιρετούν!
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Αγία Παρασκευή
Ξεκινούν τα εργαστήρια
τέχνης 

Ξεκινά την Τρίτη 1η Οκτωβρίου η λει-
τουργία των εκπαιδευτικών προγραμμά-
των στα εργαστήρια τέχνης του Δήμου
Αγίας Παρασκευής για τη φετινή περίοδο.
Τα εργαστήρια τέχνης, τα οποία φέτος
συμπληρώνουν 39 χρόνια συνεχούς και
πολύ επιτυχημένης λειτουργίας, δίνουν τη
δυνατότητα σε ενήλικες και παιδιά να
μυηθούν στα μυστικά ενός ευρέος φά-
σματος τεχνών και να ξεδιπλώσουν τα
καλλιτεχνικά τους ταλέντα. Επίσης προ-
σφέρονται εκπαιδευτικά προγράμματα
γραμμικού σχεδίου και προετοιμασίας
ΑΣΚΤ-ΤΕΙ-ΑΕΙ, για σπουδαστές από 16
ετών και άνω. Τα παιδικά εργαστήρια τέ-
χνης απευθύνονται σε παιδιά από νηπια-
κής και προνηπιακής ηλικίας, ανάλογα με
το πρόγραμμα, και περιλαμβάνουν μαθή-
ματα ζωγραφικής, γλυπτικής, θεατρικού
παιχνιδιού αλλά και κατασκευές. Για τις
εγγραφές, οι ενδιαφερόμενοι μπορούν να
απευθύνονται στον σύνδεσμο
demos365agpar.intellisoft.gr.

Yπερσύγχρονο
ασθενοφόρο του ΕΚΑΒ
στον Δήμο Φυλής

Μονίμως θα σταθμεύει στον Δήμο Φυ-
λής, και συγκεκριμένα στα Άνω Λιόσια,
ένα υπερσύγχρονο ασθενοφόρο του
ΕΚΑΒ, με στόχο να εξυπηρετεί τα κατεπεί-
γοντα περιστατικά της ευρύτερης περιο-
χής. Η κλήση του ασθενοφόρου θα γίνεται
στο Κέντρο του ΕΚΑΒ (166), ώστε να απο-
φευχθούν προβλήματα συντονισμού. «Εί-
μαστε πάντοτε θετικοί σε κάθε συνεργασία
με την Πολιτεία, προς όφελος των συνδη-
μοτών μας, ιδιαίτερα στον ευαίσθητο το-
μέα της υγείας», δήλωσε ο δήμαρχος Φυ-
λής Χρήστος Παππούς. 

«Τ
ο πρόγραμμα
θα ανανεωθεί.
Η Αθήνα δεν

θα μείνει χωρίς street
work», διαβεβαιώνει μέσω
της «Political» η πρόεδρος
του ΔΣ του Κέντρου Υπο-
δοχής και Αλληλεγγύης
του Δήμου Αθηναίων, Τζί-
νη Γεννηματά, καθώς προ
ημερών ελήφθη η απόφα-
ση για απορρόφηση κονδυλίων ΕΣΠΑ για όλο το 2025. Με αυτά τα δεδομένα, δρομολογείται
και η ανανέωση των συμβάσεων 36 υπαλλήλων, που εργάζονται στο πρόγραμμα street work
του Δήμου Αθηναίων. «Το πρόβλημα των αστέγων είναι πρόβλημα της Αθήνας και εργαζό-
μαστε για την επίλυσή του», υπογραμμίζει η Τζίνη Γεννηματά.

Για θετική εξέλιξη κάνουν λόγο οι εργαζόμενοι, οι οποίοι προσφέρουν καθημερινά και τις
365 μέρες του χρόνου ψυχοκοινωνική, νοσηλευτική και ιατρική υποστήριξη στους 700 μόνι-
μους αστέγους που μένουν σε διάφορες γωνιές του Δήμου Αθηναίων. «Μοιράζουμε φαγητό
και συμβάλλουμε, ώστε αυτοί οι άνθρωποι να έχουν στέγη», λένε στην «Political» οι εργαζό-
μενοι που ως κύριο μέλημα έχουν την υποστήριξη των ανθρώπων που η ζωή τούς τα έχει
φέρει ανάποδα και μένουν στον δρόμο. «Για κάποιους από αυτούς η ζωή τους αλλάζει, κα-
θώς πλέον έχουν βρει δουλειά και έχουν επανενταχθεί στην κοινωνία», υποστηρίζουν οι ερ-
γαζόμενοι. Βέβαια, στις δυσκολίες που συναντούν είναι κυρίως η άρνηση των αστέγων να
τους εμπιστευτούν και να δουν τη ζωή αλλιώς. «Κάθε άστεγος έχει τη δική του ψυχοσύνθεση
και το κλειδί είναι να δομήσουμε σταδιακά σχέση εμπιστοσύνης μαζί του», υπογραμμίζουν
οι εργαζόμενοι. «Το μεγάλο βήμα για αυτούς είναι να επιλέξουν να φύγουν από τον δρόμο
και για ένα διάστημα να στεγαστούν στο Πολυδύναμο Κέντρο του Δήμου Αθηναίων και ύστε-
ρα να τους βοηθήσουμε να βρουν δουλειά», λένε με αγωνία οι εργαζόμενοι. 

Στον Δήμο Πεντέλης παραχωρείται το Μέγαρο Δουκίσσης Πλακεντίας

Συνεχίζει την απρόσκοπτη λειτουργία του 
το street work του Δήμου Αθηναίων

Έρχονται 93 νέες 
προσλήψεις σε δήμους 

Στην έγκριση προσλήψεων ορισμένου
χρόνου σε δήμους προχωρά το υπουργείο
Εσωτερικών. Οι μεν 83 προσλήψεις θα είναι
με σύμβαση ορισμένου χρόνου έως εννέα
μήνες και οι 10 θα είναι συμβάσεις μίσθωσης
έργου σε δήμους της χώρας διάρκειας δώ-
δεκα μηνών. Η δαπάνη μισθοδοσίας θα βα-
ρύνει τους δήμους. Η κατανομή των 83 συμ-
βάσεων ορισμένου χρόνου στους Δήμους
έχει ως εξής: Βριλησσίων 26, Χαλκιδέων 20,
Χερσονήσου 37. Για τον Δήμο Δράμας προ-
ορίζονται οι 10 προσλήψεις με σύμβαση μί-
σθωσης έργου.

Διαμαρτυρόμενος…
Έξω από τα δόντια τα είπε ο δήμαρχος Νι-

κολάου Σκουφά στην Άρτα Κωνσταντίνος
Παπασιώζος για το πλαίσιο του προσυνε-
δριακού διαλόγου της ΚΕΔΕ στα Ιωάννινα. Ο
δήμαρχος διαμαρτυρήθηκε ότι δεν έγινε το
δεκτό το αίτημά του προς το υπουργείο Εσω-
τερικών για τη διενέργεια διαχειριστικού
ελέγχου στον Δήμο Νικολάου Σκουφά, κα-
θότι εντόπισε υπέρογκο δανεισμό και αδυ-
ναμία λειτουργίας του δήμου. Ο ίδιος δήλω-
σε απογοητευμένος, γιατί δεν μπορεί να έρ-
θει σε επαφή με την ηγεσία του υπουργείου
Εσωτερικών. «Πού αλλού να πω το πρόβλη-
μά μου, εάν όχι στον υπουργό;», διερωτήθη-
κε ο Κωνσταντίνος Παπασιώζος. «Η κατά-
σταση είναι τριτοκοσμική», είπε και για αυτό
τον λόγο ενημέρωσε το προεδρείο της ΚΕΔΕ
ότι παραιτείται από την Επιτροπή Διαφάνειας
του αυτοδιοικητικού οργάνου και δήλωσε
ότι δεν πρόκειται να παραστεί στο συνέδριο
της ΚΕΔΕ στη Ρόδο… 

Νέοι βανδαλισμοί στον Δήμο Νίκαιας-Ρέντη
Βανδαλισμοί εντοπίστηκαν στις καρδιές συλ-

λογής πλαστικών καπακιών που είχε τοποθετή-
σει ο Δήμος Νίκαιας-Αγίου Ιωάννη Ρέντη στις
πλατείες. Η συλλογή πλαστικών καπακιών απο-
σκοπούσε στην ενίσχυση της προσπάθειας
αγοράς αναπηρικών αμαξιδίων. 

«Οι καταστροφές αυτές αποτελούν πλήγμα
όχι μόνο για τον δήμο μας αλλά και για κάθε πο-
λίτη που συμμετείχε σε αυτές τις δράσεις αλληλεγγύης και περιβαλλοντικής συνείδησης.
Τέτοιες πράξεις βανδαλισμού είναι απολύτως καταδικαστέες και δεν μας αποθαρρύνουν.
Αντιθέτως μας πεισμώνουν να συνεχίσουμε τον αγώνα μας για ένα πιο ανθρώπινο και βιώσι-
μο περιβάλλον. Θα προχωρήσουμε άμεσα στην αποκατάσταση των ζημιών και θα λάβουμε
τα απαραίτητα μέτρα για την αποφυγή αντίστοιχων κρουσμάτων», είναι το σχόλιο του δημάρ-
χου Νίκαιας-Αγίου Ιωάννη Ρέντη, Κωνσταντίνου Μαραγκάκη. 

Εγκρίθηκε η απευθείας εκμί-
σθωση του ακινήτου Ροδοδάφνη
Πεντέλης (Μέγαρο Δουκίσσης
Πλακεντίας) στον Δήμο Πεντέ-
λης μετά από απόφαση της ΕΤΑΔ.
Η διάρκεια της μίσθωσης ορίζε-
ται σε είκοσι χρόνια με μηνιαίο
μίσθωμα 1.000 ευρώ. Ο δήμος θα
προβεί σε εργασίες μελετών,
αδειοδότησης, αποκατάστασης
και ανακαίνισης των κτηριακών

εγκαταστάσεων του ακινήτου και
του περιβάλλοντος χώρου, προ-
κειμένου αυτό να χρησιμοποι-
ηθεί ως Κέντρο Πολιτιστικών και
Πνευματικών Δράσεων του δή-
μου. Πρόκειται για ένα από τα πιο
εμβληματικά τοπόσημα του Δή-
μου Πεντέλης που συνδέεται με
ιστορικά γεγονότα, μύθους και
θρύλους των αρχών του 19ου αι-
ώνα. 
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Γράφει ο Γιώργος Σκρομπόλας

Στην JukeBooks του ΑΝΤ1 βρέθηκε η
Ναταλία Γερμανού κατά τη διάρκεια του
καλοκαιριού και ο λόγος είχε να κάνει με
την πρώτη ηχογράφηση βιβλίου του Φρέν-
τυ Γερμανού. Το 1ο audiobook αφορά το βι-
βλίο «Τερέζα» και την αφήγηση θα κάνει η
ίδια η Ναταλία. Φαίνεται όμως πως αυτές
οι επισκέψεις της παρουσιάστριας δημι-
ούργησαν σε κάποια πρόσωπα του σταθ-
μού σκέψεις ευρύτερης συνεργασίας μελ-
λοντικά. Οι πληροφορίες μας λένε πως
ένα… διακριτικό φλερτ του καναλιού προς
τη Ναταλία Γερμανού υπάρχει, καθώς στο
τέλος της φετινής σεζόν ολοκληρώνεται

και το συμβόλαιο της παρουσιάστριας με
τον Alpha.

Με δεδομένο ότι ο σταθμός κάνει μια
νέα αρχή στην πρωινή ζώνη του Σαββατο-

κύριακου, γίνεται εύκολα κατανοητό πως
θα ήταν μια θετική εξέλιξη το να αποκτήσει
και πάλι τη Ναταλία Γερμανού στο δυναμι-
κό του και να επανενεργοποιήσει και τη
μεσημεριανή του ζώνη με το πρόσωπο που
έχει καταγράψει έως τώρα τη μεγαλύτερη
επιτυχία. Σε κάθε περίπτωση είναι πολύ
νωρίς για να μπορέσουμε να προβλέψου-
με ποια θα είναι η εξέλιξη, παρ’ όλα αυτά
με τη Ναταλία γνωρίζουμε ότι φλέρταρε
στο κοντινό παρελθόν και το Mega και πα-
ρά το γεγονός ότι η ίδια παραμένει σταθε-
ρή στις συνεργασίες της μια δελεαστική
πρόταση είναι πάντα συζητήσιμη...

ΜΙΚΡΑ... ΜΙΚΡΑ... 

� Αναζητούν τον Χρήστο Μάστορα από τον
ΣΚΑΪ για να πέσουν οι υπογραφές για το

«The Voice». Το δημοφιλές talent show ξεκι-
νά γυρίσματα την ερχόμενη εβδομάδα και
μέχρι τότε θα πρέπει όλοι να έχουν υπογρά-
ψει. Και όταν λέμε όλοι, εννοούμε εκτός από
τον Χρήστο Μάστορα και τους Έλενα Παπαρί-
ζου, Γιώργο Μαζωνάκη και Πάνο Μουζουρά-
κη. Στην παρουσίαση θα είναι ο Γιώργος Κα-
πουτζίδης, ενώ για τα backstage αναζητείται
γυναικείο πρόσωπο με επιρροή στο νεανικό
κοινό.

� Διευθύντρια Επικοινωνίας του ομί-
λου που περιλαμβάνει τα τηλεοπτι-

κά κανάλια Action 24 και Attica TV, καθώς
και το Flash.gr ανέλαβε η Φαίη Κυριακο-
πούλου (φωτό). Όπως χαρακτηριστικά
αναφέρει η σχετική ανακοίνωση, «ο όμι-
λος (…) καλωσορίζει τη Φαίη Κυριακο-
πούλου, στέλε-
χος με 25ετή
εμπειρία στην
Ε πι κο ινω νί α
στην τηλεοπτι-
κή αγορά, η
οποία εντάσ-
σεται στο δυ-
ναμικό του στη
θέση της διευ-
θύντριας Επι-
κοινωνίας των τηλεοπτικών σταθμών Ac-
tion 24 και Attica TV, καθώς και του ενημε-
ρωτικού portal Flash.gr, με σκοπό την πε-
ραιτέρω ενίσχυση της επιχειρηματικής
ανταγωνιστικότητας του ομίλου, των επι-
μέρους δραστηριοτήτων, προϊόντων-προ-
γραμμάτων καθώς και των προσώπων
του».

� Πολλές και σκληρές οι μάχες για την πρω-
τιά στην τηλεθέαση είναι τις πρώτες μέρες

της νέας τηλεοπτικής σεζόν. Μέχρι στιγμής
έχουν ξεχωρίσει στην πρωινή ζώνη η Σταματί-
να Τσιμτσιλή και η Φαίη Σκορδά, των οποίων οι
εκπομπές συγκεντρώνουν υψηλά ποσοστά στο
δυναμικό κοινό. Στη μάχη της prime time το
παιχνίδι παίζεται μεταξύ των σίριαλ, τα οποία
έχουν αφήσει πίσω τα realities. Η «Κατάρα της
Τζέλας Δελαφράγκα», ο «Άγιος Έρωτας» από
τον Alpha και το «Grand Hotel» από τον ΑΝΤ1
έχουν κερδίσει το κοινό ηλικίας 18-54. Η «Γη
της Ελιάς» του Mega καταφέρνει να κρατά την
πρωτιά στο σύνολο των τηλεθεατών. Στα τηλε-
παιχνίδια της απογευματινής ζώνης το
«Chase» με τη Μαρία Μπεκατώρου και ο «Τρο-
χός της Τύχης» με τον Πέτρο Πολυχρονίδη φι-
γουράρουν στις πρώτες θέσεις του πίνακα με-
τρήσεων και ακολουθεί το «Deal» με τον νέο
του παρουσιαστή, τον Γιώργο Θαναηλάκη.

Η απουσία της Ελένης Μενεγάκη από
την τηλεοπτική πραγματικότητα έχει
πυροδοτήσει πολλά σενάρια για το
επόμενο επαγγελματικό της βήμα. Τα
περισσότερα από αυτά μιλούν για επι-
στροφή της «βασίλισσας» στο δεύτερο
μισό της φετινής σεζόν, δηλαδή στις
αρχές του 2025. Οι πληροφορίες μας
λένε πως η Ελένη Μενεγάκη, πριν από
μερικό καιρό, δέχτηκε ένα φιλικό τηλε-
φώνημα από τον Γιώργο Λεβέντη, γε-
γονός που ενισχύει τις φήμες για re-
union της παρουσιάστριας με το κανάλι

του Αμαρουσίου. Οι δύο πλευρές φαί-
νεται πως βολιδοσκόπησαν εκατέρω-
θεν τις διαθέσεις τους για το ενδεχόμε-
νο μια μελλοντικής συνεργασίας. Άλ-
λες πληροφορίες μας από το ευρύτερο
περιβάλλον της παρουσιάστριας προσ-
διορίζουν χρονικά την τηλεοπτική της
επιστροφή όχι νωρίτερα από το φθινό-
πωρο του 2025. Σε κάθε περίπτωση, οι
επαγγελματικές κουβέντες της Ελένης
γίνονται σε πολύ στενό κύκλο ανθρώ-
πων και οι πληροφορίες είναι πάντα με
το σταγονόμετρο.

Το τηλεφώνημα στη Μενεγάκη από ανώτερο στέλεχος καναλιού

Το φλερτ του ΑΝΤ1 με τη Ναταλία Γερμανού

Π
αρελθόν αποτελεί για το
Mega η δικαστική συντά-
κτρια και γνωστή δημο-

σιογράφος του σταθμού Άννα
Κανδύλη έπειτα από παραίτηση
που υπέβαλε η ίδια στον διευ-
θυντή ειδήσεων του σταθμού
Σταμάτη Μαλέλη λίγη ώρα μετά
την επίσημη ανακοίνωση για την
άφιξη της Ιωάννας Μάνδρου την
περασμένη Τρίτη. Η Άννα Κανδύ-
λη έκανε γνωστή την απόφασή
της να αποχωρήσει από το κανάλι της Συγγρού μέσα από ανάρτη-
σή της στον προσωπικό της λογαριασμό στο Facebook: «Μετά
από 4 πολύ όμορφα χρόνια στο Mega σήμερα υπέβαλα την παραί-
τησή μου. Ευχαριστώ όλους τους ανθρώπους του Μεγάλου κανα-
λιού για την άψογη συνεργασία που είχαμε και την εμπιστοσύνη
που μου έδειξαν από την πρώτη μέρα που πήγα στον σταθμό, όταν
το Νέο Mega έκανε τα πρώτα του βήματα. Δεν ήταν εύκολη από-
φαση. Όμως έρχονται κάποιες στιγμές στη ζωή όλων μας που κα-
λούμαστε να ακολουθήσουμε τον δύσκολο δρόμο. Πάμε γι’ άλλα
λοιπόν… Άλλωστε, κάθε τέλος σηματοδοτεί μια νέα αρχή…».

Σύμφωνα με το ρεπορτάζ, η άφιξη της Ιωάννας Μάνδρου στο
Mega συνδέεται άμεσα με την απόφαση της Άννας Κανδύλη να
αποχωρήσει από το κανάλι. Μάλιστα, μέχρι την τελευταία ώρα ο
διευθυντής Ειδήσεων έκανε μεγάλες προσπάθειες να την κρατή-
σει στο δυναμικό του σταθμού. Φαίνεται όμως ότι ειδικά μια φρά-

ση που εμπεριείχε το Δελτίο Τύ-
που που εξέδωσε ο σταθμός δεν
άφησε πολλά περιθώρια στη δη-
μοσιογράφο. Πιο συγκεκριμένα,
η ανακοίνωση για την Ιωάννα
Μάνδρου ανέφερε μεταξύ άλ-
λων: «Η Alter Ego Media, με ιδι-
αίτερη χαρά καλοσωρίζει στο δυ-
ναμικό της την κ. Ιωάννα Μάν-
δρου. Η καταξιωμένη δημοσιο-
γράφος του δικαστικού ρεπορτάζ
επιστρέφει μετά από είκοσι χρό-

νια στην εφημερίδα “Το Βήμα” και αναλαμβάνει επικεφαλής του
δικαστικού ρεπορτάζ στο Mega».

Αξίζει να σημειωθεί ότι η Άννα Κανδύλη έχει διαγράψει ση-
μαντική πορεία στο δικαστικό ρεπορτάζ και αποτελεί μια από τις
πιο αναγνωρίσιμες δημοσιογράφους του καναλιού. Εκτός από την
παρουσία της στα δελτία ειδήσεων και τις ενημερωτικές εκπομ-
πές του Mega, συμμετείχε και στην εκπομπή της Σίσσυς Χρηστί-
δου «Χαμογέλα και πάλι». Η Άννα Κανδύλη ήταν από τις πρώτες
δημοσιογράφους που εντάχθηκαν στο δυναμικό του καναλιού
κατά την επανεκκίνησή του, ενώ στο παρελθόν έχει εργαστεί για
την ΕΡΤ, καλύπτοντας όλες τις πολύκροτες δίκες των τελευταίων
20 χρόνων. Όπως μαθαίνουμε, η ίδια είχε προειδοποιήσει ουσια-
στικά για το ενδεχόμενο της παραίτησής της όταν άρχισε να κυ-
κλοφορεί η είδηση πως η Ιωάννα Μάνδρου κατευθύνεται προς το
Mega. Τελικά το έκανε πράξη.

Όλο το παρασκήνιο της παραίτησης Κανδύλη
μετά την άφιξη Μάνδρου στο Mega



Η
Lidl Ελλάς προχωρά σε νέες ενέργειες που ενι-
σχύουν τη σχέση ποιότητας-τιμής επεκτείνον-
τας την πρωτοβουλία «Μόνιμη Μείωση Τιμής»

με μειώσεις που φθάνουν έως και το 50% σε βασικά
προϊόντα - ιδιωτικής ετικέτας και επώνυμα. Περισσότε-
ρα από 160 προϊόντα βασικής ανάγκης, μεταξύ των
οποίων προϊόντα ψυγείου, κατάψυξης αλλά και φρέσκο
κρέας, επηρεάζονται από τις μειώσεις, προσφέροντας
στους καταναλωτές τη δυνατότητα να εξοικονομούν
χρήματα για προϊόντα της ίδιας ποιότητας.  Όπως δήλω-
σε ο Martin Brandenburger, CEO και πρόεδρος του Δι-
οικητικού Συμβουλίου της Lidl Ελλάς, «η αφοσίωσή μας
στους καταναλωτές παραμένει ακλόνητη. Συνεχίζουμε
να προσφέρουμε κορυφαία ποιότητα σε εξαιρετικές τι-
μές, όπως κάνουμε με συνέπεια εδώ και 25 χρόνια. Με
μειώσεις τιμών έως και 50% κάνουμε την καθημερινό-
τητα πιο προσιτή για κάθε ελληνική οικογένεια και ταυ-
τόχρονα ενισχύουμε την τοπική οικονομία».

Νέα χορηγία για τη We4All
Επίσης, η Lidl Ελλάς προχωρά σε νέα χορηγία προς τη

We4All. Η εταιρεία λειτουργεί
ως αρωγός δράσεων που έχουν
ως στόχο την προστασία και τη
βιωσιμότητα του περιβάλλον-
τος, αναδεικνύοντας έτσι τη δέ-
σμευσή της για τη φροντίδα και
την αποκατάσταση του πλανήτη
μας. Στο πλαίσιο της προανα-
φερθείσας χορηγίας, η Lidl Ελλάς θα υποστηρίξει δρά-
σεις που περιλαμβάνουν δενδροφυτεύσεις, φροντίδα
ήδη φυτεμένων δενδρυλλίων, εκπαιδεύσεις σε σχολεία,
καθώς και δράσεις καθαρισμού για την πρόληψη πυρ-
καγιών. 

Επιπλέον, θα οργανωθούν διαδικτυακά σεμινάρια για
τους εργαζόμενους της Lidl Ελλάς με θέματα όπως
«Δάσος: Πρόληψη και Πυροπροστασία» και «Σπατάλη
Τροφίμων», με στόχο την ενημέρωση και την ευαισθη-
τοποίηση γύρω από περιβαλλοντικά ζητήματα. Τέλος, οι
άνθρωποι της εταιρείας θα μπορούν να συμμετάσχουν
ενεργά στις δράσεις αυτές, ενισχύοντας την κοινή προ-
σπάθεια για την προστασία του περιβάλλοντος, στο
πλαίσιο του προγράμματος εταιρικού εθελοντισμού.
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Για τους διαφημιζόμενους η αναζήτηση του σω-
στού ατόμου στον σωστό τόπο και τη σωστή στιγμή
βρίσκεται στο επίκεντρο της ψηφιακής διαφήμισης.
Ωστόσο, για πολλούς από τους τελικούς αποδέκτες
οι διαφημίσεις είναι πολύ συχνά άσχετες, εμφανί-
ζονται με πολύ μεγάλη συχνότητα και στη χειρότερη
δυνατή στιγμή, σύμφωνα με έρευνα των Epsilon και
YouGov. Σύμφωνα με τα αποτελέσματα της έρευνας
που πραγματοποιήθηκε με τη συμμετοχή 2.000+
ενηλίκων στο Ηνωμένο Βασίλειο, οι καταναλωτές εί-
ναι πολύ απίθανο να συνεχίσουν να αποδέχονται co-
okies. Η εφαρμογή του App Tracking Transparency

από την Apple δείχνει την τάση, καθώς το 70%-80%
των αιτημάτων παρακολούθησης απορρίπτεται. Επι-
πλέον, το 56% των καταναλωτών παραδέχεται ότι
εξακολουθεί να βλέπει διαφημίσεις που δεν είναι
σχετικές. Το 47% αναφέρει ότι βλέπει την ίδια διαφή-
μιση πάρα πολλές φορές. Το 34% δηλώνει ότι οι δια-
φημίσεις εμφανίζονται τη «χειρότερη δυνατή στιγ-
μή». Το 15% των καταναλωτών αναφέρει ότι οι μάρ-
κες εξακολουθούν να ξεχνούν ότι έχουν ήδη αγορά-
σει από αυτές. (Πηγή: WARC)

Το 56% των καταναλωτών
εξακολουθεί να βλέπει
μη σχετικές ψηφιακές

διαφημίσεις

� Ένας νέος θεσμός με τίτλο «Evoo (Extra Virgin Olive Oil) in
Tourism» δημιουργήθηκε από την Επιστημονική Λέσχη Φί-

λων ελαιολάδου και ελιάς «Φίλαιος» για την προβολή και προώθη-
ση των εθνικών αυτών προϊόντων και για την υποστήριξη των πα-
ραγωγών και τη βελτίωση της ποιότητας στην εγχώρια και διεθνή
αγορά. Στόχος είναι η επιβράβευση των επισκέψιμων ελαιουργεί-
ων, των δράσεων αγροτουρισμού, των «Δρόμων ελιάς και ελαιολά-
δου», των χώρων γνωριμίας με τον πολιτισμό, την ιστορία και τις
παραδόσεις που συνδέονται με την καλλιέργεια. Η συμμετοχή στη
διαγωνιστική διαδικασία επιβράβευσης είναι δωρεάν και η τελετή
απονομής των διακρίσεων θα πραγματοποιηθεί την Κυριακή 3 Νο-
εμβρίου στον χώρο της Food & Drinks Expo by Detrop.

� Η Vodafone Ελλάδας ολοκλήρωσε για όγδοη χρονιά το πρόγραμ-
μα ανάπτυξης κώδικα Code Like a Girl, ενδυναμώνοντας ακόμη

περισσότερα νέα κορίτσια μέσα από τη γνωριμία τους με τον προ-
γραμματισμό. Από την έναρξη του
προγράμματος έχουν εκπαιδευτεί
περισσότερες από 400 έφηβες ηλι-
κίας 14 έως 18 ετών, αποκτώντας πρα-
κτικές γνώσεις για να ανακαλύψουν
τον τομέα της τεχνολογίας και των
STEM επαγγελμάτων. Φέτος το Code Like a Girl πραγματοποιήθηκε
στα κεντρικά γραφεία της Vodafone στο Χαλάνδρι. Οι 38 συμμετέχου-
σες από διάφορες πόλεις της Ελλάδας είχαν την ευκαιρία να εκπαι-
δευτούν πάνω σε HTML, CSS, Bootstrap και GitHub από έμπειρους
και έμπειρες Developers της Vodafone, οι οποίοι τις καθοδήγησαν
και μοιράστηκαν τις πολύτιμες γνώσεις τους, υποστηρίζοντάς τες σε
όλα τα στάδια του προγράμματος.

� H Περιφέρεια Πελοποννήσου ενέκρινε τα πρακτικά της Επι-
τροπής Διενέργειας του ανοικτού, ηλεκτρονικού διαγωνισμού

με τίτλο «Σχεδιασμός και υλοποίηση συνδυαζόμενων ενεργειών
προβολής και προώθησης του προορισμού Πελοπόννησος», στο
πλαίσιο του Έργου «Προώθηση Τουρισμού (Εκδηλώσεις/Διοργα-
νώσεις/ Φεστιβάλ - Μελέτες - Ψηφιακά Κανάλια) για το έτος
2024», για την προβολή της Περιφέρειας Πελοποννήσου και κατα-
κυρώνει τον διαγωνισμό στην εταιρεία Socialab Διαφημιστική
ΙΚΕ. Η ανάθεση πραγματοποιείται έναντι οικονομικής προσφοράς
ποσού 219.610 ευρώ, μη συμπεριλαμβανομένου ΦΠΑ.

� Το ΔΣ της ΔΥΠΑ αποφάσισε τη ματαίωση του ανοικτού ηλεκτρο-
νικού διεθνούς διαγωνισμού για το έργο «Ανάπτυξη και προβολή

νέου περιεχομένου διαφημιστικών μηνυμάτων για τα νέα προγράμ-
ματα των ΕΠΑΣ/ Π. ΕΠΑΣ Μαθητείας και των ΙΕΚ ΔΥΠΑ σε έντυπα,
ΜΜΕ και social media», προϋπολογισμού 310.000 ευρώ, καθόσον η
υλοποίηση του φυσικού αντικειμένου δεν ενδιαφέρει πλέον την ανα-
θέτουσα αρχή.

Mικρά - μικρά

Η Lidl Ελλάς επεκτείνει τις πρωτοβουλίες μείωσης τιμών που φτάνουν έως και το 50%

Spec 1,2 εκατ. για ανάπτυξη εκπαιδευτικού υλικού
για την ευαισθητοποίηση στη διαφορετικότητα

Προκηρύσσει δημόσιο διαγωνι-
σμό για την «Ανάπτυξη εκπαιδευτι-
κού υλικού για την ευαισθητοποί-
ηση στη διαφορετικότητα. Ενσωμά-
τωση σε ψηφιακή πλατφόρμα εκ-
παίδευσης για την επιμόρφωση
80.000 εργαζόμενων σε θέματα
διαφορετικότητας και συμπερίλη-
ψης», στο πλαίσιο του έργου «Ευαι-
σθητοποίηση της διαφορετικότη-
τας στους χώρους εργασίας». Ειδι-
κότερα θα αναπτυχθεί εκπαιδευτι-
κό υλικό, το οποίο θα αφορά εξειδι-

κευμένα ζητήματα και θα αναπτυχ-
θεί με χρήση σύγχρονων μεθόδων
και εργαλείων προκειμένου να επι-
τρέπει την ενεργή και διαδραστική
πλοήγηση του χρήστη. Θα γίνει ψη-
φιοποίηση του εκπαιδευτικού υλι-
κού σε μορφή e-learning, με τη
χρήση σύγχρονων διαδραστικών
εφαρμογών.  Η ανάπτυξη του εκ-
παιδευτικού υλικού θα περιλαμβά-
νει την παραγωγή βίντεο ή/και άλ-
λων πολυμέσων για την πλαισίωση
του ασύγχρονου διαδραστικού εκ-

παιδευτικού υλικού, υψηλής καλλι-
τεχνικής αξίας, με την ανάπτυξη
εξειδικευμένων σεναρίων με τη
συμμετοχή ηθοποιών και άλλων
καλλιτεχνών. 

Η εκτιμώμενη αξία της σύμβασης
ανέρχεται στο ποσό του 1.282.160
ευρώ, συμπεριλαμβανομένου ΦΠΑ.
Η διάρκεια της σύμβασης ορίζεται
σε 12 μήνες από την υπογραφή της
και η καταληκτική ημερομηνία πα-
ραλαβής των προσφορών είναι η
Δευτέρα 14/10/2024.

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΣΥΝΟΧΗΣ ΚΑΙ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑΣ
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Τραγικά είναι τα επίσημα στοιχεία της Ανεξάρτητης Αρχής Δημοσίων Εσόδων
σύμφωνα με τα οποία τα μισά συνεργεία αυτοκινήτων της Ελλάδα σύντομα θα
βάλουν «λουκέτο», ενώ τα υπόλοιπα παρουσιάζουν έσοδα τα οποία σε καμία πε-
ρίπτωση δεν μπορούν να συντηρήσουν τους ιδιοκτήτες αλλά και τους υπαλλή-
λους των συνεργείων. Λίγο καλύτερη είναι η εικόνα που καταγράφεται στους
ιδιοκτήτες οδηγούς ταξί.

Συγκεκριμένα, σύμφωνα με τα επίσημα στοιχεία της ΑΑΔΕ, το 47% των συνεργείων
αυτοκινήτων δήλωσε ζημίες για τη χρήση του 2023 και το υπόλοιπο 57% δήλωσε μέσο
καθαρό μηνιαίο εισόδημα 665 ευρώ. Όσον αφορά τα ταξί, μόλις το 22% των ιδιοκτη-
τών και οδηγών δήλωσε ζημίες το 2023, ωστόσο το 78% των οδηγών ταξί δήλωσε μέ-
σο καθαρό μηνιαίο εισόδημα 545 ευρώ, το οποίο επίσης παραπέμπει σε έναν πολύ
χαμηλό μισθό, ο οποίος σίγουρα δεν μπορεί να συντηρήσει μια οικογένεια!

Για «λουκέτο» τα μισά συνεργεία και με πενιχρά έσοδα τα άλλα μισά!

Π
ριν από μερικά χρόνια, το να αποκτήσει κανείς
ένα αυτοκίνητο με ιπποδύναμη 300 ίππων
αποτελούσε όνειρο απατηλό και βέβαια θα

έπρεπε να ξοδέψει μια περιουσία. Αν βέβαια ο υπο-
ψήφιος αγοραστής επιθυμούσε να αγοράσει ένα αυ-
τοκίνητο 500 ίππων, τότε πραγματικά το κόστος από-
κτησης ήταν απαγορευτικό για τη συντριπτική πλει-
οψηφία των απλών καταναλωτών αλλά και πολλών
πλουσίων!

Σήμερα η BYD έρχεται και ανατρέπει όλα όσα γνω-
ρίζουμε για τα σπορ αυτοκίνητα με την παρουσίαση
μιας σπορ μπερλίνας που διαθέτει πολύ υψηλή τεχνο-
λογία, ιπποδύναμη 530 ίππων αλλά και τετρακίνηση!

Όλα τα παραπάνω μπορεί κανείς να τα αποκτήσει
ξοδεύοντας μόλις 39.995 ευρώ, ωφελούμενος από
την επιδότηση των 9.000 ευρώ που απορρέει από το
πρόγραμμα «Κινούμαι Ηλεκτρικά 3».

Στα παραπάνω θα πρέπει να συνυπολογιστούν η
μεγάλη αυτονομία άνω των 500 χλμ. της μπαταρίας, η
πολυετής εγγύηση 6 ετών, η 8ετής εγγύηση (ή 150.000
χλμ.) για την μπαταρία και του ηλεκτροκινητήρα, αλλά
και τα δεκάδες gadgets και η υψηλή τεχνολογία που
διαθέτει η ναυαρχίδα της BYD. Τέλος, η Σφακιανάκης
ΑΕ, εισαγωγέας των αυτοκινήτων BYD για την Ελλά-
δα, προσφέρει και τρία χρόνια δωρεάν σέρβις!

Μοναδική σχεδίαση
To Seal είναι το δεύτερο της σειράς μοντέλων 

Ocean και βασίζεται στη νέα σχεδιαστική ταυτότητα
Ocean Aesthetics της BYD, η οποία παραπέμπει σε
μια σύγχρονη και γοητευτική μπερλίνα, που κρύβει
με μοναδικό τρόπο τις κορυφαίες της επιδόσεις.

Στο εμπρόσθιο μέρος διακρίνει κανείς μια επιθετι-
κή σχεδίαση με επιβλητικά φωτιστικά σώματα, ενώ οι
εντυπωσιακοί μαύροι αεραγωγοί τονίζουν περαιτέρω
τη σπορ εικόνα του μοντέλου.

Στο πίσω μέρος ξεχωρίζουν τα φωτιστικά σώματα,

τα οποία μάλιστα ενώνονται στο κέντρο με μια LED
μπάρα, ενώ ο διαχύτης αποτελεί ένδειξη των επιδό-
σεων του αυτοκινήτου. Μάλιστα υπάρχει και ένας λο-
γότυπος 3,8S, που αφορά τον χρόνο που χρειάζεται το
Seal για να αγγίξει τα πρώτα 100 χλμ. από στάση.

Ανέσεις λιμουζίνας
Στην καμπίνα επιβατών του Seal, οι επιβάτες θα εν-

τυπωσιαστούν από την υψηλή ποιότητα κατασκευής
αλλά και αυξημένη ύπαρξη τεχνολογίας.

Μάλιστα άκρως εντυπωσιακή είναι η μεγάλη κεν-
τρική οθόνη αφής των 15,6 ιντσών στο μέσο του ταμ-
πλό, ενώ ο οδηγός έχει μπροστά του μία 10,25 ιντσών,
αλλά και head-up display ενδείξεις. Η κεντρική μεγά-
λη οθόνη έχει τη δυνατότητα να περιστρέφεται κατά
90 μοίρες με το πάτημα ενός μπουτόν στο τιμόνι ή στο
κάτω τμήμα οθόνης.

Πάντως για την τεχνολογία που διαθέτει το BYD
Seal χρειάζεται κάποιος χρόνος εξοικείωσης. Μάλι-
στα το σύνολο του χειρισμού του κλιματισμού μαζί και
της κίνησης των αεραγωγών πραγματοποιείται ηλε-
κτρονικά μέσω της οθόνης! Βέβαια υπάρχουν και φυ-
σικοί διακόπτες γύρω από τον μοναδικό σε σχεδίαση
επιλογέα κίνησης στη βάση της κεντρικής κονσόλας.

Όσον αφορά τους χώρους, θα λέγαμε ότι το BYD
Seal διαθέτει από τις πλέον άνετες καμπίνες επιβα-
τών και οι πίσω επιβάτες μπορούν να καθίσουν έως
και σταυροπόδι!

Ο χώρος αποσκευών είναι ικανοποιητικός με χω-
ρητικότητα 400 λίτρων, ενώ στο εμπρόσθιο μέρος
υπάρχει και ένας επιπλέον χώρος αποσκευών 53 λί-
τρων.

530 ίπποι!
Το BYD Seal της δοκιμής μας διέθετε δύο ηλεκτρο-

κινητήρες απόδοσης 218 ίππων εμπρός και 313 ίππων
πίσω. Η συνδυαστική ιπποδύναμη ανέρχεται σε 530

ίππους και 670 Nm ροπής! Όλα τα παραπάνω είναι
αρκετά, ώστε ο οδηγός και οι επιβάτες του μοναδικού
μοντέλου να νιώσουν τι σημαίνει γρήγορο αυτοκίνητο!

Ωστόσο ο οδηγός ανάλογα με τις διαθέσεις του έχει
διάφορα προγράμματα κίνησης (Eco, Normal και S-
port) ενώ η κίνηση μεταφέρεται και στους τέσσερις
τροχούς.

Όσον αφορά την αυτονομία, εύκολα ο οδηγός μπο-
ρεί να ξεπεράσει τα 500 χλμ. με μία φόρτιση της μπα-
ταρίας των 82,5 Kwh, αλλά αν είναι άτακτος με το γκά-
ζι, τότε η αυτονομία μειώνεται στα 450 χλμ. χωρίς ιδι-
αίτερη δυσκολία.

Μοναδική αίσθηση
Το BYD Seal αποτελεί ένα πραγματικά μοναδικό

αυτοκίνητο με κορυφαίες επιδόσεις, κυρίως επιτά-
χυνση, καθώς η τελική του ταχύτητα περιορίζεται
ηλεκτρονικά στα 180 χλμ./ώρα, που προκαλούν μια
μοναδική αίσθηση στον οδηγό του.

Στον αυτοκινητόδρομο, το BYD Seal παρουσιάζει
εντυπωσιακή ευθυβολία ακόμη και όταν πνέουν πολύ
ισχυροί πλευρικοί άνεμοι, ενώ η ηχομόνωση κάνει
εξαιρετική δουλειά διατηρώντας στην καμπίνα επιβα-
τών μια μοναδική ησυχία.

Στο επαρχιακό οδικό δίκτυο με συνεχείς στροφές,
το Seal αποδείχτηκε ότι είναι «υπάκουο» στις εντολές
του οδηγού, ενώ όταν το πιέσει στα όρια ο οδηγός, θα
νιώσει μια ελαφρά αίσθηση της χαράς που προσδίδει
η ολίσθηση του πίσω μέρους του αυτοκινήτου, αλλά η
τετρακίνηση διορθώνει τα πάντα.

Μέσα στην πόλη, το Seal κρύβει το μέγεθός του και
ο οδηγός θα νιώθει ότι οδηγεί ένα πολύ μικρότερο αυ-
τοκίνητο. Από την άλλη μεριά, η ανάρτηση φιλτράρει
στον μέγιστο βαθμό τις κακοτεχνίες του οδοστρώμα-
τος και οι επιβάτες θα απολαύσουν μια ήσυχη διαδρο-
μή μέσα στην πόλη.

Δοκιμάζουμε το BYD 
Seal Excellence AWD με 530 ίππους

Γράφει ο Γιώργος Κ. Ανδρής
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Σ
υνέχεια στα ντέρμπι για τη Super League
και στην 6η αγωνιστική που ξεκινά σήμερα.
Μετά το 0-0 του ΠΑΟΚ με τον Πανα-

θηναϊκό στην Τούμπα την 4η αγωνιστική και
τη νίκη 2-1 του Άρη επί του Ολυμπιακού στο
«Κλεάνθης Βικελίδης» την 5η αγωνιστική,
σειρά παίρνουν δύο παραδοσιακές και κλα-
σικές αναμετρήσεις του ελληνικού πρωτα-
θλήματος που μπορεί να φέρουν ανακατατά-
ξεις στη βαθμολογία. Το... κυρίως πιάτο της
αγωνιστικής διεξάγεται αύριο με δύο μεγάλα
ντέρμπι στο πρόγραμμα.

Στην Τούμπα στις 20.30 ο ΠΑΟΚ θα υποδεχθεί
τον Άρη, με τη Θεσσαλονίκη να… χωρίζεται στα
δύο. Ο ΠΑΟΚ, που παραμέ-
νει αήττητος και πρώτος στο
φετινό πρωτάθλημα, θέλει
να επανέλθει στις νίκες μετά
την ήττα στην Τουρκία από τη
Γαλατασαράι. Την ίδια ώρα ο
Άρης έχει στόχο να πάρει
θετικό αποτέλεσμα στην
έδρα του άσπονδου συμπο-
λίτη του και να διατηρήσει το θετικό του momen-
tum μετά τη νίκη επί του Ολυμπιακού.

Μια ώρα αργότερα στη Νέα Φιλαδέλφεια και την
Opap Arena κοντράρονται ΑΕΚ και Παναθηναϊκός.

Οι «κιτρινόμαυροι» μετά την ισοπαλία στην έδρα
της Athens Kallithea θέλουν πάση θυσία τη νίκη για

να μη μείνουν και άλλο πίσω στην κούρσα
για τον τίτλο από νωρίς. Το ίδιο ισχύει και για
τον Παναθηναϊκό, ο οποίος προέρχεται μεν
από τη νίκη επί του Πανσερραϊκού, πλην
όμως έχει ήδη αφήσει πολλούς βαθμούς
στην εκκίνηση της σεζόν και δεν έχει περι-
θώρια για απώλειες.

Τα δύο ντέρμπι σε κάθε περίπτωση θα
επηρεάσουν τη βαθμολογία στο τέλος της

αυριανής βραδιάς, ενώ «καραδοκεί» και ο Ολυμ-
πιακός για να επωφεληθεί τυχόν απώλειες του ΠΑ-
ΟΚ και της ΑΕΚ. Οι «ερυθρόλευκοι», οι οποίοι ητ-

τήθηκαν στη Γαλλία από τη
Λιόν στη δική τους πρεμιέ-
ρα στη League Phase του
Europa League, θα υποδε-
χτούν τον Ατρόμητο και με
νίκη μπορεί να βρεθούν
ακόμη και στην κορυφή του
πρωταθλήματος. Θέση στην
οποία μπορεί να βρεθεί και

η ΑΕΚ, αν την ίδια ώρα χάσει βαθμούς ο ΠΑΟΚ,
ωστόσο και ο Παναθηναϊκός θέλει το «τρίποντο»
για να «μαζέψει» τη διαφορά που πάει να δημιουρ-
γηθεί από νωρίς σε σχέση με τις πρώτες θέσεις.

ΠΑΟΚ - Άρης στην Τούμπα
και ΑΕΚ - Παναθηναϊκός στην Opap Arena 

βάζουν... φωτιά στην αγωνιστική 
που θα διεξαχθεί σε τρεις δόσεις

Γράφει 
o Χρήστος
Γιαννούλης

ΒΑΘΜΟΛΟΓΙΑ
Ομάδα Αγ. Γκολ υπέρ-κατά Βαθμοί
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2. ΑΕΚ ............................5 ..................9-1 ................11
3. ΟΛΥΜΠΙΑΚΟΣ ............5 ..................8-3 ...............10
4. ΟΦΗ............................5 ..................8-8.................8
5. ΑΤΡΟΜΗΤΟΣ..............5 ..................9-7.................8
6. ΑΡΗΣ ..........................5 ..................7-6.................8
7. ΠΑΝΑΘΗΝΑΪΚΟΣ ......5 ..................6-4.................8
8. ΛΑΜΙΑ ........................5 ..................4-8.................5
9. ΠΑΝΑΙΤΩΛΙΚΟΣ.........5 ..................4-4.................5
10. ASTERAS AKTOR......5 ..................4-5.................5
11. ATHENS KALLITHEA5..................3-4.................4
12. ΛΕΒΑΔΕΙΑΚΟΣ ..........5 ..................3-7.................3
13. ΒΟΛΟΣ........................5 .................3-11 ................3
14. ΠΑΝΣΕΡΡΑΪΚΟΣ........5 .................5-12.................1

Ντέρμπι ευκαιριών και αποδείξεων
SUPER LEAGUE  

Το πρόγραμμα της 6ης Αγωνιστικής
ΗΜΕΡΑ ΩΡΑ ΑΓΩΝΑΣ
Σάββατο 28/9 ..........17.00 ..........ΒΟΛΟΣ - ATHENS KALLITHEA
Σάββατο 28/9 ..........20.00....ASTERAS AKTOR - ΛΕΒΑΔΕΙΑΚΟΣ
Κυριακή 29/9 ..........17.00......................ΟΦΗ - ΠΑΝΑΙΤΩΛΙΚΟΣ
Κυριακή 29/9 ..........18.00 ............ΟΛΥΜΠΙΑΚΟΣ - ΑΤΡΟΜΗΤΟΣ
Κυριακή 29/9 ..........20.30 ..................................ΠΑΟΚ - ΑΡΗΣ
Κυριακή 29/9 ..........21.30 ....................ΑΕΚ - ΠΑΝΑΘΗΝΑΪΚΟΣ
Δευτέρα 30/9 ..........20.00 ..........ΠΑΣ ΛΑΜΙΑ - ΠΑΝΣΕΡΡΑΪΚΟΣ



«Φαρ ουέστ» στην Πόλη
Σκηνές από γκανγκστερική ταινία στη γειτονική

Τουρκία μετά τη νίκη της Φενερμπαχτσέ επί της Ου-
νιόν Σεν Ζιλουάζ το βράδυ της Πέμπτης για το Europa
League. Ο παλαίμαχος ποδοσφαιριστής και νυν σχο-
λιαστής Σερχάτ Ακίν δέχτηκε πυροβολισμούς στο πό-
δι έξω από τον τηλεοπτικό σταθμό όπου εργάζεται
όταν αποχωρούσε μετά την εκπομπή για τη νίκη της
Φενέρ… 

«Έδεσε» Τσέριν

Την προσφορά του Άνταμ Τσέριν στην ομάδα ανα-
γνώρισε ο Παναθηναϊκός και ανανέωσε το συμβόλαιο
του Σλοβένου χαφ έως το 2028. Ο 25χρονος άσος
εδώ και καιρό ήταν σε συζητήσεις με το «τριφύλλι»,
αλλά συμφωνία δεν υπήρχε. Ωστόσο, όταν άλλαξε
μάνατζερ οι δύο πλευρές γρήγορα έδωσαν τα χέρια
και το απόγευμα της Πέμπτης ανακοινώθηκε η υπο-
γραφή του νέου συμβολαίου. 

«Πράσινες» ευχές 
στον «ερυθρόλευκο»

Ο Λούκα Βιλντόζα μπορεί να έφυγε από τον Πανα-
θηναϊκό και να πήγε στον Ολυμπιακό, όμως διατηρεί
εξαιρετικές σχέσεις με τους πρώην συμπαίκτες του
στους «πράσινους». Ο Αργεντινός έκανε πρόταση γά-
μου στη σύντροφό του Μιλίτσα Τάσιτς, το ανέβασε στα
social media και δέχτηκε ευχές από Σλούκα, Ναν,
Χουάντσο αλλά και τον Μπαλτσερόφσκι! 

Τους... μπήκε 
στο ρουθούνι

Με το ένα πόδι εκτός Φενερμπαχτσέ είναι ο Νάι-
τζελ Χέιζ, ο οποίος στα social media ανάρτησε ιστορι-
κούς ηγέτες της Τουρκίας και τους χαρακτήρισε ως
πρωτεργάτες της γενοκτονίας των Αρμενίων. Ο ίδιος
στην πορεία διέγραψε το ποστ, ανέφερε πως είναι
απλώς... ένας τουρίστας, αλλά όλα δείχνουν πως δύ-
σκολα θα συνεχίσει να αγωνίζεται στη γειτονική χώ-
ρα. Με αυτό που έκανε άλλωστε μπήκε για τα καλά
στο… ρουθούνι των Τούρκων.

Πλησίασε η Σκοτία
Στη 16η θέση της βαθμολογίας της UEFA παρέμεινε η Ελλάδα

μετά το πρώτο «σετ» υποχρεώσεων των ελληνικών ομάδων στις
ευρωπαϊκές διοργανώσεις. Οι ήττες ΠΑΟΚ και Ολυμπιακού από
Γαλατασαράι και Λιόν αντίστοιχα δεν έδωσαν βαθμούς, με απο-
τέλεσμα η Σκοτία, που έχει ανέβει στον πίνακα, να απειλεί τη χώ-
ρα μας. Η σεζόν βέβαια είναι μεγάλη και θα υπάρξουν ευκαιρίες
για βελτίωση της θέσης μας.

SPORTS
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Ρομπότ με... 
ολυμπιακό πνεύμα

Με ενδεχόμενο «αιώνιο» ντέρμπι ξεκινά
επίσημα η σεζόν στις εγχώριες διοργανώσεις
στο μπάσκετ. Το Σούπερ Καπ του ΕΣΑΚΕ
διοργανώνεται σήμερα και αύριο στη Ρόδο με
τη συμμετοχή του πρωταθλητή Παναθηναϊ-
κού Aktor, του κυπελλούχου Ολυμπιακού, του
Περιστερίου και του Άρη που τερμάτισαν
στην πρώτη τετράδα πέρυσι.

Ο πρώτος αγώνας θα είναι αυτός ανάμεσα
στον Παναθηναϊκό Aktor και τον Άρη σήμερα
στις 17.15. Ο Ολυμπιακός θα αντιμετωπίσει το
Περιστέρι στις 20.45, με τους νικητές των δύο
αγώνων να συγκρούονται στον αυριανό τελι-
κό στις 20.30. Οι δύο «αιώνιοι» είναι τα φαβο-
ρί για να περάσουν και να δώσουν στο κοινό το πρώτο
ντέρμπι της σεζόν.

Πάντως, τόσο οι «πράσινοι» όσο και οι «ερυθρόλευκοι»

έχουν αρκετές απουσίες, όμως αμφότεροι σε περίπτωση
που τεθούν αντιμέτωποι είναι έτοιμοι να δώσουν τα πάντα
για να κατακτήσουν τον τίτλο.

Επιμέλεια:  Χρήστος Γιαννούλης 

Νέοι έως 18 ετών από 193 χώρες του κόσμου έδωσαν το «παρών» στο
Καλλιμάρμαρο για την τελετή έναρξης του First Global Challenge που από χθες
φιλοξενείται στην Αθήνα. Ο παγκόσμιος διαγωνισμός ρομποτικής, ολυμπιακών
προδιαγραφών, φιλοδοξεί να ενταχθεί στο κανονικό πρόγραμμα των αγώνων! 

Στο... βάθος «αιώνιοι»
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Μαρία Κάλλας 
Μαγική βραδιά 
στο Χατζηκυριάκειο

Γαλάνη, Βουλγαράκη στο πλευρό της MDA Ελλάς

Α
νεπανάληπτη συναυλία στο Βεάκειο για καλό
σκοπό! Η Δήμητρα Γαλάνη και η Παυλίνα Βουλ-
γαράκη, στηρίζοντας το έργο του MDA Ελλάς-

Σωματείο για τη Φροντίδα των Ατόμων με Νευρομυϊκές
Παθήσεις, παρουσίασαν ένα απίθανο μουσικό πρόγραμ-
μα με αγαπημένες μελωδίες και τραγούδια.

Δήμητρα Γαλάνη, Παυλίνα ΒουλγαράκηΛάκης Γαβαλάς, Βάνα Λαβίδα, Γιάννης Χατζηαλέξης

Πριγκίπισσα Χαρούλα, Γιώργος Λένος, Λιάνα Σκουρλή

Ανδρέας Ανδριανόπουλος, Ειρήνη Νταϊφά, Λόλα Νταϊφά Χρήστος Φωλιάς, Αλεξάνδρα Σδούκου
Νανά Ανδριανοπούλου, 

Νίκος Βλαχάκος, Ανδρέας Ανδριανόπουλος

Δέσποινα Νάκα, Δήμητρα Γαλάνη, 
Παυλίνα Βουλγαράκη, Βάνα Λαβίδα

Σ
ημαντικοί άνθρωποι της πολιτικής, της Τέχνης

και των γραμμάτων βραβεύτηκαν σε μια λαμπε-

ρή βραδιά-αφιέρωμα στη μνήμη της Μαρίας

Κάλλας. Τη συγκινητική εκδήλωση διοργάνωσαν με με-

γάλη επιτυχία οι συνταξιούχοι έμποροι Πειραιά.

Λιάνα 
Σκουρλή,
Γιάννης 
Σμαραγδής,
Ανδρέας 
Ανδριανόπουλος,
Γιάννης
Μώραλης

Νίκος Αποστολόπουλος, Ανδρέας Ανδριανόπουλος, 
Νότα Ψαροπούλου, Νανά Ανδριανοπούλου
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Χ
ρώμα και φως πλημμύρισε το Βαφοπούλειο
Πνευματικό Κέντρο Θεσσαλονίκης από τις
ζωγραφικές συνθέσεις του καταξιωμένου

διεθνώς εικαστικού Κώστα Ευαγγελάτου. Στα λαμ-
περά εγκαίνια παρευρέθηκαν πολιτικοί, καλλιτέ-
χνες και μέλη επιστημονικών, κοινωνικών και πολι-
τιστικών συλλόγων της πόλης.

Σ
υμφωνία-ορόσημο για το Libra Group! Ο πρόεδρος του παγκόσμιου
ομίλου Γιώργος Λογοθέτης ανακοίνωσε στην ετήσια σύνοδο κορυφής
της Concordia στη Νέα Υόρκη και την επέκταση της θυγατρικής Aria

Hotels στη Λατινική Αμερική με αφετηρία την Καρταχένα της Κολομβίας.

Ζωγραφικές
Οπτικές 

Συνάφειες
Ασημίνα 
Φιλιοπούλου,
Κώστας 
Ευαγγελάτος,
Χρήστος
Μήττας

Κώστας Ευαγγελάτος, Δέσποινα Αποστολίδου, 
Ελισάβετ Καλαϊτζίδου, Λάζαρος ΖαχαριάδηςΚώστας Ευαγγελάτος, Έλλη Βουζογλάνη

Μάγδα Καραπαναγιώτου, 
Θεοδώρα Λειψιστινού, Λάζαρος Ζαχαριάδης

Αria Hotels: Ελληνική 
φιλοξενία στην Κολομβία

Γιώργος Λογοθέτης, Ιβάν Ντούκε

Γιώργος Λογοθέτης, Maria Correa, Μάκης Πανταζάτος, 
Νίκος Κουτσοποδιότης και μέλη του ομίλου

Γιώργος 
Λογοθέτης



Ο
ι ιογενείς λοιμώξεις ή ιώσεις αποτελούν
συχνό φαινόμενο κατά τη σχολική περίο-
δο, ταλαιπωρώντας τους μικρούς μαθητές

κυρίως προσχολικής αλλά και σχολικής ηλικίας.
«Καθώς τα τελευταία δύο χρόνια η έξαρση των
ιώσεων ήταν ιδιαίτερα έντονη και με μεγάλη χρο-
νική διάρκεια, είναι φυσικό οι γονείς ήδη με το
άνοιγμα των σχολείων να προβληματίζονται για το
πώς τα παιδιά τους θα αντεπεξέλθουν στις ιώσεις
τη νέα σχολική χρονιά», λέει η Μαρία Παπαδάκη,
διευθύντρια Παιδιατρικής Κλινικής, αναφέροντας
τρόπους προστασίας των παιδιών από τις ιώσεις
αλλά και αντιμετώπισής τους: Ένα υγιές παιδί νη-
πιακής ηλικίας που πηγαίνει σε παιδικό σταθμό
μπορεί να προσβληθεί από ιογενή λοίμωξη 10-15
φορές ανά σχολική χρονιά. Αυτό συμβαίνει εν μέ-
ρει γιατί ο οργανισμός των μικρών παιδιών είναι
πιο ευάλωτος, καθώς το ανοσοποιητικό τους σύ-
στημα δεν είναι πλήρως ανεπτυγμένο, αλλά και
γιατί στις μικρές αυτές ηλικίες είναι δυσκολότερη
η τήρηση των κανόνων υγιεινής.

Συνήθως η δυσκολότερη χρονιά είναι η πρώτη,
οπότε και ο οργανισμός του παιδιού έρχεται για πρώτη
φορά σε επαφή με πλήθος λοιμωδών παραγόντων,
κυρίως ιών αλλά και βακτηρίων μέσα στη σχολική αί-
θουσα. Το γεγονός αυτό ωθεί πολλούς γονείς να ανα-
βάλουν την έναρξη της σχολικής ζωής και να τη μετα-
φέρουν σε μεγαλύτερες ηλικίες ή να σταματούν τη
φοίτηση των παιδιών τους στον παιδικό σταθμό στη
μέση της σχολικής χρονιάς, με αρνητικές συνέπειες
στην ψυχολογία των παιδιών, αλλά και σοβαρές κοι-
νωνικοοικονομικές επιπτώσεις για τις οικογένειες. 

Η καλή υγεία των παιδιών και η ενίσχυση του ανο-
σοποιητικού τους συστήματος βασίζονται στο τρίπτυ-
χο υγιεινή διατροφή-άθληση-επαρκής ύπνος. Η σω-
στή διατροφή αποτελεί τη βάση για το χτίσιμο ενός δυ-
νατού αμυντικού συστήματος, το οποίο θα βοηθήσει
το παιδί να αντιμετωπίσει αποτελεσματικά τους ιούς

με τους οποίους θα έρθει σε επαφή. 
Τροφές πλούσιες σε βιταμίνες και ιχνοστοιχεία

όπως βιταμίνη Α, D και Ε, ω-3 λιπαρά οξέα, σίδηρο και
σελήνιο αποτελούν «όπλα» για τη θωράκιση της άμυ-
νας του οργανισμού. Συστήνεται τα παιδιά να ακολου-
θούν μια ισορροπημένη διατροφή, που να περιλαμβά-
νει όλες τις ομάδες των τροφίμων, πλούσια σε φρούτα
και λαχανικά, στα πρότυπα της μεσογειακής δίαιτας. 

Επιπλέον, θα πρέπει να υπενθυμίζουμε στα παιδιά
μας να πίνουν συχνά νερό, καθώς η μη επαρκής ενυ-
δάτωση εξασθενεί τον οργανισμό και τον καθιστά πε-
ρισσότερο ευάλωτο στις λοιμώξεις. Παράλληλα, η
άθληση προσφέρει στα παιδιά σωματική και ψυχική
ευεξία, μειώνει το στρες και τα βοηθά να κοιμηθούν
καλύτερα. Τα μικρά παιδιά πρέπει να κοιμούνται του-
λάχιστον 9-12 ώρες ημερησίως και να τηρούν ένα στα-
θερό πρόγραμμα ύπνου. Ο πιο αποτελεσματικός τρό-
πος για να ενισχύσουμε το ανοσοποιητικό σύστημα
των παιδιών είναι να είμαστε συνεπείς με το πρόγραμ-
μα εμβολιασμών, όπως αυτό ορίζεται από το Εθνικό
Πρόγραμμα Εμβολιασμών για παιδιά και εφήβους και
εφαρμόζεται από τον οικογενειακό παιδίατρο.
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Εμβολιασμός για γρίπη 
και κανόνες υγιεινής

Σύμφωνα με το Εθνικό Πρόγραμμα Εμβολια-
σμών παιδιών και εφήβων του 2024, συστήνε-
ται ο εμβολιασμός έναντι της γρίπης σε όλα τα
παιδιά ηλικίας από έξι μηνών έως πέντε ετών
και στα μεγαλύτερα παιδιά που ανήκουν σε
ομάδες υψηλού κινδύνου για σοβαρή νόσο,
όπως παιδιά με χρόνια αναπνευστικά, καρδιο-
λογικά ή νευρολογικά προβλήματα. Ωστόσο, δί-
νεται ιδιαίτερη έμφαση και σε κανόνες υγιει-
νής που θα πρέπει να μάθουν να εφαρμόζουν οι
μαθητές όλων των ηλικιών. Η σωστή υγιεινή
των χεριών αποτελεί ένα από τα πιο αποτελε-
σματικά μέτρα πρόληψης της μετάδοσης των
ιώσεων ιδιαίτερα αυτών του αναπνευστικού και
του γαστρεντερικού συστήματος, οι οποίες εί-
ναι και οι συχνότερες. Σωστή υγιεινή των χε-
ριών σημαίνει κατά προτίμηση πλύσιμο με σα-
πούνι ή εναλλακτικά με χρήση αντισηπτικού
διαλύματος με περιεκτικότητα σε αλκοόλη με-
γαλύτερη από 60%. 

Μαρία Παπαδάκη, διευθύντρια
Παιδιατρικής Κλινικής

Η καλή υγεία των παιδιών και η ενίσχυση
του ανοσοποιητικού τους συστήματος 
βασίζονται στο τρίπτυχο υγιεινή διατροφή-
άθληση-επαρκής ύπνος. Η σωστή 
διατροφή αποτελεί τη βάση 
για δυνατό αμυντικό σύστημα

Πρόληψη ιώσεων για τα παιδιά



ΘΕΟΔΩΡΑ 
ΓΛΥΞΜΠΟΥΡΓΚ 
ΜΑΘΙΟΥ  
ΚΟΥΜΑΡ
Όλες οι λεπτομέρειες  
για τον γάμο τους  
στη Μητρόπολη Αθηνών
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ΚΩΣΤΑΣ ΜΟΣΧΟΠΟΥΛΟΣ
Απαγορεύεται η αναδημοσίευση,  

αναπαραγωγή ή μετάδοση με οποιοδήποτε 
οπτικοακουστικό τρόπο όλου η μέρους  

του περιοδικού χωρίς την έγγραφη άδεια  
του εκδότη. Τα κείμενα που δημοσιεύονται  

δεν αντιπροσωπεύουν υποχρεωτικά  
τις απόψεις του εκδότη.

Ανθή Ιωαννίδου
Εditor in Chief

UPPER FOCUSSTORIES

Και κάπως έτσι 
φεύγει και  
ο Σεπτέμβριος...

Διανύουμε τις τελευταίες μέρες του 
Σεπτεμβρίου, του πρώτου από τους 
φθινοπωρινούς μήνες, και όλοι 

έχουμε επιστρέψει στις υποχρεώσεις της 
καθημερινότητας.
Από τις αρχές, άλλωστε, του 4ου αιώνα 
μ.Χ. ο Σεπτέμβριος είχε καθιερωθεί ως 
η αρχή του εκκλησιαστικού αλλά και του 
πολιτικού έτους, επειδή η 1η Σεπτεμβρί-
ου συνέπιπτε με την αρχή της ινδικτιώνος. 
Ακόμη και σήμερα η Ανατολική Εκκλησία 
εξακολουθεί να γιορτάζει αυτή την ημέρα 
ως αρχή της ινδίκτου.
Ένας Σεπτέμβριος που τα είχε όλα είναι 
αυτός που φτάνει στο τέλος του, με πρωτο-
βρόχια, αναταράξεις στην πολιτική σκηνή 
της χώρας, γάμους, βαφτίσεις και πολλές 
πολλές εκδηλώσεις. Κάπως έτσι κλείνει 
και ο μήνας, με έναν πολύ μεγάλο γάμο 
που έχει αναβληθεί δύο φορές.
Η Θεοδώρα Γλύξμπουργκ παντρεύεται τον 
εκλεκτό της καρδιάς της Μάθιου Κουμάρ 
μετά από αρκετά χρόνια σχέσης. Στην 
τελετή θα παρευρεθούν σημαντικές προ-
σωπικότητες από βασιλικές οικογένειες 
της Ευρώπης, συμπεριλαμβανομένων εκ-
προσώπων από την Ισπανία, τη Δανία και 
ενδεχομένως από το Ηνωμένο Βασίλειο, 
τιμώντας με την παρουσία τους το ζευγάρι 
και συγκεντρώνοντας τα φλας και το ενδια-
φέρον όλου του κόσμου. Το «παρών» ανα-
μένεται να δώσει και η Τατιάνα Μπλάτνικ, 
παρά το πρόσφατο διαζύγιό της από τον 
Νικόλαο, λόγω των καλών της σχέσεων 
με την οικογένεια.
Την παραμονή του γάμου, η μητέρα της 
νύφης, Άννα Μαρία, περέθεσε welcome 
δείπνο με ζωντανή ελληνική μουσική και 
αναμνηστικά δώρα made in Greece, προς 
τιμήν των εκλεκτών καλεσμένων στους 
κήπους του Βυζαντινού και Χριστιανικού 
Μουσείου Αθηνών, που βρίσκεται ακρι-
βώς απέναντι από το διαμέρισμά της.

Ο  πολυαναμενόμενος γάμος της Θεοδώρας Γλύξ-
μπουργκ με τον Μάθιου Κουμάρ πραγματοποιείται 
στις 28 Σεπτεμβρίου στην Αθήνα, μετά από δύο 
αναβολές. Η τελετή λαμβάνει χώρα στη Μητρόπο-

λη Αθηνών, στον Καθεδρικό Ναό Ευαγγελισμού της Θεοτόκου, 
παρουσία του Αρχιεπισκόπου Ιερώνυμου Β’. Ο συγκεκριμένος 
ναός έχει ιδιαίτερη συναισθηματική αξία, καθώς εκεί τελέστηκαν 
και άλλοι γάμοι της οικογένειας, όπως του αδελφού της νύφης, 
Φίλιππου, και των γονιών της, Κωνσταντίνου και Άννας Μαρίας.
Τόσο στο μυστήριο όσο και στο επίσημο δείπνο που θα ακολου-
θήσει, στο παραμυθένιο σκηνικό με λουλούδια που έχει στηθεί 
στο ξενοδοχείο One & Only Aesthesis, θα παρευρεθούν απο-
κλειστικά 200 καλεσμένοι.
Όπως έχει γίνει γνωστό, το νυφικό της Θεοδώρας είναι διά 
χειρός Σίλιας Κριθαριώτη και είναι πιθανό να μοιάζει αρκετά 

με αυτό που είχε φορέσει η Άννα Μαρία στον δικό της γάμο. 
Βέβαιο είναι επίσης ότι θα φορέσει και την Cartier τιάρα της 
μητέρας της, την οποία μόνο η αδελφή της Αλεξία είχε φορέσει 
στον γάμο της. Το κεφάλι της θα καλύψει ένα πέπλο μεγάλης 
ιστορικής αξίας, το οποίο έχουν φορέσει πολλές βασιλικές νύ-
φες της Δανίας, από όπου και η ίδια έλκει την καταγωγή της. Η 
Θεοδώρα είναι ανιψιά της βασίλισσας Μαργαρίτας της Δανίας 
από την πλευρά της μητέρας της, ενώ από την πλευρά του πατέρα 
της είναι ανιψιά της βασίλισσας Σοφίας της Ισπανίας.
Να θυμίσουμε ότι στις αρχές του καλοκαιριού του 2023 το ζευ-
γάρι είχε προγραμματίσει να κάνει μια
τελετή στο Πόρτο Χέλι, όπως είχε ανακοινωθεί. Ωστόσο, ο θά-
νατος του πατέρα της Θεοδώρας τον Ιανουάριο του 2023 ανέ-
τρεψε και πάλι τα σχέδια του γάμου, ο οποίος είχε αναβληθεί 
ακόμα μία φορά λόγω της πανδημίας του κορωνοϊού.
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ΘΕΟΔΩΡΑ 
ΓΛΥΞΜΠΟΥΡΓΚ 
ΜΑΘΙΟΥ ΚΟΥΜΑΡ
Όλες οι λεπτομέρειες για τον γάμο τους  
στη Μητρόπολη Αθηνών



ΑΝΤΖΕΛΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ

Βάφτισε την εγγονή της
ΚΕΙΜΕΝΟ: ΑΝΘΗ ΙΩΑΝΝΙΔΟΥ

ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΕΣ: PAPADAKISPRESS / ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΠΑΥΛΟΥ

Η κόρη της Άντζελας Δημητρίου, Όλγα Κιουρτσάκη, και ο σύζυγός της, Φώτης Λιώσης, 
βάφτισαν την ενός έτους κόρη τους, σε εκκλησία της Πλάκας. Στη συνέχεια, ακολού-
θησε δεξίωση σε κτήμα, με το κέφι να κρατάει έως τις πρώτες πρωινές ώρες. Ανάμεσα 

στους καλεσμένους ήταν πολλοί τραγουδιστές και φίλοι της Άντζελας, όπως ο Αντύπας, ο Χρή-
στος Μενιδιάτης, ο Κώστας Χαριτοδιπλωμένος, ο Δημήτρης Κοντολάζος, ο Σταμάτης Γονίδης 
και η Κέλλυ Κελεκίδου.
Η μικρή πήρε το όνομα Αγγελική - Μιχαέλα και η γιαγιά της δεν μπορούσε να κρύψει τη χαρά 
και τη συγκίνησή της, όπως φαίνεται και από τις δηλώσεις που έκανε στις τηλεοπτικές κάμε-
ρες: «Είμαι πάρα πολύ ευτυχισμένη και χαρούμενη. Βαφτίσαμε την εγγόνα μου που έχει δύο 
ονόματα, του αδελφού μου του Μιχάλη και το δικό μου. Εύχομαι στο ζευγάρι να είναι πάντα 
ευτυχισμένο και να μεγαλώσουν σωστά αυτό το παιδί. Εύχομαι να είμαι και εγώ καλά και να 
της λέω παραμύθια», είπε αρχικά και συμπλήρωσε: «Το συναίσθημά μου ήταν περίεργο, γιατί 
όπως ξέρετε πρόσφατα έχασα και τη μητέρα μου. Είναι πολύ
συγκινητικό να ακούω το όνομα του αδελφού μου, που και αυτόν τον έχω χάσει, και να 
ακούω και το δικό μου όνομα. Εύχομαι από εκεί ψηλά που είναι η μητέρα μου να μας βλέπει 
και να είναι χαρούμενη. Για εμένα η εγγονή μου είναι το παν. Η γιαγιά είναι δύο φορές μαμά. 
Είμαι η καλύτερα γιαγιά που υπάρχει στον κόσμο, είμαι χαζογιαγιά».
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Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

WHO IS WHO  
INTERNATIONAL AWARDS

Λαμπερή τελετή απονομής
ΚΕΙΜΕΝΟ: ΕΡΙΕΤΤΑ ΠΑΠΑΔΑΚΗ

ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΕΣ: PAPADAKISPRESS / ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ

Μια μαγική βραδιά που είχε ως σκοπό την επιβράβευση της αριστείας πραγμα-
τοποιήθηκε πριν από μερικές ημέρες. Τα Διεθνή Βραβεία Who is Who –που 
υλοποιήθηκαν φέτος υπό την αιγίδα του ΕΟΤ και της Περιφέρειας Θεσσα-

λίας– συγκέντρωσαν για 5η χρονιά τα μάτια της διεθνούς και εγχώριας σκηνής σε 
ένα λαμπερό φιλανθρωπικό gala με υψηλές προσωπικότητες από όλο τον κόσμο. Η 
διοργάνωση είχε έναν ευγενή σκοπό, αφού μέρος των εσόδων θα διατεθεί για την 
ανακαίνιση/ανακατασκευή σχολείων στη Θεσσαλία που καταστράφηκαν από τις πρό-
σφατες φυσικές καταστροφές.
Το Who is Who είναι ένας Διεθνής Οργανισμός Φιλίας, Ενότητας και Εθελοντισμού, 
με επίκεντρο την επαγγελματική, επιχειρηματική και κοινωνική δικτύωση των συμμετε-
χόντων παγκοσμίως, με τεράστιο κοινωνικό αντίκτυπο για μια καλύτερη κοινωνία. Στη 
φετινή απονομή τιμήθηκαν εμπνευσμένες προσωπικότητες των οποίων ο χαρακτήρας 
και το έργο κάνουν τη διαφορά στον κόσμο. Επίτιμος καλεσμένος ήταν ο dr. Abdullah 
Belhaif Al Nuaimi, Chairman of Sharjah Consultative Council, ο οποίος βραβεύτη-

UPPER SOCIETY

Δημήτριος Γκόρης, Κατερίνα Παπακώστα
Ζέφη Δημαδάμα, Άντζελα Γκερέκου, Βίκυ Παπαγεωργοπούλου

Αγγελική Τσάνη 
Τζίνα Σεντούκα

Μαρκέλλα 
Χατζηάνο 

Λόλα Νταιφά
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Γιάννης Καζανίδης 
Άντζελα Γκερέκου

Αθανάσιος Κουλορίδας 
Δημήτριος Γκόρης

Ντέμπι Φλεβοτόμου 
Άντζελα Γκερέκου

Ιωάννης Χατζηθεοδοσίου 
Κώστας Τσιάρας 

Καλλιόπη Καρβούνη 
Carlos Martin Cosme 

Γιάννα Ανδροπούλου 
Sharlette Hambrick 

Δρ Yan Lijin Nereides 
de Bourbon

Lilly Mandel
Λεβάν Ντερίτζε

Νίκος Μαλακοδήμος 
Δήμητρα Κατσαφάδου
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κε ως World Eminent Man in 
Education & Sustainability. 
Παρευρέθηκε στην τελετή συνο-
δευόμενος από τη σύζυγό του, 
Mariam Alshamsi.Ιδιαίτερες στιγ-
μές αποτέλεσαν οι δύο τιμητικές 
βραβεύσεις, στη Βούλα Σαραντά-
ρη, Ιδρυτική Πρόεδρο των Λε-
σχών Lions, και στην Τίνα Τράκου, 
τραγουδίστρια και παραγωγό, 
που διακρίθηκαν ως Αγγελιοφό-
ροι του Οργανισμού, καθώς και 
το ειδικό βραβείο Special Award 
in PR & Communications, που 
απονεμήθηκε στον Γιάννη Καζα-
νίδη, ιδρυτή και επικεφαλής της 
JGK- Associates, ο οποίος ανέ-
λαβε το PR της εκδήλωσης. Τη 
βραδιά, που παρουσίασε η Μα-
ρία Κορινθίου, έντυσαν μουσικά 
η Γαλλίδα τραγουδίστρια Almee 
με πρόσφατα κομμάτια από το ρε-
περτόριό της και η Ελληνίδα Τίνα 
Τράκου, με συνθέσεις και μελωδί-
ες των Μίκη Θεοδωράκη, Μάνο 
Χατζιδάκι, Μίμη Πλέσσα και άλ-
λων.

Dr. Abdullah Belhaif 
Al Nuaimi 

Δημήτριος Γκόρης

Μαρία Κορινθίου 
Dr. Αθανάσιος Γκαραβέλας Πάνος Τόμπρας

Dr. Abdullah Belhaif 
Al Nuaimi 

Κώστας Τσιάρας
Κώστας Τσιάρας

Γιάννης Χουρσαλάς

Ντέμπι Φλεβοτόμου
Άντζελα Γκερέκου
Νίκη Παξιμαδάκη

Βούλα Σαραντάρη
Βίκυ Παπαγεωργοπούλου

Τίνα Τράκου
Νικόλ Ξένου
Ρία Βογιατζή

Ιωάννα Λάκκα
Βικτώρια Τσάνη-Γούση



«ΑΘΗΝΑ 20 ΧΡΟΝΙΑ ΜΕΤΑ»

Η ΕΟΕ βράβευσε  
τους Ολυμπιονίκες,  

τους Παραολυμπιονίκες 
και τους Legends 2004

ΚΕΙΜΕΝΟ: ΑΝΘΗ ΙΩΑΝΝΙΔΟΥ
ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΕΣ: PAPADAKISPRESS / ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ

Η συμπλήρωση 20 χρόνων από τους Ολυμπιακούς 
Αγώνες της Αθήνας και την κατάκτηση του Euro 
2004 από την Εθνική Ομάδα Ποδοσφαίρου γιορ-

τάστηκε στο Καλλιμάρμαρο, σε μια εκδήλωση γεμάτη 
συγκινήσεις και αναμνήσεις.
Παρά τις δύσκολες καιρικές συνθήκες, το εορταστικό 
κλίμα παρέμεινε ζωντανό στην εντυπωσιακή, αλλά και 
συναισθηματικά φορτισμένη τελετή στο Παναθηναϊκό 
Στάδιο. Με σύνθημα «Θυμόμαστε, τιμάμε, ονειρευόμα-
στε», η Ελληνική Ολυμπιακή Επιτροπή δημιούργησε μια 
αξέχαστη βραδιά, μεταφέροντας τους παρευρισκόμε-
νους πίσω στο 2004, μέσα από μια «παρέλαση» θρύλων 
του ελληνικού αθλητισμού, στον πιο κατάλληλο χώρο για 
να τιμηθούν. Στην εκδήλωση τιμήθηκαν οι Ολυμπιονίκες 
και Παραολυμπιονίκες του 2004, καθώς και οι αθλητές 
της ελληνικής αποστολής στους Ολυμπιακούς και Παρα-
ολυμπιακούς Αγώνες «Παρίσι 2024», οι οποίοι χάρισαν 
μοναδικές στιγμές περηφάνιας σε όλους τους Έλληνες.
Παράλληλα, βραβεύτηκαν όλοι όσοι συνέβαλαν, εργά-
στηκαν και συμμετείχαν εθελοντικά στην προετοιμασία 
και διοργάνωση των Ολυμπιακών και Παραολυμπιακών 
Αγώνων «Αθήνα 2004».
Ξεχωριστή τιμή αποδόθηκε στην Εθνική Ομάδα Ποδο-
σφαίρου που κατέκτησε το Euro 2004 και στον προπο-
νητή της, Ότο Ρεχάγκελ, ο οποίος αποθεώθηκε.
Η βραδιά πλαισιώθηκε από μουσικό πρόγραμμα, με 
την Έλενα Παπαρίζου να ξεσηκώνει το κοινό με το «My 
Number One» και την Άννα Βίσση να αποτελεί την έκ-
πληξη, σε ένα μαγικό ταξίδι γεμάτο αναμνήσεις. Την πα-
ρουσίαση ανέλαβαν η Μπέττυ Μαγγίρα και ο Χρήστος 
Φερεντίνος.

Γιάννα Αγγελοπούλου

Αντώνης 
Νικολόπουλος 

Αλεξάνδρα Πάλλη 
Γιαννακοπούλου

Έλενα Βρεττού

Νινέτα Παπαδαυίδ 
Ρίτα Πικρού Μωραϊτάκη

Άννα Βίσση
Έλενα 

Παπαρίζου

Μιχάλης Φυσετζίδης, Μαριάννα Δρακοπούλου 
Ιάκωβος Φιλλιπούσης, Νίκος Ιατρού 

Κατερίνα Κατόπη

Μπέττυ 
Μαγγίρα 
Χρήστος 

Φερεντίνος

Μιχάλης Μουρούτσος, Δώρα Τσαμπάζη 
Eλεάννα Νικολαΐδη, Γιώργος Νικολαΐδης

Πύρος Δήμας, Αφροδίτη Σκαφίδα

Έλενα Ράπτη
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ΡΑΝΙΑ ΑΓΓΕΛΑΚΟΥ

Παρουσίασε τη νέα της συλλογή,  
μια «αποκάλυψη μυστηρίου»

ΚΕΙΜΕΝΟ: ΑΝΘΗ ΙΩΑΝΝΙΔΟΥ
ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΕΣ: PAPADAKISPRESS / ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ

Σε ένα αποκλειστικό event που πραγματοποιήθηκε στο showroom της Κηφισιάς, η 
Ράνια Αγγελάκου παρουσίασε τη νέα collection του brand Mystis «Enigma: Μια 
αποκάλυψη μυστηρίου». Μοναδικές δημιουργίες, που απευθύνονται σε όσους 

αναζητούν το ξεχωριστό και το πρωτότυπο, συνθέτουν τη συλλογή, που αποτελείται 
από ρούχα που είναι τόσο κομψά όσο και τολμηρά.
Οι καλεσμένοι απόλαυσαν το εντυπωσιακό catwalk και θαύμασαν τις ιδιαίτερες προ-
τάσεις της σχεδιάστριας, ανακαλύπτοντας όλες τις λεπτομέρειες που κάνουν τη συλλο-
γή «Enigma» να ξεχωρίζει.

Ζέτα Δούκα

Φωτεινή Γεωργαντά 
Ηλίας Γούδης

Η Ράνια Αγγελάκου 
ανάμεσα  

στα μανεκέν

Νίκος Παπαθανάσης 
Ράνια Αγγελάκου 

Λουκία Παπαθανάση 
Δημήτρης Μηλιόρδος

Πέτρος Αρβανίτης 
Μαρία Δούμα 

Γαλάτεια Μπασέα 
Κωνσταντίνος 

Ουζούνης
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Live jazz, μοναδικά cocktails και το ροζέ κρασί Agape συμπλήρωναν την ατμόσφαι-
ρα της αινιγματικής αυτής βραδιάς, μυώντας τους παρευρισκόμενους στον μαγικό 
κόσμο του Mystis.
Μιλώντας για τη νέα της δουλειά η σχεδιάστρια Ράνια Αγγελάκου ανέφερε: «Η νέα 
συλλογή “Enigma” θέλει να αναδείξει το γυναικείο σώμα με ένα μυστήριο. You are 
a Mystis!»
Με έδρα την Κηφισιά, το νέο brand Mystis, που είναι αφιερωμένο στη δημιουργία 
μοναδικών και πρωτότυπων ρούχων, έχει κατακτήσει την καρδιά όλων όσοι ακολου-
θούν τη μόδα, με τους τολμηρούς σχεδιασμούς και την υψηλή ποιότητα των υλικών.

Εύη Φραγκάκη

 Φώτης Καρύδας 
Χρήστος Κώνστας

Αλιόνα 
Στράτουλα 

Ραμόνα 
Βλαντή

Γιάννης 
Μεραμβελιωτάκης 

Δώρα Παντέλη

Ντόρα 
Πνευματικάτου 

Καλλιόπη 
Παπαμιχαήλ

Δέσποινα Φαναρά 
Χρήστος Σοκόλης



Από την ελληνική εταιρεία  
τροφίμων KYKNOS, 

ο Βαγγέλης Παπαδιώτης Commercial  
Director μαζί με την Χρύσα Παστρικού 

Senior Marketing Manager  
και τον Γιώργο Τσαπάρα 

Executive chef/Culinary director

Μαρία 
Φραγκάκη

FLAME FESTIVAL

Ενθουσίασε το φεστιβάλ 
με fusion γεύσεις  
από την Ελλάδα

ΚΕΙΜΕΝΟ: ΑΝΘΗ ΙΩΑΝΝΙΔΟΥ
ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΕΣ: PAPADAKISPRESS /  

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΠΑΥΛΟΥ

Μια ιδιαίτερη, λαχταριστή εμπειρία απολαύσαν όσοι 
βρέθηκαν στο Παλαιό Αμαξοστάσιο ΟΣΥ από τις 
12 έως τις 15 Σεπτεμβρίου, όπου διοργανώθηκε 

το πιο hot festival γεύσης. Το Flame Festival προσέλκυσε 
πλήθος κόσμου και συγκέντρωσε όλους τους foodies της 
πόλης, καθώς συμμετείχαν πάνω από 20 food kiosks με 
ξεχωριστές και ιδιαίτερες γευστικές δημιουργίες.
Τις εντυπώσεις κέρδισαν γεύσεις στα κάρβουνα από την Ελ-
λάδα μπλεγμένες με bao bans και κινέζικες σος, η χοιρινή 
μπριζόλα μέσα σε σάντουιτς αλλά ακόμα και κοκορέτσι σε 
burger. Έθνικ επιλογές με μεξικάνικες τορτίγιες, σάντουιτς 
από ολόφρεσκο αστακό, μεγάλη ποικιλία από burgers αλλά 
και ιταλικές νότες, από homemade pizza μέχρι ιδιαίτερες 
γεύσεις τιραμισού, είναι μερικές από τις προτάσεις που εν-
θουσίασαν όσους τις γεύτηκαν. Οι πιο ιδιαίτεροι ουρανί-
σκοι ικανοποιήθηκαν με vegan παγωτά αλλά και θαλασσι-
νές επιλογές, όπως hot dog καλαμάρι.
Φυσικά εκεί είχε στηθεί και σκηνή από τον Easy, όπου ο Νί-
κος Χαλκούσης, η Μαρία Φραγκάκη και ο Βασίλης Κουμε-
ντάκος ξεσήκωσαν τους χιλιάδες επισκέπτες με τις up tempo 
μουσικές τους. Οι παρευρισκόμενοι είχαν την ευκαιρία να 
συνδυάσουν ένα μοναδικό τετραήμερο γεμάτο έντονες γευ-
στικές εμπειρίες και να διασκεδάσουν σε ένα non stop party 
με συνεχόμενο κέφι και ρυθμό.

Γιάννης Στάνκογλου

10 

UPPER SOCIETY

Γιώργος 
Τσαπάρας 

Φάνης Λαπμρόπουλος
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Τ
εχνητή νοημοσύνη (AI), εικονική πραγματικότη-
τα (virtual reality), τρισδιάστατη εκτύπωση (3D
printing): Ο χώρος της υγειονομικής περίθαλψης

υφίσταται έναν βαθύ μετασχηματισμό, καθώς καλείται
να ενσωματώσει τις μεγάλες τεχνολογικές επαναστά-
σεις της εποχής μας που μοιάζουν να έχουν ξεπηδήσει
από βιβλία επιστημονικής φαντασίας.

Το στοίχημα είναι μεγάλο, καθώς οι τεχνολογικές εξε-
λίξεις φέρνουν σημαντική αναβάθμιση των διαγνωστικών
και θεραπευτικών δυνατοτήτων και βελτίωση της εμπει-
ρίας των ασθενών στα νοσοκομεία, αλλά είναι τόσο ρα-
γδαίες που για να τις ακολουθήσουν οι πάροχοι υγείας και
να τις αφομοιώσουν μετατρέπονται σταδιακά, κατά μια
έννοια, σε εταιρείες υψηλής τεχνολογίας. Ταυτόχρονα,
απαιτούνται σημαντικές επενδύσεις τόσο σε τεχνολογικό
εξοπλισμό όσο και σε επιστημονικό δυναμικό, που σε βά-
θος χρόνου ελάχιστοι πάροχοι στον κλάδο μπορούν να
διασφαλίσουν.

Brain gain
Για τον Όμιλο Ιατρικού Αθηνών η τεχνολογική πρω-

τοπορία έχει στο επίκεντρό της τον ανθρώπινο παρά-
γοντα, λαμπρούς ιατρούς κι επιστήμονες που βρίσκον-
ται στην αιχμή των τεχνολογικών εξελίξεων και τις αξιο-
ποιούν για να προσφέρουν ολοένα και πιο αποτελεσμα-
τικές διαγνώσεις και θεραπείες. Σε αυτό το πλαίσιο ο
Όμιλος Ιατρικού εδώ και αρκετά χρόνια εφαρμόζει ένα
μεγαλόπνοο πρόγραμμα επαναπατρισμού κορυφαίων
Ελλήνων ιατρών που διαπρέπουν στο εξωτερικό, παρέ-
χοντάς τους κίνητρα και τις απαραίτητες συνθήκες για
να συνεχίσουν το κλινικό τους έργο στην Ελλάδα και να
συνδυάσουν την τεχνογνωσία τους με αυτήν των κορυ-
φαίων ιατρών της χώρας που στελεχώνουν τα νοσοκο-
μεία του Ομίλου Ιατρικού Αθηνών.

Η πρωτοπορία, είτε αφορά σε τεχνολογικό εξοπλι-
σμό, είτε σε κτιριακές υποδομές, είτε επένδυση στον
ανθρώπινο παράγοντα, απαιτεί βάθος χρόνου για να
αποδώσει, κάτι που μπορεί να προσφέρει μόνο ένας
στρατηγικός επενδυτής. Ως ο μεγαλύτερος και ο πιο
σταθερός ελληνικός πόλος στην Υγεία, ο Όμιλος Ιατρι-
κού Αθηνών επενδύει αταλάντευτα και με μακροπρόθε-
σμο σχεδιασμό στην καινοτομία, επιδιώκοντας να βρί-
σκεται πάντα «ένα βήμα μπροστά»και να αποτελεί, σύμ-
φωνα και με το όραμα του ιδρυτή του Ομίλου, ΔραΓεώρ-
γιου Αποστολόπουλου, σημείο συνάντησης της επιστή-
μης με την τεχνολογία έτσι ώστε οι Έλληνες ασθενείς να
απολαμβάνουν κορυφαίες υπηρεσίες υγείας, με επί-
κεντρο τον άνθρωπο,στη χώρα τους.

Τεχνολογική υπεροχή
Για τον Όμιλο Ιατρικού Αθηνών αυτή είναι μια γνώριμη

και οικεία συνθήκη. Από ιδρύσεώς του, ο Όμιλος έχει ως
διαχρονική δέσμευση και πρακτική να υιοθετεί πρώτος
στην Ελλάδα τις τελευταίες εξελίξεις στην ιατρική τεχνο-
λογία, δημιουργώντας ουσιαστική προστιθέμενη αξία για
τους Έλληνες ασθενείς και την ελληνική ιατρική κοινότη-
τα. Τα παραδείγματα είναι πολλά κι εμβληματικά: από την
έλευση του πρώτου στεφανιογράφου στη χώρα μας, το
1984, μια πραγματική επανάσταση για την εποχή του, και το
πρώτο ρομποτικό σύστημα da Vinci, το 2006, με το οποίο
εγκαινιάστηκε η ρομποτική χειρουργική στην Ελλάδα, μέ-
χρι πιο πρόσφατα επιτεύγματα, όπως η πρώτη διαδερμική
αντικατάσταση μιτροειδούς βαλβίδας στον κόσμο, που

έλαβε χώρα στο Ιατρικό Διαβαλκανικό Θεσσαλονίκης, στο
πλαίσιο ενός μεγάλου προγράμματος πρωτοποριακών και
διεθνούς εμβέλειας κλινικών μελετών.

Σήμερα, στις υπερσύγχρονες ψηφιακές χειρουργικές
αίθουσες του Ομίλου, φιλοξενούνται υβριδικές χειρουρ-
γικές επεμβάσεις με τη χρήση τεχνολογιών αιχμής, όπως
η εικονική πραγματικότητα, παρέχοντας άνευ προηγου-
μένου διαγνωστικές και θεραπευτικές δυνατότητες για
μεγάλο εύρος παθήσεων. Χρησιμοποιούνται πρωτοπο-
ριακός εξοπλισμός και υλικά που συναντώνται στα κορυ-
φαία κέντρα του πλανήτη, αξιοποιώντας τεχνολογίες,
όπως η τρισδιάστατη εκτύπωση, προκειμένου να παρέ-
χονται εξατομικευμένες θεραπείες, προσαρμοσμένες
στις ανατομικές ιδιαιτερότητες του κάθε ασθενούς.

Ο Όμιλος Ιατρικού διαθέτει προηγμένα ρομποτικά συ-
στήματα, όπως το Da Vinci® Xi HD, έχοντας συμμετάσχει
στην εξέλιξη της συγκεκριμένης τεχνολογίας, ως Κέντρο
Αναφοράς κι Εκπαίδευσης, το Focal One® HIFU (Υψηλής
Συχνότητας Υπέρηχοι) και το ROSA®, ενώ έχει επενδύσει
σε πανίσχυρους αξονικούς και μαγνητικούς τομογρά-
φους, εξοπλισμένους με τεχνολογίες AI, καθώς κι ένα
ολοκαίνουργιο ψηφιακό σύστημα PET/CT, ψηφιακούς
αγγειογράφους, καινοτόμο εξοπλισμό για στερεοτακτική
ακτινοθεραπεία, και ψηφιακής μαστογραφίας, που ενσω-
ματώνουν τεχνολογίες 3D για προσυμπτωματικό έλεγχο
για καρκίνο του μαστού.

Διεθνές Ογκολογικό Κέντρο
στη Θεσσαλονίκη

Η τεχνολογική υπεροχή του Ομίλου Ιατρικού βασίζεται
όχι μόνο στην ενσωμάτωση της καινοτομίας αλλά και στην
άμεση υιοθέτηση των πλέον σύγχρονων πρακτικών και τά-
σεων στον χώρο της ιατρικής φροντίδας διεθνώς. Σε αυτό το
πλαίσιο, ο Όμιλος δίνει ιδιαίτερη έμφαση στη διαμόρφωση
εξειδικευμένων κέντρων ανά ιατρική ειδικότητα, στα οποία
θα προσφέρεται ολιστική φροντίδα στους ασθενείς.

Σύντομα αναμένεται να τεθεί σε λειτουργία το νέο,
πρότυπο Διεθνές Ογκολογικό Κέντρο στη Θεσσαλονίκη,
ένα ξεχωριστό και αυτόνομο κτίριο 12.000 τετραγωνικών
μέτρων δίπλα στο Ιατρικό Διαβαλκανικό.

Στο νέο Διεθνές Ογκολογικό Κέντρο θα φιλοξενείται ο
πλέον σύγχρονος εξοπλισμός για τη διαχείριση όλων των
ογκολογικών περιστατικών, ο οποίος περιλαμβάνει μετα-
ξύ άλλων: 
•  Ψηφιακό σύστημα PET/CT, με υψηλή ανιχνευτική ευαι-
σθησία και εντυπωσιακή ογκομετρική ανάλυση με 80% μι-
κρότερη δόση ραδιοφαρμάκου και διαγνωστικές εικόνες
υψηλής ευκρίνειας.
• Γραμμικούς επιταχυντές τελευταίας γενιάς, όπως ο
EDGE της εταιρείας Varian, δίνοντας νέα διάσταση στην
Ακτινοθεραπευτική Ογκολογία, χάρη στην ικανότητά του
να στοχεύει με απαράμιλλη ακρίβεια τους καρκινικούς όγ-
κους, δίχως να βλάπτει τους περιβάλλοντες, υγιείς ιστούς.

Κι όλα αυτά σε μια στάση «one stop», από τη διάγνωση
μέχρι τη θεραπεία, χωρίς ο ασθενής να ταλαιπωρείται από
περιττές και ενίοτε εξουθενωτικές μετακινήσεις.

Το Διεθνές Ογκολογικό Κέντρο του Ομίλου Ιατρικού
Αθηνών είναι μια επένδυση εμβληματικού χαρακτήρα,
καθώς ενσωματώνει τις τελευταίες τεχνολογίες και τά-
σεις στον χώρο της Υγείας, βασισμένη στις αρχές της βιώ-
σιμης ανάπτυξης και σχεδιασμένη για να καλύψει τις
ανάγκες των ασθενών όχι μόνο της Βορείου Ελλάδας αλ-
λά και γειτονικών χωρών και γενικότερα του εξωτερικού. 

Όμιλος Ιατρικού Αθηνών:
Επιστήμη και τεχνολογία 

αιχμής στην υπηρεσία
του  Έλληνα ασθενούς

ΥΓΕΙΑ



Γράφει
η  Αλεξάνδρα Καρτά

Oι καθημερινές προβλέψεις
www.facebook.com/alexandra.karta

astro.karta19@gmail.com - Τηλ.: 697 3232 775

Κριός
(21/3-20/4)
Είναι ένα διήμερο που σας προσφέρει ήσυ-
χες στιγμές και τάση να σκεφτείτε τα επό-
μενα επαγγελματικά σας βήματα. Είναι πο-
λύ πιθανό να προγραμματίσετε κάτι σημαν-
τικό που ακόμη θέλει φροντίδα για να το
ανακοινώσετε. Σε προσωπικό επίπεδο
χρειάζεστε λίγο χρόνο για να πάρετε τις
αποφάσεις σας.

Ταύρος
(21/4-20/5)
Εσείς οι Ταύροι έναν εκνευρισμό θα τον έχε-
τε αυτό το διήμερο, αλλά χωρίς ιδιαίτερο λό-
γο θα είστε αρκετά αυστηροί με τη γνώμη
των άλλων. Φροντίστε να τακτοποιήσετε κά-
ποιες βλάβες ή ανάγκες του χώρου όπου
μένετε.

Δίδυμοι
(21/5-21/6)
Για εσάς τους Διδύμους είναι ένα διήμερο
γεμάτο ανατροπές και έντονη εργασιακή
κινητικότητα. Μπορεί να αναλάβετε κάτι
που θα σας αγχώσει μέχρι να το φέρετε σε
πέρας. Θα είναι σαφώς καλύτερο το Σάββα-
το για να ολοκληρώσετε κάποιες υποθέ-
σεις σας. 

Καρκίνος
(22/6-22/7)
Εσάς τους Καρκίνους οικονομικές υποθέ-
σεις θα σας απασχολήσουν, αλλά την Κυρια-
κή να προσέξετε την τάση να ξοδεύεστε τό-
σο οικονομικά όσο και συναισθηματικά. Πι-
θανόν εσείς του τρίτου δεκαημέρου να έχε-
τε μια δυσάρεστη εμπειρία με αγαπημένο
σας πρόσωπο.

Λέων
(23/7-22/8)
Για εσάς τους Λέοντες η Σελήνη μέχρι το με-
σημέρι της Κυριακής θα βρίσκεται στο δικό
σας ζώδιο, όπου ανάλογα τις γωνίες που θα
σχηματίζει θα αλλάζει αμέσως την ψυχολο-
γία σας. Πολύ σύντομα θα γίνετε κτητικοί και
θα είστε περισσότερο αναλυτικοί με τα οικο-
νομικά σας.

Παρθένος
(23/8-22/9)
Για εσάς τους Παρθένους αυτό το διήμερο
είναι αρκετά κουραστικό. Μπορεί να κάνετε
κάποιες κινήσεις που αφορούν τα επαγ-
γελματικά σας, να κλείσετε κάποια συμφω-
νία ή να πρέπει να τακτοποιήσετε τον χώρο
σας. Γενικότερα μην αγχώνεστε παραπάνω
απ’ ό,τι πρέπει, φροντίστε την υγεία σας και
μην αναλώνεστε με λεπτομέρειες. 

Ζυγός
(23/9-23/10)
Είναι πολύ σημαντικό να φροντίσετε τα
συναισθηματικά σας θέματα που, απ’ ό,τι
φαίνεται, έχουν αρχίσει και πάλι να σας
δημιουργούν έντονους κραδασμούς.
Απαλλαγείτε από σκέψεις που δεν στηρί-
ζονται σε πραγματικά γεγονότα. 

Σκορπιός
(24/10-21/11)
Εσάς τους Σκορπιούς αυτό το Σαββατοκύ-

ριακο θα σας κουράσει αρκετά και ίσως σας

εκνευρίσουν κάποια πρόσωπα από το οικο-

γενειακό ή επαγγελματικό σας περιβάλλον.

Φροντίστε να έχετε δίπλα σας άτομα που

δεν σας δημιουργούν προβλήματα. 

Τοξότης
(22/11-21/12)
Για εσάς τους Τοξότες θα υπάρξει μια έντο-

νη ανάγκη να ταξιδέψετε, να συναντήσετε

αγαπημένα σας πρόσωπα και να επικοινω-

νήσετε με μακρινούς τόπους. Την Κυριακή

θα ασχοληθείτε με πρακτικά ζητήματα, θα

φτιάξετε ένα ολοκληρωμένο πρόγραμμα

απαραίτητο για την εβδομάδα που έρχεται. 

Αιγόκερως
(22/12-19/1)
Για εσάς τους Αιγόκερους, οι ανασφάλειές

σας έχουν φτάσει στον ύψιστο βαθμό και

καλά θα κάνετε να αναθεωρήσετε τις προ-

τεραιότητές σας. Οι συνθήκες θα αλλάξουν

προς το καλύτερο από το μεσημέρι της Κυ-

ριακής και μετά.

Υδροχόος
(20/1-18/2)
Για εσάς τους Υδροχόους των τελευταίων

ημερών αυτό το διήμερο κάποιες περίερ-

γες συμπεριφορές θα σας βγάλουν από την

ηρεμία σας. Ίσως να έχετε την τάση να φτά-

σετε τα πράγματα στα άκρα, αλλά όλο αυτό

θα είναι για εσάς ένα καθοριστικό λάθος. 

Ιχθύες
(19/2-20/3)
Είναι πολύ πιθανό να σκεφτείτε κάτι ανα-

τρεπτικό αυτό το διήμερο, αλλά κρατήστε

τον θυμό και τα παράπονά σας. Από το με-

σημέρι της Κυριακής και μετά θα υπάρ-

ξουν πολύ καλές συνθήκες για τα προσω-

πικά και συναισθηματικά σας σχέδια.
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Α υτό το διήμερο θα έχουμε μια περίεργη τάση
για τσακωμούς, οικονομικές αναστατώσεις
αλλά και κινδύνους που αφορούν τις σχέσεις

μας και τα παιδιά μας. Την Κυριακή η Σελήνη
περνά στο ζώδιο της Παρθένου, μια θέση που μας
βάζει σε ρουτίνα και τάση για προσφορά.


